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Αθήνα, σήµερα στις 23 Ιουνίου 2009, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Α’ σύνθεση) για
να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ.
ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΣΟΥΡΛΑ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Τµήµα.

(Ανακοινώνονται προς το Τµήµα από τον κ. Ιωάννη Αµοιρίδη,
Βουλευτή Πιερίας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Οι Βουλευτές Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ, Κερκύ-
ρας κ. ΑΓΓΕΛΙΚΗ (ΑΝΤΖΕΛΑ) ΓΚΕΡΕΚΟΥ και Πρεβέζης κ. ΕΥΑΓ-
ΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΧΡΗΣΤΟΣ κατέθεσαν δηµοσίευµα εφηµερίδας
στο οποίο γίνεται διαµαρτυρία για τα υψηλά ενοίκια που πληρώ-
νει ο Οργανισµός Περίθαλψης Ασφαλισµένων ∆ηµοσίου από
γραφεία που νοίκιασε στη Λευκάδα κ.λπ..

2) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην αναγκαιό-
τητα να ληφθούν άµεσα µέτρα προστασίας για την αποτροπή
της µόλυνσης και καταστροφής των φοινικόδεντρων στο Βάι
Νοµού Λασιθίου.

3) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία o ∆ήµος Αγιάς Νοµού Λάρισας ζητεί την
αποζηµίωση των µηλοκαλλιεργητών της περιοχής του για τις ζη-
µιές που υπέστησαν από χαλαζόπτωση.

4) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ - ΣΗΦΟΥ-
ΝΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Κονιστρών Λά-
ρισας διαµαρτύρεται για το Ειδικό Αναπτυξιακό Πρόγραµµα του
Νοµού Εύβοιας.

5) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η ολοκλήρωση των
έργων στη λιµνοδεξαµενή Αγίου Γεωργίου του Οροπεδίου Λασι-
θίου.

6) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Ψυχολογικός
Σύλλογος διαµαρτύρεται για τα συκοφαντικά δηµοσιεύµατα στο
∆ιαδίκτυο, που έγιναν σε βάρος του.

7) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην αναγκαιό-
τητα να τοποθετηθεί αντιολισθητικός τάπητας στον εθνικό δρόµο
της περιοχής Αλµυρού Αγίου Νικολάου Κρήτης.

8) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλήλων Γενι-
κής Τράπεζας της Ελλάδος διαµαρτύρεται για την καθυστέρηση
που έχει σηµειωθεί αναφορικά µε την ένταξη στο Ε.Τ.Α.Τ. του
κλάδου επικουρικής ασφάλισης του Ταµείου Αλληλοβοηθείας
Προσωπικού Γενικής Τραπέζης.

9) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Συνεταιρισµός Ελασσόνας
ζητεί τον επανέλεγχο από τον ΟΠΕΚΕΠΕ των διακαιούχων ενι-
αίας ενίσχυσης.

10) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Νίκαιας Νοµού Λάρισας ζητεί
την άµεση καταβολή των αποζηµιώσεων στους δικαιούχους της
περιοχής του για την καταστροφή των σιτηρών από την παρατε-
ταµένη ανοµβρία.

11) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Αγιάς Νοµού Λάρισας ζητεί την
αποζηµίωση των µηλοκαλλιεργητών της περιοχής του για τις ζη-
µιές που υπέστησαν από χαλαζόπτωση.

12) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται άµεση πρό-
σληψη προσωπικού για να λειτουργήσει επαρκώς το Νοσοκοµείο
Αγίου Νικολάου Κρήτης κ.λπ..

13) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Λιβαδίου Νοµού Λάρισας δια-
µαρτύρεται για την παράνοµη τοποθέτηση κεραιών κινητής τη-
λεφωνίας στην περιοχή του.

14) Οι Βουλευτές Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία το Νοµαρχιακό Συµβούλιο Σάµου ζητεί την άµεση ενερ-
γοποίηση και στήριξη της ∆ιεθνούς Ικάριας Αεραθλητικής Ακα-
δηµίας.

15) Οι Βουλευτές Λαρίσης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ, Τρικά-
λων κ. ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ και Μαγνησίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ
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ΓΚΑΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Λιβαδίου
Νοµού Λάρισας διαµαρτύρεται για την παράνοµη τοποθέτηση
κεραιών κινητής τηλεφωνίας στην περιοχή του.

16) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανάγκη
επίλυσης προβληµάτων των ασφαλισµένων του ΙΚΑ Ιεράπετρας
Κρήτης.

17) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Προσωπικού Εθνι-
κού Ιδρύµατος Ερευνών διαµαρτύρεται για την επιχειρούµενη
κατάργησή του και την αναδιάταξη των ερευνητικών δοµών της
χώρας.

18) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανάγκη
συµπλήρωσης υποδοµών και προσωπικού στο Νοσοκοµείο Αγίου
Νικολάου Κρήτης.

19) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην πραγ-
µατοποίηση ∆ιεθνούς Συνεδρίου για τον Βιτσέντζο Κορνάρο.

20) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται να υπάρξει βελ-
τίωση στον τρόπο δράσης και λειτουργίας της Αστυνοµίας στην
Ανατολική Κρήτη.

21) Οι Βουλευτές Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ και ∆ρά-
µας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗ∆ΟΝΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
ο κ. Γεωργιάδης Παναγιώτης διαµαρτύρεται για την αντιµετώ-
πιση από το ΙΚΑ της συνταξιοδοτικής περίπτωσης του πατέρα
του.

22) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο ζητείται να αναγνωρι-
στεί ως τοπική εθνική γιορτή η Μάχη της Κριτσάς.

23) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανάγκη
ένταξης της Σπιναλόγκας στα ιστορικά µνηµεία της Unesco.

24) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις προτά-
σεις του ∆ήµου Λεύκης Λασιθίου για την ένταξη έργων στο
πρόγραµµα « Α.Μπαλτατζής».

25) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην επίλυση
προβληµάτων των ξενοδοχοϋπαλλήλων της περιοχής Ιεράπε-
τρας.

26) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Ερασιτεχνών Αλιέων Ιε-
ράπετρας Νοµού Λασιθίου ζητεί την άµεση κατάθεση της
µελέτης για την ανακατασκευή του λιµένα της Ιεράπετρας.

27) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε τη διεκδίκηση αντι-
σταθµιστικών οφελών του Νοµού Λασιθίου από το έργο του
Αποσελέµη.

28) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο ζητείται η καταβολή
των οφειλοµένων στους εργαζόµενους στα κοινωνικά προγράµ-
µατα των ΟΤΑ κ.λπ..

29) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Λειτουργών Μέσης
Εκπαίδευσης ζητεί να ισχύσει για το τρέχον σχολικό έτος η περ-

σινή εγκύκλιος που αφορά στην εισαγωγή στις στρατιωτικές σχο-
λές.

30) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο ζητείται η αντιµετώ-
πιση του προβλήµατος της προσβασιµότητας των ελληνικών
ακτών, από τα άτοµα µε αναπηρία.

31) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Επιτροπή Σεισµοπαθών Φοιτη-
τών Άκουϊλας ζητεί τη µετεγγραφή των µελών της στα Ελληνικά
Πανεπιστήµια.

32) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Βιοτεχνικό Πάρκο Α.Ε. Αγίου Νι-
κολάου Νοµού Λασιθίου ζητεί τη χρηµατοδότηση του έργου
Σύνδεση ΒΙΟΠΑ Αγίου Νικολάου µε το επαρχιακό οδικό δίκτυο
από άλλο πρόγραµµα εκτός ΠΕΠ.

33) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε τις συχνές διακοπές
ρεύµατος στο Νοµό Λασιθίου.

34) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο ζητείται η συντήρηση
και η πρόσληψη προσωπικού στο κολυµβητήριο Λασιθίου.

35) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία σχετικά µε τις καθυστερήσεις προ-
σλήψεων προσωπικού για τη δακοκτονία.

36) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανάγκη
εκτέλεσης έργων στο Νοµό Λασιθίου.

37) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΚΟΥΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Πολιτιστικός Σύλλογος Κρητών Σύρου
ζητεί τη µόνιµη ακτοπλοϊκή σύνδεση Σύρου - Κρήτης δια µέσω
της δροµολογιακής γραµµής Θεσ/νίκη - Σποράδες - Κυκλάδες -
Ηράκλειο.

38) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία Επιµελητήρια της Ηπείρου ζητούν
την ένταξη των επιχειρήσεων της Ηπείρου στην ευεργετική Από-
φαση για τη ρύθµιση οφειλών από δάνεια µε εγγύηση του δηµο-
σίου.

39) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία
Ενώσεων Συντακτών διαµαρτύρεται για την απόφαση του ∆η-
µάρχου Άνω Λιοσίων να κλείσει τον σταθµό Ξένιο 94,3 FM.

40) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος ∆ωδώνης Νοµού Ιωαννί-
νων ζητεί την άµεση συντήρηση του Βυζαντινού Ναού των
Ταξιαρχών Κωστάνιανης.

41) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Αξιωµατικών Πυροσβε-
στικού Σώµατος ζητεί την άµεση πρόσληψη προσωπικού κ.λπ..

42) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Λειτουργών
Μέσης Εκπαίδευσης ζητεί τη διαµόρφωση ενός νέου θεσµικού
πλαισίου επιλογής των στελεχών της εκπαίδευσης.

43) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Πολιτιστικός Σύλλογος Κρητών
Σύρου ζητεί µόνιµη ακτοπλοϊκή σύνδεση Σύρου - Κρήτης δια
µέσω της δροµολογιακής γραµµής Θεσ/νίκη - Σποράδες - Κυ-
κλάδες - Ηράκλειο.
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44) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Συµβασιούχων Πανεπιστη-
µίου Θεσσαλίας ζητεί την µετατροπή των συµβάσεων εργασίας
των µελών του κ.λπ..

45) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Ελληνοϊταλικός Σύλ-
λογος Φιλίας και Συνεργασίας των Απόφοιτων Ιταλικών
Πανεπιστηµίων ζητεί να µετεγγραφούν οι Έλληνες φοιτητές της
σεισµόπληκτης Ακουίλας της Ιταλίας στην Ελλάδα σε αντίστοιχα
Ελληνικά Ιδρύµατα.

46) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Αργολίδας ζητεί
την ισότιµη στήριξη των επιχειρήσεων του Νοµού, µέσω της ∆’
Προγραµµατικής Περιόδου ( ΕΣΠΑ).

47) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης Λασιθίου ζητεί να
εγκριθεί η ένταξη για την ολοκλήρωση του έργου «Μικρό Λιµε-
νικό Μόχλου» στο Π∆Ε από Εθνικούς πόρους.

48) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Σαρρής Γιάννης ζητεί τη δηµι-
ουργία χώρου στάθµευσης στην περιοχή της Μυκηναϊκής
Γέφυρας Αρκαδικού.

49) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Αργο-
λίδας ζητεί την καταβολή στους υπαλλήλους του τέως
Νοµαρχιακού Ταµείου Αργολίδας της πρόσθετης αµοιβής που
καταβάλλεται στους τέως υπαλλήλους του ΥΠΕΣ∆∆Α που µετα-
τάχθηκαν στις Ν.Α.

50) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟ-
ΡΙ∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Συντονιστική Επι-
τροπή Φορέων Αναβύσσου-Παλαιάς Φώκαιας-Σαρωνίδας ζητεί
τη µη παραχώρηση στους ΟΤΑ παραλιών για οικοδόµηση και
οποιαδήποτε χρήση κ.λπ..

51) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟ-
ΡΙ∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Λαυρεωτικής
ζητεί την έγκριση της πολεοδοµικής µελέτης ΒΙΠΑ-ΒΙΟΠΑ για
την εξυγίανση της περιοχής του.

52) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ (ΜΑΚΗΣ)
ΒΟΡΙ∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Συλλόγων
Γονέων και Κηδεµόνων Μαθητών ∆ηµοσίων Σχολείων του ∆ήµου
Παλλήνης ζητεί τη λήψη µέτρων για την ασφάλεια των µαθητών
κατά τη µετάβασή τους στα σχολεία και ιδιαίτερα σε περιοχές
που βρίσκονται στις κεντρικές Λεωφόρους.

53) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης Λασιθίου ζητεί να
ενηµερωθεί για την πορεία έναρξης έργων οδοποιίας.

54) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Φυσιολατρικός και Εξωραϊστικός
Σύλλογος Χρυσοπηγής Ο ΜΠΕΜΠΟΝΑΣ ∆ήµου Μακρύ Γιαλού
Νοµού Λασιθίου ζητεί τη διόρθωση στοιχείων πινάκων τιµών
αντικειµενικών αξιών 2007 σχετικά µε τον οικισµό «ΜΠΕΜΠΟΝΑ».

55) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Θεοδώρα Κυριαζοπούλου
ζητεί την επίλυση συνταξιοδοτικού της προβλήµατος από το ΙΚΑ.

56) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Χαράλαµπος Παναγιωτίδης
ζητεί την επίλυση συνταξιοδοτικού του προβλήµατος.

57) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Παπαϊωάννου Γιώργος, συ-
νταξιούχος Εµπορικής Τράπεζας ζητεί από το ΙΚΑ την άµεση
καταβολή της τιµαριθµικής αύξησης στους συνταξιούχους του
ΤΑΥΤΕΚΩ.

58) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Παύλου Μαρία ζητεί να ενηµε-
ρωθεί για την συνταξιοδότική της υπόθεση.

59) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ζαχαράκης ∆ηµήτρης, οδηγός
φορτηγού αυτοκινήτου ζητεί να ενηµερωθεί για τις δυνατότητες
διορισµού του στο δηµόσιο.

60) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Μαζιώτης Αγαµέµνων, πτυχι-
ούχος φυσικός ζητεί την εφαρµογή δικαστικής απόφασης για το
διορισµό του µέσω του ΑΣΕΠ.

61) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Μαυρίδης Νικόλαος ζητεί να
ενηµερωθεί από τον ΟΓΑ για τη συνταξιοδοτική του υπόθεση.

62) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Πέλκα Ελένη ζητεί πληροφο-
ρίες από το ΙΚΑ για τη συνέχιση της ασφάλισης του συζύγου της
και τη δική της ιατροφαρµακευτική περίθαλψη.

63) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γάτσας Κωνσταντίνος ζητεί να
ενηµερωθεί από τον ΟΓΑ για τη συνταξιοδοτική του υπόθεση.

64) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Πολυχρονίδης Ηλίας ζητεί τη
φορολογική ελάφρυνση των δηµοσίων υπαλλήλων οι οποίοι µε-
τακινούνται από τη µόνιµη κατοικία τους προς την έδρα της ερ-
γασίας.

65) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Μπακαρίνα Ελένη ζητεί να ενη-
µερωθεί από το Περιφερειακό Υποκατάστηµα ΙΚΑ - ΕΤΑΜ
Θεσσαλονίκης για τη συνταξιοδοτική της υπόθεση.

66) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Κηλίκη Κυριακή ζητεί τη διόρ-
θωση των προσωρινών πινάκων διοριστέων που συντάχθηκαν επί
της 9Κ/2008 προκήρυξης ΑΣΕΠ.

67) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Παπαδόπουλος Λάκης ζητεί
την επεξήγηση της παραγράφου 7 του άρθρου 9 Ν.3052/2002
που αφορά στην επιβολή προστίµου.

68) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ - ΣΗ-
ΦΟΥΝΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ελυµίων
Νοµού Εύβοιας ζητεί τη διατήρηση του πρακτορείου της ∆ΕΗ
στην περιοχή του.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 16797/27/03/2009 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Σκουλά Ιωάννη δόθηκε µε το υπ αριθµ. Β13-209/09/04/2009 έγ-
γραφο από τον Υφυπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 17261/03/04/2009 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Γεωργιάδη Σπυρίδωνα - Άδωνη, Πλεύρη Αθανάσιου δό-

θηκε µε το υπ αριθµ. Φ9001/127/1743Σ242/07/04/2009έγγραφο
από τον Υφυπουργό Εθνικής Άµυνας η ακόλουθη απάντηση:

328 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



3. Στην µε αριθµό 15158/25/02/2009 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βορίδη Μαυρουδή (Μάκη) δόθηκε µε το υπ αριθµ. 39390/0092

17/04/2009έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών η ακόλουθη απάντηση:
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330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



4. Στην µε αριθµό 15897/11/03/2009 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Γεωργιάδη Σπυρίδωνα - Άδωνη, Πλεύρη Αθανάσιου δό-

θηκε µε το υπ αριθµ. 1308 31/3/2009έγγραφο από τον Υπουργό
∆ικαιοσύνης η ακόλουθη απάντηση:
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5.Στην µε αριθµό 15917/11/03/2009 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Κατσιφάρα Απόστολου, ∆ιαµαντοπούλου Άννας δόθηκε

µε το υπ αριθµ. 2218/9/04/2009 έγγραφο από τον Υφυπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:

332 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ.
Αµοιρίδη.



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πρώτη είναι η µε αριθµό 18/18.6.2009 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ιωάννη
Αµοιρίδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆η-
µοσίων Έργων, σχετικά µε την κατασκευή και λειτουργία νέων
διοδίων κατά µήκος του Νοµού Πιερίας κ.λπ..

Το περιεχόµενο της επίκαιρης ερώτησης του κ. Αµοιρίδη έχει
ως εξής:

«Όπως είναι γνωστό σε όλους τους Έλληνες πολίτες και προ-
φανώς και σε εσάς, διόδια υποχρεούµαστε να καταβάλουµε για
τη διέλευση των εθνικών οδών. Πλην, όµως, σύµφωνα µε τη σχε-
τική οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ο δρόµος Ν.Πόροι-Λε-
πτοκαρυά δεν µπορεί να χαρακτηρισθεί «εθνική οδός», ακριβώς
γιατί δεν υπάρχουν τα χαρακτηριστικά εκείνα τα προβλεπόµενα
για τις εθνικές οδούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Πριν ενάµιση χρόνο περίπου µε σύµβαση παραχώρησης η
οποία κυρώθηκε από την Ελληνική Βουλή, η οδός από Μαλιακό
έως Κλειδί παραχωρήθηκε σε επιχειρηµατικό όµιλο για εκµετάλ-
λευση µε βασικό όρο την ανασχεδίαση, ανακατασκευή και συ-
ντήρησή της ώστε να πληροί προφανώς τις προβλεπόµενες
προϋποθέσεις, σύµφωνα και µε την οδηγία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Πρόσφατα δε η παραχωρησιούχος εταιρεία καταχρη-
στικά, ετσιθελικά και ίσως ανεπίτρεπτα, αύξησε το ποσό των διο-
δίων της Λεπτοκαρυάς από 2 ευρώ σε 4,60 ευρώ όταν µάλιστα
έχουν αρχίσει έργα, τα οποία καθιστούν ακόµα περισσότερο επι-
κίνδυνη τη διέλευση και την κυκλοφορία της οδού, η οποία πλέον
σε πολλά σηµεία είναι και εργοτάξιο.

Προχωρά σε κατασκευή νέων διοδίων (πλαϊνά σε Λεπτοκαρυά,
µετωπικά στο Αιγίνιο) χωρίς να ολοκληρωθούν έργα νέου αντιο-
λισθητικού ασφαλτοτάπητα και χωρίς να έχουν κατασκευασθεί
δρόµοι.

Μετά όλα τα ανωτέρω.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Υποχρεούµαστε να καταβάλουµε διόδια εθνικής οδού για

τη διέλευση ενός δρόµου που δεν έχει τα χαρακτηριστικά της
εθνικής οδού, σύµφωνα µε τη σχετική οδηγία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης;

2. Θα επιτρέψει η Κυβέρνηση την κατασκευή και λειτουργία
νέων διοδίων (µετωπικών ή πλευρικών) κατά µήκος του Νοµού
Πιερίας πριν κατασκευασθούν οι παραπάνω δρόµοι;»

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Αµοιρίδη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων κ.
Ξανθόπουλος.

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλο-
ντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς θα πρέπει να επισηµάνω, κύριε Βουλευτά –το ξέ-
ρετε, γιατί γνωρίζω πόσο επιµελής είστε- ότι κατ’ επανάληψη
αναφέρθηκε και από εµάς, αλλά και από τον Επίτροπο της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, αρµόδιο για θέµατα µεταφορών, πως η
οδηγία στην οποία αναφέρεστε έχει καταργηθεί και έχει αντικα-
τασταθεί από την οδηγία 2006/38, η οποία ρητά αναφέρει: «Κάθε
κράτος-µέλος µπορεί να επιβάλλει διόδια σε οποιοδήποτε δρόµο,
αρκεί να είναι µέρος του ευρωπαϊκού δικτύου, αλλά και εκτός
αυτού». Έχουµε καταθέσει και αντίγραφα των σχετικών νέων
οδηγιών στη Βουλή. Καλώς ή κακώς, επιτρέπεται να εφαρµόζο-
νται διόδια και στο κοµµάτι που αναφέρεστε. Και µάλιστα ξε-
χνάµε επίσης ότι τα διόδια αυτά δεν είναι σηµερινή εφεύρεση,
εφαρµόστηκαν για πρώτη φορά το 1959, καλώς ή κακώς, επα-
ναλαµβάνω. ∆έχοµαι δηλαδή µία αντίρρηση γενική επί των διο-
δίων που έχουν µερικά αριστερά κόµµατα, των οποίων σέβοµαι
την ιδεολογία, αλλά τουλάχιστον τα δύο µεγάλα κόµµατα έχουν
υποστηρίξει τα διόδια –ορθώς κατά τη γνώµη µου- εδώ και πάρα
πολλά χρόνια.

∆εύτερο σηµαντικό σηµείο είναι το εξής: πρέπει να θυµίσουµε
ότι το ύψος των διοδίων και ο τρόπος καταβολής τους, αλλά και
η θέση τους ακόµα είχαν κατ’ αρχάς ανακοινωθεί στους παρα-

χωρησιούχους σε ένα προσχέδιο σύµβασης παραχώρησης που
µοιράστηκε το Φεβρουάριο του 2004, χωρίς να υπάρχουν οι µε-
λέτες για τη διακήρυξη των δρόµων κ.λπ., και το οποίο διατηρή-
σαµε, γιατί το βρήκαµε σωστό και λογικό.

Πάµε τώρα στην ουσία της επίκαιρης ερώτησής σας, που είναι
πράγµατι σοβαρή. Έγινε τέτοια θεαµατική αύξηση των διοδίων;
Τα διόδια αυξήθηκαν από 2 ευρώ σε 2,30 ευρώ σήµερα προς τη
µία κατεύθυνση. Συνολικά ο αριθµός των σταθµών διοδίων, αλλά
και το σύνολό τους, µετά την εφαρµογή και του νέου σταθµού
στο Αιγίνειο, µειώνονται. Σας λέω χαρακτηριστικά, για να το ξέ-
ρετε –το ανακοίνωσε και ο Υπουργός επίσηµα δύο φορές σε
όλους τους συναρµόδιους τοπικούς διοικητικούς φορείς νοµάρ-
χες, δηµάρχους κ.λπ.- ότι τα διόδια προς Θεσσαλονίκη πρακτι-
κώς µένουν τα ίδια στους διερχόµενους το δρόµο Πιερίας, ενώ
αντιθέτως τα διόδια προς Αθήνα, προς Λάρισα κ.λπ. µειώνονται
κατά 1,30 ευρώ, για τον απλό λόγο ότι στη Λεπτοκαρυά θα µει-
ωθούν στο 1 ευρώ όταν γίνει ο Σταθµός του Αιγινείου και στα
Μάλγαρα θα γίνει 1 ευρώ από 2 που είναι σήµερα. Συνεπώς από
έλλειψη πληροφόρησης, για την οποία ίσως είµαι και εγώ υπεύ-
θυνος και γενικώς το Υπουργείο, υπάρχει αυτή η αναταραχή για
τα επιπλέον διόδια.

Τέλος, πρέπει να τονίσω –γιατί ασφαλώς και εσείς περιφέ-
ρεστε στην περιοχή, για να δείτε ακριβώς τι συµβαίνει- ότι πα-
ντού αυτήν τη στιγµή υπάρχει ένας οργασµός έργων, µε τα
οποία αναβαθµίζεται θεαµατικά ο υπάρχων δρόµος, στρώνο-
νται συνεχώς νέοι τάπητες αντιολισθηροί και εκτιµάµε ότι µέχρι
τέλος του τρέχοντος καλοκαιριού θα έχουν τελειώσει όλα τα
επίµαχα κοµµάτια και µάλιστα πολύ πιο νωρίτερα απ’ ό,τι προ-
βλέπει η σύµβαση παραχώρησης. ∆ηλαδή έργα γίνονται, ακο-
λουθούµε το πρόγραµµα που υπήρχε προηγουµένως και
πιστεύω ότι όλα θα πάνε καλά από πλευράς τουλάχιστον αντι-
δράσεων του κόσµου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο ερωτών συνάδελφος
κ. Αµοιρίδης έχει το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, δεν περι-
φέροµαι στο νοµό. Φαντάζοµαι ήταν ατυχής η έκφραση.

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλο-
ντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Ήταν ατυχής η έκ-
φρασή µου.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ.
Ο Νοµός Πιερίας έχει βασικό πυλώνα οικονοµικής και κοινω-

νικής ανάπτυξης τον τουρισµό. Χρόνια προσπαθούµε να κάνουµε
το νοµό µας τόπο προορισµού και µετά να πάµε στη διαχείριση
του προορισµού. Αυτό, όµως, µε τις ενέργειες που γίνονται σή-
µερα καθίσταται σχεδόν αδύνατον, όταν για να ταξιδέψει κά-
ποιος από τη Θεσσαλονίκη στον Πλαταµώνα και να γυρίσει θα
χρειαστεί 10 ευρώ.

Καταλαβαίνετε πόσο µεγάλη είναι η επιβάρυνση και καταλα-
βαίνετε ότι όσα χρήµατα και αν επενδυθούν από τους ιδιώτες και
από το κράτος στα καταλύµατα και σε άλλες υποδοµές, όταν η
πρόσβαση θα είναι ακριβή δεν θα υπάρχει τουριστικός προορι-
σµός για την Πιερία.

Θα σας θυµίσω κάτι, κύριε Υπουργέ: Επειδή λέτε ότι είναι
νόµος και οι νόµοι δεν αλλάζουν, είχε προβλεφθεί µέσα στο νο-
µοσχέδιο της σύµβασης να γίνουν τρεις νέοι κόµβοι µετά την Κα-
τερίνη. Στο παράρτηµα της σύµβασης ξαφνικά είδαµε δύο
ηµικόµβους. Μετά από αντίδραση των πολιτών του νοµού και σε
συνάντηση πέρσι τον Απρίλη µε τον αντίστοιχο Υπουργό ΠΕ-
ΧΩ∆Ε, εκείνος δεσµεύτηκε για τρεις νέους κόµβους µετά την Κα-
τερίνη. Ένα χρόνο µετά έχει διαλυθεί η ΠΑΘΕ Θεσσαλονίκης η
οποία θα έκανε τις µελέτες και θα επέβλεπε το έργο. Ένα χρόνο
µετά γίνεται άλλη µία συνάντηση στην οποία εγώ δεν παρέστην
για θεσµικούς λόγους και υποσχέθηκαν ξανά τα ίδια. Πέρσι ήλθε
ένα κλιµάκιο και είδε την περιοχή. Ξαναήλθε τώρα ένα κλιµάκιο
που δεν έδωσε καµµία συνέντευξη και δεν µίλησε στους δηµο-
σιογράφους για να µάθουν οι πολίτες τι συµβαίνει. Ένα χρόνο
µετά η ίδια κοροϊδία. Εσείς τουλάχιστον µπορείτε να κρατήσετε
τη δέσµευσή σας. ∆ια ζώσης σε τηλεοπτικό σταθµό σε ερώτησή
µου απαντήσατε ότι δεν θα µπουν διόδια αν δεν ολοκληρωθούν
οι παράδροµοι. «Είναι προφανές», µου είπατε. Έχω στα χέρια
µου και θα καταθέσω στα Πρακτικά µία περσινή εφηµερίδα που
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λέει: «∆ιόδια στη βόρεια Αττική θα µπουν αφού γίνουν πρώτα οι
παράδροµοι». Είναι δική σας υπόσχεση στους κατοίκους του
Κρυονερίου και του Αγίου Στεφάνου. Την ίδια υπόσχεση δώσατε
σε µένα και φαντάζοµαι στους πολίτες της Πιερίας ότι αν δεν γί-
νουν οι παράπλευροι δρόµοι που θα ενώνουν την Κατερίνη µε τη
Θεσσαλονίκη και αν δεν γίνουν και οι γέφυρες στον Αλιάκµονα,
στον Αξιό, σ’ όλο αυτό το κοµµάτι της Πιερίας, δεν θα γίνουν και-
νούργια διόδια.

Οι πολίτες της Πιερίας ζητούν επαναδιαπραγµάτευση της
σύµβασης και όχι καινούργια διόδια, να µην πέσει ούτε ένα κυ-
βικό µπετόν, να µην κατασκευαστεί κανένα διόδιο, είτε πλευ-
ρικό, είτε µετωπικό, αν δεν κατασκευαστούν τουλάχιστον οι
παράπλευροι δρόµοι, όποτε και αν γίνουν αυτοί. ∆εν θα το ανε-
χθούν και δεν θα το δεχθούν, γι’ αυτό έχουν κάνει και προ-
σφυγή στα διοικητικά δικαστήρια για ασφαλιστικά µέτρα κατά
της κατασκευής των διοδίων και φαντάζοµαι ότι κάθε πολιτι-
κός έχει την ευαισθησία να ακούσει τη φωνή των πολιτών. Είναι
µια κραυγή αγωνίας σε µια δύσκολη εποχή οικονοµικής κρίσης
και νοµίζω ότι η φωνή των πολιτών πρέπει να ακουστεί. Πι-
στεύω ότι έχετε την ευαισθησία. Φαντάζοµαι ότι ο κύριος
Υπουργός διαµέσου ηµών θα ακούσει αυτά που σήµερα κατα-
θέτω στη Βουλή. Όταν θέλει να ακούσει, ακούει. Πιστεύω ότι
το 70% που εισπράττει το κράτος από τα διόδια µπορεί να
αφαιρεθεί και να µειωθεί το κόστος των διοδίων και να παρα-
µείνουν τα διόδια ως έχουν. Όλα αυτά τα δεκαπέντε-είκοσι
χρόνια έχουµε πληρώσει τα διόδια των Μαλγάρων και νοµίζω
ότι και αυτά θα πρέπει να φύγουν και να µην επιβαρύνουµε και
µε άλλα διόδια το νοµό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ.

Αµοιρίδη.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλο-

ντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων ‘Εργων): Κύριε Πρόεδρε, κατ’
αρχάς πρέπει να επισηµάνουµε ότι αυτές τις συµβάσεις που δια-
χρονικά έχουν γίνει αποδεκτές και από τα δύο µεγάλα κόµµατα
δεν είναι εύκολο να λέµε να τις επαναδιαπραγµατευθούµε για
τον απλούστατο λόγο ότι αυτό δυστυχώς οδηγεί σε ανεξέλε-
γκτες καταστάσεις στην παρούσα οικονοµική κρίση.

Πέραν αυτού, οφείλουµε να κοιτάξουµε το µέλλον µας και κυ-
ρίως εσείς, κύριε Αµοιρίδη, ως νέος πολιτικός οφείλετε να κοι-
τάξετε το µέλλον της περιοχής και των δρόµων στην Ελλάδα που
δεν είναι µόνο οι αυτοκινητόδροµοι. Είναι και ένα σωρό άλλοι
δρόµοι οι οποίοι έχουν τα χάλια τους και το ξέρετε και οι οποίοι
ευτυχώς θα φτιαχτούν γιατί είχε προβλέψει ο κ. Σουφλιάς να
βάλει αυτήν την παράγραφο βάσει της οποίας πράγµατι, όπως
σωστά είπατε, το 70% των εισπράξεων, δηλαδή δεκάδες δισε-
κατοµµύρια ευρώ, επανέρχεται στο κράτος ειδικώς για δρόµους
που έχουν πρόβληµα στην Ελλάδα πλην των αυτοκινητοδρόµων.

Πάµε τώρα στους κόµβους και τα υπόλοιπα. Ασφαλώς κι εσείς
από λάθος, όπως κι εγώ προηγουµένως, µιλήσατε περί κοροϊ-
δίας. Ουδείς κοροϊδεύει κάποιον. Είναι βέβαιο ότι αυτοί οι κόµβοι
θα γίνουν. Εν πάση περιπτώσει, διόδια δεν θα µπουν, όπως
σωστά επισηµάνατε, πριν δυνηθεί ο κάθε χρήστης να πάρει ένα
παράπλευρο δρόµο και να πάει ασφαλώς στον προορισµό του
χωρίς να πληρώσει διόδια, πράγµα το οποίο δεν συµβαίνει σή-
µερα και συµφωνώ µαζί σας.

Επιπλέον, για να κλείσω µ’ αυτό, νοµίζω ότι οι υποσχέσεις δεν
είναι µόνο δεσµευτικές, είναι και ουσιαστικές. Όταν η κάθε σύµ-
βαση προβλέπει αυτήν τη δυνατότητα χρήσης παραπλεύρων για
την προσθήκη διοδίων, κάθε κυβέρνηση –και η παρούσα- οφείλει
να τη σεβαστεί. Νοµίζω όµως ότι το βασικότερο απ’ όλα είναι η
αναβάθµιση του υπάρχοντος δρόµου.

Θα ήθελα να κάνω ένα ρητορικό ερώτηµα: Εσείς που πράγ-
µατι αγωνίζεστε γυρίζοντας στο νοµό για να δείτε τα προβλή-
µατα του τόπου, δεν βλέπετε αυτήν τη θεαµατική αναβάθµιση
που συντελείται αυτήν τη στιγµή;

Αυτό δεν είναι ένα αισιόδοξο µήνυµα για το µέλλον, όταν µά-
λιστα γίνουν κάποια στιγµή και οι σήραγγες σε Πλαταµώνα και
Τέµπη, οπότε πράγµατι θα είναι εύκολη η ζωή των κατοίκων της
περιοχής, αλλά και οι προσβάσεις προς και από Πιερία;

Τέλος, επαναλαµβάνω και πάλι όσον αφορά το επιπλέον χα-
ράτσι στις προσβάσεις –το λέω εγώ, δεν το είπατε εσείς- το εξής:
Οι προσβάσεις προς Πιερία, σε αυτό το θαυµάσιο, πράγµατι,
µέρος, µε την παραλία χιλιοµέτρων, δεν θα είναι ακριβότερες
στο µέλλον. Σας είπα και σας ξαναλέω, ότι µειώνονται ουσιαστι-
κώς τα διόδια και στα Μάλγαρα και στη Λεπτοκαρυά τόσο ώστε
να παραµείνουν ίδιες οι χρεώσεις που ήταν και προ των έργων
βελτίωσης του αυτοκινητοδρόµου. Συνεπώς, η περιοχή θα ανα-
δειχθεί και δεν πρόκειται να µειωθεί η προσβασιµότητά της και η
αξία της από τουριστική άποψη.

Κάθε ένας από εµάς –κι εσείς κι εγώ- ακούµε µε προσοχή τους
κατοίκους και επιχειρούµε να κάνουµε το καθήκον µας στo πλαί-
σιο των δυνατοτήτων κάθε διεθνούς σύµβασης που έχει υπο-
γραφεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): ∆εύτερη είναι η µε

αριθµό 22/18.6.2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδωνος Χαλβατζή προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τις απελάσεις Πακιστανών
µεταναστών – προσφύγων κ.λπ..

Αναλυτικότερα ο κ. Χαλβατζής αναφέρει στην επίκαιρη ερώ-
τησή του:

«Η Κυβέρνηση, εναρµονισµένη µε τα αντιδραστικά και απάν-
θρωπα µέτρα που εφαρµόζει η Ευρωπαϊκή Ένωση απέναντι
στους πρόσφυγες και µετανάστες, όπως η επαναπροώθηση στις
χώρες προέλευσης ή απλώς διέλευσης, προχώρησε σε οµαδική
απέλαση πενήντα πέντε Πακιστανών µε ειδική πτήση τσάρτερ,
σε συνεργασία µε τον πρεσβευτή της χώρας.

Η πράξη αυτή είναι αντίθετη µε τη Σύµβαση του ΟΗΕ για τους
πρόσφυγες που απαγορεύσει τις µαζικές απελάσεις.

Υπάρχουν βάσιµοι φόβοι ότι οι απελαθέντες διατρέχουν κιν-
δύνους λόγω της απέλασης, µε δεδοµένο ότι στο Πακιστάν κυ-
βερνά ένα αυταρχικό, αµερικανόδουλο καθεστώς και η χώρα
βρίσκεται στο επίκεντρο πολεµικών επιχειρήσεων των ιµπεριαλι-
στών µε δυόµισι εκατοµµύρια πρόσφυγες.

Ο ισχυρισµός της Κυβέρνησης ότι οι απελαθέντες δεν έχουν
ζητήσει πολιτικό άσυλο, δεν αποτελεί εγγύηση ότι δεν κινδυνεύ-
ουν, µε δεδοµένη την απροθυµία των ελληνικών Κυβερνήσεων
να χορηγούν πολιτικό άσυλο και τα χίλια µύρια εµπόδια που βά-
ζουν, ακόµη και σε ανθρώπους που σύµφωνα µε τον ΟΗΕ είναι
πρόσφυγες.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας επανειληµµένα έχει ζητή-
σει να δοθεί λύση που θα σέβεται τα στοιχειώδη ανθρώπινα δι-
καιώµατα των προσφύγων και µεταναστών για νοµιµοποίηση της
προσωρινής ή µακροβιότερης παραµονής τους στη χώρα µας
(παροχή ασύλου ή ανθρωπιστικού καθεστώτος, άδεια διαµονής),
για διευκόλυνση της οικειοθελούς µετακίνησής τους σε άλλες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για εγκατάστασή τους σε ανοι-
κτούς χώρους φιλοξενίας που θα πληρούν τις στοιχειώδεις προ-
διαγραφές αξιοπρεπούς διαβίωσης.

Επειδή οι πρόσφυγες και µετανάστες είναι θύµατα των επεµ-
βάσεων και της εκµετάλλευσης του ιµπεριαλισµού, ερωτάται ο
κύριος Υπουργός αν θα σταµατήσουν οι απελάσεις των προ-
σφύγων και µεταναστών κι αν θα πάρει µέτρα για λύσεις που θα
σέβονται τα στοιχειώδη ανθρώπινα δικαιώµατα προσφύγων και
µεταναστών.»

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Χαλβατζή θα απαντήσει ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Χρήστος Μαρκογιαννάκης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρόβληµα είναι γνωστό. Είναι

ένα πρόβληµα σηµερινό, ένα πρόβληµα που υπήρχε και χθες,
ένα πρόβληµα που πιθανότατα θα υπάρχει και αύριο.

Για να κάνω µία συζήτηση και να κατανοήσουµε όλοι –και αυτοί
που µας ακούν- το µέγεθός του και την πορεία του, θα πρέπει να
κάνουµε µία αναδροµή στο παρελθόν, µία ανασκόπηση του σή-
µερα και µία πρόβλεψη του αύριο.

Είναι γνωστό ότι πριν από δεκαπέντε, είκοσι χρόνια αρχικά η
κατάρρευση της Σοβιετικής Ένωσης και των καθεστώτων των
Ανατολικών χωρών και στη συνέχεια άλλα γεγονότα τα οποία συ-
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νέβησαν στην Ασία -συρράξεις, καθεστώτα αυταρχικά- είχαν ως
αποτέλεσµα κυριολεκτικά να εισβάλλουν στη χώρα µας κατά κύ-
µατα δεκάδες χιλιάδες, εκατοντάδες χιλιάδες εξαθλιωµένων συ-
νανθρώπων µας, οι οποίοι αναζητούσαν µία καλύτερη τύχη.

Θα έλεγα ότι µέχρι το 2003, κύριοι συνάδελφοι, µε δεδοµένο
ότι η χώρα µας στην πραγµατικότητα, κυρίως για τους προερ-
χοµένους από την Ασία και την Αφρική, χρησιµοποιείτο ως χώρος
διέλευσης προς την υπόλοιπη Ευρώπη, η κατάσταση ήταν υπο-
φερτή, διότι είτε µε νόµιµους τρόπους είτε µε παράνοµους το
µεγαλύτερο µέρος όσων προερχόντουσαν από την Ασία και την
Αφρική περνούσαν από την Ελλάδα -δεν παρέµεναν στην Ελ-
λάδα- και πήγαιναν στον τελικό προορισµό που ήταν η υπόλοιπη
Ευρώπη.

Από το 2003 όµως που υπεγράφη η Συνθήκη ∆ουβλίνο ΙΙ και
που δυστυχώς η Ελλάδα, ίσως χωρίς να προσµετρήσει την εποχή
εκείνη τις συνέπειες την υπέγραψε, την απεδέχθη, το πρόβληµα
άρχισε να γίνεται εντονότερο, να γίνεται µεγαλύτερο. Γιατί; ∆ιότι
η χώρα από χώρα διέλευσης έγινε πλέον χώρα οριστικής διαµο-
νής. Όλοι αυτοί οι οποίοι έρχονται από τα ανατολικά σύνορα,
από την Τουρκία, µε σκοπό να περάσουν από την Ελλάδα, δεν
µπορούν πλέον να φύγουν. Και δεν µπορούν να φύγουν διότι
σύµφωνα µε τη Συνθήκη ∆ουβλίνο II κάθε χώρα είναι υποχρεω-
µένη να διαχειρίζεται τους µη νόµιµους µετανάστες τους οποίους
δέχεται στο έδαφός της. Έτσι, οποιοσδήποτε απ’ αυτούς κατα-
φέρει και ξεφύγει προς τη ∆υτική Ευρώπη, αυτόµατα όταν συλ-
ληφθεί επανέρχεται στη χώρα µας, που ήταν η πρώτη χώρα που
τον υποδέχτηκε ως µη νόµιµο µετανάστη.

Αντιλαµβάνεσθε τώρα τι συµβαίνει σε αυτόν τον τόπο, όταν
καθηµερινά προστίθενται εκατοντάδες εξαθλιωµένων ανθρώπων,
οι οποίοι έρχονται για µια καλύτερη τύχη στην Ευρώπη και πα-
ραµένουν σε αυτόν τον τόπο. Θα σας πω ότι χθες µόνο παρεδό-
θησαν οικειοθελώς περίπου τετρακόσιοι πενήντα άνθρωποι
προερχόµενοι από τα θαλάσσια σύνορα -σε µία ηµέρα τετρακό-
σιοι πενήντα άνθρωποι- που καθιστά το πρόβληµα ακόµη εντο-
νότερο και οι προοπτικές του µέλλοντος, εάν δεν
ενεργοποιηθούµε και αν δεν εφαρµόσουµε τα µέτρα τα οποία
εξαγγέλθηκαν προ ηµερών θα είναι για τη χώρα µας απίστευτες.
Εγώ θα σας πω µόνο δύο παραµέτρους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού).

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Στη δευτερολογία σας
τα υπόλοιπα, κύριε Υπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών): Ναι, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.

Να σκεφθεί ο καθένας σας στο σύστηµα υγείας, σε αυτό το
σύστηµα µε τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουµε, τι επιβάρυνση
υπάρχει από τους χιλιάδες ανθρώπους καθηµερινά που επισκέ-
πτονται τα νοσοκοµεία και νοσηλεύονται δωρεάν, αλλά και στο
σύστηµα παιδείας από τις εκατοντάδες χιλιάδες παιδιών τα οποία
σπουδάζουν στα ελληνικά σχολεία και υπάρχει το γνωστό σε
όλους µας πρόβληµα, όπου όλοι λέµε περισσότερα χρήµατα για
την παιδεία και όλα τα άλλα.

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι κανείς δεν είναι ευχαριστηµένος µε
το να κάνει µια πολιτική που στεναχωρεί ανθρώπους, που δηµι-
ουργεί πρόβληµα, αλλά καµµιά φορά αυτό είναι µονόδροµος.

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο ερωτών συνάδελφος

κ. Χαλβατζής έχει το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κάµατε, κύριε Υπουργέ, µια αναδροµή στο παρελθόν, αλλά

καλό είναι να πάµε και λίγο παραπίσω και να θυµηθούµε πριν από
µερικές δεκάδες χρόνια εκατοντάδες Έλληνες µετανάστες που
ξενιτεύτηκαν στα πέρατα του κόσµου για να χορτάσουν ψωµί.
Αυτή είναι µια πραγµατικότητα και το πώς έζησαν τα πρώτα χρό-
νια όλοι το γνωρίζουµε.

Επειδή µιλήσατε µε µια ορισµένη ανησυχία, τα στοιχεία του
ΟΗΕ είναι τροµακτικά. ∆εκαέξι εκατοµµύρια πρόσφυγες και εί-
κοσι οκτώ εκατοµµύρια εσωτερικοί µετανάστες υπάρχουν σή-
µερα στον κόσµο. Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Τροφίµων
ανακοίνωσε την περασµένη εβδοµάδα ότι ξεπέρασαν πλέον το
ένα δισεκατοµµύριο –είναι ένα δισεκατοµµύριο εκατόν είκοσι

πέντε εκατοµµύρια- οι άνθρωποι οι οποίοι λιµοκτονούν. Το µέλ-
λον προδιαγράφεται ζοφερό. Και ξέρετε πολύ καλά ότι η πείνα
δεν έχει µάτια. Συνεπώς, είναι προβλήµατα καινούργια, προβλή-
µατα που σχετίζονται και µε τις ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις σε
όλο τον κόσµο, αλλά και µε τις κλιµατικές αλλαγές.

Πάντως, η κατάσταση για τους πρόσφυγες και τους µετανά-
στες σήµερα µέρα µε τη µέρα χειροτερεύει. ∆ιαµορφώνεται ένα
αρνητικό κλίµα σε βάρος τους. Οι συνθήκες διαβίωσής τους είναι
άθλιες στις περισσότερες των περιπτώσεων. Προσπαθούν πολ-
λοί να δουλέψουν για να ζήσουν και εσείς τους κυνηγάτε.
Έχουµε «σκούπες», έχουµε φυλακίσεις, απελάσεις, έχουµε στρα-
τόπεδα συγκέντρωσης. Ανησυχούµε πολύ, γιατί αυτές οι οµαδι-
κές απελάσεις είναι αντίθετες µε τη Σύµβαση του ΟΗΕ για τους
πρόσφυγες.

Στο Πακιστάν κινδυνεύουν οι απελαθέντες. Τους στείλατε στο
στόµα του λύκου. Εκεί υπάρχουν δυόµισι εκατοµµύρια εσωτερι-
κοί πρόσφυγες. Και βέβαια το Πακιστάν βρίσκεται στο επίκεντρο
ιµπεριαλιστικών επεµβάσεων και γεγονότων.

Υπάρχει το πρόβληµα του ασύλου. Το 2008 εξετάστηκαν εί-
κοσι εννιά χιλιάδες πεντακόσιες εβδοµήντα τρεις αιτήσεις για
άσυλο και δόθηκαν από την πρωτοβάθµια επιτροπή µόνο δεκα-
τέσσερις -δηλαδή, µόνο δεκατέσσερις άνθρωποι πήραν άσυλο-
ενώ σε δεύτερο βαθµό δόθηκαν τριακόσιες σαράντα τέσσερις.
Τώρα προετοιµάζετε προεδρικό διάταγµα, για να καταργήσετε
το δεύτερο βαθµό εξέτασης. Είναι πολύ επικίνδυνη αυτή η κα-
τάσταση.

Βεβαίως, αυτή η πολιτική που ακολουθείτε ως Νέα ∆ηµοκρα-
τία, αυτή η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την οποία στηρί-
ζει και το ΠΑΣΟΚ µε τη µηδενική ανοχή, είναι πολιτική
εγκληµατική. Είναι η πολιτική η οποία καλλιεργεί κλίµα ρατσι-
σµού, ξενοφοβίας και είναι µια επικίνδυνη πολιτική. Σπέρνετε ανέ-
µους και θα θερίσετε θύελλες. Οι δύο κτηνοτρόφοι στη
Μανωλάδα, οι οποίοι πήραν στα χέρια τους το νόµο, διαπόµπευ-
σαν µετανάστες, βασανίζοντάς τους, διέπραξαν εγκληµατικές
πράξεις. Πού το πάµε; Θα πάµε στο «νόµο του Λήντς»;

Τα κοινωνικά προβλήµατα, όπως όλοι γνωρίζουµε, λύνονται µε
µέτρα που σέβονται τα στοιχειώδη ανθρώπινα δικαιώµατα των
µεταναστών και των προσφύγων. Χρειάζεται, κατά την άποψή
µας, νοµιµοποίηση της προσωρινής ή µακροβιότερης παραµο-
νής τους στη χώρα µας, παροχή ασύλου ή ανθρωπιστικού καθε-
στώτος, άδεια παραµονής, διευκολύνσεις οικειοθελούς
µετακίνησής τους σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
πράγµα το οποίο επιθυµεί η µεγάλη πλειοψηφία αυτών των αν-
θρώπων, µεταναστών και προσφύγων, που έρχονται στη χώρα
µας. Πείτε ένα «όχι» στο «∆ουβλίνο II». Εµείς επιµένουµε στην
αξιοπρεπή ανθρώπινη διαβίωση αυτών των ανθρώπων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Το λόγο έχει ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαρκογιαννάκης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών): Είπατε, κύριε συνάδελφε, ότι θα πρέπει να κά-
νουµε µία αναδροµή πιο πίσω και να θυµηθούµε ότι και από τη
χώρα µας κάποτε χιλιάδες συµπατριώτες µας είχαν παρόµοια
τύχη, καταφεύγοντας τότε σε άλλες χώρες για να έχουν µία κα-
λύτερη ζωή. ∆ιαφεύγει, όµως, της προσοχής σας ότι κατά κα-
νόνα, από τότε ακόµα, η µετανάστευση ήταν µέσα στο πλαίσιο
µιας συγκεκριµένης διαδικασίας, ήταν νόµιµη.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Όχι στις Ηνωµένες Πολιτείες στις
αρχές του προηγούµενου αιώνα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών): Και όταν ακόµα δεν ήταν νόµιµη, προφανώς θα
ήταν σε κατάσταση και συνθήκες, όπως ήταν και στη χώρα µας,
όταν ήρθαν οι πρώτοι µη νόµιµοι µετανάστες, οι οποίοι και δου-
λειά βρήκαν και αναµφίβολα συνεισέφεραν στην ανάπτυξη της
χώρας. Κανείς δεν το αρνείται αυτό το πράγµα. Όµως, εγώ θα
ήθελα να ακούσω από κάποιον από τους θιασώτες του δόγµα-
τος «να µη φύγει κανείς» να µας πει τι υπολογίζει ότι θα γίνει σ’
αυτόν τον τόπο ή τι προβλέπει ότι θα γίνει µετά από κάποιο
χρόνο.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Να αφήσετε να πάνε στην Ευρώπη,
στον Καναδά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Μην κάνετε διάλογο,
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κύριε Χαλβατζή.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών): Προφανώς δεν µε παρακολουθήσατε στην πρω-
τολογία µου, όταν σας είπα ότι µε την υπογραφή της Συνθήκης
«∆ουβλίνο II» έκλεισε η πόρτα προς την Ευρώπη. Την υπέγραψε,
δυστυχώς, και η Ελλάδα.

Έρχοµαι τώρα στη διαδικασία παροχής ασύλου. Κύριε συνά-
δελφε, θα ξέρετε πολύ καλά ότι το άσυλο δίδεται κάτω από συ-
γκεκριµένες προϋποθέσεις. Ξέρουµε πολύ καλά ότι παλαιότερα,
προτού να έχουµε το πρόβληµα που αντιµετωπίζουµε σήµερα,
όταν ακούγαµε ότι κάποιος ζήτησε πολιτικό άσυλο, τι εννοού-
σαµε; Έναν αθλητή που έφευγε από τις ανατολικές χώρες για
να πάει στις δυτικές, ένα διπλωµάτη που έφευγε από τις δυτικές
για να πάει στις ανατολικές χώρες και τότε εκινείτο διαδικασία
πολιτικού ασύλου. Ήταν ένα γεγονός. Σήµερα, εκείνοι οι οποίοι
έρχονται ως µη νόµιµοι µετανάστες πέφτουν συχνά και θύµατα
κυκλωµάτων -λυπάµαι που το λέω- και δικηγόρων ακόµα, οι
οποίοι αθρόως τους πηγαίνουν να υποβάλουν αιτήµατα ασύλου
και τουλάχιστον δεν τους υποδεικνύουν να επικαλούνται λόγους
νοµιµοφανείς. Οι περισσότεροι από αυτούς οι οποίοι υποβάλ-
λουν αίτηµα ασύλου επικαλούνται οικονοµικούς λόγους: «Έφυγα
από τη χώρα µου για οικονοµικούς λόγους». Με ένα τέτοιο πε-
ριεχόµενο, το αίτηµα ασύλου πώς θα γίνει αποδεκτό από την
οποιαδήποτε επιτροπή;

Εν πάση περιπτώσει, να έχετε υπ’ όψιν σας το εξής πράγµα. Οι
επιτροπές λειτουργούν χωρίς να υπάρχει η οποιαδήποτε καθο-
δήγηση.

Να σας πω και κάτι άλλο; Για τη χώρα µας, µακάρι, να συνέ-
τρεχαν οι προϋποθέσεις παροχής ασύλου όλων όσοι µας έρχο-
νται εδώ. Εάν συνέτρεχαν οι προϋποθέσεις, να είστε βέβαιοι ότι
θα ήταν για τη χώρα µας ευχής έργον. ∆ιότι όλοι αυτοί, στη συ-
νέχεια, θα έφευγαν από τη χώρα και θα πήγαιναν στην υπόλοιπη
Ευρώπη. Θα ήταν το πράγµα πάρα πολύ εύκολο. Αλλά δεν συ-
ντρέχουν οι προϋποθέσεις.

Και τελειώνω λέγοντάς σας το εξής. Τα έγγραφα τα οποία επι-
καλούνται οι µη νόµιµοι µετανάστες δυστυχώς είναι ουσιαστικά
ανύπαρκτα. Οι δουλέµποροι τους τα εξαφανίζουν, διαµαρτύρο-
νται και δεν υπάρχει οτιδήποτε άλλο.

Όσον αφορά δε τους τελευταίους πενήντα πέντε οι οποίοι
έφυγαν και πήγαν στο Πακιστάν είχε προηγηθεί για όλους η δια-
δικασία χορήγησης ασύλου, πρωτοβάθµια επιτροπή, δευτερο-
βάθµια, πάλι κάποιοι πάνε στο Συµβούλιο της Επικρατείας για να
χρονοτριβήσουν και σε κάθε περίπτωση είχαν εξαντληθεί όλα τα
µέσα τα οποία δίδουν τη δυνατότητα σε οποιοδήποτε από αυ-
τούς να µην φύγει από τη χώρα µας.

Είναι µία κατάσταση αγαπητέ συνάδελφε κύριε Χαλβατζή, για
την οποία και εµείς και ο καθένας λυπάται. Λυπάται όταν βλέπει
συνανθρώπους του δυστυχισµένους οι οποίοι έκαναν χιλιάδες
µίλια και έπεσαν θύµατα δουλεµπόρων και άλλων εκµεταλλευ-
τών και είµαστε υποχρεωµένοι µε πόνο ψυχής να τους υποχρε-
ώσουµε να γυρίσουν από εκεί που ξεκίνησαν.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Τµήµα ότι οι Υπουργοί Μεταφορών και Επικοινω-
νιών και ∆ικαιοσύνης και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών
κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Ταυτοποίηση των κατόχων και χρη-
στών εξοπλισµού και υπηρεσιών κινητής τηλεφωνίας».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή
Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 24/18-6-2009 επίκαιρη ερώ-

τηση του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη ∆ραγασάκη προς
τον Υπουργό Ανάπτυξης, σχετικά µε τις καταργήσεις –συγχω-
νεύσεις δηµοσίων οργανισµών κ.λπ..

Το περιεχόµενο της επίκαιρης ερώτησης του κ. ∆ραγασάκη
αναλυτικότερα έχει ως εξής:

«Το Υπουργείο Ανάπτυξης, στο πλαίσιο της κατάργησης ή συγ-
χώνευσης φορέων του δηµοσίου και του ευρύτερου τοµέα που
αποφάσισε η Κυβέρνηση, ανακοίνωσε πρόσφατα, µεταξύ άλλων
την κατάργηση της αυτοτέλειας του Εθνικού Κέντρου Κοινωνι-
κών Ερευνών (ΕΚΚΕ) και την ένταξή του στο Εθνικό Ίδρυµα
Ερευνών (ΕΙΕ), την ταυτόχρονη αποδυνάµωση του διεπιστηµο-
νικού χαρακτήρα και των οικονοµικών δυνατοτήτων του Εθνικού

Ιδρύµατος Ερευνών.
Η ανακοίνωση του Υπουργείου Ανάπτυξης προκάλεσε την

έντονη αντίδραση των ερευνητών και του προσωπικού των ερευ-
νητικών κέντρων για τους λόγους ότι:

α) ∆εν προηγήθηκε διάλογος µε τους ενδιαφερόµενους φο-
ρείς, β) δεν υπάρχει οικονοµοτεχνική µελέτη η οποία να αποδει-
κνύει το «οικονοµικό πλεονέκτηµα» των προτεινόµενων αλλαγών,
εποµένως και τη σκοπιµότητα και αναγκαιότητά τους, γ) η σχε-
διαζόµενη «αναδιάταξη» δεν οδηγεί στον εξορθολογισµό αλλά
στην αποδιοργάνωση ερευνητικών φορέων και δ) οι όποιες αλ-
λαγές δεν εντάσσονται σε κάποια λογική οικοδόµησης µιας εθνι-
κής στρατηγικής για την έρευνα µε την ανάλογη οργανωτική
δοµή και εθνική χρηµατοδότηση.

Κατόπιν των ανωτέρω, ερωτάται ο Υπουργός.
1. Προτίθεται να αποσύρει την πρότασή της και να προχωρή-

σει σε ουσιαστικό διάλογο µε την ερευνητική κοινότητα και τους
αρµόδιους φορείς, µε στόχο τον πραγµατικό εξορθολογισµό και
την ενίσχυση των ερευνητικών κέντρων;

Σχετικά µε την αξιοποίηση ειδικότερα των σηµαντικής οικονο-
µικής και αρχιτεκτονικής αξίας κτηριακών εγκαταστάσεων του
Εθνικού Ιδρύµατος Ερευνών υπάρχει πρόθεση πώλησής τους σε
ιδιώτες µε µεθόδους sale & lease back ή µε άλλον τρόπο ή αλ-
λαγής των χρήσεών τους;».

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Μπούγας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε συ-

νάδελφε, νοµίζω ότι η επίκαιρη ερώτησή σας µας δίνει την ευ-
καιρία να διευκρινίσουµε ορισµένες ασάφειες οι οποίες
υπάρχουν σχετικά µε την πρωτοβουλία της Κυβέρνησης για την
αναδιάταξη των ερευνητικών κέντρων. ∆ύο είναι τα σηµεία στα
οποία θα ήθελα να δώσω έµφαση.

Πρώτον, αυτό το οποίο γίνεται είναι όχι κατάργηση, αλλά µία
πραγµατική αναδιάταξη σε θεµατοκεντρικά ερευνητικά κέντρα
και σαφώς επαναλαµβάνω δεν υπάρχει καµµία απολύτως κα-
τάργηση ερευνητικού κέντρου.

Το δεύτερο είναι το εξής. Η αναδιάταξη την οποία υλοποιούµε
είναι µία εξαιρετικά σοβαρή διαδικασία η οποία έχει ξεκινήσει
από το 2005. Από τότε ελήφθη αυτή η πρωτοβουλία και έχει ξε-
κινήσει ο διάλογος και µε την επιστηµονική κοινότητα αλλά και µε
τους φορείς και µε τους ερευνητές και τους εργαζόµενους στα
ερευνητικά κέντρα.

Ειδικότερα αυτή η διαδικασία αποτελεί µία στρατηγική επιλογή
της Κυβέρνησης, µία µεταρρυθµιστική πρωτοβουλία µε σκοπό
την επίτευξη καλύτερων αποτελεσµάτων σε ό,τι αφορά στην ανά-
πτυξη και την εργασία στα ερευνητικά κέντρα.

Σκοπεύουµε στο να µπορέσουµε να έχουµε καλύτερα αποτε-
λέσµατα σε ό,τι αφορά στην εργασία του ανθρώπινου δυναµικού
και να αξιοποιήσουµε καλύτερα τον τεχνολογικό εξοπλισµό τον
οποίον έχουν τα κέντρα αυτά αλλά και µε την κατάλληλη χρηµα-
τοδότηση, ιδιαίτερα µέσω των πόρων του ∆’ Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης να µπορέσουµε να αναδείξουµε το εθνικό ερευνητικό
σύστηµα σε ευρωπαϊκό αλλά και σε διεθνές επίπεδο.

Η επιλογή αυτή υπαγορεύθηκε από την ανάγκη την οποία νο-
µίζω ότι όλοι µας διαπιστώνουµε και οµολογούµε, να προωθηθεί
η κοινωνία και η οικονοµία της γνώσης και της αριστείας.

Σε ό,τι αφορά τώρα στα ερωτήµατα, τα οποία θέτετε µε την
ερώτησή σας, νοµίζω ότι ουδείς µπορεί να ισχυριστεί βάσιµα ότι
η υπάρχουσα πολυδιάσπαση του ερευνητικού αντικειµένου µπο-
ρεί να είναι αποτελεσµατική και η διερεύνηση του ίδιου επιστη-
µονικού ή ερευνητικού αντικειµένου από περισσότερους φορείς
µπορεί να προσφέρει κάτι περισσότερο, κάτι επιπλέον στις µέρες
µας. Υπάρχουν περιπτώσεις –και νοµίζω ότι και σεις τις έχετε
εντοπίσει- που το ίδιο ερευνητικό αντικείµενο θεραπεύεται από
δύο ή και περισσότερα ερευνητικά κέντρα και από διαφορετικά
ινστιτούτα. Κάτι τέτοιο αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι µόνο προ-
βλήµατα µπορεί να δηµιουργήσει στην ερευνητική αποτελεσµα-
τικότητα την οποία βεβαίως δεν µπορεί να εξυπηρετήσει.

∆ιάβασα προσεκτικά από το φάκελο τα συµπεράσµατα µιας
ηµερίδας που οργάνωσε το ΕΚΚΕ. Η κριτική, πρέπει να σας πω
–και νοµίζω ότι προκύπτει αν κανείς τα αναγνώσει µε προσοχή-
στην απόφαση της Κυβέρνησης φαίνεται µάλλον να επιδιώκει τη
διατήρηση του υφιστάµενου στάτους, το οποίο όµως επιδιώκεται
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να διατηρηθεί µε πολύ ασθενή επιχειρήµατα. Σχεδόν σε όλον τον
ανεπτυγµένο κόσµο τα ερευνητικά κέντρα είναι θεµατικά και τα
αντικείµενα που θεραπεύουν έχουν επιστηµονική αλλά και θεµα-
τική ενότητα.

Επειδή δεν επαρκεί ο χρόνος και θα συνεχίσω στη δευτερο-
λογία µου, πρέπει να πω, όσον αφορά στο ερώτηµα της ενδεχό-
µενης πώλησης σε ιδιώτες των κτηριακών εγκαταστάσεων του
Εθνικού Ιδρύµατος Ερευνών, σαφώς και σας το δηλώνω κατη-
γορικά δεν υπάρχει τέτοια πρόθεση από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Ο ερωτών συνάδελφος και Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ∆ρα-

γασάκης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υφυπουργέ, η εκτίµησή µου για το πρόσωπό σας είναι

δεδοµένη και το γνωρίζετε, αλλά θα ήταν καλό να ήταν σήµερα
εδώ ο Υπουργός όχι για να τιµήσει εµένα απαντώντας στην ερώ-
τησή µου, αλλά για να δείξει έστω και µε έναν τρόπο συµβολικό
το ενδιαφέρον του για την έρευνα.

Ούτε εσείς, κύριε Υπουργέ, είστε ειδικός στο αντικείµενο,
όπως προέκυψε από τις απαντήσεις ούτε εγώ είµαι ειδικός. Έτσι
διατρέχουµε όλοι τον κίνδυνο να µιλούµε για πράγµατα, τα οποία
δεν γνωρίζουµε.

Μου είπατε και µε διαβεβαιώσατε ότι έγινε διάλογος. Μα, το
όργανο διαλόγου είναι το ΑΣΕΤ. Το ΑΣΕΤ έχει διατυπώσει άποψη
γι’ αυτήν την πρόταση; Όχι µόνο δεν έχει διατυπώσει άποψη, όχι
µόνο δεν ρωτήθηκε, αλλά και η έκθεση την οποία έχει καταθέσει
δεν προτείνει αυτά τα οποία γίνονται σήµερα. Θα καταθέσω για
τα Πρακτικά της Βουλής την πρόταση της σχετικής οµάδας ερ-
γασίας µε τίτλο «Αναδιάρθρωση Ερευνητικού Ιστού» όπου οι
πλέον αρµόδιοι δεν εισηγούνται αυτά τα οποία εσείς κάνετε. Και
ερωτώ: Ποιος τα αποφάσισε αυτά; Ο Υπουργός µε τη συµβουλή
τίνων; Ποιος είναι εκείνος και µε ποια αρµοδιότητα του είπε ότι
πρέπει να γίνει αυτό και όχι το άλλο; Αφού το θεσµικό όργανο
που υποχρεούσθε να ρωτήσετε –δεν είστε υποχρεωµένοι να δε-
χθείτε την πρότασή του- δεν ρωτήθηκε.

∆εύτερον, µου είπατε διάφορα, «επιδιώκουµε αυτό, επιδιώ-
κουµε εκείνο». Η µελέτη κύριε Υπουργέ. ∆ώστε µου τη µελέτη η
οποία λέει ότι η προτεινόµενη διάταξη θα έχει αυτά ή εκείνα τα
πλεονεκτήµατα έναντι κάποιας άλλης αναδιάταξης. ∆εν υπάρχει
καµµία µελέτη.

Τρίτο ερώτηµα. Μελέτη εφαρµογής. Λέτε να φύγουν εκατόν
πενήντα ή εκατόν τριάντα βιολόγοι –ως παράδειγµα το λέω- και
να πάνε στο Φλέµινγκ. Υπάρχει χώρος στο Φλέµινγκ για να στε-
γαστούν; Λέτε να φύγουν από το Ίδρυµα Ερευνών, κάποια Ινστι-
τούτα και να πάνε αλλού. Οι κοινές υποδοµές τι θα γίνουν; Η
βιβλιοθήκη τι θα γίνει; Πώς θα λειτουργεί; Φέρτε µας µελέτη
εφαρµογής.

Κύριε Υπουργέ, το δίληµµα δεν είναι αλλαγές ή µη αλλαγές. Σε
ό,τι αφορά εµάς εµείς ζητούµε αλλαγές, ζητούµε τοµές, ζητούµε
εθνική στρατηγική έρευνας µε εθνική χρηµατοδότηση ως βάση
και συµπληρωµατικά ευρωπαϊκή χρηµατοδότηση. Φέρτε ένα
εθνικό σχέδιο έρευνας. Κάντε σήµερα αυτό που έπρεπε να γίνει
πριν από είκοσι χρόνια.

Μη λέτε όµως για τις αλλαγές που κάνετε και κατηγορείτε
τους ερευνητές ότι δεν θέλουν αλλαγές. ∆εν είναι δίκαιο ούτε
σωστό.

Επίσης, βλέπετε και εσείς τι έχει γίνει και πόσες αντιφάσεις
υπάρχουν. Σταµατήστε αυτό που γίνεται, παγώστε τα πάντα.
Έτσι και αλλιώς υπάρχει, απ’ ό,τι γνωρίζω, ραντεβού του Υπουρ-
γού µε τον Πρόεδρο του Εθνικού Ερευνητικού Ιδρύµατος.

Κάντε έναν σοβαρό διάλογο, οργανώστε τη µελέτη, φέρτε
προτάσεις, σχεδιάστε εναλλακτικά σενάρια, ούτως ώστε να µπο-
ρούν να παρθούν σωστές αποφάσεις και να µη µετανιώσετε και
εσείς αύριο, διότι η έρευνα στην Ελλάδα έχει ταλαιπωρηθεί.

∆έχοµαι τη διαβεβαίωσή σας σε ό,τι αφορά την περιουσία του
Εθνικού Ιδρύµατος Ερευνών. Πείτε το άλλη µια φορά για να το
ακούσει και το Υπουργείο Οικονοµικών.

(Στο σηµείο αυτό ο ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ∆ραγα-
σάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Το λόγο έχει ο κύριος
Υπουργός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε συ-
νάδελφε, θα απαντήσω πολύ σύντοµα και από αυτά που θα σας
πω θα καταδειχθεί το ενδιαφέρον και του Υπουργού Ανάπτυξης
αλλά και το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης σχετικά µε την έρευνα.
Θα σας απαντήσω βάσει στοιχείων.

Κατ’ αρχάς, απ’ όσα είπα και από την επιχειρούµενη αναδιά-
ταξη, σε καµµία περίπτωση δεν αποδυναµώνεται ο τοµέας των
κοινωνικών επιστηµών. Προσπαθούµε, σύµφωνα άλλωστε και µε
το Έβδοµο Πρόγραµµα-Πλαίσιο να συγκεντρώσουµε σε θεµατι-
κές περιοχές την έρευνα. Νοµίζω ότι αυτό γίνεται σε όλες τις
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Τώρα, σε ό,τι αφορά τα κονδύλια τα οποία διατίθενται και πρό-
κειται στο εγγύς µέλλον να διατεθούν για την έρευνα, θα σας πω
τα εξής: Ανακοινώσαµε όπως γνωρίζετε από το Υπουργείο Ανά-
πτυξης πρόσφατα το Πρόγραµµα «ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ» για τη διασύν-
δεση των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων µε τα ερευνητικά
κέντρα.

Στο πρόγραµµα αυτό, για πρώτη φορά περιλαµβάνονται και οι
ανθρωπιστικές και κοινωνικές επιστήµες µε ποσοστό που αντι-
στοιχεί στο 5% του συνολικού προγράµµατος, δηλαδή συνολικά
15.000.000 ευρώ. Είναι λοιπόν προφανές ότι κάθε άλλο παρά
προτιθέµεθα να υποβαθµίσουµε τις ανθρωπιστικές και κοινωνι-
κές επιστήµες.

Τώρα, σχετικά µε το ζήτηµα το οποίο θίξατε και είναι πάρα
πολύ σηµαντικό, της χρηµατοδότησης της έρευνας στη χώρα
µας, κατ’ αρχάς πρέπει να έχουµε στο µυαλό µας ότι όταν ανα-
φερόµαστε σε χρηµατοδότηση οφείλουµε να έχουµε ένα κοινό
µέτρο. Όταν µιλάµε λοιπόν για ποσοστό χρηµατοδότησης ως
προς το ΑΕΠ παγκοσµίως, αναφερόµεθα στο σύνολο των δαπα-
νών και όχι µόνο στο ποσό που δίδεται µε δηµόσια συµµετοχή.

Τα ποσοστά, λοιπόν, του ΑΕΠ που διατίθενται παγκοσµίως συ-
µπεριλαµβάνουν τη συµµετοχή και του ιδιωτικού τοµέα, που στις
αναπτυγµένες χώρες φτάνει –ή και υπερβαίνει πολλές φορές- το
70% όταν στη χώρα µας αυτό το ποσοστό δεν υπερβαίνει το
15%. Αντίθετα, η δηµόσια δαπάνη την οποία δίδουµε και πηγαί-
νει στην έρευνα είναι µια από τις υψηλότερες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Βεβαίως, σε καµµία περίπτωση δεν ισχυρίζοµαι ότι δεν έχει
ανάγκη περαιτέρω χρηµατοδότησης η έρευνα. Πρόθεσή µας
είναι να ανέλθουν τα ποσά τα οποία διατίθενται στην έρευνα στο
1,5% του ΑΕΠ έως το 2015. Ήδη, µέσω του ΕΣΠΑ διαθέτουµε
1.500.000.000 ευρώ. Όπως σας επεσήµανα, είναι τριπλάσιο ποσό
περίπου από αυτό που έχει διατεθεί από το Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης.

Υπάρχουν ήδη προγράµµατα που έχουν ανακοινωθεί από το
Υπουργείο Ανάπτυξης. Είναι τα Κουπόνια Καινοτοµίας, το Πρό-
γραµµα Συνεργασίας στο οποίο αναφέρθηκα, το Πρόγραµµα για
τις καινοτόµες επιχειρήσεις, καθώς επίσης και το Πρόγραµµα για
τις οµάδες επιχειρήσεων.

Επαναλαµβάνω, τέλος, ότι δεν θίγεται το εργασιακό καθεστώς
του προσωπικού των κέντρων. Σε ό,τι δε αφορά τις κτηριακές
εγκαταστάσεις και τον υπόλοιπο εξοπλισµό, σε καµµία περί-
πτωση δεν πρόκειται να πουληθεί ή να µεταβληθεί το νοµικό κα-
θεστώς, αλλά θα διατηρηθεί η κυριότητα του δηµοσίου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Εισερχόµεθα στη συζή-

τηση της υπ. αριθµ. 23/18-6-2009 επίκαιρης ερώτησης του Ζ’
Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτής του Λαϊκού Ορθόδο-
ξου Συναγερµού κ. Βαΐτση Αποστολάτου προς τον Υπουργό
Εσωτερικών σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση
της λαθροµετανάστευσης στον Πειραιά κ.λπ..

Το περιεχόµενο της επίκαιρης ερώτησης έχει ως εξής:
«Αυξηµένη είναι η ανησυχία των κατοίκων όλων των περιοχών

του Πειραιά δεδοµένου του σοβαρού προβλήµατος γκετοποίη-
σης που παρατηρείται στο κέντρο της πόλης και στο λιµάνι. Οι
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µεγάλες διαστάσεις του λαθροµεταναστευτικού φαινοµένου και
η ανεξέλεγκτη εξάπλωση του παράνοµου υπαίθριου εµπορίου
στον Πειραιά αποτελούν τις δύο βασικές αιτίες του προβλήµα-
τος, το οποίο χρήζει άµεσης αποτελεσµατικής αντιµετώπισης.

Συνεπώς, ερωτάται ο αρµόδιος Υπουργός:
Τι συγκεκριµένα µέτρα προτίθεται να λάβει σχετικά, προκει-

µένου να διασφαλιστεί η ασφάλεια της πόλης και των κατοίκων
του Πειραιά;

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Αποστολάτου θα απαντήσει ο
Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαρκογιαννάκης.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, το πρόβληµα το οποίο περιγράφετε στην

επίκαιρη ερώτησή σας είναι γνωστό, έχει επισηµανθεί επανει-
ληµµένως µέσα στην Αίθουσα και ειλικρινώς σας λέω ότι κατα-
βάλλεται µια πολύ µεγάλη προσπάθεια για να αντιµετωπιστεί. Και
µιλώ για το παρεµπόριο, γιατί όσον αφορά το πρόβληµα της λα-
θροµετανάστευσης τα έχουµε πει τόσες πολλές φορές. Και
προηγουµένως απαντούσα σε ερώτηση του συναδέλφου κ. Χαλ-
βατζή. ∆εν θα τα επαναλάβω, αν και θα µπορούσα να πω ότι όταν
η κριτική υπάρχει και εκ δεξιών και εξ αριστερών σηµαίνει ότι πο-
ρευόµαστε µάλλον σωστά, κάπου στη µέση.

Πράγµατι υπάρχει πολύ µεγάλο πρόβληµα µε το παρεµπόριο
τόσο στον Πειραιά όσο και στην Αθήνα. Και όταν έχουµε το πα-
ρεµπόριο είναι γνωστό ότι οι κίνδυνοι οι οποίοι υπάρχουν είναι
πάρα πολλοί. Πρώτα απ’ όλα είναι η εξαπάτηση του καταναλω-
τικού κοινού, η φοροδιαφυγή και το πρόβληµα το οποίο δηµι-
ουργείται στους καταστηµατάρχες και στους εµπόρους οι οποίοι
προκειµένου να µπορέσουν να προχωρήσουν αξιοπρεπώς στο
επάγγελµά τους είναι υποχρεωµένοι, πληρώνοντας φόρους,
ασφαλιστικά Ταµεία και τόσα άλλα, να αντιµετωπίζουν δυσκο-
λίες. Γενικότερα το παρεµπόριο µόνο προβλήµατα δηµιουργεί.

Για το λόγο αυτό καταβάλλεται µια συστηµατική προσπάθεια,
µία προσπάθεια η οποία έχει ξεκινήσει από το Υπουργείο Εσω-
τερικών µε συσκέψεις επανειληµµένες, µε συµµετοχή πολλών
Υπουργείων και υπηρεσιών. Έχει συσταθεί µία µόνιµη διαϋπη-
ρεσιακή επιτροπή στο Υπουργείο που συνεχώς ερευνά και εξε-
τάζει το πρόβληµα. Στον Πειραιά, δε, όπου και αναφέρεστε, θα
έχετε υπ’ όψιν σας ότι η αστυνόµευση η οποία γίνεται είναι όσο
είναι δυνατόν καλύτερη, µε εποχούµενες περιπολίες, µε πεζές
περιπολίες, µε αστυνοµικούς προερχόµενους από τη ΓΑ∆Α ή και
από άλλες υπηρεσίες. Ήδη συνεστήθησαν και από 1/7 θα λει-
τουργήσουν οµάδες «∆ΕΛΤΑ» και στον Πειραιά για ταχεία επέµ-
βαση όπου θα χρειάζεται και σε κάθε περίπτωση καταβάλλεται
µεγάλη προσπάθεια προκειµένου να αντιµετωπιστεί το πρό-
βληµα. ∆εν είναι εύκολο και έχει να κάνει ασφαλώς και µε το πρό-
βληµα της λαθροµετανάστευσης. Συναρτάται το ένα µε το άλλο.
Εκτός βεβαίως από τους λαθροµετανάστες έχουµε και ειδικές
κοινωνικές οµάδες, οι οποίες και αυτές επιδίδονται στο παρε-
µπόριο, και όντως είναι ορισµένες περιοχές όπου το πρόβληµα
είναι δυσβάσταχτο. Εκτιµώ ότι σιγά σιγά µε την προσπάθεια που
καταβάλλεται στο πλαίσιο της αστυνόµευσης αλλά και της όσο
το δυνατόν λιγότερης παρουσίας λαθροµεταναστών στη χώρα
θα αµβλυνθεί πολύ σύντοµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Ο συνάδελφος κ. Αποστολάτος έχει το λόγο.
ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι παρήγορο και αισιόδοξο το ότι γνωρίζετε

τόσο πολύ καλά το πρόβληµα στον Πειραιά. Εγώ απλώς θα είµαι
επαναληπτικός προκειµένου να εµπεδώσετε καλύτερα το τρα-
γικό πρόβληµα που βιώνουµε εµείς εκεί κάτω στο λιµάνι. Είναι
δυστυχώς κοινή διαπίστωση ότι ο Πειραιάς αποτελεί πλέον νέο,
ενδιάµεσο σταθµό συγκέντρωσης εξαθλιωµένων λαθροµετανα-
στών και είναι εστία δυστυχισµένων ανθρώπων από τρίτες χώρες,
ενώ η ευρύτερη περιοχή του λιµανιού εξαιτίας της εξάπλωσης
του παράνοµου υπαίθριου εµπορίου γκετοποιείται επικίνδυνα µε-
ταφέροντας το µεγαλύτερο σηµερινό κοινωνικό πρόβληµα µό-
νιµα πλέον στην πόλη του Πειραιά, στην περιοχή µας.

Είναι επίσης γνωστό και κοινό µυστικό ότι το παζάρι την Κυ-
ριακή και το ανεξέλεγκτο καθηµερινό παραεµπόριο στον Πειραιά
δεν προσφέρει δουλειά στους Έλληνες. Αντίθετα, συντηρεί οµά-
δες εκµετάλλευσης οικονοµικών µεταναστών.

Βεβαίως µετά την Οµόνοια, τον Άγιο Παντελεήµονα, την Πλα-
τεία Βικτωρίας, την Κυψέλη, τα Πατήσια, καταγράφεται πλέον
και ο Πειραιάς στις νέες γκετοποιηµένες περιοχές µε ορδές αλ-
λοδαπών, Αφγανών, Πακιστανών, Ιρανών, Κούρδων και Αφρικα-
νών κυρίως που έχουν επιλέξει για τις παράνοµες
δραστηριότητές τους το κέντρο του Πειραιά και για τη διαµονή
τους στις γύρω συνοικίες και δήµους.

Ήδη, η παλιά Κοκκινιά, ένα µεγάλο µέρος από τη Νίκαια, από
το ∆ήµο Κορυδαλλού είναι γκετοποιηµένες περιοχές. Η ανησυ-
χία των µονίµων κατοίκων αλλά και των επιχειρηµατιών για τους
χιλιάδες πλέον νόµιµους και µη αλλοδαπούς µετατρέπεται σιγά-
σιγά σε φόβο µε τέτοια ένταση και έντονη διαµαρτυρία που πα-
ραπέµπει στο ρατσισµό.

Τόσο, λοιπόν, ο φόβος και η ανασφάλεια όσο και η εκµετάλ-
λευση και η εξαθλίωση από πλευράς των αλλοδαπών δηµιουρ-
γούν ένα επικίνδυνο σύνδροµο και αναδεικνύουν επίσης µια
δυσάρεστη, άσχηµη, φρικτή πραγµατικότητα.

Σαφώς, υπάρχουν δύο πλευρές και δύο προσεγγίσεις, η αλή-
θεια όµως είναι µία. Η χώρα µας έχει γίνει κράτος εισαγωγής µε-
ταναστών, χωρίς να είναι προετοιµασµένη, χωρίς να διαθέτει
υποδοµές και λύσεις.

Φυσικά και δεν ευθύνονται οι αλλοδαποί για τα τελευταία δέκα-
δεκαπέντε χρόνια που τους επετράπη να εισβάλουν στη χώρα.
Βεβαίως, το ∆ουβλίνο II είναι το βασικό πρόβληµα. Οπωσδήποτε
η Τουρκία πρέπει –να την πείσουµε πρώτα;- να εξαναγκαστεί να
δεχθεί αυτούς που µας στέλνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ο διαχωρισµός µεταξύ των νόµιµα και µόνιµα εγκατεστηµένων

αλλοδαπών µε αυτούς που διέρχονται και βρίσκονται λαθραία
στη χώρα δεν είναι ακρότητα. Ο έλεγχος, όµως, δηµιουργεί αυτή
την απαράδεκτη για µια ευνοµούµενη πολιτεία κατάσταση που
ζούµε.

Ζητάµε, λοιπόν, εφαρµογή των νόµων. Ζητάµε νέους νόµους
και µέτρα. Ειλικρινά εγώ προσωπικά σας πιστεύω. Η θέση µου
δεν είναι καθόλου διαφορετική από αυτή που άκουσα από τον κ.
Χαλβατζή. Και αυτό δεν είναι αριστερά σας και δεξιά σας. Είµα-
στε όλοι για έναν κοινό διάλογο.

Εκείνο που θέλω είναι να αποδείξετε ότι µπορείτε –εµείς θα
σας κάνουµε ήρωα µας στον Πειραιά- όλα αυτά τα µέτρα που εί-
πατε να γίνουν πραγµατικότητα και βεβαίως να βρεθούν λύσεις
χωρίς ίχνος ρατσισµού. Και το τονίζω αυτό. Γιατί είµαι εγώ πρώ-
τος που λέω ότι οι άνθρωποι αυτοί πρέπει να έχουν δουλειά –
αυτοί όµως που χωράνε στη χώρα τούτη- πρέπει να έχουν
φάρµακα, πρέπει να υπάρχει κοινωνική µέριµνα, αλλά ούτε ένας
παραπάνω από αυτούς που µπορεί να χωρέσει η µικρή Ελλάδα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών): ∆ύο λόγια, κύριε Πρόεδρε.
Ασφαλώς, η ανάδειξη των προβληµάτων σε έναν τόπο είναι κα-

θήκον όλων µας και ασφαλώς καθήκον εκείνων οι οποίοι κυβερ-
νούν είναι η προσπάθεια επίλυσης των όποιων προβληµάτων.

Εκείνο το οποίο θέλω να πω στη δευτερολογία µου είναι το
εξής. Το να αναδεικνύουµε τα προβλήµατα είναι σωστό. Το να
τα εκτιµά ο καθένας από τη δική του τη σκοπιά και αυτό είναι κα-
τανοητό. Θα πρέπει όµως όλοι µας να είµαστε ιδιαίτερα προσε-
κτικοί να µην οδηγήσουµε αυτό το λαό, έναν λαό φιλόξενο, έναν
λαό ο οποίος δεν έχει γνωρίσµατα ρατσιστικά και ξενοφοβίες,
στην κατάσταση που είναι κάποιοι άλλοι λαοί που συµπεριφέρο-
νται κατά τρόπο απάνθρωπο στους λαθροµετανάστες ή, για να
ακριβολογώ, στους µη νόµιµους µετανάστες.

∆εν καταλογίζω τέτοια πρόθεση σε κανέναν. Είναι όµως ενδε-
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χόµενο κάποια στιγµή από την υπερβολή, η οποία δίδεται στην
ανάδειξη ενός προβλήµατος, να οδηγηθούµε κάπου που κι εµείς
οι ίδιοι δεν επιθυµούµε. Το τελευταίο το οποίο θα µπορούσαµε να
διανοηθούµε είναι να φθάσουµε στο σηµείο ως Έλληνες να γί-
νουµε διώκτες κάποιων συνανθρώπων µας, οι οποίοι βρέθηκαν
στον τόπο µας για ένα κοµµάτι ψωµί.

Το αν ευρίσκονται σήµερα άνθρωποι στον Πειραιά οι οποίοι
ασχολούνται µε το παραεµπόριο, είναι προφανές ότι αυτό οφεί-
λεται στο ότι εξαιτίας του µεγάλου, απεριόριστου αριθµού –
τόσου που δεν χωράνε στον τόπο µας ξένων- δεν µπορούν να
βρουν ένα µεροκάµατο, δεν µπορούν να εξοικονοµήσουν τα
προς το ζην µε τη δουλειά τους και καταφεύγουν σ’ αυτό τον ηµι-
παράνοµο τρόπο επιβίωσης.

Έργο δικό µας είναι να αµβλύνουµε τις προϋποθέσεις-ευθύνες
που υφίστανται και οδηγούν σε αυτή την κατάσταση. Και ποιο
είναι αυτό; Μόνο εάν µπορέσουµε µε πολιτικές προς την Ευρω-
παϊκή Ένωση και προς την Τουρκία να µειωθεί ο αριθµός. Όταν
στη χώρα θα µειωθεί ο αριθµός των µη νόµιµων µεταναστών,
είµαι βέβαιος ότι όλα αυτά τα προβλήµατα και οι «παράµετρες
απώλειες», είτε εννοούµε εγκληµατικότητα είτε παραεµπόριο ή
οτιδήποτε άλλο, θα αµβλυνθούν.

Θα ήθελα, όµως, να διαφωνήσω σ’ ένα σηµείο µαζί σας. Βά-
λατε περίπου στο ίδιο καλάθι και τους νόµιµους και τους µη νό-
µιµους µετανάστες, γιατί κάποια στιγµή είπατε: «Τα προβλήµατα
τα οποία δηµιουργούνται από τους µη νόµιµους και νόµιµους µε-
τανάστες»...

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Μην µου κάνατε µάθηµα, κύριε Υπουργέ. Ασχοληθείτε µε το
θέµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών): Πιστεύω ότι έχετε άδικο σ’ αυτό, διότι µετανάστες
οι οποίοι έχουν έρθει στην πατρίδα µας πριν από κάποια χρόνια
ήδη συνεισέφεραν σηµαντικά στην ανάπτυξη της χώρας, δούλε-
ψαν και µάλιστα για να είµαστε ειλικρινείς όχι υπό καθεστώς ισο-
πολιτείας µε τους ηµεδαπούς εργάτες και τώρα σιγά-σιγά
αφοµοιώνονται στην ελληνική κοινωνία. Αυτούς ας τους ξεχωρί-
σουµε.

Το πρόβληµα είναι οι υπόλοιποι, οι οποίοι γκετοποιούν ορι-
σµένες περιοχές της χώρας: Αθήνα, κέντρο της Αθήνας, Άγιος
Παντελεήµονας, πλατεία Βικτωρίας, Πειραιάς, Πάτρα, Κόρινθος
όπου αρχίζει τώρα και µαζεύεται ένας µεγάλος αριθµός, διότι
υπάρχει απευθείας σύνδεση µε την Ιταλία και τα προβλήµατα
εκεί πράγµατι είναι πάρα πολύ µεγάλα. Αυτά τα παραδεχόµαστε
όλοι και γι’ αυτό µε σύνεση, µε προσοχή, µε νοµιµότητα, µε σε-
βασµό στην προσωπικότητα του καθενός, θα πρέπει από κοινού
να καταβάλουµε µία προσπάθεια το πρόβληµα να αµβλυνθεί όσο
γίνεται ταχύτερα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κύριο
Υπουργό.

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Κύριοι συνάδελφοι, πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη

νοµοθετικής εργασίας, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα
ότι σήµερα Τρίτη 23 Ιουνίου 2009 και ώρα 13.30’ συνεδρίασε η
∆ιαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου µε θέµα ηµερήσιας
διάταξης:

Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής από τον Υπουργό Ανά-
πτυξης κ. Χατζηδάκη, σύµφωνα µε το άρθρο 36, παράγραφος 7
του Κανονισµού της Βουλής για το υπό κατάθεση νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Αναθεώρηση ∆ιατάξεων περί Αντα-
γωνισµού».
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Θα γίνει προεκφώνηση των νοµοσχεδίων που είναι γραµµένα
στην ηµερήσια διάταξη.

Υπουργείου Ανάπτυξης
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Εφαρµογή της

αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών, όσον αφορά
την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και την παροχή αυτών
και άλλες διατάξεις».

Το νοµοσχέδιο θα ψηφιστεί στο σύνολο στη συνέχεια.
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου: «Μεταρρυθµίσεις στην οργάνωση της Ια-
τροδικαστικής Υπηρεσίας, στη θεραπευτική µεταχείριση χρη-
στών ναρκωτικών ουσιών και άλλες διατάξεις».

Το νοµοσχέδιο θα συζητηθεί κατά τη σηµερινή συνεδρίαση.
Του ιδίου Υπουργείου
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του

σχεδίου νόµου: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου στη Συνθήκη περί αµοι-
βαίας εκδόσεως εγκληµατιών µεταξύ Ελλάδος και Ηνωµένων Πολι-
τειών της Αµερικής, που υπογράφηκε στις 6 Μαΐου 1931, και στο
Ερµηνευτικό Πρωτόκολλο αυτής, που υπογράφηκε στις 2 Σεπτεµ-
βρίου 1937, όπως προβλέπεται στο άρθρο 3(2) της Συµφωνίας µε-
ταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων Πολιτειών της
Αµερικής σχετικά µε την έκδοση, που υπογράφηκε 25 Ιουνίου 2003».

Το νοµοσχέδιο θα συζητηθεί στην αυριανή πρωινή συνε-
δρίαση.

Του ιδίου Υπουργείου.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου στη Σύµβαση
αµοιβαίας δικαστικής συνδροµής σε ποινικές υποθέσεις µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνη-
σης των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, που υπογράφηκε
στις 26 Μαΐου 1999, όπως προβλέπεται στο Άρθρο 3(2) της Συµ-
φωνίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων Πο-
λιτειών της Αµερικής σχετικά µε την αµοιβαία δικαστική
συνδροµή, που υπογράφηκε στις 25 Ιουνίου 2003».

Το νοµοσχέδιο θα συζητηθεί, επίσης, στην αυριανή πρωινή συ-
νεδρίαση.

Κύριοι συνάδελφοι, επανερχόµαστε στο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Ανάπτυξης.

Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Εφαρµογή της
αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών, όσον αφορά
την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και την παροχή αυτών
και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης «Εφαρ-

µογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών,
όσον αφορά την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και την πα-
ροχή αυτών και άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία
σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
και έχει ως εξής:

«Εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυ-
ναικών, όσον αφορά την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες
και την παροχή αυτών και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α΄

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος νόµου είναι η καθιέρωση ενός

πλαισίου για την καταπολέµηση των διακρίσεων λόγω
φύλου όσον αφορά την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες
και την παροχή αυτών, όπως προβλέπεται από τις
διατάξεις της Οδηγίας 2004/113/ΕΚ του Συµβουλίου της
13ης ∆εκεµβρίου 2004 (EEL 373/37).

Άρθρο 2
Ορισµοί

Για την εφαρµογή του παρόντος νόµου, ισχύουν οι
ακόλουθοι ορισµοί:

α. «άµεση διάκριση»: όταν ένα πρόσωπο υφίσταται,
λόγω του φύλου του, µεταχείριση λιγότερο ευνοϊκή από
αυτήν της οποίας τυγχάνει, έτυχε ή θα τύχει ένα άλλο
πρόσωπο, σε ανάλογη κατάσταση,

β. «έµµεση διάκριση»: όταν µια εκ πρώτης όψεως
ουδέτερη διάταξη, κριτήριο ή πρακτική ενδέχεται να θέσει
σε µειονεκτική θέση πρόσωπα του ενός φύλου σε σχέση
µε πρόσωπα του άλλου φύλου, εκτός εάν αυτή η διάταξη,
το κριτήριο ή η πρακτική δικαιολογείται αντικειµενικά από
ένα θεµιτό σκοπό και τα µέσα επίτευξης του σκοπού αυτού
είναι πρόσφορα και αναγκαία,

γ. «παρενόχληση»: όταν εκδηλώνεται ανεπιθύµητη
συµπεριφορά συνδεόµενη µε το φύλο ενός προσώπου, µε
σκοπό ή αποτέλεσµα την προσβολή της αξιοπρέπειας του
προσώπου αυτού και τη δηµιουργία εκφοβιστικού,
εχθρικού, ταπεινωτικού, εξευτελιστικού ή επιθετικού
περιβάλλοντος,

δ. «σεξουαλική παρενόχληση»: όταν εκδηλώνεται
οποιαδήποτε µορφή ανεπιθύµητης λεκτικής, µη λεκτικής
ή σωµατικής συµπεριφοράς σεξουαλικού χαρακτήρα, µε
σκοπό ή αποτέλεσµα την προσβολή της αξιοπρέπειας ενός
προσώπου, ιδίως µε τη δηµιουργία εκφοβιστικού,
εχθρικού, εξευτελιστικού, ταπεινωτικού ή επιθετικού
περιβάλλοντος.

Άρθρο 3
Πεδίο εφαρµογής

1. Οι διατάξεις του παρόντος νόµου εφαρµόζονται στα
πρόσωπα, τα οποία παρέχουν αγαθά και υπηρεσίες που
διατίθενται στο κοινό, ανεξάρτητα από το ενδιαφερόµενο
πρόσωπο, στο πλαίσιο του δηµόσιου τοµέα, του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός εκάστοτε οριοθετείται από
τις κείµενες διατάξεις, καθώς και του ιδιωτικού τοµέα, και
οι οποίες προσφέρονται εκτός του πλαισίου του ιδιωτικού
και του οικογενειακού βίου και των συναλλαγών που
διεξάγονται σε αυτό.

2. Ο νόµος αυτός δεν θίγει την ελευθερία του ατόµου
να επιλέγει αντισυµβαλλόµενο, εφόσον η επιλογή αυτή
δεν γίνεται µε βάση το φύλο.

3. Οι διατάξεις του παρόντος νόµου ισχύουν υπό την
επιφύλαξη ευνοϊκότερων διατάξεων σχετικά µε την
προστασία των γυναικών όσον αφορά την εγκυµοσύνη και
τη µητρότητα.

4. Ο παρών νόµος δεν εφαρµόζεται:
(α) στην εκπαίδευση,
(β) στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης και τη διαφήµιση και
(γ) σε θέµατα απασχόλησης, επαγγελµατικής

δραστηριότητας και µη µισθωτής δραστηριότητας, που
ρυθµίζονται από το ν. 3488/2006 (ΦΕΚ 191 Α΄), όπως
ισχύει.
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Άρθρο 4
Αρχή της ίσης µεταχείρισης

1. α) Απαγορεύεται οποιαδήποτε άµεση ή έµµεση
διάκριση λόγω φύλου, συµπεριλαµβανοµένης της
λιγότερο ευνοϊκής µεταχείρισης των γυναικών λόγω
εγκυµοσύνης και µητρότητας.

β) Απαγορεύονται η παρενόχληση και η σεξουαλική
παρενόχληση, κατά την έννοια του νόµου αυτού,
θεωρούµενες ως διάκριση λόγω φύλου. Το γεγονός ότι
ένα άτοµο απορρίπτει ή ανέχεται τέτοιου είδους
συµπεριφορά δεν µπορεί να χρησιµοποιείται ως βάση για
τη λήψη απόφασης που επηρεάζει το εν λόγω άτοµο.

2. Η ενθάρρυνση για την άσκηση άµεσων ή έµµεσων
διακρίσεων λόγω φύλου θεωρείται διάκριση, κατά την
έννοια του νόµου αυτού.

3. Ο παρών νόµος δεν αποκλείει τη διαφορετική
µεταχείριση, εάν η παροχή αγαθών ή υπηρεσιών
αποκλειστικά ή πρωτίστως σε άτοµα του ενός φύλου
αιτιολογείται από θεµιτό σκοπό και τα µέσα επίτευξης του
σκοπού αυτού είναι πρόσφορα και αναγκαία, έχει δε
τηρηθεί εύλογη αναλογία µεταξύ της ιδιαίτερης
µεταχείρισης και του επιδιωκόµενου σκοπού.

Άρθρο 5
Θετική δράση

Με διάταγµα που εκδίδεται κατόπιν προτάσεως του κατά
περίπτωση αρµόδιου Υπουργού, δύναται να θεσπίζονται ή
να διατηρούνται ειδικά µέτρα για την πρόληψη ή την
αντιστάθµιση µειονεκτηµάτων που συνδέονται µε το φύλο,
προκειµένου να διασφαλίζεται στην πράξη η πλήρης
ισότητα µεταξύ ανδρών και γυναικών.

Άρθρο 6
Αναλογιστικοί παράγοντες

1. Η χρήση του παράγοντα του φύλου, ως συντελεστή
για τον υπολογισµό των ασφαλίστρων και παροχών, σε
όλα τα συµβόλαια παροχής ασφαλιστικών και άλλων
συναφών χρηµατοοικονοµικών υπηρεσιών που
συνάπτονται από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου,
δεν επιτρέπεται να οδηγεί σε διαφορές µεταξύ ατοµικών
ασφαλίστρων και παροχών.

2. Αναλογιστικές διαφορές µεταξύ ατοµικών ασφα-
λίστρων και παροχών των ασφαλιζοµένων µε χρήση του
φύλου ως καθοριστικού παράγοντα στην αξιολόγηση του
κινδύνου επιτρέπονται µόνον στις ασφαλίσεις του κλάδου
ζωής, ατυχηµάτων, ασθενείας και αστικής ευθύνης από
οχήµατα, σύµφωνα µε την πολιτική διαχείρισης κινδύνων
των ασφαλιστικών επιχειρήσεων επί τη βάσει σηµαντικών
και αξιόπιστων αναλογιστικών στατιστικών δεδοµένων.

3. Η Επιτροπή Εποπτείας Ιδιωτικής Ασφάλισης (εφε-ξής:
ΕΠΕΙΑ) υποβάλλει το αργότερο έως την 30ή Οκτωβρίου
2012 έκθεση προς το Υπουργείο Οικονοµίας και
Οικονοµικών, σχετικά µε τη διατήρηση της ισχύος ή την
τροποποίηση της προηγούµενης παραγράφου, κατόπιν
γνώµης της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας των Φύλων
(εφεξής: ΓΓΙΦ).

4. Η ΕΠΕΙΑ είναι αρµόδια για τη συλλογή, δηµοσίευση
και τακτική ενηµέρωση αξιόπιστων δεδοµένων σχετικών
µε τη χρήση του παράγοντα του φύλου ως καθοριστικού

αναλογιστικού συντελεστή. Για το σκοπό αυτόν
συνεργάζεται µε όλους τους αρµόδιους φορείς. Η ΕΠΕΙΑ
περιλαµβάνει και τα ως άνω δεδοµένα στην ετήσια έκθεσή
της, την οποία διαβιβάζει, πέρα από τα οριζόµενα στο ν.
3229/2004 πρόσωπα, και στη ΓΓΙΦ.

5. Σε κάθε περίπτωση τα έξοδα εγκυµοσύνης και
µητρότητας δεν επιτρέπεται να οδηγούν σε διαφορές
µεταξύ των ατοµικών ασφαλίστρων και παροχών µετά την
21.12.2009.

Άρθρο 7
Έννοµη προστασία

1. Κάθε πρόσωπο που θεωρεί ότι ζηµιώθηκε από τη µη
τήρηση της αρχής της ίσης µεταχείρισης, ακόµη και αν
έχει λήξει η σχέση, στο πλαίσιο της οποίας φέρεται ότι
σηµειώθηκε η διάκριση, έχει δικαίωµα δικαστικής
προστασίας, καθώς και δικαίωµα προσφυγής ενώπιον των
αρµόδιων διοικητικών αρχών, συµπεριλαµβανο-µένων των
διαδικασιών διαµεσολάβησης από τον αρµόδιο φορέα του
άρθρου 11 του παρόντος νόµου, για την πραγµάτωση των
υποχρεώσεων που απορρέουν από αυτόν.

2. Νοµικά πρόσωπα και ενώσεις προσώπων που έχουν,
βάσει του σκοπού τους, έννοµο συµφέρον να µεριµνούν
για την τήρηση των διατάξεων του νόµου αυτού, µπορούν,
µε τη συναίνεση του θιγόµενου, να ασκούν στο όνοµά του
προσφυγή ενώπιον των αρµόδιων διοικητικών ή
δικαστικών αρχών, ως και να παρεµβαίνουν προς
υπεράσπισή του.

3. Η άσκηση των δικαιωµάτων αυτών δεν επηρεάζει τις
προβλεπόµενες προθεσµίες διοικητικής και δικαστικής
προσφυγής.

Άρθρο 8
Προστασία έναντι αντιποίνων

Απαγορεύεται η δυσµενής µεταχείριση ή η πρόκληση
δυσµενών επιπτώσεων εναντίον προσώπου, το οποίο
προβαίνει σε καταγγελία ή εµπλέκεται σε διαδικασία που
αποσκοπεί στην επιβολή της συµµόρφωσης µε την αρχή
της ίσης µεταχείρισης, κατά την έννοια του παρόντος
νόµου.

Άρθρο 9
Βάρος απόδειξης

1. Όταν ένα πρόσωπο που εµπίπτει στο πεδίο
εφαρµογής του παρόντος νόµου ισχυρίζεται ότι υφίσταται
µεταχείριση που ενέχει διάκριση λόγω φύλου, κατά τις
ανωτέρω διατάξεις, και επικαλείται, ενώπιον δικαστηρίου
ή άλλης αρµόδιας αρχής, γεγονότα ή στοιχεία από τα
οποία πιθανολογείται άµεση ή έµµεση διάκριση λόγω
φύλου ή, ότι εκδηλώθηκε εις βάρος του σεξουαλική ή άλλη
παρενόχληση κατά την έννοια του παρόντος νόµου, ο καθ’
ου φέρει το βάρος να αποδείξει στο δικαστήριο ή σε άλλη
αρµόδια αρχή, ότι δεν υπήρξε παραβίαση της αρχής της
ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών.

2. Η ανωτέρω ρύθµιση δεν ισχύει στην ποινική
διαδικασία.

3. Οι παράγραφοι 1 και 2 ισχύουν και σε κάθε διαδικασία
που κινείται βάσει των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 7
του παρόντος.
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Άρθρο 10
Αποζηµίωση - Κυρώσεις

1. Η παράβαση των διατάξεων του παρόντος νόµου
γεννά, εκτός των άλλων, αξίωση προς πλήρη αποζηµίωση
του θιγόµενου και αποκατάσταση της ηθικής του βλάβης.

2. Σε περίπτωση που διαπιστωθεί παράβαση των
διατάξεων του άρθρου 6, επιβάλλονται κυρώσεις σύµφωνα
µε την εκάστοτε ισχύουσα ασφαλιστική νοµοθεσία.

3. Η παράβαση της, κατά τον παρόντα νόµο, απαγό-
ρευσης διακρίσεων λόγω φύλου συνιστά πειθαρχικό
παράπτωµα υπαλλήλου κατά την έννοια της περίπτωσης
γ΄ της παραγράφου 1 του άρθρου 107 του Υπαλληλικού
Κώδικα, που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
3528/2007 (ΦΕΚ 26 Α΄), όπως ισχύει.

4. Όποιος τελεί την πράξη της σεξουαλικής παρενό-
χλησης, σύµφωνα µε την περίπτωση δ΄ του άρθρου 2 και
στο πλαίσιο του παρόντος νόµου, διώκεται κατ’ έγκληση
βάσει της παραγράφου 1 του άρθρου 337 του Ποινικού
Κώδικα και τιµωρείται σύµφωνα µε το άρθρο αυτό.

Άρθρο 11
Φορείς παρακολούθησης και προώθησης της
εφαρµογής της αρχής της ίσης µεταχείρισης

ανδρών και γυναικών

1. α) Φορείς παρακολούθησης της εφαρµογής της αρχής
της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών, κατά τους
ορισµούς του παρόντος νόµου, ορίζονται, για µεν τις
δηµόσιες υπηρεσίες και τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, ο
Συνήγορος του Πολίτη (παρ. 1 του άρθρου 3 του ν.
3094/2003 - ΦΕΚ 10 Α΄), για δε τον ιδιωτικό τοµέα, ο
Συνήγορος του Καταναλωτή (ν. 3297/2004 - ΦΕΚ 259 Α΄).

β) Ο Συνήγορος του Πολίτη και ο Συνήγορος του
Καταναλωτή είναι επιφορτισµένοι µε την προώθηση, την
ανάλυση, τον έλεγχο και την υποστήριξη της ίσης
µεταχείρισης των προσώπων χωρίς διακρίσεις λόγω
φύλου. Κάθε πρόσωπο που θεωρεί ότι ζηµιώνεται από τη
µη τήρηση της αρχής της ίσης µεταχείρισης, κατά τους
ορισµούς του παρόντος νόµου, ακόµη και αν έχει λήξει η
σχέση, στο πλαίσιο της οποίας φέρεται ότι σηµειώθηκε η
διάκριση, δύναται να απευθύνεται στον αρµόδιο, κατά
περίπτωση, Φορέα.

2. Κάθε δηµόσια αρχή που δέχεται καταγγελίες ή
κοινοποιούνται σε αυτήν πληροφορίες σχετικά µε την
εφαρµογή του παρόντος νόµου, τις διαβιβάζει στον
αρµόδιο Φορέα, σύµφωνα µε τα παραπάνω.

3. Σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων του
παρόντος νόµου, ο αρµόδιος Φορέας διεξάγει έρευνα και
διαµεσολαβεί µε κάθε πρόσφορο τρόπο για την άρση της
προσβολής της ίσης µεταχείρισης. Εφόσον η
διαµεσολάβηση προς άρση της προσβολής δεν επιφέρει
ικανοποιητικά αποτελέσµατα, το τελικό πόρισµα του
Φορέα διαβιβάζεται στην καθ’ ύλην αρµόδια Αρχή,
προκειµένου να επιβληθούν κυρώσεις ή και να κινηθεί η
πειθαρχική διαδικασία και, ακολούθως, η αρµόδια Αρχή
ενηµερώνει το Φορέα σχετικά.

4. Ο Συνήγορος του Πολίτη και ο Συνήγορος του
Καταναλωτή υποβάλλουν στη Βουλή των Ελλήνων, πέρα
από τις ετήσιες εκθέσεις τους το Μάρτιο και τον Ιούνιο
κάθε έτους αντίστοιχα, ειδικές εκθέσεις για την εφαρµογή
του παρόντος νόµου. Οι εκθέσεις αυτές περιλαµβάνουν

και τις τυχόν υποθέσεις που ενέχουν διακρίσεις λόγω
φύλου, κατά τους ορισµούς του παρόντος νόµου, και
εισηγήσεις µέτρων για την εξάλειψη των εν λόγω
διακρίσεων. Οι εκθέσεις κοινοποιούνται πέρα από τα
πρόσωπα που ορίζονται στο τελευταίο εδάφιο της
παραγράφου 5 του άρθρου 3 του ν. 3094/2003 και στην
παράγραφο 11 του άρθρου 3 του ν. 3297/2004, και στη
ΓΓΙΦ, η οποία, βάσει αυτών των στοιχείων, προβαίνει σε
εισηγήσεις και παρεµβάσεις στο πλαίσιο της αρµοδιότητάς
της για την παρακολούθηση της εφαρµογής της
νοµοθεσίας για την ισότητα των φύλων και την προώθηση
νοµοθετικών µέτρων για την ουσιαστική πραγµατοποίησή
της. Η ΓΓΙΦ συνεργάζεται µε τον Συνήγορο του Πολίτη,
τον Συνήγορο του Καταναλωτή, το Υπουργείο Ανάπτυξης
και τα συναρµόδια Υπουργεία, προς ενηµέρωση των
ενδιαφερόµενων προσώπων για την εφαρµογή του
παρόντος νόµου, τη διάδοση των καλών πρακτικών ίσης
µεταχείρισης ανδρών και γυναικών και τη διοργάνωση
επιµορφωτικών σεµιναρίων για θέµατα που εµπίπτουν στο
πεδίο εφαρµογής του παρόντος νόµου.

Άρθρο 12
∆ιάλογος µε φορείς και διάχυση πληροφοριών

1. Η ΓΓΙΦ ενθαρρύνει το διάλογο µεταξύ των κοινω-
νικών φορέων, καθώς και το διάλογο µε τις µη κυ-
βερνητικές οργανώσεις που προωθούν την ίση
µετα-χείριση ανδρών και γυναικών, σύµφωνα µε το σκοπό
και τις διατάξεις του παρόντος νόµου.

2. Η Οικονοµική και Κοινωνική Επιτροπή, στο πλαίσιο της
αποστολής της για τη διεξαγωγή κοινωνικού διαλόγου για
τη γενική πολιτική της χώρας και ειδικότερα για θέµατα
κοινωνικής πολιτικής, ενθαρρύνει το διάλογο µε τις
οργανώσεις – µέλη της, µε σκοπό την ενηµέρωση,
ευαισθητοποίηση και ενεργό συµµετοχή τους στην
προώθηση της αρχής της ίσης µεταχείρισης, σύµφωνα µε
το σκοπό και τις διατάξεις του παρόντος νόµου.

Άρθρο 13
Περιοδική ενηµέρωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής

Ο Υπουργός Ανάπτυξης, σε συνεργασία µε τη ΓΓΙΦ και
τους ενδιαφερόµενους φορείς, κοινοποιεί στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή τις διαθέσιµες πληροφορίες σχετικά
µε την εφαρµογή της Οδηγίας 2004/113/ΕΚ, το αργότερο
έως την 21.12.2009 και εν συνεχεία κάθε πέντε έτη.

Άρθρο 14
Λοιπές διατάξεις

1. Συµβόλαια ασφαλίσεως ζωής, ατυχηµάτων, ασθε-
νειών και αστικής ευθύνης από οχήµατα, που έχουν
συναφθεί µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου
και για τα οποία διατηρήθηκε η χρήση του παράγοντα του
φύλου ως αναλογιστικού συντελεστή, εξακο-λουθούν να
ισχύουν µέχρι τη λήξη τους, σύµφωνα µε τα
προβλεπόµενα από την παράγραφο 2 του άρθρου 6 και µε
την επιφύλαξη της παραγράφου 3 του ίδιου άρθρου.

2. Προστίθεται εδάφιο τέταρτο στην παρ. 1 του άρθρου
1 του ν. 3094/2003 ως εξής:

«Ο Συνήγορος του Πολίτη ορίζεται και φορέας
παρακολούθησης της εφαρµογής στις δηµόσιες υπηρεσίες
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και τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, κατά την παράγραφο 1
του άρθρου 3 του παρόντος νόµου, της αρχής της ίσης
µεταχείρισης ανδρών και γυναικών στην πρόσβαση σε
αγαθά και υπηρεσίες και την παροχή αυτών, κατ’
εφαρµογή του άρθρου 12 της Οδηγίας 2004/113/ΕΚ.»

3. Προστίθεται εδάφιο δεύτερο στην παρ. 1 του άρθρου
1 του ν. 3297/2004 ως εξής:

«Ο Συνήγορος του Καταναλωτή ορίζεται και φορέας
παρακολούθησης της εφαρµογής στον ιδιωτικό τοµέα της
αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών στην
πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και την παροχή αυτών,
κατ’ εφαρµογή του άρθρου 12 της Οδηγίας 2004/113/ΕΚ.»

Άρθρο 15
Καταργούµενες διατάξεις

Κάθε γενική ή ειδική διάταξη που έρχεται σε αντίθεση
µε τις διατάξεις του παρόντος Κεφαλαίου ή ρυθµίζει κατά
τρόπο διαφορετικό θέµατα που καταλαµβάνονται από
αυτό, καταργείται.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β΄

Άρθρο 16
Ρυθµίσεις υπαίθριου εµπορίου – Κυριακάτικες αγορές

1. Η παράγραφος 1 του άρθρου 2 του ν. 2323/1995 (ΦΕΚ
145 Α΄), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως ακολού-θως:

«1. Για τη συµµετοχή σε υπαίθριες αγορές, δηλαδή σε
εµποροπανηγύρεις που διενεργούνται µε την ευκαιρία
θρησκευτικών ή επετειακών εορτών, σε παραδοσιακές
εµποροπανηγύρεις και ζωοπανηγύρεις που τελούνται µία
φορά το χρόνο, σε πασχαλινές και σε χριστουγεν-νιάτικες
αγορές, απαιτείται άδεια. Η ισχύς των αδειών αυτών δεν
µπορεί να υπερβαίνει για τις εµποροπα-νηγύρεις των
θρησκευτικών ή επετειακών εορτών τις πέντε (5) συναπτές
ηµέρες, για τις παραδοσιακές εµποροπανηγύρεις και
ζωοπανηγύρεις που τελούνται µία φορά το χρόνο τις επτά
(7) συναπτές ηµέρες, για τις πασχαλινές αγορές τις δέκα
(10) συναπτές ηµέρες και για τις χριστουγεννιάτικες
αγορές τις δεκαπέντε (15) συναπτές ηµέρες.

Οι άδειες χορηγούνται: α) σε επαγγελµατίες εµπό-ρους
που νόµιµα δραστηριοποιούνται αποκλειστικά σε υπαίθριες
αγορές (υπαίθριοι πωλητές), β) σε κατόχους άδειας
συµµετοχής σε κυριακάτικες αγορές, γ) σε κατό-χους
άδειας πωλητή λαϊκών αγορών που λειτουργούν εκτός της
περιφέρειας των Ν.Α. Αθηνών - Πειραιώς και
Θεσσαλονίκης, δ) σε όσους κατέχουν άδεια άσκησης
υπαίθριου (στάσιµου ή πλανόδιου) εµπορίου και ε) σε
λοιπούς εµπόρους.

Η επιλογή των δικαιούχων γίνεται µε δηµόσια κλήρωση
που διενεργείται µεταξύ των ενδιαφεροµένων από το
νοµαρχιακό, το δηµοτικό ή κοινοτικό συµβούλιο, κατά
περίπτωση, κατά την οποία οι διαθέσιµες άδειες
κληρώνονται κατά ποσοστό εβδοµήντα πέντε τοις εκατό
(75%) στους ενδιαφεροµένους των περιπτώσεων α΄, β΄
και γ΄ του προηγούµενου εδαφίου και κατά ποσοστό
είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) στους ενδιαφεροµένους
των περιπτώσεων δ΄ και ε΄ του προηγούµενου εδαφίου.
∆ηµόσια κλήρωση διενεργείται και για τη θέση στην οποία
θα τοποθετηθεί ο κάθε αδειοδοτούµενος, κατά τα
ανωτέρω.

Στη συνέχεια οι άδειες συµµετοχής εκδίδονται µε
απόφαση του αρµόδιου κατά τόπο δηµοτικού ή κοινοτικού
συµβουλίου και ισχύουν για συγκεκριµένο χώρο και θέση.
Κατ’ εξαίρεση, για τη συµµετοχή στις ως άνω υπαίθριες
αγορές που τελούνται στα νησιά της χώρας, εκτός από
την Κρήτη και την Εύβοια, οι σχετικές άδειες εκδίδονται
µε απόφαση του κατά τόπο αρµόδιου νοµαρχιακού
συµβουλίου, εφόσον τα γεωγραφικά όρια κάθε νησιού
συµπίπτουν µε τα διοικητικά όρια αρµοδιότητας της
οικείας νοµαρχιακής αυτοδιοίκησης ή οι άδειες αφορούν
το νησί, όπου εδρεύει η οικεία νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση.

Οι άδειες είναι προσωποπαγείς και δεν επιτρέπεται η
µεταβίβαση, η εισφορά, η εκµίσθωση και η παραχώρηση,
κατά χρήση, των αδειών της παραγράφου αυτής, καθώς
και η άσκηση των δικαιωµάτων που απορρέουν από αυτές,
από οποιονδήποτε τρίτο, εκτός από τον/τη σύζυγο και τα
τέκνα των κατόχων των αδειών, υπό τον όρο ότι αυτοί δεν
κατέχουν άλλη άδεια άσκησης υπαίθριου εµπορίου.

Το ∆ηµόσιο, δήµοι ή κοινότητες και εκκλησιαστικές
αρχές δεν επιτρέπεται να εκµισθώνουν ή να παρα-χωρούν
κατά χρήση χώρους που προορίζονται για τη λειτουργία
των προαναφερόµενων αγορών σε πρόσωπα που δεν
κατέχουν άδεια κατά την παρούσα παράγραφο.

Με απόφαση του κατά περίπτωση αρµόδιου νοµαρχια-
κού, δηµοτικού ή κοινοτικού συµβουλίου καθορίζονται τα
είδη που επιτρέπεται να πωλούνται στις εµποροπα-
νηγύρεις θρησκευτικές ή επετειακές. Με όµοια απόφαση
καθορίζονται τα είδη που επιτρέπεται να πωλούνται στις
πασχαλινές και χριστουγεννιάτικες αγορές, τα οποία
πρέπει να δικαιολογούν το χαρακτήρα της συγκεκρι-µένης
αγοράς, όπως χριστουγεννιάτικα και πασχαλινά στολίδια
και είδη διακόσµησης, χριστουγεννιάτικες και πασχαλινές
κάρτες, χριστουγεννιάτικα δέντρα, πασχα-λινά αυγά,
µπαλόνια, υλικά περιτυλίγµατος δώρων, κεριά και
λαµπάδες κ.λπ..»

2. Η περίπτωση ε΄ της παραγράφου 2 του άρθρου 2 του
ν. 2323/1995, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«ε) µία κυριακάτικη αγορά στο δηµοτικό διαµέρισµα
∆οξάτου του ∆ήµου ∆οξάτου της Ν.Α. ∆ράµας και µία
στην περιοχή Σχιστό του ∆ήµου Περάµατος της Ν.Α.
Πειραιά.»

3. Η παράγραφος 4 του άρθρου 2 του ν. 2323/1995),
όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«4. Για τη συµµετοχή σε κυριακάτικες αγορές απαιτεί-
ται άδεια, η οποία χορηγείται: α) σε επαγγελµατίες εµπό-
ρους που νόµιµα δραστηριοποιούνται αποκλειστικά σε
υπαίθριες αγορές (υπαίθριοι πωλητές), β) σε κατόχους
άδειας συµµετοχής σε κυριακάτικες αγορές, γ) σε κατό-
χους άδειας πωλητή λαϊκών αγορών που λειτουργούν
εκτός της περιφέρειας των Ν.Α. Αθηνών – Πειραιώς και
Θεσσαλονίκης, δ) σε όσους κατέχουν άδεια άσκησης υπαί-
θριου (στάσιµου ή πλανόδιου) εµπορίου και ε) σε λοιπούς
εµπόρους και εκδίδεται σύµφωνα µε τις παραγράφους 3
και 4 του άρθρου 1 του παρόντος νόµου.

Η επιλογή των δικαιούχων γίνεται µε δηµόσια κλήρωση
που διενεργείται µεταξύ των ενδιαφεροµένων από το
νοµαρχιακό συµβούλιο κατά την οποία οι διαθέσιµες
άδειες κληρώνονται κατά ποσοστό εβδοµήντα πέντε τοις
εκατό (75%) στους ενδιαφεροµένους των περιπτώσεων
α΄, β΄ και γ΄του προηγούµενου εδαφίου και κατά ποσο-
στό είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) στους ενδιαφεροµέ-
νους των περιπτώσεων δ΄και ε΄του προηγούµενου
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εδαφίου. ∆ηµόσια κλήρωση διενεργείται και για τη θέση
στην οποία θα τοποθετηθεί ο κάθε αδειοδοτούµενος, κατά
τα ανωτέρω.

Οι χορηγούµενες άδειες είναι προσωποπαγείς και δεν
επιτρέπεται η µεταβίβαση, η εισφορά, η εκµίσθωση και η
παραχώρηση της χρήσης τους ή η άσκηση, από τρίτα
πρόσωπα, των δικαιωµάτων που απορρέουν από αυτές µε
οποιονδήποτε τρόπο, εκτός από τη σύζυγο και τα τέκνα
των κατόχων των αδειών υπό τον όρο ότι αυτοί δεν κατέ-
χουν άλλη άδεια άσκησης υπαίθριου εµπορίου.»

Άρθρο 17
Συµµετοχή σε υπαίθριο εµπόριο και λαϊκές αγορές

1. Στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 9 του άρθρου 1
του ν. 2323/1995, όπως ισχύει, προστίθεται στοιχείο ζ΄ ως
ακολούθως:

«ζ) µέχρι ποσοστό πέντε τοις εκατό (5%) Έλληνες
τσιγγάνοι ΡΟΜ που έχουν εγγραφεί στα δηµοτολόγια των
οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης της χώρας».

2. Στην παράγραφο 6 του άρθρου 7 του ν. 2323/1995,
όπως ισχύει, προστίθεται στοιχείο η΄ ως ακολούθως:

«η) µέχρι ποσοστό πέντε τοις εκατό (5%) Έλληνες
τσιγγάνοι ΡΟΜ που έχουν εγγραφεί στα δηµοτολόγια των
οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης της χώρας,».

3. Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 3
του π.δ. 254/2005, στο τέλος του στοιχείου β΄ προστίθεται
η φράση «και για τους Έλληνες τσιγγάνους ΡΟΜ ο
αριθµός δηµοτολογίου όπου έχουν εγγραφεί.»

4. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 1 του
π.δ. 51/2006, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Άδειες πωλητών λαϊκών αγορών δικαιούνται φυσικά
πρόσωπα, µόνιµοι κάτοικοι Ελλάδας που έχουν την
ελληνική ιθαγένεια, την ιθαγένεια άλλου κράτους –
µέλους της ΕΕ, οι οµογενείς Βορειοηπειρώτες, οι
οµογενείς Παλιννοστούντες από την πρώην ΕΣΣ∆ ή την
περιοχή του Πόντου, οι Έλληνες τσιγγάνοι ΡΟΜ που
έχουν εγγραφεί στα δηµοτολόγια των οργανισµών
τοπικής αυτοδιοίκησης της χώρας και οι υπήκοοι τρίτων
χωρών που διαµένουν στην Ελλάδα νόµιµα και αδιάλειπτα
τουλάχιστον κατά τα τελευταία πέντε έτη και κατέχουν
την προβλεπόµενη από το π.δ. 150/2006 (ΦΕΚ 160 Α΄)
απόφαση χορήγησης ή ανανέωσης της άδειας διαµονής
επί µακρόν διαµένοντος, καθώς και οι Πρωτοβάθµιες
Συνεταιριστικές Οργανώσεις ή οι αναγνωρισµένες οµάδες
παραγωγών που προβλέπονται από την παρ. 2 του άρθρου
2 του π.δ. 36/1986 (ΦΕΚ 12 Α΄) για τα µέλη τους.»

5. Μετά το στοιχείο 8 της περίπτωσης α΄ της παρα-
γράφου (Γ) «Απαιτούµενα ∆ικαιολογητικά» του άρθρου 2
του π.δ. 51/2006, όπως ισχύει, προστίθεται στοιχείο 9, ως
εξής:

«9. Οι Έλληνες τσιγγάνοι ΡΟΜ επικυρωµένο αντί-γραφο
δελτίου αστυνοµικής ταυτότητας και βεβαίωση εγγραφής
στο δηµοτολόγιο οργανισµού τοπικής αυτοδιοίκησης της
χώρας.»

Άρθρο 18
Θέµατα Επιµελητηριακής Νοµοθεσίας

1. Tο δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης ε΄ της
παραγράφου 2 του άρθρου 2 του ν. 2081/1992, όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«Με αποφάσεις του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, οι οποίες

υπόκεινται στην έγκριση του Υπουργού Ανάπτυξης,
µπορούν να συνιστούν κεφαλαιουχικές εταιρείες ή να
συµµετέχουν σε αυτές, η δραστηριότητα των οποίων
εξυπηρετεί ειδικό σκοπό δηµοσίου συµφέροντος και οι
οποίες απολαµβάνουν όλων των ωφελειών εθνικής ή
κοινοτικής χρηµατοδότησης ή επιχορήγησης.»

2. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 3 του
ν. 2081/1992, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Αµιγή Επιµελητήρια είναι τα Βιοτεχνικά, που
διαθέτουν Τµήµατα Βιοτεχνών και Υπηρεσιών, ως και τα
Επαγγελµατικά, που διαθέτουν Τµήµατα Επαγγελµατιών
και Υπηρεσιών.»

3. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 5 του άρθρου 4 του
ν. 2081/1992, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«5. Οδοιπορικά έξοδα και ηµερήσια αποζηµίωση: Τα
οδοιπορικά έξοδα και η ηµερήσια αποζηµίωση των
µετακινούµενων µελών του διοικητικού συµβουλίου και
της διοικητικής επιτροπής, ως και των µελών και των
υπαλλήλων του επιµελητηρίου καθορίζονται µε από-φαση
του διοικητικού συµβουλίου του οικείου επιµε-λητηρίου,
κατά παρέκκλιση των κειµένων διατάξεων.»

4. Τα δύο πρώτα εδάφια της παραγράφου 4 του άρθρου
5 του ν. 2081/1992, όπως ισχύουν, αντικαθί-στανται ως
εξής:

«4. Η ∆ιοικητική Επιτροπή: Η ∆ιοικητική Επιτροπή
αποτελείται από τον Πρόεδρο και οκτώ µέλη. Η
ψηφοφορία για την ανάδειξη αυτών γίνεται το πρώτο
τρίµηνο κάθε τέταρτου έτους και µετά τις επί µέρους
επιµελητηριακές εκλογές. Ο πρόεδρος εκλέγεται µε
χωριστή ψηφοφορία µεταξύ των προέδρων των
επιµελητηρίων. Τα λοιπά οκτώ µέλη εκλέγονται µεταξύ
των τακτικών µελών της Γενικής Συνέλευσης. Κάθε
επιµελητήριο προτείνει µία µόνο υποψηφιότητα για τη
διοικητική επιτροπή της Κεντρικής Ένωσης. Κατ’ εξαίρεση,
το επιµελητήριο από το οποίο προέρχεται ο εκλεγείς
πρόεδρος της διοικητικής επιτροπής µπορεί να είναι, µε
έναν εκπρόσωπό του, υποψήφιο για µία από τις λοιπές
θέσεις της. Τα µέλη της ∆ιοικητικής Επιτροπής, συγκα-
λούµενα από τον Πρόεδρό της, εκλέγουν, µεταξύ τους,
τους Α΄, Β΄, Γ΄ και ∆΄ Αντιπροέδρους, τον Οικονοµικό
Επόπτη µετά του αναπληρωτή του και τον Γενικό
Γραµµατέα µετά του αναπληρωτή του.»

Άρθρο 19
Άλλα θέµατα Υπουργείου Ανάπτυξης

1. Η παράγραφος 3 του άρθρου 41 του ν. 3190/1955
(ΦΕΚ 91 Α΄), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Το εταιρικό κεφάλαιο δεν µπορεί σε καµία περίπτωση
να µειωθεί κάτω των τεσσάρων χιλιάδων πεντακοσίων
(4.500,00) ευρώ, ούτε τα εταιρικά µερίδια κάτω των
τριάντα (30,00) ευρώ.»

2. α) Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 4 του ν. 3614/2007
(ΦΕΚ 267 Α΄), µετά από γνώµη του ∆ιοικητικού
Συµβουλίου του Κέντρου Ανανεώσιµων Πηγών και
Εξοικονόµησης Ενέργειας του π.δ. 375/1987 (ΦΕΚ 167 Α΄)
(ΚΑΠΕ), δύναται αυτό να εκτελεί καθήκοντα ενδιά-µεσου
φορέα διαχείρισης προγραµµάτων αρµοδιότητας του
Υπουργείου Ανάπτυξης (ΥΠΑΝ), τα οποία αφορούν είτε σε
έργα ανάπτυξης υποδοµών από φορείς του δηµόσιου
τοµέα είτε σε έργα χορήγησης κρατικής ενίσχυσης για

346 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



εκτέλεση έργων για εξοικονόµηση ενέργειας (ΕΞΕ) ή για
προώθηση των Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ) ή
Συµπαραγωγής Ηλεκτρισµού και Θερµότητας (ΣΗΘ) και
εντάσσονται στον προγραµµατισµό των έργων του
Υπουργείου Ανάπτυξης, που χρηµατοδοτούνται είτε µε
εθνικούς πόρους είτε µέσω συγχρηµατοδοτούµενων από
την Ευρωπαϊκή Ένωση προγραµµάτων.

Στους αναφερόµενους ανωτέρω τοµείς δεν
συµπεριλαµβάνονται έργα ανάπτυξης υποδοµών και
χορήγησης κρατικών ενισχύσεων για την έρευνα, την
τεχνολογική ανάπτυξη και την καινοτοµία.

β) Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης καθορί-ζονται
οι ειδικότεροι όροι και διαδικασίες που αφορούν στην
υλοποίηση των ως άνω προγραµµάτων, ιδίως ζητή-µατα
σχετικά µε τη σύσταση γνωµοδοτικής επιτροπής, µητρώου
αξιολογητών, τη φύση του προγράµµατος, τους
δυνητικούς δικαιούχους, τη διαδικασία και τα κριτή-ρια
αξιολόγησης, τον τρόπο βαθµολόγησής τους, το ύψος της
επιχορήγησης, τη διαδικασία ένταξης των έργων στο
πρόγραµµα, τη διαδικασία ελέγχου του παρα-δοτέου
έργου, τις προϋποθέσεις καταβολής της επιχο-ρήγησης,
τις υποχρεώσεις του ωφελούµενου, τις συνέ-πειες µη
τήρησης των όρων και προϋποθέσεων του προ-γράµµατος
και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια.

γ) Η παρούσα διάταξη καταλαµβάνει και τυχόν πριν την
ψήφιση του παρόντος νόµου εκδοθείσες αποφάσεις
Προκήρυξης προγραµµάτων του Υπουργού Ανάπτυξης µε
το ανωτέρω περιεχόµενο, στο πλαίσιο των οποίων το
ΚΑΠΕ εκτελεί καθήκοντα ενδιάµεσου φορέα διαχεί-ρισης.

3. α) Η περίπτωση β΄ της παραγράφου 1 του άρθρου 25
του ν. 1514/1985 (ΦΕΚ 13 Α΄), όπως ισχύει, τροπο-ποιείται
ως εξής:

«β) εκτός από όσα ορίζονται στο νόµο αυτόν για τα
εθνικά κέντρα, ανεξάρτητα ινστιτούτα και ακαδηµαϊκά
κέντρα και ινστιτούτα, να καθορίζεται η φύση τους ως
δηµόσιας υπηρεσίας ή ν.π.δ.δ. ή ν.π.ι.δ., ο ειδικότερος
σκοπός τους, τα όργανα διοίκησης αυτών, η διάρθρωση και
οι αρµοδιότητες των υπηρεσιών αυτών ή και η δυνατότητα
σύστασης των αναγκαίων υπηρεσιακών µονάδων µέσω
του Εσωτερικού Κανονισµού του οικείου φορέα µε έγκριση
των Υπουργών Οικονοµίας και Οικονοµικών και
Ανάπτυξης, τα της άσκησης εποπτείας επ’ αυτών, που
µπορεί να περιλαµβάνει τον οικονοµικό, διοικητικό και
διαχειριστικό έλεγχο και ιδίως την έγκριση των
προγραµµάτων, των προϋπολογισµών και απολο- γισµών,
ως και τα της αποτίµησης των αποτελεσµάτων των
ερευνητικών προγραµµάτων, µε δυνατότητα ανάθε-σης
αυτής σε ειδικούς επιστήµονες ηµεδαπούς ή αλλοδαπούς,
που η αµοιβή τους καθορίζεται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµίας και Οικονοµικών και Ανάπτυξης.»

β) Στο άρθρο 4 του π.δ. 145/2003 (ΦΕΚ 121 Α΄), σχετικά
µε τη σύσταση και λειτουργία ερευνητικού κέντρου µε την
επωνυµία - «Αθηνά - Ερευνητικό Κέντρο Καινοτοµίας στις
Τεχνολογίες της Πληροφορίας, των Επικοινωνιών και της
Γνώσης» και διακριτικό τίτλο «Αθηνά», όπως
µετονοµάσθηκε µε το άρθρο 9 παρ. 3 του ν. 3438/2006
(ΦΕΚ 33 Α΄), προστίθεται παράγραφος 3, ως εξής:

«3. Με τον Εσωτερικό Κανονισµό του «Αθηνά», ο οποίος
καταρτίζεται και εγκρίνεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του
άρθρου 10 του παρόντος διατάγµατος, δύναται να
συνιστώνται νέες Υπηρεσιακές Μονάδες, επιπέδου
Τµήµατος ή ∆ιεύθυνσης, υπαγόµενες στη Γενική

∆ιεύθυνση του «Αθηνά», πέραν αυτών που προβλέπονται
στην παράγραφο 2 του παρόντος άρθρου και να
προσδιορίζονται οι αρµοδιότητες και η διάρθρωσή τους.»

γ) Στο άρθρο 4 του π.δ. 9/2006 (ΦΕΚ 7 Α΄), σχετικά µε τη
σύσταση νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µε την
επωνυµία «ΚΕΝΤΡΟ ΕΡΕΥΝΑΣ, ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑΣ ΚΑΙ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΘΕΣΣΑΛΙΑΣ» (ΚΕΤΕΑΘ), προστίθεται
περίπτωση στ΄, ως εξής:

«στ. Με τον εσωτερικό κανονισµό του ΚΕΤΕΑΘ, ο
οποίος καταρτίζεται και εγκρίνεται σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 15 του παρόντος, δύναται να
ορίζεται η διάρθρωση της Κεντρικής ∆ιεύθυνσης (Κ.∆.) σε
τµήµατα ή και γραφεία και να προσδιορίζονται οι
αρµοδιότητές τους.»

δ) Το άρθρο 15 του π.δ. 9/2006 αναδιατυπώνεται ως
εξής:

«Με εσωτερικό κανονισµό που καταρτίζεται από το
ΚΕΤΕΑΘ µέσα σε δώδεκα (12) µήνες από την έναρξη
λειτουργίας αυτού και εγκρίνεται από τον Υπουργό
Ανάπτυξης, ρυθµίζονται τα θέµατα αρµοδιοτήτων,
καθηκόντων, ειδικοτήτων του πάσης φύσεως προσω-πικού,
η εσωτερική δοµή και λειτουργία των ινστιτούτων και της
Κ.∆., η λειτουργία των συλλογικών οργάνων και κάθε
αναγκαία λεπτοµέρεια για την εύρυθµη και αποδο-τική
λειτουργία του ΚΕΤΕΑΘ και των ινστιτούτων του. Μέχρι
την έκδοση του εσωτερικού κανονισµού, τα ανωτέρω
θέµατα αντιµετωπίζονται µε αποφάσεις του ∆.Σ. του
ΚΕΤΕΑΘ.»

ε) Στο άρθρο 4 του π.δ. 77/2000 (ΦΕΚ 65 Α΄), σχετικά
µε τη σύσταση νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µε την
επωνυµία «Εθνικό Κέντρο Έρευνας και Τεχνολο-γικής
Ανάπτυξης» (ΕΚΕΤΑ), προστίθεται περίπτωση η΄, ως εξής:

«η. Με τον εσωτερικό κανονισµό του ΕΚΕΤΑ, ο οποίος
καταρτίζεται και εγκρίνεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του
άρθρου 16 του παρόντος, δύναται να ορίζεται η διάρθρωση
της Κεντρικής ∆ιεύθυνσης (Κ.∆.) σε τµήµατα ή και γραφεία
και να προσδιορίζονται οι αρµοδιότητές τους.»

στ) Το άρθρο 16 του π.δ. 77/2000 αναδιατυπώνεται ως
εξής:

«Με εσωτερικό κανονισµό που καταρτίζεται από το
ΕΚΕΤΑ µέσα σε έξι (6) µήνες από την έναρξη λειτουργίας
αυτού και εγκρίνεται από τον Υπουργό Ανάπτυξης,
ρυθµίζονται τα θέµατα αρµοδιοτήτων, καθηκόντων,
ειδικοτήτων του κάθε φύσης προσωπικού, η εσωτερική
δοµή και λειτουργία των ινστιτούτων και της Κ.∆., τα της
λειτουργίας των συλλογικών οργάνων, ως και κάθε
λεπτοµέρεια που είναι αναγκαία για την εύρυθµη και
αποδοτική λειτουργία του ΕΚΕΤΑ και των Ινστιτούτων του,
κατ’ εφαρµογή των εξουσιοδοτικών διατάξεων του άρθρου
25 παρ. 2 του ν. 1514/1985. Μέχρι την έκδοση του
εσωτερικού κανονισµού, προβλήµατα που δεν µπορούν να
επιλυθούν από τους κανόνες που ίσχυαν στα
ενοποιηθέντα Ινστιτούτα, πριν από τη δηµοσίευση του
παρόντος, ρυθµίζονται µε αποφάσεις του ∆.Σ. του
ΕΚΕΤΑ.»

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Ανάπτυξης η συσταθείσα µε το ν.
2687/1999 (ΦΕΚ 39 Α΄) Ανώνυµη Εταιρεία «Ελληνικές
Εκθέσεις ΗΕLΕΧΡΟ Α.Ε.» δύναται, κατ’ εξαίρεση, να
επιχορηγείται από το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων,
για τη δηµιουργία µόνιµου εκθεσιακού χώρου στο
Τεχνολογικό Πολιτιστικό Πάρκο Λαυρίου, το οποίο θα
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αποτελέσει κοινό τόπο αναφοράς, πληροφόρησης,
ενηµέρωσης, επαγγελµατικών και ερευνητικών επαφών
µεταξύ επιχειρήσεων, φορέων και του επενδυτικού κοινού,
µε στόχο τη δηµιουργία του πρότυπου Σπιτιού των Νέων
Ενεργειακών Τεχνολογιών. Με την απόφαση ορίζονται το
ύψος της επιχορήγησης, η διαδικασία ελέγχου και κάθε
αναγκαία λεπτοµέρεια. Oι αναγκαίες για την υποστήριξη
των ενεργειών υλοποίησης του ανωτέρω έργου συµβάσεις
µε τρίτους συνάπτονται και οι σχετικές δράσεις
εκτελούνται σύµφωνα µε τις διέπουσες την ανωτέρω
εταιρεία γενικές ή ειδικές διατάξεις, καθώς και τις
σχετικές διατάξεις περί δηµοσίων επενδύσεων.

5. Το πρώτο εδάφιο του άρθρου 35 του ν. 3734/2009
(ΦΕΚ 8 Α΄) αντικαθίσταται ως εξής:

«Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών,
Οικονοµίας και Οικονοµικών και Ανάπτυξης µπορεί να
συνιστάται Επιτροπή αποτελούµενη από τον Νοµάρχη του
Νοµαρχιακού ∆ιαµερίσµατος Έβρου, τον ∆ήµαρχο
Αλεξανδρούπολης και από εκπροσώπους της
Περιφερειακής ∆ιοίκησης, των ΟΤΑ α΄ και β΄ βαθµού,
καθώς και των επαγγελµατικών και λοιπών φορέων του
ίδιου Νοµαρχιακού ∆ιαµερίσµατος σε σχέση µε το έργο
«Αγωγός πετρελαίου Μπουργκάς – Αλεξανδρούπολη»
κατ’ εφαρµογή της Τριµερούς Συµφωνίας που κυρώθηκε
µε το ν. 3558/2007 (ΦΕΚ 101 Α΄). Για τη συγκρότηση της
Επιτροπής εκδίδεται σχετική απόφαση του Νοµάρχη.»

6.α) Τα συνηµµένα στον παρόντα νόµο: i) το από
8.2.2005 κτηµατολογικό διάγραµµα, πινακίδες 1 έως 13 και
o από 8.2.2005 αντίστοιχος κτηµατολογικός πίνακας, που
συνέταξε ο κτηµατογράφος µηχανικός του ∆ηµοσίου Αν.
Τάσιος και θεωρήθηκαν από τον ∆ιευθυντή Τεχνικών
Υπηρεσιών της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης Τρικάλων Νικ.
Λέγκα και ii) τα υπ’ αριθµ. 1401-ΣΜΕΛ-016-
027/26.2.2007/1η Αναθεώρηση 31.7.2007 και 1401-ΣΜΕΛ-
016-030/9.8.2007 τοπογραφικά διαγράµµατα, τα οποία
συνέταξε η ∆ιεύθυνση Ανάπτυξης Υδροηλεκτρι-κών
Έργων (∆ΑΥΕ) της ∆ΕΗ Α.Ε. και αναφέρονται στα άρθρα
16 και 17 του ν. 3734/2009) σχετικά µε την αναγκαστική
απαλλοτρίωση των εκεί οριζόµενων περιοχών που
βρίσκονται στη διοικητική περιφέρεια του ∆ήµου Πινδέων
και δηµοσιεύονται σε σµίκρυνση στον παρόντα νόµο,
αποτελούν το παράρτηµα Α΄ του ν. 3734/2009,
όπως ορίζεται στις διατάξεις του νόµου αυτού.

β) Οι προθεσµίες που αναφέρονται στο στοιχείο γ΄ της
παραγράφου 1 και στην παράγραφο 2 του άρθρου 19 του
ν. 3734/2009, καθώς και η προθεσµία που αναφέ-ρεται
στην παράγραφο 2 του άρθρου 22 του ίδιου αυτού νόµου
παρατείνονται από τη λήξη τους µέχρι 30 Σεπτεµβρίου
2009.

γ) Αν ο εκπρόσωπος της Τοπικής Αυτοδιοίκησης στην
επιτροπή της παραγράφου 2 του άρθρου 23 του ν.
3734/2009 δεν υποδειχθεί από τον οικείο ΟΤΑ εντός δέκα
ηµερών από τη δηµοσίευση του παρόντος, αυτός υποδει-
κνύεται από το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της ΤΕ∆Κ του οικείου
νοµού.

7. Η παράγραφος 7 του άρθρου 27Α του ν. 3734/2009
τροποποιείται ως εξής:

«7. Οι άδειες παραγωγής ή αποφάσεις εξαίρεσης για την
παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από φωτοβολ-ταϊκούς
σταθµούς δεν επιτρέπεται να µεταβιβασθούν πριν την
έναρξη λειτουργίας των σταθµών. Κατ’ εξαίρεση
επιτρέπεται η µεταβίβαση, εφόσον το εταιρικό κεφάλαιο

της εταιρείας προς την οποία γίνεται η µεταβί-βαση
κατέχεται εξ ολοκλήρου από τη µεταβιβάζουσα εταιρεία.
Οι διατάξεις των προηγούµενων εδαφίων δεν
καταλαµβάνουν εκκρεµείς κατά το χρόνο δηµοσίευσης του
νόµου αιτήσεις για µεταβίβαση ενώπιον της ΡΑΕ, καθώς
και αιτήσεις για τις οποίες έχει γνωµοδοτήσει θετικά η
ΡΑΕ, χωρίς ωστόσο να έχει εκδοθεί επ’ αυτών απόφαση
του Υπουργού Ανάπτυξης.»

8. Στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 15
του ν. 802/1978 (ΦΕΚ 121 Α΄), όπως ισχύει, µετά τις λέ-
ξεις «…να ανακοινώνουν προς το κοινό, εκπτώσεις» δια-
γράφονται οι λέξεις «ή προσφορές».

Άρθρο 20
Παράταση αναστολής είσπραξης οφειλόµενων
ασφαλιστικών εισφορών και ρύθµισης οφειλών

1. α) Η προβλεπόµενη από τις διατάξεις του άρθρου 9
του ν. 3551/2007 (ΦΕΚ 76 Α΄) αναστολή καταβολής των
πάσης φύσεως ασφαλιστικών εισφορών, που οφείλονται
στο ΙΚΑ-ΕΤΑΜ και στους λοιπούς ασφαλιστικούς φορείς
αρµοδιότητας του Υπουργείου Απασχόλησης και
Κοινωνικής Προστασίας από τις επιχειρήσεις του άρθρου
1 του νόµου αυτού, καθώς και η αναστολή λήψης
αναγκαστικών µέτρων, παρατείνεται για δύο (2) ακόµη
έτη και χορηγείται στις επιχειρήσεις αυτές από το ΙΚΑ-
ΕΤΑΜ αποδεικτικό ασφαλιστικής ενηµερότητας, κατά
παρέκκλιση των σχετικών διατάξεων της κείµενης
νοµοθεσίας.

β) Η κατά την προηγούµενη περίπτωση α΄ αναστολή
ισχύει µέχρι την 31η ∆εκεµβρίου 2010, υπό τον όρο ότι οι
επιχειρήσεις κατέβαλαν εµπρόθεσµα τις τρέχουσες µηνι-
αίες ασφαλιστικές εισφορές κατά το χρονικό διά-στηµα
από 1ης Απριλίου 2007 µέχρι και την 31η ∆εκεµ-βρίου
2008, και θα συνεχίζουν και κατά το χρονικό διάστηµα από
1ης Ιανουαρίου 2009 µέχρι και την 31η ∆εκεµβρίου 2010
να καταβάλλουν εµπρόθεσµα αυτές.

γ) Οι διατάξεις των προηγούµενων παραγράφων έχουν
ανάλογη εφαρµογή και µε τις ίδιες προϋποθέσεις και στις
επιχειρήσεις εκείνες, που αν και είχαν ρυθµίσει τις
οφειλόµενες ασφαλιστικές εισφορές, σύµφωνα µε τις
διατάξεις της παραγράφου 2 του άρθρου 8 του ν. 3232/ 2004,
κατ’ εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 9 του ν.
3551/2007, συνέχισαν από 1.4.2007 µέχρι 31.12.2008 να
καταβάλλουν εµπρόθεσµα στο ΙΚΑ- ΕΤΑΜ και στους
λοιπούς ασφαλιστικούς φορείς αρµοδιότητας του
Υπουργείου Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας
µόνο τις τρέχουσες µηνιαίες ασφαλιστικές εισφορές.

2. Στις επιχειρήσεις του άρθρου 1 του ν. 3551/2007,
παρέχεται η δυνατότητα ρύθµισης των πάσης φύσεως
οφειλόµενων ασφαλιστικών εισφορών στα πλαίσια των
ανωτέρω διατάξεων του ν. 3232/2004 και εντός χρονικού
διαστήµατος τριών (3) µηνών από τη θέση σε ισχύ των
διατάξεων του παρόντος άρθρου, χωρίς προκαταβολή και
πρόσθετα τέλη. Η καταβολή των δόσεων, που θα
προκύψουν από τη ρύθµιση και οι οποίες δεν µπορούν να
υπερβούν τις 96, αρχίζει αµέσως µετά τη λήξη του χρόνου
της παράτασης που χορηγείται µε τις διατάξεις του
παρόντος άρθρου και υπό την προϋπόθεση ότι οι εταιρείες
θα καταβάλλουν στο ΙΚΑ- ΕΤΑΜ και στους ανωτέρω
ασφαλιστικούς φορείς τις τρέχουσες µηνιαίες
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ασφαλιστικές εισφορές.
Οι διατάξεις του άρθρου αυτού έχουν αναδροµική ισχύ

από 1ης Ιανουαρίου 2009.

Άρθρο 21

Ο ορισµός 17 «Άλλα Ανανεώσιµα Καύσιµα» του άρθρου
3 του ν. 3054/2002 αντικαθίσταται ως εξής:

«17. Άλλα Ανανεώσιµα Καύσιµα: Τα Ανανεώσιµα
Καύσιµα εκτός των Βιοκαυσίµων, που προέρχονται από
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, όπως αυτές ορίζονται στο
άρθρο 2 της Οδηγίας 2001/77/ΕΚ του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης Σεπτεµβρίου
2001 για την προαγωγή της ηλεκτρικής ενέργειας που
παράγεται από ανανεώσιµες πηγές στην εσωτερική αγορά
ηλεκτρικής ενέργειας (EEEK L.283), και χρησιµο-ποιούνται
στις µεταφορές».

Άρθρο 22

Το άρθρο 15Α του ν. 3054/2002 αντικαθίσταται ως εξής:
« Άρθρο 15Α

Βιοκαύσιµα και Άλλα Ανανεώσιµα Καύσιµα

1. Τα Βιοκαύσιµα και τα Άλλα Ανανεώσιµα Καύσιµα,
όπως αυτά ορίζονται στο άρθρο 3 του ν. 3054/2002,
µπορούν να διατίθενται είτε αυτούσια είτε σε µίγµα µε
προϊόντα διύλισης του αργού πετρελαίου, εφόσον
πληρούν τις τεχνικές προδιαγραφές που καθορίζονται µε
αποφάσεις του Ανώτατου Χηµικού Συµβουλίου (ΑΧΣ),
σύµφωνα µε το εδάφιο δ΄ της παραγράφου 8 του άρθρου
6 του ν. 4328/1929 (ΦΕΚ 272 Α΄). Επιτρέπεται η διάθεση
µιγµάτων βιοκαυσίµων µε προϊόντα διύλισης του αργού
πετρελαίου µε περιεκτικότητα σε βιοκαύσιµα πέραν του
ορίου που καθορίζεται στις αποφάσεις του ΑΧΣ, εφόσον οι
λοιπές προδιαγραφές των µιγµάτων αυτών βρίσκονται
εντός των ορίων των προδιαγραφών, όπως καθορίζονται
στις ισχύουσες αποφάσεις του ΑΧΣ για το βιοκαύσιµο ή
άλλο ανανεώσιµο καύσιµο και το προϊόν διύλισης αργού
πετρελαίου.

2. Η ανάµειξη των αυτούσιων Βιοκαυσίµων ή Άλλων
Ανανεώσιµων Καυσίµων µε τα αντίστοιχα συµβατά
προϊόντα διύλισης του αργού πετρελαίου πραγµατο-
ποιείται µε ευθύνη των κατόχων Άδειας ∆ιύλισης ή Άδειας
Εµπορίας κατηγορίας Α, στις εγκαταστάσεις τους.

3. Οι κάτοχοι Άδειας Λιανικής Εµπορίας και Άδειας
∆ιάθεσης Βιοκαυσίµων υποχρεούνται να αναρτούν ειδική
σήµανση στα σηµεία πώλησης των: α) αυτούσιων
Βιοκαυσίµων ή Άλλων Ανανεώσιµων Καυσίµων, β)
Βιοντίζελ αναµεµειγµένου µε πετρέλαιο κίνησης σε
ποσοστό που υπερβαίνει το όριο που καθορίζεται στις
εκάστοτε σχετικές αποφάσεις του ΑΧΣ για τις
προδιαγραφές του πετρελαίου κίνησης, γ) Βιοαιθανόλης
αναµεµειγµένης µε βενζίνη σε ποσοστό που υπερβαίνει το
όριο που καθορίζεται στις εκάστοτε σχετικές αποφάσεις
του ΑΧΣ για τις προδιαγραφές της βενζίνης.

Τα χαρακτηριστικά της ειδικής σήµανσης καθορίζονται
µε απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης.

4. α) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, που εκδίδεται κάθε
έτος πριν την 15η Απριλίου, καθορίζεται η προς κατα-νοµή
ετήσια ποσότητα αυτούσιου βιοντίζελ για το επόµενο έτος

(περίοδος 1ης Ιουλίου τρέχοντος έτους - 30ής Ιουνίου
επόµενου έτους). Για τον υπολογισµό της ποσότητας
αυτής λαµβάνονται υπόψη: i) το µέγιστο όριο ανάµειξης
για το πετρέλαιο κίνησης, όπως αυτό καθορίζεται στις
εκάστοτε σχετικές αποφάσεις του ΑΧΣ και ii) η εκτίµηση
κατανάλωσης πετρελαίου κίνησης για το επόµενο έτος.
Με την ίδια απόφαση πραγµατο-ποιείται η σχετική
πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέ-ροντος για συµµετοχή
στην κατανοµή, καθορίζονται τα δικαιολογητικά που
συνοδεύουν τις αιτήσεις συµµετο-χής, συγκροτείται η
Επιτροπή αξιολόγησης και ελέγχου και ρυθµίζεται κάθε
αναγκαία λεπτοµέρεια.

β) Η Επιτροπή αξιολόγησης και ελέγχου, η οποία
αποτελείται από δύο εκπροσώπους από τα Υπουργεία
Ανάπτυξης και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και
έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονοµίας και
Οικονοµικών, προβαίνει στον έλεγχο της τυπικής
πληρότητας των αιτήσεων συµµετοχής και, στη συνέχεια,
στην αξιολόγηση όσων προκρίνονται στο επόµενο στάδιο
της κατανοµής, βάσει των στοιχείων των παραγράφων 5
και 6 του παρόντος άρθρου, και συντάσσει σχετικό
πρακτικό µε τις κατανεµόµενες ανά εταιρεία ποσότητες.

γ) Απαραίτητη προϋπόθεση για τη συµµετοχή στην
κατανοµή είναι: i) είτε η κατοχή άδειας λειτουργίας για
Μονάδα Παραγωγής Βιοντίζελ εγκατεστηµένη σε κράτος-
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή, σε περίπτωση µονάδων
παραγωγής που προβλέπεται να λειτουργή-σουν εντός
του επόµενου έτους (περίοδος Ιουλίου-Ιουνίου), η κατοχή
άδειας εγκατάστασης ή, σε περίπτω-ση εξαίρεσης από την
υποχρέωση λήψης άδειας εγκατάστασης, η κατοχή
σχετικής απόφασης έγκρισης περιβαλλοντικών όρων, είτε
η προσκόµιση συµβάσεων αγοράς αυτούσιου βιοντίζελ για
το επόµενο έτος (περίοδος Ιουλίου-Ιουνίου) από µονάδες
παραγωγής αυτούσιου βιοντίζελ εγκατεστηµένες σε άλλο
κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και ii) η ύπαρξη
και διαθεσιµότητα των απαιτούµενων αποθηκευτικών
χώρων εντός της ελληνικής επικράτειας για το αυτούσιο
βιοντίζελ, η ελάχιστη χωρητικότητα των οποίων δεν
µπορεί να είναι µικρότερη από 100 κυβικά µέτρα ανά
εγκατάσταση.

δ) Ειδικά για την κατανοµή του έτους 2009 η ως άνω
αναφερόµενη απόφαση εκδίδεται εντός δεκαπέντε (15)
εργάσιµων ηµερών από τη δηµοσίευση του παρόντος.

5. Για την κατανοµή της ετήσιας ποσότητας αυτούσιου
βιοντίζελ της προηγούµενης παραγράφου µεταξύ των
δικαιούχων, λαµβάνονται υπόψη τα ακόλουθα κριτήρια:

α1) οι υφιστάµενες συµβάσεις προµήθειας πρώτων
υλών, θεωρηµένες από τις οικείες ∆ιευθύνσεις Αγροτικής
Ανάπτυξης των Νοµαρχιακών Αυτο-διοικήσεων, για την
παραγωγή αυτούσιου βιοντίζελ σε µονάδα παραγωγής
εντός της ελληνικής επικράτειας, προερχόµενες από ελ-
ληνικές ενεργειακές καλλιέργειες, όπως ορίζονται στο Κε-
φάλαιο 8 του Κανονισµού 1973/2004 της Επιτροπής της
29ης Οκτωβρίου 2004 (ΕΕΕΚ L 345 της 20ής Νοεµβρίου
2004),

α2) τιµολόγια αγοράς ή/και λογιστικά στοιχεία προµή-
θειας βαµβακόσπορου ή/και βαµβακελαίου,

α3) τα τιµολόγια προµήθειας πρώτων υλών, προερχό-
µενων από χρησιµοποιηµένα φυτικά έλαια, τηγανέλαια και
ζωικά λίπη ελληνικής προέλευσης, κατάλληλα για την
παραγωγή βιοντίζελ.

β) Η δυναµικότητα της Μονάδας Παραγωγής Βιοντίζελ
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εγκατεστηµένης σε κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ή οι συµβάσεις εισαγωγής αυτούσιου βιοντίζελ
από µονάδες παραγωγής βιοντίζελ εγκατεστηµένες σε
άλλο κράτος - µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

γ) Η ύπαρξη Πιστοποιητικού ή η σύµβαση ανάθεσης για
τη λήψη ISO σειράς 9000 σχετικά µε την παραγωγή ή/και
διάθεση αυτούσιου βιοντίζελ.

δ) Το προσφερόµενο, από την αιτούσα εταιρεία, µέ-
γιστο υπερτίµηµα (premium), το οποίο αντιστοιχεί στο
συνολικό κόστος παραγωγής και στο περιθώριο κέρδους,
καθοριζόµενο ως €/χιλιόλιτρο επιπλέον της τιµής βάσης.
Ως τιµή βάσης, υπολογίζεται ο µέσος όρος σε
€/χιλιόλιτρο, της τιµής «Reuters Biodiesel ex Works» (υπό
τη στήλη FAME2 GERMANY) και της χαµηλής τιµής του
«Biodiesel» για τη χειµερινή περίοδο ή του «FAME0» για
την καλοκαιρινή περίοδο (υπό τη στήλη Barges FOB Rot-
terdam) του PLATT’s European Marketscan. Η τιµή βάσης
υπολογίζεται ανά ηµερολογιακό δεκαπενθήµερο, για τις
παραδόσεις αυτών των ηµερών, στην ισοτιµία $/€ της ΕΚΤ
για το ίδιο διάστηµα, µε πυκνότητα για την µετατροπή του
βιοντίζελ ίση µε 0,88 κιλό/λίτρο. Το προσφερόµενο
µέγιστο υπερτίµηµα (premium) είναι δεσµευτικό για την
εταιρεία καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους και για όλη την
αιτούµενη ποσότητα αυτούσιου βιοντίζελ.

ε) Οι υφιστάµενες συµβάσεις συνεργασίας µε ερευ-
νητικά ιδρύµατα και φορείς ή οι συµβάσεις συµµετοχής σε
ερευνητικά προγράµµατα, εντός της Ε.Ε., για θέµατα
σχετικά µε τα βιοκαύσιµα και τη βιοµάζα.

στ) Το σύνολο των παραδόσεων αυτούσιου βιοντίζελ, σε
χιλιόλιτρα, για τις κατανοµές των δύο προηγούµενων
ετών.

ζ) Ο δείκτης συνέπειας των παραδόσεων, που αφορά την
κατανοµή του προηγούµενου έτους, στα διυλιστήρια.

6. Η αξιολόγηση των κριτηρίων της παραγράφου 5 του
παρόντος άρθρου συντελείται από την Επιτροπή αξιο-
λόγησης της παραγράφου 4, σύµφωνα µε τον ακόλουθο
τύπο:

Ki = { [0,25 * ΕΛ1i / (Σύνολο ΕΛ1i)] + [0,05 * ΕΛ2i/
(Σύνολο ΕΛ2i)]+ [0,075 * ΕΛ3i / (Σύνολο ΕΛ3i)] + [0,20 * Ai
/ (Σύνολο Αi)] + [0,05 * Ii / (Σύνολο Ii)] + [0,10 * Ti / (Σύνολο
Ti)]+ [0,05 * Ei / (Σύνολο Ei)] + [0,15 * Πi / (Σύνολο Πi)] +
[0,075 * ΠΚi / (Σύνολο ΠKi)]} * ποσότητα βιοντίζελ προς
κατανοµή, όπου:

i = η εξεταζόµενη εταιρεία
Ki = κατανεµόµενη ποσότητα αυτούσιου βιοντίζελ

έτους, σε χιλιόλιτρα
ΕΛ1i = χιλιόλιτρα αυτούσιου βιοντίζελ, παραγόµενα από

α1) συµβολαιοποιηµένες ελληνικές ενεργειακές
καλλιέργειες, θεωρώντας ότι παράγονται 0,10 χιλιόλιτρα
βιοντίζελ ανά στρέµµα ενεργειακής καλλιέργειας

ΕΛ2i = χιλιόλιτρα αυτούσιου βιοντίζελ, παραγόµενα από
α2) τιµολόγια αγοράς βαµβακόσπορου ελληνικής
προέλευσης θεωρώντας ότι παράγονται 0,14 χιλιόλιτρα
ανά τόνο ή/και τιµολόγια αγοράς βαµβακελαίου ελληνικής
προέλευσης θεωρώντας ότι παράγονται 0,95 χιλιόλιτρα
βιοντίζελ ανά µετρικό τόνο

ΕΛ3i = χιλιόλιτρα αυτούσιου βιοντίζελ, παραγόµενα από
α3) χρησιµοποιηµένα φυτικά έλαια, τηγανέλαια και ζωικά
λίπη, ελληνικής προέλευσης, κατάλληλων για παραγωγή
βιοντίζελ, θεωρώντας ότι παράγονται 0,95 χιλιόλιτρα
βιοντίζελ ανά µετρικό τόνο πρώτης ύλης

Αi = συνολική αιτούµενη ποσότητα αυτούσιου βιο-ντίζελ,

σε χιλιόλιτρα, η οποία δεν µπορεί να υπερβαίνει την κατά
το σηµείο 5β ετήσια δυναµικότητα της µονά-δας για
µονάδες εγκατεστηµένες στην ελληνική επικρά-τεια και
το 1/4 της δυναµικότητας για µονάδες εγκατε-στηµένες
σε άλλο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένω-σης. Στην
περίπτωση συµβάσεων αυτούσιου βιοντίζελ από µονάδες
παραγωγής εγκατεστηµένες σε άλλο κράτος-µέλος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης η ως άνω ποσότητα δεν µπορεί να
υπερβαίνει το 1/4 της ετήσιας δυναµικότητας της µονάδας
παραγωγής και την ποσότητα της σύµβασης. Σε κάθε
περίπτωση η αιτούµενη ποσότητα δεν µπορεί να
υπερβαίνει την προς κατανοµή ποσότητα

Ii = δείκτης, υπολογιζόµενος βάσει των υποβληθέντων
κατά το σηµείο 5γ δικαιολογητικών, ίσος µε 1 για ύπαρξη
πιστοποιητικού ISO σειράς 9000, ή 0 για απουσία

Ti = δείκτης υπολογιζόµενος βάσει των υποβληθέντων
κατά το σηµείο 5δ δικαιολογητικών ίσος µε 1 όταν το
προσφερόµενο υπερτίµηµα υπερβαίνει έως και 10% το
χαµηλότερο προσφερθέν ή 0 για υπέρβαση άνω του 10%

Ei = δείκτης, υπολογιζόµενος βάσει των υποβληθέντων
κατά το σηµείο 5ε δικαιολογητικών, ίσος µε 1 για
διαπίστωση ερευνητικής δραστηριότητας, ή 0 για απουσία

Πi = σύνολο παραδόσεων αυτούσιου βιοντίζελ, σε
χιλιόλιτρα, για τα 2 προηγούµενα έτη µε βάση τα σχετικά
στοιχεία του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών

ΠΚi = δείκτης, υπολογιζόµενος βάσει της συνέπειας
παραδόσεων για το προηγούµενο έτος, στα διυλιστήρια,
ίσος µε 1 για απόκλιση συνολικών παραδόσεων έως και
2% επί της συνολικής ποσότητας κατανοµής ή 0,5 για
απόκλιση συνολικών παραδόσεων από 2% έως και 5% επί
της συνολικής ποσότητας κατανοµής, ή 0 για απόκλιση
µεγαλύτερη από 5%.

Σε περίπτωση που οι παραγόµενες ποσότητες
αυτούσιου βιοντίζελ προερχόµενες από συµβάσεις
ενεργειακών καλλιεργειών υπερβαίνουν την ποσότητα
που αντιστοιχεί στο συντελεστή βαρύτητας του ΕΛ1i,
αυτές κατανέµονται στο σύνολό τους στους αιτούντες και
αναπροσαρµόζονται αναλογικά οι συντελεστές βαρύτητας
των λοιπών κριτηρίων.

Σε περίπτωση που για κάποιο από τα παραπάνω κριτήρια
δεν υποβληθούν σχετικά δικαιολογητικά από κανέναν από
τους αιτούντες, η βαρύτητα του κριτηρίου κατανέµεται
αναλογικά στα λοιπά κριτήρια.

Ειδικά για το έτος 2009 για την κατανοµή δεν λαµβά-
νεται υπόψη το υπό δ΄ κριτήριο της παρ. 5 (Ti - προσφε-
ρόµενο µέγιστο υπερτίµηµα) και ο συντελεστής
βαρύ-τητάς του στον τύπο προσµετράται στο υπό α1΄
κριτήριο της παραγράφου 5 (ΕΛ1i - ελληνικές ενεργειακές
καλλιέργειες).

7. Με κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών
Οικονοµίας και Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, που εκδίδεται κάθε έτος, µέχρι
την 1η Ιουνίου, εγκρίνεται η κατανοµή της ετήσιας
ποσότητας αυτούσιου βιοντίζελ της παραγράφου 4 για το
επόµενο έτος (περίοδος 1ης Ιουλίου τρέχοντος έτους -
30ής Ιουνίου επόµενου έτους), καθώς και το µηνιαίο
δεσµευτικό χρονοδιάγραµµα, ανά δικαιούχο. Με την ίδια
κυα καθορίζονται ειδικότερα θέµατα, ιδίως οι εγγυήσεις
και τα πρόσθετα δικαιολογητικά συµµετοχής που οφείλουν
να προσκοµίσουν οι δικαιούχοι, καθώς και οι σχετικές
προθεσµίες για την υποβολή τους.

Οι δικαιούχοι της κατανοµής αναλαµβάνουν την
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υποχρέωση να διαθέτουν εντός της Ελληνικής
Επικράτειας, από την 1η Ιουλίου κάθε έτους και µέχρι την
30ή Ιουνίου του επόµενου, τις κατανεµόµενες σε αυτούς
συνολικές ετήσιες ποσότητες αυτούσιου βιοντίζελ,
σύµφωνα µε την κυα έγκρισης κατανοµής της
παραγράφου αυτής. Ειδικότερες υποχρεώσεις των
προσώπων της παραγράφου αυτής, καθώς και ο έλεγχος
τήρησης των υποχρεώσεών τους, καθορίζονται µε την ίδια
κυα έγκρισης κατανοµής.

Ποσότητες αυτούσιου βιοντίζελ που προκύπτουν
κατόπιν της επιβολής των διοικητικών κυρώσεων της
παραγράφου 9 του παρόντος άρθρου ανακατανέµονται
συµπληρωµατικά και αναλογικά µεταξύ των υπολοίπων
δικαιούχων κατανοµής, εφόσον δεν τους έχουν επιβληθεί
διοικητικές κυρώσεις.

Ειδικά για το έτος 2009: α) η κυα έγκρισης κατανοµής
εκδίδεται εντός δύο (2) µηνών από την έκδοση της
απόφασης της παραγράφου 4, β) µε κοινή υπουργική
απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Οικονοµικών,
Ανάπτυξης και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων είναι
δυνατή η κατανοµή τµήµατος της ετήσιας ποσότητας
αυτούσιου βιοντίζελ αναλογικά στους δικαιούχους
κατανοµής του προηγούµενου έτους, µε ισχύ µέχρι την
έκδοση της κυα έγκρισης κατανοµής. Το τµήµα της
ποσότητας αυτούσιου βιοντίζελ που κατανέµεται κατά το
προηγούµενο εδάφιο και αφορά σε µήνες από τον Ιούλιο
και πέρα θα συνυπολογισθεί στην ετήσια κατανοµή, γ) πο-
σότητες αυτούσιου βιοντίζελ που θα έχουν απορροφηθεί
πριν την έκδοση της κυα του ανωτέρω εδαφίου α΄, πέραν
εκείνων της παραγράφου 3 του άρθρου 34 του ν.
3734/2009 (ΦΕΚ 8 Α΄), συµπεριλαµβάνονται στην ετήσια
κατανοµή 2009-2010.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, είναι δυνατή η κατανοµή επιπλέον ποσοτήτων
αυτούσιου βιοντίζελ, αναλογικά στους δικαιούχους,
εφόσον στη διάρκεια του έτους αυξηθεί το µέγιστο όριο
ανάµειξης που προβλέπουν οι σχετικές προδιαγραφές για
το πετρέλαιο κίνησης.

Με ίδια κυα είναι δυνατή η τροποποίηση της κυα κατα-
νοµής, µε αύξηση ή µείωση της συνολικής ποσότητας
αυτούσιου βιοντίζελ, εφόσον αυτό δικαιολογείται από
σηµαντική απόκλιση της κατανάλωσης πετρελαίου κίνησης
ως προς τις σχετικές προβλέψεις της παραγρά-φου 4, η
οποία παρατηρείται για εύλογο χρονικό διάστη-µα και
τεκµηριώνεται από στοιχεία του Υπουργείου Οικονοµίας
και Οικονοµικών. Στην περίπτωση αυτή, αυξάνεται ή
µειώνεται αναλογικά η ποσότητα ανά δικαιούχο.

8. Οι ποσότητες αυτούσιου βιοντίζελ που καθορίζονται
σύµφωνα µε την προηγούµενη παράγραφο, οι οποίες
προσφέρονται από τους δικαιούχους της κατανοµής και
προορίζονται για ανάµειξη µε πετρέλαιο κίνησης,
παραλαµβάνονται υποχρεωτικά, αναµειγνύονται και
διατίθενται στην Ελληνική Επικράτεια από: α) κατόχους
άδειας διύλισης, β) κατόχους άδειας εµπορίας κατηγορίας
Α΄, εφόσον αυτοί πραγµατοποιούν εισα-γωγές πετρελαίου
κίνησης. Οι τελευταίοι υποχρεούνται να προµηθεύονται
ποσότητα αυτούσιου βιοντίζελ από δικαιούχους
κατανοµής που αντιστοιχεί σε ίδιο ποσοστό ανάµειξης µε
αυτό που χρησιµοποιήθηκε για τον υπολογισµό της
ποσότητας που απορροφούν οι κάτοχοι άδειας διύλισης.
Ειδικότερες υποχρεώσεις των προσώπων της

παραγράφου αυτής, καθώς και ο έλεγχος τήρησης των
υποχρεώσεών τους, καθορίζονται µε την κυα έγκρισης
κατανοµής της παραγράφου 7.

Οι κάτοχοι των ανωτέρω αδειών υποχρεούνται να
διαθέτουν τις ποσότητες αυτούσιου βιοντίζελ που
παραλαµβάνουν, κατά τα ανωτέρω, σε κατόχους άδειας
εµπορίας κατηγορίας Α΄ και άδειας λιανικής εµπορίας που
αναφέρονται στην παράγραφο 3α του άρθρου 7 και σε
Προµηθευτικούς Συνεταιρισµούς ή Κοινοπραξίες αυτών, οι
οποίοι υποχρεούνται να παραλαµβάνουν και να διαθέτουν
εντός της Ελληνικής Επικράτειας τις ποσότητες αυτές,
εφόσον τους παραδίδονται σε µείγµα µέχρι το όριο που
καθορίζεται στις εκάστοτε σχετικές αποφάσεις του ΑΧΣ
για τις προδιαγραφές του πετρελαίου κίνησης.

Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης µπορούν να
συγκροτούνται µικτά κλιµάκια για τη διενέργεια ελέγχων
στους δικαιούχους και υπόχρεους της κατανοµής
αυτούσιου βιοντίζελ και καθορίζεται κάθε αναγκαία
λεπτοµέρεια.

9. Στους δικαιούχους της παραγράφου 7 και στους
υπόχρεους της παραγράφου 8, οι οποίοι δεν τηρούν τους
όρους και τις προϋποθέσεις που ορίζονται στο παρόν
άρθρο, επιβάλλονται οι διοικητικές κυρώσεις του άρθρου
17 του παρόντος νόµου.

Στους δικαιούχους της παραγράφου 7 του παρόντος
άρθρου µε απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης δύναται να
επιβληθούν, ανάλογα µε τη σοβαρότητα της παράβασης
και την υποτροπή τους και οι ακόλουθες κυρώσεις: α)
Μερική ή ολική κατάπτωση της εγγυητικής επιστολής της
παραγράφου 7, β) µερική ή ολική ανάκληση της έγκρισης
κατανοµής του οικείου έτους, γ) απαγόρευση συµµετοχής
σε µελλοντικές διαδικασίες κατανοµής, δ) προσωρινή ή
οριστική ανάκληση της χορηγηθείσας άδειας διάθεσης
βιοκαυσίµων.

10. Κατά τη χρονική περίοδο 2010 - 2016 διατίθεται ως
καύσιµο κίνησης στην Ελληνική Επικράτεια, αυτούσια, σε
µείγµα µε βενζίνες ή µέσω µετατροπής της σε συστατικά
βενζινών, βιοαιθανόλη παραγόµενη κατά προτεραιότητα
από ενεργειακές καλλιέργειες, όπως αυτές ορίζονται στις
διατάξεις του παρόντος νόµου. Η παραγόµενη ποσότητα
βιοαιθανόλης, σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο,
απορροφάται υποχρεωτικά από: α) κατόχους άδειας
διύλισης, β) κατόχους άδειας εµπορίας κατηγορίας Α΄,
εφόσον αυτοί πραγµατοποιούν εισαγωγές βενζινών. Με
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, ρυθµίζεται κάθε ειδικότερο θέµα και αναγκαία
λεπτοµέρεια εφαρµογής της παρούσας παραγράφου.

11. Με κοινές υπουργικές αποφάσεις των Υπουργών
Οικονοµίας και Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µπορούν να καθορίζονται
ζητήµατα παραγωγής και διάθεσης στην ελληνική
επικράτεια, βιοκαυσίµων και άλλων ανανεώσιµων καυσί-
µων της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου, πλην του
βιοντίζελ και της βιοαιθανόλης.

Σε κάθε περίπτωση, όποιος έχει λάβει έγκριση
κατανοµής ποσοτήτων αυτούσιων βιοκαυσίµων και άλλων
ανανεώσιµων καυσίµων, αναλαµβάνει την υποχρέωση να
διαθέτει αυτές εντός της Ελληνικής Επικράτειας.

12. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και Μεταφορών και Επικοινωνιών θεσπίζεται
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πλαίσιο για την περαιτέρω προώθηση των βιοκαυσίµων,
στην οποία ορίζονται τα προϊόντα αυτούσια ή σε µείγµατα,
το ποσοστό ανάµειξης, η διαδικασία και τα κίνητρα για την
παραγωγή, τη διάθεση και την κατανάλωσή τους, καθώς
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.

Με ίδια απόφαση, σε ειδικές περιπτώσεις και πέραν της
διαδικασίας των παραγράφων 4-9, είναι δυνατόν να
καθορίζεται ελάχιστο υποχρεωτικό ποσοστό ανάµειξης
αυτούσιων βιοκαυσίµων και άλλων ανανεώσιµων καυσίµων
µε τα αντίστοιχα συµβατά προϊόντα διύλισης του αργού
πετρελαίου, εφόσον αυτό είναι εντός των ορίων που
καθορίζονται στις σχετικές αποφάσεις του Ανώτατου
Χηµικού Συµβουλίου.»

Άρθρο 23

Για τις κτιριακές εγκαταστάσεις που εξυπηρετούν καθ’
οιονδήποτε τρόπο τη λειτουργία, τη συντήρηση και την
εκµετάλλευση της Εγνατίας οδού και των καθέτων προς
αυτήν οδικών αξόνων, εφαρµόζονται αναλογικώς οι
διατάξεις του άρθρου 23 παρ. 7 του ν. 2300/1995. Όπου
στις διατάξεις αυτές αναφέρεται το Ταµείο Εθνικής
Οδοποιίας νοείται αντίστοιχα η εταιρεία «ΕΓΝΑΤΙΑ Ο∆ΟΣ
Α.Ε.». Η ακριβής θέση και χρήση των αντιστοίχων
παροδίων εκτάσεων επί των οποίων θα ανεγερθούν οι ως
άνω εγκαταστάσεις καθορίζονται µε απόφαση της Γενικής
Συνέλευσης των µετόχων της εταιρείας «ΕΓΝΑΤΙΑ Ο∆ΟΣ
Α.Ε.» και οι αντίστοιχες κτιριακές µελέτες εφαρµογής
εγκρίνονται από την αρµόδια τεχνική υπηρεσία της
εταιρείας.

Άρθρο 24

1. Ο Υπουργός Ανάπτυξης δύναται µε απόφασή του να
προκηρύσσει δράσεις χρηµατοδοτούµενες από το
πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων (Π.∆.Ε.), εξασφα-
λίζοντας τις αναγκαίες πιστώσεις, που αφορούν στην
αντικατάσταση οικιακών ηλεκτρικών συσκευών µε άλλες
όµοιες συσκευές υψηλής ενεργειακής απόδοσης και την
απόσυρση αυτών µέσω συστήµατος εναλλακτικής
διαχείρισης και ανακύκλωσης από πιστοποιηµένους
φορείς, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2939/2001 (ΦΕΚ
179 Α΄). Φορέας χρηµατοδότησης των δράσεων ορίζεται
το Υπουργείο Ανάπτυξης.

2. Με την ανωτέρω απόφαση του Υπουργού Ανά-πτυξης
καθορίζονται ο προϋπολογισµός της σχετικής δράσης, το

είδος των συσκευών στις οποίες αναφέρεται, το ποσοστό
χρηµατοδότησης αυτών, οι ωφελούµενοι από τη δράση, η
διάρκεια και οι διαδικασίες εφαρµογής της δράσης, ο
φορέας και η διαδικασία πιστοποίησης της αντικατάστασης
και απόσυρσης των συσκευών, τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά και ο φορέας καταβολής της
χρηµατοδότησης, οι υποχρεώσεις και οι συνέπειες µη
τήρησης των όρων και των προϋποθέσεων της δράσης και
κάθε σχετική λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της.

3. Στο πλαίσιο εφαρµογής της δράσης δύνανται να
ορίζονται στην απόφαση της παραγράφου 1 ως φορείς
πιστοποίησης της αντικατάστασης και απόσυρσης, των
συσκευών ή/και της καταβολής της χρηµατοδότησης,
φορείς πιστοποιηµένοι µε βάση τις διατάξεις του ν.
2939/2001 (ΦΕΚ 179 Α΄). Στην περίπτωση αυτή, στην
υπουργική απόφαση της παραγράφου 1, προβλέπεται και
ο Φορέας Ελέγχου για την πιστοποίηση της τήρησης των
όρων και προϋποθέσεων της δράσης από τους εν λόγω
φορείς.

4. Στην περίπτωση ορισµού φορέων σύµφωνα µε την
παράγραφο 3, καθορίζονται µε κοινή υπουργική από-φαση
(κυα) των Υπουργών Οικονοµίας και Οικονοµικών και
Ανάπτυξης η διαδικασία, οι όροι µεταφοράς των
πιστώσεων που εγγράφονται στο Π.∆.Ε. προς τους φορείς
αυτούς, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά δηµο-σιονοµικής
τακτοποίησης των πληρωµών, καθώς και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια για την υλοποίηση των δράσεων.
Με την ίδια ή όµοια απόφαση δύναται να καθορίζεται η
καταβολή από το Π.∆.Ε προς τους ανωτέρω φορείς
ποσοστού του προϋπολογισµού των δράσεων που
διαχειρίζονται, για την κάλυψη των εξόδων τους, το οποίο
καθορίζεται ανάλογα µε το εύρος των εργασιών που
αναλαµβάνουν και δεν δύναται να ξεπερνά το 2% του
προϋπολογισµού των δράσεων.

5. Η παρούσα διάταξη καταλαµβάνει και τυχόν
εκδοθείσες πριν την ψήφιση του παρόντος νόµου
προκηρύξεις του Υπουργού Ανάπτυξης µε το ορισθέν στην
παράγραφο 1 περιεχόµενο.

Άρθρο 25
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός εάν ορίζεται
διαφορετικά από τις διατάξεις του νόµου αυτού.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριοι συνάδελφοι, πα-
ρακαλώ το Τµήµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνεδρία-
σης ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχε-
δίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Το Τµήµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Εισερχόµαστε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου του Υπουργείου

∆ικαιοσύνης.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου: «Μεταρρυθµίσεις στην οργάνωση της Ια-
τροδικαστικής Υπηρεσίας, στη θεραπευτική µεταχείριση χρη-
στών ναρκωτικών ουσιών και άλλες διατάξεις».

Η ∆ιάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε τρεις συνεδριάσεις.

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο επί της
αρχής.

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να λάβετε το λόγο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε Πρόε-

δρε, θα ήθελα απλώς να κάνω κάποιες φραστικές βελτιώσεις και
προσθήκες στο σχέδιο νόµου πριν εισέλθουµε στη συζήτηση.

Κατ’ αρχήν, στην παράγραφο 1 του άρθρου 2 το δεύτερο και
το τρίτο εδάφιο µεταφέρονται µετά το υφιστάµενο τέταρτο εδά-
φιο, το οποίο καθίσταται πλέον δεύτερο εδάφιο. Είναι λάθος
στην εκτύπωση του νοµοθετήµατος. Τυπώθηκε µε λάθος σειρά.
Φαίνεται καθαρά, αν το διαβάσετε, ότι είναι σε λάθος θέση το τέ-
ταρτο εδάφιο.

∆εύτερη φραστική βελτίωση. Στο τέλος της παραγράφου 2
του άρθρου 14 προστίθεται εδάφιο ως εξής: «∆εύτερη αίτηση
επιτρέπεται µετά την πάροδο έξι µηνών από την απόρριψη της
πρώτης».

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Αυτό δεν είναι φραστική αλλαγή, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Τρίτη φρα-
στική βελτίωση. Η περίπτωση β’ της παραγράφου 1 του άρθρου
17 αναδιατυπώνεται ως ακολούθως: «β) έναν προϊστάµενο ∆ιεύ-
θυνσης της Κεντρικής Υπηρεσίας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης,
αναπληρούµενο από προϊστάµενο άλλης ∆ιευθύνσεως της ίδιας
Κεντρικής Υπηρεσίας». Είναι «έναν», αντί «τρεις».

Τέταρτον, η παράγραφος 1 του άρθρου 29 του νοµοσχεδίου
αποσύρεται και έτσι, οι υφιστάµενες παράγραφοι 2 και 3 ανα-
ριθµούνται σε 1 και 2.

Πέµπτον, στον πέµπτο στίχο της παραγράφου 2 του άρθρου
35 απαλείφονται οι λέξεις: «εφάπαξ παροχή» και αντί αυτών τί-
θενται οι λέξεις: «στη θεµελίωση του δικαιώµατος σε εφάπαξ πα-
ροχή και τον καθορισµό του ύψους της». Αυτό γίνεται κατόπιν
συνεννόησης µε την εισηγήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
στην επιτροπή.

Έκτον, στο άρθρο 35 προστίθεται παράγραφος 3 ως εξής: «3.
Οι διατάξεις αυτού του άρθρου δεν καταλαµβάνουν τις εκκρε-
µείς κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος υποθέσεις».

Έβδοµον, στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 2
του άρθρου 39 απαλείφονται οι λέξεις: «δηµοσιονοµικής τους
διαχείρισης» και αντί αυτών τίθενται οι λέξεις: «δηµοσιονοµικής
διαχείρισης των καταστηµάτων κράτησης».

Και όγδοον, οι περιπτώσεις ε’ και στ’ της παραγράφου 1 του
άρθρου 42 αναριθµούνται σε περιπτώσεις δ’ και ε’.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, να κατατεθούν για τα Πρακτικά και να διανεµηθούν
στους συναδέλφους προκειµένου να ενηµερωθούν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Βεβαίως,
κύριε Πρόεδρε, καταθέτω αυτές τις φραστικές βελτιώσεις-προ-
σθήκες για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης κ. Νικόλαος ∆έν-
διας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φραστικές
βελτιώσεις-προσθήκες, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χαλβατζής
ορίζει για τη σηµερινή συζήτηση ως Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο το Βουλευτή κ. Σκυλλάκο. Ο κ. Χαλβατζής, επίσης, ορίζει
ως ειδικό αγορητή τη Βουλευτή κ. Λιάνα Κανέλλη.

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλαβάνος ορίζει για τη σηµερινή συ-
ζήτηση ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο το Βουλευτή κ. Κου-
ράκη και ειδική αγορήτρια τη Βουλευτή κ. Σοφία Ανδριοπούλου.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης ορίζει για τη σηµερινή συζή-
τηση ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον κ. Βελόπουλο Κυριάκο
και ως ειδικό αγορητή τον υπογράφοντα.

Το λόγο τώρα έχει ο κ. Γεροντόπουλος, εισηγητής της Πλειο-
ψηφίας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΓΕΡΟΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, κατ’
αρχάς θα ήθελα να επισηµάνω ότι η διαδικασία συζήτησης του
παρόντος νοµοσχεδίου στην αρµόδια κοινοβουλευτική επιτροπή
µπορεί να αποτελέσει παράδειγµα προς µίµηση. Η ενδελεχής µε-
λέτη οδήγησε σε συγκλίσεις και σε κοινές προτάσεις απ’ όλα τα
κόµµατα που έγιναν δεκτές από τον κύριο Υπουργό που έτσι
έδειξε ότι δεν διακατέχεται από το αλάθητο της Έδρας. Αυτό
αποδεικνύει πως όταν ξεφεύγουµε από τη στείρα αντιπαράθεση,
µπορούµε να φθάσουµε σε κοινούς τόπους προς το συµφέρον
της ελληνικής κοινωνίας.

Κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο έχει έξι κεφάλαια. Με τις
διατάξεις του πρώτου κεφαλαίου ρυθµίζονται θέµατα οργάνω-
σης και λειτουργίας της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας.

Με τις διατάξεις του δευτέρου, τρίτου και τετάρτου κεφαλαίου
εισάγονται µέτρα για τη βελτίωση του σωφρονιστικού συστήµα-
τος, τη διασφάλιση της κοινωνικής ειρήνης και την επιτάχυνση
της δίκης ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Περαιτέρω, µε τις διατάξεις του πέµπτου κεφαλαίου ρυθµίζο-
νται θέµατα του Ελεγκτικού Συνεδρίου, ενώ µε τις διατάξεις του
έκτου κεφαλαίου ρυθµίζονται διάφορα άλλα ζητήµατα.

Συγκεκριµένως τώρα, µε τις διατάξεις του κεφαλαίου Α’ επα-
νακαθορίζεται η διοικητική διάρθρωση της Ιατροδικαστικής Υπη-
ρεσίας. Εφεξής συγκροτείται από την Ιατροδικαστική Υπηρεσία
Αθηνών, τις περιφερειακές ιατροδικαστικές υπηρεσίες και τις το-
πικές ιατροδικαστικές υπηρεσίες. Καθορίζεται η αρµοδιότητα
των ιατροδικαστικών υπηρεσιών για τη διενέργεια ιατροδικαστι-
κών πράξεων στις οποίες συµπεριλαµβάνονται οι ψυχιατρικές
πραγµατογνωµοσύνες.

Προβλέπεται η δυνατότητα διενέργειας των εν λόγω ιατροδι-
καστικών πράξεων υπό τις αυτές προϋποθέσεις από τα εργα-
στήρια Ιατροδικαστικής και Τοξικολογίας των Πανεπιστηµίων
αποκλειστικώς από ιατροδικαστές µέλη του ∆ιδακτικού Ερευνη-
τικού Προσωπικού, καθώς και η κατ’ εξαίρεση διενέργειά τους
από άλλες υπηρεσίες ή φορείς.

Επανακαθορίζονται οι οργανικές θέσεις του προσωπικού της
Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας, η διαδικασία πρόσληψης και η υπη-
ρεσιακή τους εξέλιξη.

Τέλος, προβλέπεται η κατάρτιση κανονισµού λειτουργίας της
Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας µε υπουργική απόφαση.

Στο Β’ Κεφάλαιο του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου περιλαµβάνο-
νται µέτρα για τη βελτίωση του σωφρονιστικού συστήµατος.
Εντάσσονται -έστω και καθυστερηµένα, κύριε Υπουργέ- στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας τα ειδικά θεραπευτικά καταστήµατα του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης. ∆ίνεται η δυνατότητα απεξάρτησης
των φυλακισµένων σε ειδικά κέντρα και σε συνεργασία πάντα µε
τον ΟΚΑΝΑ. Και αυτό έχει ιδιαίτερη σηµασία, διότι ως τώρα αυτό
δεν επιτρεπόταν.

Επίσης, επανακαθορίζεται η ελάχιστη ποσότητα κάνναβης που
τεκµαίρεται µαχητά ότι προορίζεται για προσωπική χρήση αυτού
που την κατέχει.

Το άρθρο 16 είναι πολύ σηµαντικό, διότι µπορεί να µετατραπεί
η ποινή φυλάκισης που επιβλήθηκε σε κάποια γυναίκα η οποία
έχει ανήλικο τέκνο και το οποίο δεν συµπλήρωσε το πέµπτο έτος
της ηλικίας του και της δίνεται η δυνατότητα να παρέχει κοινω-
φελή εργασία.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, δείχνετε την κοινωνική σας ευαισθησία.

Όµως, ζητήσαµε στην επιτροπή και ζητάµε και τώρα το εξής:
Είναι απαραίτητο να καταβάλετε στη µητέρα ένα ποσό για να
µπορέσει να ζήσει τον εαυτό της και το παιδί της, διότι αλλιώς
αυτή η µητέρα δεν θα µπορέσει να προσφέρει την κοινωνική ερ-
γασία την οποία χρειάζεται, δεν θα µπορέσει να ζήσει και το παιδί
της και θα αναγκαστεί και πάλι να καταφύγει σε κάποιες παρά-
νοµες πράξεις.

Ζητούµε, λοιπόν, να υπάρχει ένας µισθός ο οποίος µπορεί να
είναι το ελάχιστο του ανειδίκευτου εργάτη και συγχρόνως να
υπάρχει µια υγειονοµική κάλυψη γι’ αυτή και για το παιδί της.

Επίσης, στη συγκεκριµένη ενότητα υπάρχει και η δυνατότητα
της απόλυσης υπό όρους ορισµένων κατηγοριών από τους κα-
ταδικασθέντες. Και εδώ, όµως, χρειάζεται προσοχή, διότι ο
νόµος τους υποχρεώνει να απεµπολήσουν το δικαίωµα έφεσης,
κάτι που θα µπορούσε να κριθεί από τα δικαστήρια ως αντισυ-
νταγµατικό.

Ακόµα, στην παρούσα ενότητα υπάρχουν διατάξεις για την κα-
λύτερη λειτουργία των φυλακών, όπως επίσης η απαγόρευση
χρήσης κινητών τηλεφώνων από τους τροφίµους των φυλακών
και για τους εργαζοµένους στις φυλακές. Επίσης, η αποκατά-
σταση συγγενών φυλάκων που απεβίωσαν ή κατέστησαν ανίκα-
νοι εν υπηρεσία και ένεκα ταύτης και η δηµιουργία ειδικών
φυλακών για επικίνδυνους κρατουµένους.

Στο κεφάλαιο Γ’ προβλέπονται µέτρα για τη διασφάλιση της
κοινωνικής ειρήνης, µε κυριότερα τα άρθρα που επιβάλλουν αυ-
στηρότερες ποινές σε όσους βιαιοπραγούν σε δηµόσιες συνα-
θροίσεις µε καλυµµένα πρόσωπα και αλλοιωµένα
χαρακτηριστικά ή καταδικάζονται για ανθρωποκτονία αστυνοµι-
κού, λιµενικού, πυροσβέστη ή υγειονοµικού υπαλλήλου.

Με αφορµή την επανεµφάνιση της τροµοκρατίας και τη στυ-
γερή δολοφονία του αστυνοµικού της Αντιτροµοκρατικής, µία
εβδοµάδα πριν, θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι οι δράστες είναι κοι-
νοί δολοφόνοι και σε καµµία περίπτωση δεν µπορούν να εµφανί-
ζουν τις ιδεολογικές τους αναφορές σαν άλλοθι.

Όσο δε για τη δράση των αποκαλούµενων κουκουλοφόρων,
πρέπει να καταλάβουµε ότι άλλο η διαδήλωση, όσο µαχητική και
να είναι και άλλο ο χουλιγκανισµός.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να επισηµάνω κάποιες –ας µου επι-
τραπεί µία αδόκιµη έκφραση- «µαύρες τρύπες». Αλήθεια, κατα-
δικάζουµε πιο αυστηρά αυτόν που έχει αλλοιωµένο το πρόσωπο,
τα χαρακτηριστικά του και ο οποίος κάνει µία βιαιοπραγία, αυτόν,
όµως, που πηγαίνει στη διαδήλωση και κουβαλάει µία πέτρα,
κουβαλάει ένα τσεκούρι ή κουβαλάει κάποιο άλλο αντικείµενο µε
το οποίο µπορεί να προκαλέσει ζηµιά, τι τον κάνουµε;

Επίσης, θέλω να αναφερθώ και σε κάποια επιχειρήµατα που
θα έχουµε σε µία δίκη, που κυρίως οι κατηγορούµενοι ή και οι
συνήγοροί τους θα µπορέσουν να βρουν. Θα µας πουν ότι η κου-
κούλα είναι µόδα, ότι φορούσε το κασκόλ επειδή έπεφταν τα δα-
κρυγόνα και εποµένως έπρεπε να προφυλαχθεί. Θα µας πουν
επίσης, ότι φορούσε το κράνος γιατί οδηγούσε τη µηχανή. Υπάρ-
χουν, λοιπόν, διάφορα επιχειρήµατα τα οποία θα χρησιµοποιη-
θούν και πολύ φοβάµαι ότι θα απονευρώσουν το συγκεκριµένο
άρθρο του νόµου.

Στο άρθρο 29, που αφορά την άρση του απορρήτου των επι-
κοινωνιών, χρειάζεται ιδιαίτερη προσοχή ώστε να µη θίγονται βα-
σικές ατοµικές ελευθερίες και δικαιώµατα. Επίσης, δεν είναι
δυνατόν να εξισώνουµε το δουλέµπορο µε τον οικονοµικό µετα-
νάστη.

Με τις διατάξεις του ∆’ κεφαλαίου λαµβάνονται µέτρα για την
επιτάχυνση της δίκης στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Με
αφορµή τη συζήτηση στο Τµήµα θα επαναφέρω ένα ερώτηµα
που έκανα εγώ ως µη νοµικός προς τους εκπροσώπους των νο-
µικών και δικαστικών αρχών στην επιτροπή. Γιατί στην Ελλάδα
δεν έχει αποδώσει η εξωδικαστική επίλυση των διαφορών; Είναι
κάτι το οποίο αποσυµφορεί τα δικαστήρια. Τι φταίει; Η δικοµανία
των Ελλήνων; Η πολυνοµία; Ο µεγάλος αριθµός δικηγόρων που
αναγκαστικά επιζητούν δικηγορική ύλη; Η έλλειψη εµπειρίας των
δικαστών; Είναι θέµατα τα οποία εάν µπορούσαµε να τα απα-
ντήσουµε και µπορούσαµε να προωθήσουµε αυτή την περιβόητη
εξωδικαστική επίλυση. Πιστεύω ότι θα επιταχύναµε την απόδοση
της δικαιοσύνης.
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Τέλος, στο Ε’ κεφάλαιο επιλύονται θέµατα του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου. Στο τελευταίο κεφάλαιο, ως συνήθως, µπαίνουν διατά-
ξεις ετερόκλητες όπως για παράδειγµα, µέχρι και η ανακήρυξη
του Αγίου Λογγίνου –βοήθειά µας, κύριοι συνάδελφοι!- σε προ-
στάτη άγιο των φυλάκων. Τώρα γιατί χρειαζόταν ειδική νοµοθε-
τική ρύθµιση για την ανακήρυξή του ως προστάτη, δεν µπορώ
να το καταλάβω. Εκτός εάν ο νόµος χρειάζεται για να προσθέ-
σουµε µία ακόµη δηµοσιοϋπαλληλική αργία.

Με αφορµή το άρθρο 45 και την προ µηνών επίθεση στη µε-
τανάστρια συνδικαλίστρια, θα ήθελα να επισηµάνω πως σε πε-
ρίοδο αυξήσεως της ανεργίας οφείλουµε να προασπίσουµε τα
δικαιώµατα των εργαζοµένων που δουλεύουν στις εταιρείες κα-
θαριότητας, συντήρησης και φύλαξης και τα οποία καταπατώ-
νται από κάποιους εκµεταλλευτές εργοδότες. Με αυτόν τον
τρόπο αντί να µειωθεί η ανεργία, σίγουρα αυξάνεται.

Κύριοι συνάδελφοι, παρ’ όλο που στην Ελλάδα δεν πάσχουµε
από έλλειψη νόµων -µε την εφαρµογή κυρίως έχουµε πρόβληµα-
το παρόν νοµοσχέδιο αποδεικνύει την πρόθεση της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης να προωθήσει λύσεις σε
θέµατα που χρονίζουν, αναλαµβάνοντας και την πολιτική ευθύνη.

Σαφώς και επικροτούµε την προσπάθεια του κυρίου Υπουρ-
γού και των υπολοίπων µελών της πολιτικής ηγεσίας του Υπουρ-
γείου ∆ικαιοσύνης, όµως και αυτός ο νόµος, όπως και κάθε
νόµος, θα κριθεί στην πράξη. Είναι βασική αρχή αυτή, κύριε
Υπουργέ, διότι ένας νόµος όσο καλός και να είναι, φαίνεται στην
πράξη πόσο µπορεί και αποδίδει.

Εγώ θα ήθελα να καλέσω τo Τµήµα να ψηφίσουµε το νόµο, να
δώσουµε την ευκαιρία στην Κυβέρνηση να πράξει αυτό που νο-
µίζει ορθό, έτσι ώστε να µπορέσουµε να την κρίνουµε στη συνέ-
χεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ. Γε-
ροντόπουλο.

Περιεκτικός και σύντοµος.
Η κ. Τζάκρη έχει το λόγο ως εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αντι-

πολίτευσης.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφο-

ρικά µε το προτεινόµενο προς ψήφιση νοµοσχέδιο, θα πρέπει να
παρατηρήσω αρχικά ότι το περιεχόµενο των διατάξεων ελάχιστη
σχέση έχει µε τον τίτλο του νοµοθετήµατος και τους σκοπούς
αυτού, όπως αυτοί τουλάχιστον διακηρύσσονται πανηγυρικά
στην αιτιολογική έκθεση που ετέθη υπ’ όψιν µας.

Οι ρυθµίσεις που περιλαµβάνονται για την αναδιοργάνωση της
Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας αντί να την αναβαθµίζουν δυστυχώς
µας «πάνε» τουλάχιστον εκατό χρόνια πίσω. ∆εν είναι άλλωστε
τυχαίο ότι όλοι οι ιατροδικαστές της χώρας µε εξαίρεση κάποια
συγκεκριµένα άτοµα που ευνοούνται, έχουν ξεσηκωθεί από τις
διατάξεις που περιλαµβάνονται στο τερατούργηµα που φέρατε
προς ψήφιση στη Βουλή και που στην πραγµατικότητα αποδιορ-
γανώνει την Ιατροδικαστική Υπηρεσία, µετατρέποντάς τη σε
όµηρο του εκάστοτε Υπουργού ∆ικαιοσύνης και του προϊσταµέ-
νου αυτής, ο οποίος πλέον µε εξουσίες που ακόµα και ένας αυ-
τοκράτορας θα ζήλευε, θα κάθεται σ’ ένα γραφείο στην Αθήνα
και θα διατάζει τις υπηρεσίες σε όλη την Ελλάδα, ή για να το πω
πιο σωστά, τους υπηκόους του ανά την Ελλάδα!

Θέλω να τονίσω αρχικά ότι σε καµµία χώρα του προηγµένου
δυτικού κόσµου δεν υπάρχει αυτό το τόσο συγκεντρωτικό σύ-
στηµα που προβλέπει το νοµοσχέδιο. Οι ιατροδικαστικές υπη-
ρεσίες θα έπρεπε να είναι ανεξάρτητες µεταξύ τους και οι έδρες
τους να ακολουθούν τις υγειονοµικές περιφέρειες της χώρας και
όχι βέβαια να ακολουθείται αυτό το συγκεντρωτικό σύστηµα της
ιεραρχικής εξάρτησης από την Ιατροδικαστική Υπηρεσία Αθηνών
που προτείνεται µε το παρόν νοµοσχέδιο. Το ερώτηµα που προ-
κύπτει άµεσα είναι από πού προκύπτει αυτή η ανάγκη.

Ποια είναι τα στοιχεία που έχετε, κύριε Υπουργέ, που να υπο-
στηρίζουν την αναγκαιότητα µιας τέτοιας ρύθµισης; Ακόµα και
αν δεχτούµε ότι πράγµατι υπάρχουν προβλήµατα διοίκησης και
λειτουργίας των ιατροδικαστικών υπηρεσιών της χώρας µας,
αυτά θα µπορούσαν να επιλυθούν µε άλλους τρόπους που έχουν
προτείνει διάφοροι ιατροδικαστές, όπως για παράδειγµα µε τη

δηµιουργία µίας Γενικής ∆ιεύθυνσης του Υπουργείου ∆ικαιοσύ-
νης µε Γενικό ∆ιευθυντή έναν πρώην ιατροδικαστή που θα έχει
µόνο διοικητικές ευθύνες και δεν θα µπορεί επ’ ουδενί να επεµ-
βαίνει στο επιστηµονικό έργο των δικαστών. Και βέβαια, µόνο ως
αστεία ακούγεται η δικαιολογία ότι δεν θέλετε να δηµιουργήσετε
άλλη µία διεύθυνση για οικονοµικούς λόγους, τη στιγµή που αυτή
η Κυβέρνηση στο πλαίσιο της επανίδρυσης του κράτους, ίδρυσε
µέσα σε µόλις πέντε χρόνια εξακόσιες ενενήντα πέντε νέες υπη-
ρεσίες και τετρακόσιες εξήντα επτά αµειβόµενες νέες επιτροπές
και οµάδες εργασίες οι οποίες επιβαρύνουν τον ελληνικό λαό µε
περίπου 1.000.000.000 ευρώ το χρόνο.

Οι υπερεξουσίες που παραχωρούνται στον προϊστάµενο της
Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας Αθηνών δεν σταµατούν βέβαια εδώ,
καθώς ως µέλος του Υπηρεσιακού Συµβουλίου των Ιατροδικα-
στών αποκτά και τον πλήρη έλεγχο σε ό,τι αφορά την πρόσληψη
νέων ιατροδικαστών, οι οποίοι µάλιστα µε τις ρυθµίσεις που φέ-
ρατε αντί να αναβαθµίζονται τα κριτήρια πρόσληψής τους, όπως
για παράδειγµα µε βάση τα κριτήρια πρόσληψης των γιατρών
του ΕΣΥ, θέλετε να τους προσλαµβάνετε ουσιαστικά χωρίς κα-
νένα προσόν και εκτός ΑΣΕΠ. Του παραχωρείτε ακόµα και τον
απόλυτο έλεγχο αναφορικά µε το ποιοι ιατροδικαστές θα προά-
γονται σε βαθµό Α’ τάξης από Β’.

Το µόνο παρήγορο είναι ότι τουλάχιστον αποσύρατε άρον-
άρον τις διατάξεις µε τις οποίες επιχειρήσατε την κατάργηση του
ισχύοντος µέχρι σήµερα συστήµατος άσκησης της ιατροδικα-
στικής επιστήµης κατά τρόπο επιεικώς απαράδεκτο, πρόχειρο
και προσβλητικό για τους πανεπιστηµιακούς ιατροδικαστές. Ου-
σιαστικά, προσπαθήσατε να διαλύσετε τα ιατροδικαστικά εργα-
στήρια, αφήνοντας τους πανεπιστηµιακούς και τους
ειδικευόµενους άνευ αντικειµένου και να καταργήσετε την υφι-
στάµενη ισοτιµία µεταξύ των εργαστηρίων ιατροδικαστικής και
όλων των ιατροδικαστικών υπηρεσιών της χώρας.

Το γεγονός ότι αποσύρατε συγκεκριµένες διατάξεις αποδει-
κνύει περίτρανα την προχειρότητα µε την οποία έγινε ή µάλλον
δεν έγινε η διαβούλευση µε την πανεπιστηµιακή κοινότητα.

Θέλω να έρθω τώρα στο δεύτερο κεφάλαιο που επιγράφεται:
«Μέτρα για τη βελτίωση του σωφρονιστικού συστήµατος» του
επίµαχου νοµοσχεδίου, µε το οποίο έρχεστε πάλι και προκειµέ-
νου να αποσυµφορήσετε τις φυλακές όπως-όπως, χωρίς σκέψη
και διάκριση, αποφυλακίζετε κρατούµενους που έχουν καταδι-
καστεί σε πολυετείς ποινές φυλάκισης για πολύ σοβαρά οικονο-
µικά ή άλλα αδικήµατα που µετατράπηκαν σύµφωνα µε το νόµο
σε χρηµατικές ποινές.

Με την ανωτέρω ρύθµιση, εποµένως, δουλέµποροι, µαστρο-
ποί, δράστες αδικηµάτων ενδοοικογενειακής βίας και άλλοι κρα-
τούµενοι που καταδικάστηκαν σε πολυετείς ποινές φυλάκισης
και των οποίων οι ποινές τράπηκαν σε χρηµατικές, αφήνονται
ελεύθεροι µε µία απλή εισαγγελική διάταξη και δίχως να ληφθεί
υπ’ όψιν ούτε η βαρύτητα της πράξης τους ούτε η συµπεριφορά
τους µέσα στη φυλακή ούτε το έννοµο αγαθό που επλήγη ούτε
πολύ περισσότερο, ο κοινωνικός και προληπτικός χαρακτήρας
της ποινής που επιβλήθηκε.

Αν πιστεύετε ότι µε αυτή την ωµή παρέµβαση στη λειτουργία
της δικαιοσύνης και την αµνήστευση στην πραγµατικότητα βα-
ρύτατων ποινών προσφέρετε υπηρεσία στην κοινωνία, πλανάστε
πλάνην οικτρά. Αντί να αφήσετε άκριτα ελεύθερους όλους αυ-
τούς τους ανωτέρω µεγαλοκακοποιούς θα έπρεπε προκειµένου
να επιτύχετε την αποσυµφόρηση των φυλακών, να σκεφτείτε να
αφήστε ελεύθερους δράστες συγκεκριµένων αδικηµάτων και όχι
συγκεκριµένων ποινών και δη µόνο µετά από έλεγχο των δικα-
στικών συµβουλίων.

Η δικαιοσύνη δεν είναι λογιστικά και δεν µπορεί να αντιµετω-
πίζεται έτσι. Γιατί έτσι υποθάλπουµε την αδικία αντί να υπηρε-
τούµε τη δικαιοσύνη. Και συνεχίζετε τη σκανδαλώδη
απελευθέρωση των µεγαλοκακοποιών καθώς µε τις επόµενες
διατάξεις του νοµοσχεδίου που συζητούµε, επιτρέπετε πια σε
κρατούµενους που έχουν καταδικαστεί ακόµη και σε ποινές κά-
θειρξης έως πέντε ετών, οι οποίες ασφαλώς δεν έχουν µετα-
τραπεί σε χρηµατικές από το δικαστήριο που τις επέβαλε, να
υποβάλουν αίτηµα στα δικαστήρια που τους καταδίκασε, να
εγκρίνει τη µετατροπή της ποινής τους και µάλιστα σε τιµές ευ-
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καιρίας, µόλις µε 3 ευρώ την ηµέρα. Και ακόµα χειρότερο είναι
ότι το συγκεκριµένο δικαστήριο που θα κρίνει την αίτηση του συ-
γκεκριµένου καταδίκου, θα είναι κατά κανόνα υποχρεωµένο να
δεχτεί την αίτησή του αυτή ενώ για να την απορρίψει θα πρέπει
να αιτιολογήσει ειδικά την άρνησή του. ∆ηλαδή όταν καταδικά-
ζεται κάποιος για παραβίαση του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας
ή γιατί δεν κατέβαλε το ΤΕΒΕ του και η ποινή του εύλογα µετα-
τρέπεται σε χρηµατική, τότε θα πρέπει να ακυρώσει τη µετα-
τροπή της ποινής του προς 10 ευρώ ηµερησίως. Όταν όµως,
είναι καταδικασµένος για µαστροπεία, για βιασµό, για κλοπές ή
απάτες, για βαριές σωµατικές βλάβες και άλλα κακουργήµατα
και η ποινή του δεν ξεπερνά τα πέντε έτη, θα µπορεί να απαιτή-
σει και να πετυχαίνει τη µετατροπή της ποινής του σε χρηµατική
µε 3 ευρώ ηµερησίως.

Ο παραλογισµός του υπό ψήφιση νόµου δεν σταµατά εδώ. Συ-
νεχίζει ακόµη χειρότερα καθώς επιτρέπετε σ’ αυτούς τους κρα-
τούµενους να πάνε ένα βήµα παραπέρα και να µπορούν να
απαιτήσουν να µετατραπούν οι ποινές του σε κοινωφελή εργασία
ώστε να µην πληρώσουν ούτε αυτή την εξευτελιστική χρηµατική
ποινή που τους επεβλήθη και που υποχρεώνει µάλιστα τη δικαι-
οσύνη να αποδεχτεί το σχετικό αίτηµα του κρατουµένου, εφό-
σον αυτός το υποβάλλει και είναι εφικτό για τον ίδιο να παράσχει
κοινωφελή εργασία.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, έχετε συναίσθηση τι σηµαίνει για ένα
δικαστή να υποβάλει ποινή φυλάκισης πέντε ετών για πληµµέ-
ληµα ή για κακούργηµα; Έχετε συναίσθηση τι αδικήµατα έχει τε-
λέσει κάποιος για να φτάσει να υποστεί µια τέτοια ποινή, που
εσείς µε περισσή ευκολία αντιµετωπίζετε σαν λογιστές µε ένα
κοµπιούτερ και κοιτάτε από τη µια να αποσυµφορήσετε τις φυ-
λακές και από την άλλη να µαζέψετε χρήµατα; Έχετε συναί-
σθηση τη σηµαίνει ποινικός σωφρονισµός και ποια η αποστολή
των σωφρονιστικών καταστηµάτων και των καταστηµάτων κρά-
τησης; Σκεφτείτε µόνο το παράλογο του νόµου που φέρνετε σή-
µερα προς ψήφιση. Από τη µια µεριά να θεσµοθετείτε
εξοντωτικές ποινές για αδικήµατα που τελούνται από δράστη
που φορά κουκούλα και να θεσπίζετε τη λαθροµεταφορά ως κα-
κούργηµα και από την άλλη να αποφυλακίζετε άτοµα που διέ-
πραξαν πραγµατικά σοβαρά αδικήµατα και δη παράνοµη
µεταφορά λαθροµεταναστών αρκεί να πληρώσουν την ποινή
τους, την ποινή που έχει µετατραπεί. ∆ηλαδή από τη µια πόρτα
µε λίγα λόγια τους βάζετε στη φυλακή και από την άλλη πόρτα
τους βγάζετε τους ίδιους αυτούς µεγαλοκακοποιούς!

Αν βρείτε λογική στις ρυθµίσεις αυτές, θα σας παρακαλούσα
να µου εξηγήσετε και µένα, γιατί πραγµατικά δυσκολεύοµαι να
την κατανοήσω.

Συνεχίζω τις παρατηρήσεις µου στον υπό ψήφιση νόµο, κύριε
Υπουργέ. Πρέπει να αναφερθώ και στην αύξηση των ποσοτικών
κριτηρίων που θεσπίσατε µε το ν.3727/2008 για τις περιπτώσεις
των ναρκωτικών. Τότε µας είπατε ότι ποσότητα ως είκοσι γραµ-
µαρίων ακατέργαστης κάνναβης και ως 1,5 γραµµαρίου ηρωίνης
ή κοκαΐνης συνιστούν µικροποσότητα και τώρα ανεβάζετε τα
αντίστοιχα όρια σε πενήντα γραµµάρια για την κάνναβη και σε
πέντε γραµµάρια για την ηρωίνη και την κοκαΐνη.

Το σηµαντικότερο πρόβληµα στην προκείµενη περίπτωση είναι
ότι και πάλι αντιµετωπίζετε το ζήτηµα µε ένα µπακαλίστικο, θα
µου επιτραπεί, και αντιδικαιϊκό τρόπο που δείχνει ότι είστε πράγ-
µατι πολύ µακριά από την πραγµατικότητα των ναρκωτικών στη
χώρα µας. Αν δηλαδή κάποιος συλληφθεί να φέρει πάνω του 4,5
γραµµάρια ηρωίνης σε µικρά «φιξάκια» του 1,5 γραµµαρίου και
µια ζυγαριά ακριβείας και ένα σοβαρό χρηµατικό ποσό, είναι δε-
δοµένο ότι τα κατέχει για ίδια χρήση και δεν τελεί κακούργηµα
κατοχής µε σκοπό την εµπορία; Και ποιος σας είπε ότι οι έµπο-
ροι όταν βγαίνουν στα στέκια των χρηστών για να πωλήσουν
ηρωίνη κουβαλούνε µεγαλύτερη ποσότητα ναρκωτικών πάνω
τους; Και πώς υποχρεώνετε τον εισαγγελέα να παραπέµψει έναν
τέτοιο συλληφθέντα στο Μονοµελές Πρωτοδικείο για κατοχή ή
για ίδια χρήση όταν είναι πασιφανές ότι ο ανωτέρω είναι έµπορος
ναρκωτικών και επιτρέπεται µόνο στο δικαστήριο που θα τον κα-
ταδικάσει, να αντιληφθεί ότι πρόκειται για κατοχή µε σκοπό την
εµπορία και να γυρίσει τη δικογραφία στον εισαγγελέα για να
πάει στην ανάκριση; Κι αν στο µεταξύ ο συλληφθείς αφεθεί ελεύ-

θερος, πράγµα λογικό αφού ώσπου να παραπεµφθεί στην ανά-
κριση αυτός κατηγορείται µόνο για πληµµέληµα, τότε ποια είναι
η θέση αυτού του νόµου;

Πώς να χαρακτηρίσω το γεγονός ότι ήδη µε το ν.3727/2008
εξοµοιώσατε τους εµπόρους ναρκωτικών στο επίπεδο των ζητη-
µάτων της υπό όρους απόλυσης από την φυλακή µε όλους αυ-
τούς που έχουν καταδικαστεί για κακουργηµατική πράξη,
δείχνοντας για µια ακόµη φορά το επιεικές πρόσωπο της δικαι-
οσύνης στους εµπόρους, όχι στους χρήστες των ναρκωτικών δη-
λαδή στους θύτες και όχι στα θύµατα των ναρκωτικών και τους
εξοµοιώνετε µε τους λοιπούς κακοποιούς;

Αλλά η δικαιοσύνη, όπως αντιλαµβάνεστε, δεν µπορεί να είναι
σκληρή µε τους µεγαλοεγκληµατίες, καθώς η σκληρότητα και η
πυγµή της αναλώνεται στους µαθητές και στους κάθε λογής αδύ-
ναµους αυτής της κοινωνίας. Επισπεύσατε αρχικά µε τον παρό-
ντα νόµο να µειώσετε ακόµη περισσότερο το χρόνο που θα
πρέπει να παραµένουν στη φυλακή οι υπότροποι και κατ’ επάγ-
γελµα έµποροι ναρκωτικών και αυτοί που διαθέτουν ναρκωτικά
σε σχολεία και γυµναστήρια, ώστε να αποφυλακίζονται µε όρο.
Εν’ όψει όµως της συνολικής κατακραυγής όλων µας αναγκα-
στήκατε και επισύρατε την επίµαχη κατάπτυστη ρύθµιση.

Αλήθεια, καµµιά ρύθµιση για τα θύµατα των ναρκωτικών αυτή
η Κυβέρνηση δεν µπορεί να σκεφθεί; Τόσοι και τόσοι κρατούνται
σήµερα στις φυλακές -γιατί ως εξαρτηµένοι χρήστες ναρκωτι-
κών ελήφθησαν να πωλούν ναρκωτικά σε άλλους χρήστες, ενερ-
γώντας δηλαδή σαν βαποράκια των µεγαλεµπόρων. Μία ρύθµιση
γι’ αυτούς τους κρατούµενους δεν µπορέσατε να σκεφθείτε
µέχρι τώρα; ∆ίνετε στον κάθε µεγαλοκακοποιό και στον κάθε µε-
γαλέµπορο ναρκωτικών που έχει κανονική δύναµη, προερχόµενη
από τις παράνοµες και εγκληµατικές δραστηριότητές του, την
ευκαιρία να αποφυλακιστεί µε σκανδαλώδεις ευνοϊκούς όρους,
για να συνεχίσει τη δράση του, αλλά δεν έχετε καµµία σκέψη και
καµµία πρόβλεψη για τα θύµατα του καθενός από αυτούς. Καµ-
µία δυνατότητα οι χρήστες ναρκωτικών να αποφυλακιστούν µε
τον όρο «παρακολούθησης εγκεκριµένων προγραµµάτων απε-
ξάρτησης». ∆εν µπορούσε να προβλεφθεί; Τι συµβαίνει τελικά
µε την Κυβέρνησή σας; Έχετε συναίσθηση της απαξίας των αδι-
κηµάτων; Έχετε συναίσθηση του ρόλου της δικαιοσύνης σε µία
πολιτεία;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε προτεινόµενος νόµος έχει
και έναν προσανατολισµό. Ο προσανατολισµός αυτού του νόµου
ποιος είναι εν τέλει; Επίδειξη δύναµης και εξουσίας στον αδύ-
ναµο και γονυκλισίας στον ισχυρό; Αυτό εκλαµβάνει όποιος δια-
βάζει το παρόν νοµοσχέδιο και γνωρίζει στοιχειώδη νοµικά και
έχει τη νοηµοσύνη του µέσου συνετού ανθρώπου. Γιατί; Τι άλλο
µπορεί να σκεφθεί κανείς όταν βλέπει στο υπό ψήφιση νοµοσχέ-
διο από τη µια να απελευθερώνεται µε συνοπτικές διαδικασίες ο
µεγαλοκακοποιός και από την άλλη να ποινικοποιείτε την κου-
κούλα και να την καθιστάτε ιδιώνυµο αδίκηµα και να επιβάλλετε
γι’ αυτήν εξοντωτικές ποινές, θεωρώντας προφανώς πιο επικίν-
δυνο για την κοινωνία το διαδηλωτή σε µία πορεία που φορά κου-
κούλα από το µεγαλέµπορο των ναρκωτικών που διακινεί το
βέβαιο θάνατο και την εξαθλίωση πάρα πολλών νέων ανθρώπων!

Οι παραλογισµοί, δυστυχώς, του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου συ-
νεχίζονται και στη ρύθµιση που θέλετε να θεσπίσετε, σύµφωνα µε
την οποία, αν µια γυναίκα τελέσει κακούργηµα που τιµωρείται µε
ποινή κάθειρξης µέχρι δέκα ετών, εφόσον έχει ανήλικο παιδί
µέχρι πέντε ετών, να έχει τη δυνατότητα, εφόσον το θέλει, αντί
να φυλακίζεται να παρέχει κοινωφελή εργασία. Και αναρωτιέµαι,
µία µητέρα που προκάλεσε βαριά σκοπούµενη σωµατική βλάβη
στο σύζυγό της, ή σε τρίτον, ή ακόµη και στο παιδί της, αλήθεια
πού θα την απασχολήσετε; Αν έχει καταδικαστεί για κατοχή και
εµπορία ναρκωτικών, για τα οποία προβλέπεται κάθειρξη από
πέντε µέχρι είκοσι χρόνια, πού θα τη βάλετε να δουλέψει παρέ-
χοντας κοινωφελή εργασία; Πόσο ικανή και ακίνδυνη είναι η συ-
γκεκριµένη κατάδικος; Να ρωτήσω το εξής: Γιατί µε την ίδια
λογική δεν θα πρέπει να µετατραπεί σε κοινωφελή εργασία η
αντίστοιχη ποινή για τον πατέρα του ανηλίκου κάτω των πέντε
ετών; Αν πράγµατι σας απασχολεί, κύριε Υπουργέ, να µη µεγα-
λώνουν ανήλικα παιδιά σε φυλακές µαζί µε τις µητέρες τους, να
δώσετε το συγκεκριµένο προνόµιο σε µητέρες ακόµη και ανηλί-
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κων µεγαλύτερης ηλικίας, που όµως να έχουν τελέσει ελαφρά
πληµµελήµατα που να µη σχετίζονται και µε την άσκηση της γο-
νικής µέριµνας από τις ίδιες και να µη συνεπάγεται επικινδυνό-
τητα για τα ίδια τους τα παιδιά. Επίσης, γιατί να µην υπάρχει
υγιές συγγενικό πλαίσιο για να φιλοξενήσει τα παιδιά όσο η µη-
τέρα θα βρίσκεται στη φυλακή;

Ερχόµαστε τώρα στο έτερο κρίσιµο κεφάλαιο του παρόντος
νοµοσχεδίου που αφορά τα λεγόµενα µέτρα για τη διασφάλιση
της κοινωνικής ειρήνης. Σε όλες τις περιπτώσεις των ανωτέρω
αδικηµάτων ουσιαστικά τυποποιείτε στο νόµο την παραβατική
ενέργεια που γίνεται από δράστη µε καλυµµένα τα χαρακτηρι-
στικά του προσώπου του. Η όλη προβληµατική του νοµοσχεδίου
σας ξεκίνησε στην πραγµατικότητα από την προσπάθειά σας να
εξηγήσετε γιατί στις διαδηλώσεις και στις πορείες που έλαβαν
χώρα κάποια στιγµή το ∆εκέµβρη του προηγούµενου έτους και
συνεχίστηκαν και στις οποίες, παρ’ όλο που έγινε σωρεία κατα-
στροφών σε καταστήµατα, σε σπίτια, σε αυτοκίνητα και λεηλα-
τήθηκαν περιουσίες από άτοµα που όχι µόνο δεν συµµετείχαν
στις πορείες για να διαδηλώσουν, αλλά αντίθετα έτρεχαν να σπά-
σουν βιτρίνες καταστηµάτων και να κλέψουν οτιδήποτε βρουν
µπροστά τους, από κινητά έως ρολόγια και ρούχα, η Αστυνοµία
και το Υπουργείο Εσωτερικών της Κυβέρνησής σας δεν κατόρ-
θωσε να συλλάβει κανέναν, µα κανέναν πραγµατικό δράστη και
προσπαθείτε µε το παρόν νοµοσχέδιο να πείσετε τον ελληνικό
λαό ότι η αδυναµία σας να κάνετε αυτό για το οποίο σας έχει
τάξει ο ίδιος ο λαός οφείλεται στο ότι οι δράστες φορούν κου-
κούλες και γι’ αυτό αδυνατείτε να τους αναγνωρίσετε. Αλήθεια,
η κουκούλα σας εµπόδισε να συλλάβετε έστω και έναν απ’ αυ-
τούς που διέλυαν καταστήµατα και αυτοκίνητα µπροστά στα
µάτια των αστυνοµικών; Γιατί κρύβετε ότι εσείς δώσατε εντολή
να µη γίνουν συλλήψεις επειδή πολύ απλά φοβηθήκατε την κα-
τακραυγή του κόσµου για τη σωρεία των σκανδάλων που κατα-
πνίγουν την Κυβέρνησή σας και την ανέχεια που έχετε επιβάλλει,
µε αποτέλεσµα να εξωθείτε τον ελληνικό λαό σε πορείες για να
βρουν έτσι την ευκαιρία να παρεισφρήσουν σε αυτές όλοι εκεί-
νοι οι εγκληµατίες που λεηλάτησαν τις περιουσίες του κόσµου;
Έτσι, λοιπόν, για µία ακόµα φορά κρύβετε την ανικανότητα της
Αστυνοµίας να κάνει τη δουλειά της πίσω από «µεγαλόσχηµα»
νοµοσχέδια και αυστηρές ποινές.

Κατά τη γνώµη µας, η δηµιουργία διακεκριµένων µορφών σε
εγκλήµατα µε µόνο κριτήριο την αλλοίωση των χαρακτηριστικών
του προσώπου από πλευράς του δράστη δεν εξυπηρετεί σε τί-
ποτε άλλο παρά σε ψηφοθηρία και εσωτερική κατανάλωση, δεν
ευρίσκει δικαιοπολιτικό έρεισµα στο νόµο και στο Σύνταγµα και
µοναδικό σκοπό έχει να δηµιουργήσει µια ψευδή αίσθηση ασφά-
λειας στον Έλληνα πολίτη, που τόσο έχει ταλαιπωρηθεί και τα-
λαιπωρείται από την αύξηση της εγκληµατικότητας, χωρίς, όµως,
στην πραγµατικότητα να προσφέρει την παραµικρή προστασία
απέναντι στο πραγµατικό έγκληµα που καταδυναστεύει τη ζωή
του.

Περαιτέρω, θεωρώ ότι ήταν παντελώς αντισυνταγµατική η
προσπάθειά σας να θεσπίσετε, στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο, µια
σειρά µέτρων που απαγορεύουν τη δυνατότητα των δικαστηρίων
να αναστείλουν ή να µετατρέψουν περαιτέρω τις ποινές αυτές
και ευτυχώς που η γενική αποδοκιµασία σάς ανάγκασε να απο-
σύρετε τις επίµαχες διατάξεις, έστω και την τελευταία στιγµή.

Εξίσου άδικο και µονόπλευρο είναι το παρόν νοµοσχέδιο και
στις ρυθµίσεις που αφορούν τα εγκλήµατα κατά των υπαλλήλων
στην ώρα της υπηρεσίας τους, καθώς µε τις ρυθµίσεις αυτές κα-
ταδικάζετε αυτόν που, παραδείγµατος χάριν, σκότωσε έναν
υπάλληλο εν υπηρεσία, σε κάθε περίπτωση να εκτίσει τη συνο-
λική ποινή που του επιβλήθηκε και να µην έχει δικαίωµα στην υφ’
όρον απόλυση, την ίδια στιγµή που θεσπίζετε εξαιρετικά ευνοϊ-
κούς όρους για την αποφυλάκιση µεγαλοκακοποιών και µεγαλε-
µπόρων ναρκωτικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα και επειδή δε διαθέτω άλλο χρόνο σε σχέση µε τις
προτεινόµενες τροπολογίες να σταθώ στην πλέον ουσιώδη, σε
αυτήν που καθιστά κακούργηµα την παράνοµη µεταφορά και
προώθηση λαθροµεταναστών στο εσωτερικό της χώρας, εξαι-

τίας της οποίας έχουµε φτάσει στο απαράδεκτο σηµερινό κοι-
νωνικό φαινόµενο της έκρηξης του µεταναστευτικού ρεύµατος
στη χώρα µας.

Ωστόσο, θέλω να επισηµάνω ότι δεν µπορούµε µονίµως να κα-
λύπτουµε την ανεπάρκεια του Υπουργείου Εσωτερικών και την
παντελή του αδυναµία να αντιµετωπίσει µια κατάσταση, που την
τελευταία τετραετία αφέθηκε ανεξέλεγκτη, µε την κακουργηµα-
τοποίηση του συνόλου των αδικηµάτων στη χώρα αυτή. Αυτό που
πρέπει πρώτιστα να γίνει και που έπρεπε να έχει γίνει πολύ καιρό
πριν, είναι να κινητοποιήσουµε την Ευρώπη για το εντεινόµενο
πρόβληµα και την προβληµατική στάση της Τουρκίας, που, ενερ-
γώντας µε προφανή σχεδιασµό, ουσιαστικά έχει πνίξει τη χώρα
µας µε λαθροµετανάστες τους οποίους δεν δέχεται πίσω, όταν
τους συλλαµβάνουµε και επιχειρούµε να τους επαναπροωθή-
σουµε σ’ αυτή από όπου ήρθαν και από το έδαφος της οποίας
προέρχονται, παρά το γεγονός ότι έχει υπογράψει σχετική συν-
θήκη και όχι να περιµένουµε τη δικαιοσύνη να βγάζει κάθε φορά
τα «κάστανα από τη φωτιά».

Η δικαιοσύνη, κύριε Υπουργέ, έχει το δικό της κοµµάτι και η
πολιτεία το δικό της. Είναι απαράδεκτο να προσπαθείτε διαρκώς
µέσω της δικαιοσύνης να ασκείτε πολιτική στη χώρα αυτή, ξε-
χνώντας ότι εδώ ήρθατε να κυβερνήσετε τη χώρα και όχι να που-
λάτε επικοινωνιακή πολιτική στο λαό.

Τέλος, θεωρώ απαράδεκτο το να επιτρέπετε να κρατούνται σε
φυλακές οι υπό απέλαση αλλοδαποί για έξι έως δώδεκα µήνες,
έως ότου καταστεί εφικτή η απέλασή τους. Εδώ αποφυλακίζουµε
τους δουλεµπόρους και τους εµπόρους ναρκωτικών και θα φυ-
λακίζουµε για ένα χρόνο ανθρώπους που δεν µπορούµε ως πο-
λιτεία να απελάσουµε και να προωθήσουµε στη χώρα από όπου
προήρθαν; Αυτό είναι ανθρώπινα και δικαιικά απαράδεκτο και να
το θυµηθείτε ότι, εφόσον ψηφιστεί κάτι τέτοιο, θα µας αποδοκι-
µάσει και θα µας καταδικάσει ολόκληρη η Ευρώπη.

Πρέπει να κινητοποιηθείτε έστω και τώρα και παρά την καθυ-
στέρηση τόσων ετών, να εξασφαλίσετε τη δυνατότητα άµεσης
επαναπροώθησης των λαθροµεταναστών στον τόπο προέλευσής
τους ή προώθησή τους παραπέρα, σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες,
µέσα από ένα συντονισµένο πανευρωπαϊκό πρόγραµµα, που
αυτήν τη στιγµή εκπονείτε ερήµην και µακριά από εσάς, µέσα
στην Ευρώπη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπερασµατικά, θέλω να πω
ότι το εν λόγω νοµοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο προβληµατικό,
προχειρογραµµένο, ύποπτα και µονόπλευρα επιεικές σε κάποιες
περιπτώσεις και επικίνδυνα αυστηρό στις περισσότερες. Το χει-
ρότερο σηµείο τού υπό ψήφιση νοµοσχεδίου είναι ο προσανα-
τολισµός του, που δείχνει ότι για την Κυβέρνησή σας το πιο
µεγάλο και σοβαρό κακούργηµα στη χώρα αυτή τελικά δεν είναι
ο φόνος, δεν είναι η βαριά σωµατική βλάβη, δεν είναι οι κακουρ-
γηµατικές απάτες και οι εκβιάσεις, αλλά η κουκούλα. Ειλικρινά,
δεν έχω συναντήσει έως σήµερα πιο εξωνοµικό πιο εξωδικαιικό
και πιο ηθικώς επιλήψιµο νοµοσχέδιο για τη δικαιοσύνη και δεν
µπορώ να καταλάβω πώς ένα τέτοιο νοµοσχέδιο συντάχθηκε από
νοµικούς και από ανθρώπους που ζουν στην κοινωνία.

Θέλω να σας παρακαλέσω να προσέξετε πολύ πριν υιοθετή-
σετε άκριτα τον υπό ψήφιση νόµο και να θυµάστε πάντα ότι η δι-
καιοσύνη χωρίς σύνεση και χωρίς επιείκεια είναι ωµή βία. Μην
επιβάλετε αυτή τη βία στην ελληνική κοινωνία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε την κ.
Τζάκρη.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα τα εξής:
1. Οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµίας και Οικονοµικών,

Εξωτερικών και ∆ικαιοσύνης κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση
Συµφωνίας Συνεργασίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
∆ηµοκρατίας και του Υπουργικού Συµβουλίου της ∆ηµοκρατίας
της Αλβανίας σχετικά µε την Αναζήτηση, την Εκταφή, τον Προσ-
διορισµό της ταυτότητας και τον Ενταφιασµό των Ελλήνων Πε-
σόντων Στρατιωτικών σε Πολεµικές Επιχειρήσεις στην Αλβανία
κατά τη διάρκεια του Ελληνο-Ιταλικού Πολέµου του 1940-1941
και την Κατασκευή Κοιµητηρίων στο Έδαφος της ∆ηµοκρατίας
Αλβανίας για τον Ενταφιασµό τους».

450 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



Θα ήθελα να προσθέσω και να θυµίσω ότι πρόκειται για τη µε-
γαλύτερη εθνική εκκρεµότητα, κατά τη γνώµη µου, αφού επτά
χιλιάδες εννιακόσιοι τριάντα έξι πεσόντες στα πεδία της Βορείου
Ηπείρου παραµένουν άταφοι ή προσωρινά θαµµένοι επί εξήντα
οχτώ ολόκληρα χρόνια.

2. Οι Υπουργοί Εσωτερικών, Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξω-
τερικών, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, ∆ικαιοσύνης και
Πολιτισµού κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας
µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυ-
βέρνησης της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας σχετικά µε την
ίδρυση και λειτουργία Κέντρου Επαφής για τη συνεργασία µε-
ταξύ των υπηρεσιών για την ασφάλεια των συνόρων, της Αστυ-
νοµίας, των Τελωνείων και των Υπηρεσιών ∆ιοικητικού Ελέγχου
Αλλοδαπών».

3. Οι Υπουργοί Εσωτερικών, Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξω-
τερικών, ∆ικαιοσύνης και Μεταφορών και Επικοινωνιών κατέθε-
σαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της
Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης
της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας για κοινό έλεγχο σε σχέση µε
τη διέλευση των συνόρων».

4. Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Εσωτερικών, Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, Απασχόλησης
και Κοινωνικής Προστασίας, ∆ικαιοσύνης και Μεταφορών και Επι-
κοινωνιών κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας
Έδρας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και
του Ευρωπαϊκού Οργανισµού ∆ηµοσίου ∆ικαίου».

5. Οι Υπουργοί Μεταφορών και Επικοινωνιών, Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Εξωτερικών, Ανάπτυξης, Περιβάλλοντος, Χωροτα-
ξίας και ∆ηµοσίων Έργων, Εσωτερικών και Εµπορικής Ναυτιλίας,
Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύ-
ρωση Μνηµονίου Κατανόησης για την Ανάπτυξη του Πανευρω-
παϊκού διαδρόµου µεταφορών Χ και του συναφούς σ’ αυτό
Πρωτοκόλλου για τη ∆ιασυνοριακή Συνεργασία κατά µήκος του
Πανευρωπαϊκού διαδρόµου Χ».

6. Οι Υπουργοί Πολιτισµού, Εσωτερικών, Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, Εξωτερικών και ∆ικαιοσύνης κατέθεσαν σχέδιο
νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Οµοσπονδιακού
Συµβουλίου της Ελβετικής Συνοµοσπονδίας και της Κυβέρνησης
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας περί εισαγωγής, διαµετακόµισης και
επαναπατρισµού πολιτιστικών αγαθών».

Παραπέµπονται στις αρµόδιες ∆ιαρκείς Επιτροπές.
Το λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας κ. Κανέλλη.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω

µε µία τεχνική παρατήρηση απευθυνόµενη προς το Προεδρείο.
Έχω εννιά χρόνια στη Βουλή. Σε κάθε σοβαρή συζήτηση στην
Ολοµέλεια µόλις µιλήσουν τα δύο µεγάλα κόµµατα ακολουθεί
µία «παρένθεση» για να ξεχωρίσουµε τα υπόλοιπα και αυτή η
«παρένθεση» είναι πάντα διαδικαστική. Εκείνη την ώρα θα δια-
βαστούν αναφορές, καταθέσεις Υπουργών κ.λπ., έτσι ώστε να
ξεχωρίσουν τα δύο κόµµατα εξουσίας απ’ όλα τα υπόλοιπα. Είναι
πείρα εµπεδωµένη που αποδεικνύεται από οποιαδήποτε ανά-
γνωση οποιωνδήποτε Πρακτικών. ∆εν την προσωποποιώ ως ευ-
θύνη, δυστυχώς όµως είναι ένα «έθιµο» που θα έπρεπε κάποια
στιγµή να καταργηθεί, γιατί είναι απίστευτο να µιλάνε οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι ειδικοί αγορητές των δύο µεγά-
λων κοµµάτων, να γίνεται µία «παρένθεση» και να χάνεται ο
ειρµός και η συνέχεια ωσάν να διακυβευόταν η διαδικασία απόψε
αν για παράδειγµα αυτά που διάβασε ο κύριος Πρόεδρος τώρα
ως αναφορές των Υπουργών κ.λπ. τα διάβαζε στο τέλος, µετά
τους ειδικούς αγορητές.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Μου επιτρέπετε, κυρία
Κανέλλη; Το µόνο που δεν σκέφτηκα ήταν αυτό. Εν τιµή σας το
λέω.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Σας είπα ότι δεν το προσωποποιώ, αλλά το
καταθέτω εδώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Θα ληφθεί υπ’ όψιν.
Ούτε πρόθεση υπάρχει ούτε σκοπιµότητα υπάρχει σε καµµία πε-
ρίπτωση.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Το έκανα µάλιστα εις βάρος του χρόνου

µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Θα σας δώσουµε χρόνο

από την αρχή.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: ∆εν µε πειράζει καθόλου. Σας ευχαριστώ

πάρα πολύ.
Είναι κουραστικό και επώδυνο σε πολύ µεγάλα ζητήµατα και

σε πολύ ουσιαστικής αξίας νοµοσχέδια, όπως είναι αυτό να κα-
ταναλώνεται χρόνος είτε απ’ αυτό εδώ το Βήµα στην Αίθουσα
του Κοινοβουλίου είτε στην επιτροπή για άσκηση σκληρής, έντο-
νης, φραστικής, βερµπαλιστικής, ουσιαστικής, αν θέλετε, µικρο-
πολιτικής σ’ ένα επίπεδο αντιπολίτευσης προς την εξουσία, χωρίς
να γίνεται βαθύτερη ιδεολογική πολιτική συζήτηση γι’ αυτά. Όταν
µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο το οποίο καθ’ οµολογία συζητήσαµε
όσο γινόταν πιο εξαντλητικά, οφείλουµε όλοι να παραδεχθούµε
ότι τα τελευταία άρθρα και τα δύο τελευταία κεφάλαια έγιναν µε
µία διαδικασία επίσπευσης στην επιτροπή, γιατί ήταν οι ονοµα-
στικές ψηφοφορίες και «σερνόµασταν» οι Βουλευτές χωρίς να
µπορεί ο ένας να ακούει τον άλλο γιατί έτσι έγινε αυτή η διαδι-
κασία.

Εδώ µιλάµε όµως για περίπου επτά νοµοσχέδια, όπου θα µπο-
ρούσε το καθένα να έχει τη φιλοσοφία του και το καθένα τη µε-
λέτη του. Έχουµε ένα νοµοσχέδιο-«σκούπα». Η πολιτική
προσέγγιση αυτών των ζητηµάτων δεν προσφέρεται για ad hoc
παρουσίαση µεµονωµένων περιπτώσεων.

Ειδικά, δε, το Ποινικό ∆ίκαιο προσφέρεται σε τέτοιο βαθµό,
που µπορεί κάποιος εξαιρετικά λαϊκιστικά να γίνει προσφιλής.
Να φαίνεται προστάτης των αδικηµένων. Να φαίνεται ο άνθρω-
πος ο οποίος είναι υπέρ των ελευθεριών, να θέλει να διασφαλί-
σει βασικές αξίες της κοινωνίας. Κι αν διαβάσεις ολόκληρο το
άρθρο και όλες τις παραγράφους επί της ουσίας, να παραµέ-
νουν πράγµατα τα οποία είναι συγκλονιστικά.

Κάνατε, για παράδειγµα, µία τροποποίηση φραστική –την
οποία φέρατε τώρα- µετά από επιµονή του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος, να µη διακυβεύεται το ζήτηµα του εφάπαξ και της σύ-
νταξης, κυρίως της σύνταξης. Και επιµέναµε στην επιτροπή, ότι
αυτό έχει εξαιρετική σηµασία για πάρα πολύ κόσµο, γιατί σε
εποχή διαδοχικής ασφάλισης το ύψος –και όχι µόνο η θεµελίωση
του δικαιώµατος- και ο καθορισµός της σύνταξης ενίοτε µπορεί
να φέρει ανθρώπους στα όρια της απελπισίας για 200, 300 ή 500
ευρώ.

Το κάνατε αυτό. Μα, δεν αλλάξατε την πρώτη παράγραφο.
Θες 40.000 για να πας στο δικαστήριο από τα 6.000 που ήθελες.
Από τα 6.000 πήγε στα 40.000. Τέτοια επικαιροποίηση τούτο εδώ
το νοµοσχέδιο µε όλη του τη σπονδυλωτή µορφή, που δεν αφή-
νει τίποτα όρθιο. Από τον ταξιτζή -ως τροπολογία- που θα µετα-
φέρει µετανάστη και θα βρεθεί κατηγορούµενος για κακούργηµα
και υπεύθυνος που δεν ελέγχει τη νοµιµότητα ή µη του εισερχό-
µενου στο ταξί. Για καλοσκεφτείτε το!

Εµείς είµαστε υπέρ του κακουργήµατος της δουλεµπορίας. Αν
το φέρουµε στο ποδάρι, ανοίγουµε ένα φάσµα και ξαφνικά ο τα-
ξιτζής που παραλαµβάνει από τον ΟΣΕ, που δεν έχει ελεγχθεί,
παράνοµο µετανάστη και πιάνεται σε µπλόκο – σκούπα, θα φάει
ένα κακούργηµα. Πώς θα το φάει; Μπορεί; Μπορεί.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Μην επιµένετε. Από την ώρα που στην Ελλάδα –και δεν απα-

ντάω σε διαλόγους από κάτω, γιατί δεν το επιτρέπει ο Κανονι-
σµός της Βουλής…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Μην απαντάτε και πα-
ρακαλώ να µη διακόπτετε την κα Κανέλλη.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Από την ώρα που στην Ελλάδα υπάρχει δι-
καστής στον οποίο παρουσιάζονται διαδηλωτές και η πρώτη ερώ-
τηση είναι –γιατί έχει ασκηθεί δίωξη εναντίον τους- «θα
ξανακάνετε απεργία;», «εδώ τώρα να µου δηλώσετε, θα ξανακά-
νετε απεργία, θα ξανακάνετε κινητοποιήσεις;», έχει τελειώσει το
ζήτηµα της «κατά περίπτωση».

Εµείς διακρίνουµε σε αυτό το νοµοσχέδιο µία αυστηροποίηση
ενός κράτους το οποίο έχει λειτουργήσει σε ό,τι αφορά την απο-
νοµή της δικαιοσύνης, την οργάνωση της Ιατροδικαστικής Υπη-
ρεσίας, τις διαδικασίες του Ελεγκτικού Συνεδρίου, τις
διαδικασίες του Συµβουλίου της Επικρατείας, µπάχαλο. Και το
µπάχαλο ξαφνικά αυστηροποιείται. Σφίγγει λουριά! Σφίγγει λου-
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ριά προς πάσα κατεύθυνση. Πρέπει να χτυπηθούν κεφάλια που
θα σηκωθούν και πρέπει οι τάξεις να είναι διακριτές. Ο φτωχός
δεν έχει στον ήλιο µοίρα και πρέπει να το θεσµοθετήσουµε εδώ.
∆εν έχεις λεφτά; ∆εν πας σε ανώτατο δικαστήριο. Αυτή είναι η
αλήθεια. Κόψε το λαιµό σου και δανείσου τα. Θα πηγαίνεις µε πι-
στωτική κάρτα. Έχεις τη δυνατότητα να παζαρέψεις την επίδοση;
Πάει καλώς. Θα την παζαρέψεις. Έχεις τα µέσα; ∆εν τα έχεις;
Τελείωσε.

Έχετε καταφύγει και σε κάποιες –ειλικρινά απορεί κανείς- λε-
πτοµέρειες, οι οποίες έχουν προκύψει προφανώς από συζητή-
σεις, από µικροσυµφέροντα, από χίλια δυο άλλα πράγµατα.
Είχαµε ένα επεισόδιο: Απόδραση από τις φυλακές µε ένα κινητό.
Νοµοθετούµε, λοιπόν, τώρα για τα κινητά µέσα στις φυλακές,
δαιµονοποιώντας την τεχνολογία, δηµιουργώντας ζητήµατα.

Κι ενώ αυτό µοιάζει εξωτερικά καλό –επί της αρχής είναι η συ-
ζήτηση, τα πολλά θα τα πούµε στα άρθρα- γιατί να γίνεται εµπό-
ριο τηλεφώνων µέσα στις φυλακές, στο ίδιο κεφάλαιο το κράτος
το Ελληνικό το 2009 παζαρεύει τα δικαιώµατα τα συνταξιοδοτικά
και ασφαλιστικά του θύµατος που θα σκοτωθεί µέσα στις φυλα-
κές και των συγγενών του για το διορισµό. Πρέπει να παραιτηθείς
από ασφαλιστικά δικαιώµατα για να διοριστείς. Παζαρεύουµε τη
ζωή, το δικαίωµα, τη σύνταξη.

Η δικαιοσύνη δεν είναι φάντασµα. Ασκείται από την κυρίαρχη
τάξη και το κυρίαρχο σύστηµα. Βελτιώσεις µπορεί να έχουν επέλ-
θει. Μπορώ να σας πω και αρκετές, που τις είδα, µετά από κο-
πιαστική και επίµονη δουλειά. Κι, όµως, βλέπεις, έτσι όπως είναι
συγκροτηµένο, ότι και να θες δεν µπορείς να το ψηφίσεις.

Βεβαίως, θα σας πω «ναι» που δεχθήκατε εκείνες τις εννιά δυ-
στυχισµένες γυναίκες, που τα παιδιά τους είναι στη φυλακή, να
µην είναι κάτω από αυτές τις συνθήκες. Θα σας πει κανένας
«όχι»;

Αλλά εάν αρχίσω και τα παίρνω ένα-ένα, βεβαίως θα σας πω
ναι -είναι δύο ή τρία τα «ναι» που θα πω- για παράδειγµα που δε-
χθήκατε να µη µετατάσσονται σε άλλες δηµόσιες υπηρεσίες οι
νεκροτόµοι. Μα, έλεος! ∆εν έπρεπε να υπάρχει καν αυτό. Τι να
πάει να κάνει ο νεκροτόµος; Πού θα πάει να το κάνει ο νεκροτό-
µος αυτό και να µεταταγεί; Θετικό είναι.

Θα ήθελα να µιλήσουµε για τα καινούργια εδώ, συνάδελφοι,
για τις εξελίξεις, για την κατεύθυνση της αυθαιρεσίας, της σκλη-
ρότητας, της ισχυροποίησης των διωκτικών µηχανισµών και του
εφοδιασµού της δικαιοσύνης µε εκείνα τα όπλα που να µην επι-
τρέπεται παρά µόνο η «σκουπιδούν» αντίληψη απονοµής της δι-
καιοσύνης για µια προσωρινή κατευναστική αντίληψη της
επίµονα καλλιεργηµένης από την κυρίαρχη πολιτική φοβίας.

Εάν µου ζητούσατε να βάλω τίτλο δηµοσιογραφικό σε αυτό
το νοµοσχέδιο, θα έλεγα ότι είναι τροµοκρατικό νοµοσχέδιο και
όχι αντιτροµοκρατικό. Εµποιεί στην πραγµατικότητα -σε µας που
το µελετήσαµε εδώ και το βλέπουµε- φόβο σε έµφρονα άν-
θρωπο, δεν τον χαλαρώνει, δεν τον κάνει να έχει εµπιστοσύνη
στο δικαιIκό σύστηµα. Μπορεί να είναι καλό, για παράδειγµα, που
λέτε να ξεχωρίσετε τους κρατούµενους και να µην τους έχετε
αδιαφόρως των αδικηµάτων και των ποινών όλους µαζί, αλλά σε
ποιες φυλακές; Σε φυλακές που είναι προφανές από εδώ µέσα
ότι τις πάτε µε τη διαδικασία των µάνατζερς σε ιδιωτικοποίηση.

Να ιεραρχήσουµε πολιτικά, συνάδελφοι, το µείζον και το έλασ-
σον. Με µάνατζερς θα πάµε; Με το Ελεγκτικό Συνέδριο να πα-
ρεµβαίνει; Εµείς δεν σας είπαµε ότι θέλουµε να ανοίξουν οι
φυλακές στην κοινωνία; Πού; Στο Συνήγορο του Πολίτη; Αυτό
είναι άνοιγµα στην κοινωνία; ∆εν ανοίγουν στις εφορίες, δεν
ανοίγουν σε δικηγορικούς συλλόγους, δεν ανοίγουν στη Βουλή.
∆εν ανοίγουν οι φυλακές να πάµε να τις δούµε. Όχι!

Είναι καλό πράγµα, δεν λέω ότι δεν είναι καλό, να ξεχωρίσετε
τους κρατούµενους. Με ποιες φυλακές; Ζούµε στη χώρα στην
οποία πληρώνουµε ακόµη µεγαρόσηµο. Για κάθε αυθαιρεσία, για
κάθε υπερτίµηση κτίσµατος δικαστικού µεγαρόσηµο πληρώνουν
οι πολίτες.

Ακριβαίνει το κόστος της δικαιοσύνης. Χωρίζεται η Ελλάδα,
για παράδειγµα, στο κεφάλαιο που αφορά την Ιατροδικαστική
Υπηρεσία -πάρτε ένα κοµµάτι των µετατάξεων- σε εκτός Αθηνών
και εντός Αθηνών. Στα µεγάλα αστικά κέντρα (Αθήνα, Θεσσαλο-
νίκη) διαφορετική µεταχείριση στους υπαλλήλους σε σχέση µε τη

µετάθεση υπαλλήλων από άλλες υπηρεσίες.
Ερχόµαστε εδώ και θεσµοθετούµε ότι οι δουλέµποροι µε τις

καθαρίστριες πρέπει να πάρουν τα λεφτά τους, γιατί έχουν κάνε
τη δουλειά. Μα, είναι ευρωπαϊκή η πολιτική. Σας άκουσα πριν να
λέτε και για τους µετανάστες και για τους δώδεκα µήνες. Με συγ-
χωρείτε, αλλά η σοσιαλδηµοκρατία στην Ευρώπη, αγαπητέ συ-
νάδελφε, έχει δεχθεί τη δεκαοκτάµηνη κράτηση των µεταναστών
σε στρατόπεδα συγκέντρωσης. Τη δεκαοκτάµηνη, όχι την εξά-
µηνη ή τη δωδεκάµηνη.

Να σταθώ σε ένα, δύο πράγµατα. ∆εχθήκατε µετά από έντονη
δουλειά τα εργαστήρια τοξικολογίας και ιατροδικαστικής των
ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων να διενεργούν ισοτίµως ια-
τροδικαστικές πράξεις µε τα εργαστήρια της Ιατροδικαστικής.
Θα σας έλεγε κανείς ότι είναι κακό; Όχι, δεν είναι κακό, το σύ-
νολο όµως των άρθρων για την Ιατροδικαστική Υπηρεσία την
εξαρθρώνει, την αναδιαρθρώνει συγκεντροποιηµένα. ∆ίνει υπε-
ρεξουσίες σε προϊσταµένους και στον Υπουργό.

Ως παράδειγµα φέρνω για την επίρρωση του ισχυρισµού µου
το εξής: Στο άρθρο 6 για τη θέση του προϊσταµένου της Ιατρο-
δικαστικής Υπηρεσίας Αθηνών, βάζετε τον όρο και αλλάζετε της
προϋπηρεσίας αντί τα είκοσι έτη τα δεκαπέντε. Γιατί; Φωτογρα-
φικό είναι; Νοµιµοποιούµαι το σκεφθώ. Μέχρι τώρα ήταν είκοσι
έτη. Τώρα τα κάνετε δεκαπέντε. Γιατί να µη σκεφθώ εγώ ότι είναι
φωτογραφικό; Ποιος θα µε εµποδίσει; ∆εν κάνω µικροπολιτική
αλλά θέλω µια απάντηση. Γιατί δεκαπέντε; Θα µου πείτε ότι δεν
σας περισσέψανε; Μπορεί. ∆εν υπάρχουν, πήραν σύνταξη, κάτι
άλλο, έφυγαν. Θα µου πείτε αυτό ή δεν περισσεύει κανένας δικός
σας που να µην έχει είκοσι χρόνια και τον κατεβάζετε στα δεκα-
πέντε; Είµαι υποχρεωµένη να τα σκεφθώ αυτά. Τους ακούσαµε.
∆εν είναι κανένας ευχαριστηµένος. Τηλέφωνα ευγνωµοσύνης
είµαι σίγουρη ότι θα πήραν άπειροι συνάδελφοι από εδώ µέσα αν
είχαν αντιρρήσεις.

Στο κεφάλαιο Β’ αφαιρέσατε τη δεύτερη παράγραφο στο
άρθρο 15 που εξοµοίωνε τις προϋποθέσεις υφ’ όρων απόλυσης
των εµπόρων ναρκωτικών, παραµένουν όµως οι αιτιάσεις της πα-
ραγράφου 1. Έχετε, λοιπόν, ένα ψήγµα βελτίωσης µετά από κο-
πιαστική δουλειά, αλλά µένει η κεντρική φιλοσοφία. Και η
κεντρική φιλοσοφία είναι τιµολόγηση των αδικηµάτων, ταξική
αξιοποίηση των δικαιωµάτων, τιµολόγηση και ταξική αξιοποίηση
της προσβασιµότητας προς τα δικαστήρια.

Στο άρθρο 21 βάλατε µια πολύ σωστή παραλλαγή –όπως φω-
νάζαµε εµείς- να νοσηλεύονται στα κρατικά νοσοκοµεία χρήστες
ναρκωτικών και άνθρωποι οι οποίοι είναι άρρωστοι πραγµατικά
από τη χρήση των ναρκωτικών, να πηγαίνουν στο νοσοκοµείο της
περιφέρειάς τους. Και εάν δεν υπάρχει νοσοκοµείο της περιφέ-
ρειας; Μα, θα σας έλεγε κανείς όχι για κάτι τέτοιο; Είναι το αυ-
τονόητο. Τι δείχνει όµως; Γύµνια δείχνει. Πού είναι αυτά τα
υποκαταστήµατα; Μιλάµε γι’ αυτά, σας είπαµε «πάρτε όσα λεφτά
θέλετε για να τα φτιάξετε», αλλά η γύµνια παραµένει.

Στο άρθρο 26, στο κεφάλαιο Γ’, αφαιρέσατε τις δύο πρώτες
παραγράφους. Εάν δεν τις είχατε αφαιρέσει, εδώ µέσα, ξαφνικά,
θα έπρεπε στ’ αλήθεια να αρχίσουµε να µιλάµε για τακτική τρο-
µοκρατικής αντίληψης οποιασδήποτε µαζικής κινητοποίησης µε
αφορµή την κουκούλα. Τις αφαιρέσατε.

Για παράδειγµα, η πρώτη παράγραφος απέκλειε τη µετατροπή
της στερητικής της ελευθερίας ποινής σε χρηµατική για τα αδι-
κήµατα του Κώδικα. Να µην τα πω τώρα, τα ξέρουν οι συνάδελ-
φοι. Το άρθρο 173, το άρθρο 189 παράγραφος 3, το άρθρο 308
παράγραφος 3 του Ποινικού Κώδικα, το άρθρο 310. Ε, είναι λο-
γικό; Παραµένει η διαφορετική ζυγαριά της αξίας της ζωής του
πολίτη και του αστυνοµικού. Είναι δυνατόν να καθόµαστε εδώ
και να αποτιµούµε διαφορετικά, µε µέγεθος, µε επιταγή, µια επι-
ταγή που γράφει το δικαιικό σύστηµα ότι άλλο βάρος έχει η ζωή
του ένστολου και άλλο βάρος η ζωή του πολίτη. Πώς µπορούµε
να το δεχτούµε αυτό και να θεωρούµε ότι είναι «καλµαριστικό»
για την κοινωνία; Είναι δυνατόν; Στο ίδιο πράγµα, στο οποίο σας
λέω ότι γίνεται κάτι θετικό, είναι δυνατόν να παραµένει η ουσία
της άρνησης;

Στη δεύτερη παράγραφο είχατε αποκλείσει την αναστολή γι’
αυτά τα αδικήµατα του Κώδικα. Και οι δύο αφαιρέσεις είναι θε-
τικές. Αφαιρούσατε ένα δικαιικό. Σας παρακολούθησα επιστα-
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µένως και ξέρετε κάτι; Κάνατε λαϊκά προβεβληµένες δικονοµι-
κές διευκολύνσεις σε ό,τι αφορά τα δικαιώµατα του κατηγορου-
µένου, για να µείνει η ουσία. Είναι σαν να πασπαλίσουµε µε
χρυσόσκονη ένα πράγµα, το οποίο είναι στην ουσία του λάθος,
στην οργάνωσή του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό θέλω, κύριε Πρόεδρε.
Αφαιρέσατε στο άρθρο 28 την παράγραφο που απέκλειε το

ανασταλτικό αποτέλεσµα της άσκησης έφεσης κατά των κατα-
δικαστικών αποφάσεων των αδικηµάτων µε κουκούλα. Είναι θε-
τικό και σας είχαµε πει ότι εάν συνέβαινε αυτό, θα ψηφίζαµε το
συγκεκριµένο άρθρο.

∆εν θέλω να µείνω σε περισσότερα. Θα ήθελα να σταθώ σε
κάτι θεµελιώδες. Προσέξτε, κύριοι συνάδελφοι, τον τρόπο ορι-
σµού της έννοιας του «αλλοδαπού» και του χαρακτηρισµού του
ως «παρανόµου» στην υπουργική τροπολογία. Στην υπουργική
τροπολογία, έτσι όπως είναι φτιαγµένη, κάθε αλλοδαπός είναι εξ
ορισµού παράνοµος. Και σας το λέω, γιατί δεν γίνεται απλώς πα-
ράνοµος, αλλά είναι κατ’ αρχάς, εξ ορισµού, επικίνδυνος και µετά
καθίσταται παράνοµος. Όταν χωρίς καταδικαστική απόφαση, µε
µόνη την άσκηση δίωξης, όταν γίνεται για πληµµελήµατα µε ποι-
νές των τριών µηνών ο άλλος να απελαύνεται µόνο µε την
άσκηση δίωξης, να σας πω δύο χαρακτηριστικά παραδείγµατα;
Αντίσταση κατά της αρχής. Ξέρετε κανένα φυγά που τρέχει, ο
οποίος θα κάτσει να τον πιάσουν; Ξέρετε κάποιον παράνοµο που
ήρθε µε πλαστογραφηµένα χαρτιά από τον δουλέµπορο, ο
οποίος δεν είναι υπόλογος για το αδίκηµα της πλαστογραφίας,
ενδεχοµένως και χωρίς να ξέρει τη γλώσσα; Συνηθισµένα αδική-
µατα. Να τους αντιµετωπίσουµε αυστηρότερα ως προς ποια δια-
δικασία; Κάτω από ποιο πλέγµα νοµοθεσίας; Κάτω από ποιο
∆ουβλίνο; Κάτω από ποια ευρωπαϊκή θέση; Αυστηρότερα γιατί;
Αυστηρότερα για τους ίδιους και ανθρωπιστικότερα, όχι µε τη
µετατροπή τους σε εν δυνάµει χειροβοµβίδες παρανοµίας µε
µόνο το γεγονός ότι κάποιος, από τον ταξιτζή µέχρι αυτόν που
ανοίγει την πόρτα του νύχτα σε κάποιον, από κάποιον που πηδά
ένα φράχτη µε το διαβατήριο του Αφγανιστάν, του Πακιστάν –
την όψη στην πραγµατικότητα, δεν µιλάτε καν για διαβατήριο-
είναι εξ ορισµού επικίνδυνος.

Αυτές οι κοινωνίες θυµίζουν ένα πράγµα και µε αυτό τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε. Είναι για το σύνολο του νοµοσχεδίου. Προχώ-
ρησε η κοινωνία. Σε αυτόν εδώ το τόπο η προσβολή νεκρού πα-
ραµένει µεγάλο αδίκηµα και το ξέρετε. Πριν από µερικά χρόνια
δεν θα συζητούσαµε για την καύση των νεκρών. Τώρα συζητάµε
για την καύση των νεκρών.

Eιλικρινά συζητάµε για την καύση των νεκρών και µπορεί πάρα
πολλοί αύριο το πρωί να έχουν τη δυνατότητα να καίνε τους νε-
κρούς τους, να παίρνουν τη λήκυθο µε τη στάχτη της γιαγιάς και
να την πηγαίνουν στο σπίτι και να τη βάζουν στο τζάκι.

Ξέρετε τι σκούπα είναι αυτό το νοµοσχέδιο; Η ηλεκτρική
σκούπα της φιλιπινέζας η οποία κατά λάθος και αγνοούσα και τη
γλώσσα και το σπίτι έριξε τη λήκυθο, έπεσε η στάχτη της για-
γιάς, πέρασε η σκούπα και την πήρε. Θα την κρεµάσετε για προ-
σβολή νεκρού!

Βεβαίως, καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. Και µε τέτοιες σκού-
πες δεν λύνονται τα προβλήµατα, δεν προσβάλλονται µόνο οι νε-
κροί αλλά προσβάλλεται και ο πολιτισµός ο ηθικός, ο
µεταναστευτικός. Είµαστε η χώρα που δεν µπήκε σε εκκλησία
και έχτισε την πόρτα για τον Παυσανία! Αυτά να µην τα ξεχνάµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρία Κανέλλη, όπως
βλέπετε και χρόνο σας δώσαµε. Άδικα, λοιπόν, διαµαρτύρεστε.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ για το χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Το λόγο έχει η κ. Αν-

δριοπούλου, ειδική αγορήτρια του ΣΥΡΙΖΑ που κάνει απ’ ό,τι γνω-
ρίζω και την πρώτη αγόρευσή της.

Κυρία Ανδριοπούλου, θα έχετε και άνεση χρόνου αν χρεια-
στείτε.

ΣΟΦΙΑ ΑΝ∆ΡΙΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λόγω
της σοβαρότητας της τροπολογίας για τους µετανάστες, θα ξε-
κινήσω και θα τελειώσω από εκεί.

Ως Συνασπισµός της Ριζοσπαστικής Αριστεράς θεωρούµε ότι

η τροπολογία που κατατέθηκε για τους µετανάστες κινείται στα
όρια της συνταγµατικότητας. Το άρθρο 72 του Συντάγµατος συ-
γκεκριµένα προβλέπει νοµοσχέδια για την άσκηση και την προ-
στασία των ατοµικών δικαιωµάτων να συζητούνται µόνο στην
Ολοµέλεια της Βουλής και σε συνδυασµό µε την παράγραφο 2,
του άρθρου 5, όσοι βρίσκονται στην ελληνική επικράτεια απο-
λαµβάνουν την απόλυτη προστασία της ζωής, της τιµής και της
ελευθερίας χωρίς διάκριση εθνικότητας, φυλής, γλώσσας και
θρησκευτικών και πολιτικών πεποιθήσεων.

Κατά τη γνώµη µας, λοιπόν, ζητούµε από τον κύριο Υπουργό
να λάβει υπ’ όψιν τους τις επιφυλάξεις µας, να µελετήσει το θέµα
και ίσως να αποσύρει την τροπολογία για να έρθει πιο µελετη-
µένα στην Ολοµέλεια.

Σήµερα έχουµε να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο µε πολλές
διαφορετικές και συνταγµατικές διατάξεις, τακτική ιδιαίτερα προ-
σφιλή στην Κυβέρνηση, που κανονικά θα έπρεπε να έχουµε πε-
ρισσότερο χρόνο να τη συζητήσουµε την κάθε µία ξεχωριστά.

Θα προσπαθήσω, όµως σε σύντοµο χρόνο και ζητώντας και
την κατανόησή σας λόγω της πρώτης µου οµιλίας, να αναφερθώ
σε όλα.

Το σηµαντικό ζήτηµα της οργάνωσης της ιατροδικαστικής
υπηρεσίας προσεγγίζεται από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αυ-
θαίρετα και ανυπόστατα. Καταλήγει σε µια συγκεντρωτικού
τύπου εγκαθίδρυση ενός οργανισµού απόλυτα ελεγχόµενο από
τον κάθε Υπουργό, µε ενισχυµένες εξουσίες του ιατροδικαστή
της Αθήνας, εντελώς αποξενωµένου από την ανεξάρτητη επι-
στηµονική διαδικασία ως προ της πορεία της επιστηµονικής
έρευνας σε µια περίοδο που η πολιτική βούληση της Κυβέρνησης
περιορίζει την επιστηµονική έρευνα, όπως καταδεικνύεται και
από την προσπάθεια συγχώνευσης ή κατάργησης ερευνητικών
κέντρων, όπως είναι το Εθνικό Ίδρυµα Ερευνών, το ΕΚΚΕ, το
ΙΓΜΕ.

Αντιµετωπίζει καταγεγραµµένες παθογένειες το νοµοσχέδιο
αυτό; Προωθεί τον εξορθολογισµό; Ανταποκρίνεται σε σύγχρο-
νες επιστηµονικές εξελίξεις; Η δική µας άποψη είναι πως όχι.

Στο κεφάλαιο για το σωφρονιστικό σύστηµα συνεχίζουµε για
µια ακόµη φορά να το αντιµετωπίζουµε αποσπασµατικά χωρίς
πολιτική βούληση για καίριες τοµές. Νέα κέντρα απεξάρτησης
χρηστών κρατουµένων χωρίς να έχουν υποστηριχθεί οι ήδη
υπάρχουσες δοµές και χωρίς να διαφαίνεται ότι θα υπάρχει κάτι
το διαφορετικό στο µέλλον. Οριοθέτηση ελαχίστων ποσοτήτων
ναρκωτικών ουσιών για να χαρακτηριστεί κάποιος χρήστης µε δι-
καίωµα του δικαστηρίου να αποφασίσει άλλος χωρίς όµως να
υποχρεώνεται από το νόµο για πλήρη και αιτιολογηµένη απά-
ντηση. Μαζικές αποφυλακίσεις κρατουµένων για να αντιµετωπι-
στεί το µεγάλο θέµα της συµφόρησης των φυλακών, µέτρο που
θεωρούµε θετικό, όπως και το µέτρο για τις µητέρες µε τα ανή-
λικα παιδιά, χωρίς, όµως ο νόµος να τολµά να επεκταθεί και
στους πατεράδες που ασκούν µόνοι τους τη γονική µέριµνα. Σχε-
δόν το ίδιο αποτρόπαιο είναι µικρό παιδί να είναι στη φυλακή µε
τη µητέρα του, όσο και να είναι µόνο του σε ορφανοτροφείο.
Μέτρα θετικά, χωρίς, όµως προοπτική αναβάθµισης του ίδιου
του συστήµατος.

Ποια είναι όµως, η πολιτική βούληση για το σωφρονιστικό σύ-
στηµα; ∆εν προηγήθηκε ακρόαση της πρωτοβουλίας για τα δι-
καιώµατα των κρατουµένων. Πού είναι ο κοινωνικός διάλογος
που πρέπει να προηγείται των νοµοθετικών ρυθµίσεων;

Με αποσπασµατικές ρυθµίσεις που έρχονται να δώσουν πρό-
σκαιρη ανακούφιση σε έξαρση προβληµάτων, δεν γίνονται µε-
ταρρυθµίσεις στις φυλακές. Όταν στην Ελλάδα η κυρία ποινή για
όλα τα αδικήµατα είναι µόνο η φυλάκιση και η µόνη εναλλακτική
η µετατροπή σε χρηµατική ποινή, αντιλαµβανόµαστε ότι σε πε-
ρίοδο οικονοµικής κρίσης, οι φυλακές θα γεµίσουν. Όταν οι
εναλλακτικές ποινές έχουν παραµείνει, ως επί το πλείστον, σχέ-
δια επί χάρτου, όταν οι φυλακές αποτελούν για την ελληνική Κυ-
βέρνηση απλά αποθήκες ψυχών, για την αποµόνωση των
κρατουµένων από την κοινωνία χωρίς καµµία δοµή και καµµία
βούληση για επανένταξη αυτών των ανθρώπων, αποσπασµατι-
κές ρυθµίσεις δεν µπορούν να φέρουν ούτε καν ανακούφιση.

Θα πρέπει να καταλάβουµε ότι το επίπεδο µιας κοινωνίας
αντανακλάται και προσδιορίζεται από τις φυλακές της και τους
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νόµους της. Ο ίδιος ο πολιτισµός µας κρίνεται από τις φυλακές
µας.

Ας δούµε, λοιπόν, το περιβόητο κεφάλαιο τρίτο. Στην Ελλάδα
η λύση των προβληµάτων αντιµετωπίζεται, εσφαλµένα, µε αύ-
ξηση των ποινών και των νόµων. Αντιµετώπιση που γίνεται για
λόγους επικοινωνιακούς και εντυπωσιασµού, για να καλύψει την
αναποτελεσµατικότητα του κρατικού µηχανισµού και την επικαι-
ρότητα του λαϊκισµού. Η συγκυρία όµως δεν µπορεί να νοµοθε-
τεί. Καµµία ποινή χωρίς νόµο, καµµία ποινή χωρίς πράξη, καµµία
πράξη χωρίς εξατοµίκευση, καµµία εξατοµίκευση µε βάση το
φρόνηµα. Αυτές είναι βασικές αρχές του κράτους δικαίου και της
ποινικής δίκης. Το αν φορά κουκούλα ο δράστης δεν αναιρεί την
απαξία της πράξης, όπως αυτή προβλέπεται από τον ποινικό
νόµο, αλλά ούτε µπορεί να επαυξάνει την απαξία. Οι παράνοµες
πράξεις χωρίς κουκούλα παραµένουν πληµµελήµατα, ενώ η
χρήση κουκούλας µε παράνοµη πράξη, γίνεται κακούργηµα.

Αυτή η διπλή παράλογη προσέγγιση µιας εξωτερικής συµπε-
ριφοράς, όπως αυτή της ενδυµασίας, είναι βέβαιο ότι θα προκα-
λέσει σοβαρές παραβιάσεις ως προς την αρχή της
εξατοµίκευσης. Είναι βέβαιο ότι αν συλληφθεί κάποιος που φορά
κουκούλα ή την έχει στην τσέπη του, θα εκλαµβάνεται ως τεκ-
µήριο ενοχής. Και αυτό το τεκµήριο ανατρέπει το βάρος της από-
δειξης, κύριε Υπουργέ. Σε µια τέτοια περίπτωση ο εισαγγελέας
δεν χρειάζεται να αποδείξει την ενοχή, αλλά απαιτείται ο κατη-
γορούµενος να αποδείξει την αθωότητά του.

Και πάλι όµως να καθίσουµε να το συζητήσουµε. Για να µπο-
ρέσουµε να κρίνουµε κατά πόσο είναι αναγκαία µια ρύθµιση, θα
πρέπει να έχουµε εξαντλήσει τη διαδικασία που προβλέπει το
υφιστάµενο δίκαιο, να εκτιµήσουµε δηλαδή τις ανεπάρκειες και
από εκεί και πέρα να προχωρήσουµε σε διαδικασία τροποποίη-
σης είτε της αντικειµενικής υπόστασης του εγκλήµατος, είτε της
επιβαρυντικής περίπτωσής της.

Εδώ θα παραθέσω αυτούσια τη θέση του ∆ικηγορικού Συλλό-
γου Πειραιά. Οι εκτεταµµένες προσβολές της κοινωνικής ειρή-
νης αποτελούν σύµπτωµα ευρύτατης παθογένειας της κοινωνίας
µας και ως τέτοιες πρέπει να αντιµετωπιστούν, όπως άλλωστε
και η ανεπάρκεια της πολιτείας να εµπνεύσει εµπιστοσύνη και
ασφάλεια στους πολίτες. Η ποινικοποίηση της κουκούλας είναι
βέβαιο ότι θα προκαλέσει περισσότερα προβλήµατα απ’ όσα ευ-
αγγελίζεται ότι θα επιλύσει για ακόµη µία φορά.

Όσον αφορά στην προ δεκαπενταετίας καταργηθείσα διάταξη
της περιύβρισης αρχής, κατά την οποία θα διώκεται αυτεπαγ-
γέλτως οποιαδήποτε λόγω ή έργω εξύβριση σε βάρος δηµοσίου
λειτουργού, θεωρούµε ότι ένα τέτοιο ενδεχόµενο αποτελεί ου-
σιαστικά νοµικά αναχρονισµό και οµολογεί την αδυναµία της πο-
λιτείας να προστατεύσει το κύρος των οργάνων της. Η διάταξη
αυτή, αποµεινάρι άλλων εποχών και καθεστώτων, αν τελικώς
επαναφερθεί σε ισχύ, ενέχει τον κίνδυνο ποινικοποίησης κάθε
έντονης δηµόσιας κριτικής ή ακόµα και απαρέσκειας του πολίτη
προς το δηµόσιο λειτουργό.

Σε σχέση µε την επιβάρυνση των ποινών αν ο δράστης φορά
κουκούλα, είναι άλλο να επιµετράται µια βαρύτερη ποινή, αλλά
µέσα στα προβλεπόµενα πλαίσια και άλλο να επιβαρύνεται το
ίδιο το πλαίσιο της προβλεπόµενης ποινής και µάλιστα σε υπέρ-
µετρο βαθµό. Στη δεύτερη περίπτωση ελλοχεύει ο κίνδυνος να
παραγνωρισθεί η εγγύηση της αναλογικότητας, όταν το µέτρο
της ποινής θα αποσυνδέεται µε τη βαρύτητα των αποτελεσµά-
των. Τι θα γίνεται µε συµπεριφορές αναγκαστικές, όπως µαντή-
λια λόγω δακρυγόνων, όπως κουκούλες και αδιάβροχα σε
περίπτωση βροχής; Ή, τι θα ισχύει για αστυνοµικούς µε καλυµ-
µένα πρόσωπα;

Σε κάθε περίπτωση η θέση µας είναι ότι αυτού του είδους τα
προβλήµατα δεν λύνονται µε νοµική καταστολή, αλλά µε γεν-
ναίες πολιτικές παρεµβάσεις στα ίδια τα αίτια. ∆εν πρέπει να
ασχοληθούµε καθόλου µε κοινωνικούς όρους, µε τα αίτια της
βίας; Αντιπροτείνουµε απλά τη διάθεση µιας διµοιρίας σε κάθε
γειτονιά; Αντί να δούµε την κοινωνική, την πολιτισµική, την πολι-
τική διάσταση της κρίσης νοµιµοποίησης της Αστυνοµίας, δια-
λέγουµε τη θωράκιση µιας αυθαίρετης εξουσίας για να µην την
εξυβρίσουν; ∆ιαλέγουµε την παραπέρα ποινικοποίηση και την
εξάντληση της αυστηρότητας του νόµου για να αντιµετωπίσουµε

την ανικανότητά µας ως κοινωνία να αντιπαρατεθούµε σε τέτοια
φαινόµενα, καθώς και την αναποτελεσµατικότητα της Αστυνο-
µίας να συλλάβει κουκουλοφόρους ή µη που βιαιοπραγούν;

Ακόµα και υπέρµετροι υποστηρικτές του ιδιωνύµου της κου-
κούλας καταδεικνύουν πόσο αναποτελεσµατικά είναι αυτά τα επι-
βαρυντικά µέτρα, αν πάρουµε ως παράδειγµα το σχετικό άρθρο
της ίδιας της κ. Μαραγκοπούλου.

Στο πλαίσιο αυτό οι ανήλικοι ή σε µετεφηβική ηλικία παραβά-
τες αντιµετωπίζονται µέσα στο ίδιο εξοντωτικό πλαίσιο; Ο ρόλος
του νοµοθέτη δεν είναι να παρακολουθεί την επικαιρότητα και εν
θερµώ να ανταποκρίνεται βιαστικά και αποσπασµατικά σε προ-
βλήµατα της κοινωνίας, αλλά να προβλέπει καταστάσεις και να
προσπαθεί να επηρεάσει τις αιτίες που εν δυνάµει µπορεί να δη-
µιουργήσουν προβληµατικές καταστάσεις. Σε περίοδο ανασφά-
λειας είναι αυτά τα µέτρα που θα κάνουν την κοινωνία να νιώσει
ασφαλής; Η υπερποινικοποίηση, η υπεραστυνόµευση και η κα-
ταστολή;

Ας πάµε τώρα στο άλλο µεγάλο θέµα της τροπολογίας για τη
µετανάστευση. Όπως σας είπα, µε αυτό θα κλείσω κιόλας. Είναι
µια τροπολογία ιδιαίτερα σηµαντική που διέπεται και αυτή από
την ίδια λογική, αποσπασµατικότητα χωρίς στρατηγικό σχεδια-
σµό καταπατώντας βασικές αρχές του Συντάγµατος και του Ποι-
νικού µας ∆ικαίου. Έρχεται µόνο ως απάντηση της Κυβέρνησης
και πάλι στην επικαιρότητα. Αρχής γενοµένης από την παραδοχή
ότι όντως στα εξωτερικά σύνορα της Ευρώπης το φαινόµενο των
παράνοµων µεταναστευτικών ρευµάτων θα είναι εντονότερο σε
µας από ό,τι µπορεί να είναι στο Βέλγιο, ας µιλήσουµε περί µε-
ταναστευτικής πολιτικής ή για να είµαστε ειλικρινείς για την
απουσία της.

Ποιος είναι ο πραγµατικός στόχος της τροπολογίας αυτής;
Συµφωνούµε ότι η παράνοµη διακίνηση µεταναστών και προ-
σφύγων πρέπει να χτυπηθεί. Η µετατροπή σε κακούργηµα µπο-
ρεί ίσως να αναδείξει πόσο σοβαρά αντιµετωπίζει η κοινωνία µας
την εγκληµατική αυτή συµπεριφορά. Η αποτελεσµατικότητα
όµως των διατάξεων αυτών ως προς την ανακάλυψη των κυκλω-
µάτων αυτών και τη διάλυσή τους δεν είναι σε ευθεία εξάρτηση
µε την αυστηροποίηση των επαπειλούµενων ποινών. Η αυστη-
ροποίηση του νόµου όπως υποστηρίξαµε και προηγουµένως δεν
έχει ποτέ αποδειχθεί ότι έχει σοβαρά αποτελέσµατα ως προς την
αντιµετώπιση του ίδιου του φαινοµένου.

Από την άλλη πλευρά η τροπολογία προτείνει άµεσα και την
ποινικοποίηση οποιουδήποτε προβαίνει ακόµα και σε πράξη αλ-
ληλεγγύης όπως η παροχή καταλύµατος και φαγητού. Μπορεί
κανείς να αντιληφθεί πόσο προβληµατικό µπορεί να γίνει αυτό,
ιδίως όσον αφορά τους πολιτικούς πρόσφυγες που αναγκαστικά
από τη φύση του ίδιου του προβλήµατος πρέπει να εξέλθουν της
χώρας τους παράνοµα και παράνοµα να εισέλθουν και σε µια
άλλη.

Ας µιλήσουµε όµως και για την ουσία. Η µεταναστευτική πολι-
τική της Ελλάδας νοσεί. Αρχικά δεν ήµασταν προετοιµασµένοι.
Όµως, τώρα είκοσι χρόνια µετά τα πρώτα µαζικά µεταναστευ-
τικά κύµατα δεν καταλαβαίνω ποια είναι η δικαιολογία µας. Το
όνειδος για την Ελλάδα, που είναι η Υπηρεσία Αλλοδαπών στην
Πέτρου Ράλλη, αντί να την αντιµετωπίσουµε µε προοπτική και
κυρίως µε πολιτική βούληση, ανεβάζουµε το όριο κράτησης των
αλλοδαπών σε έξι µε δώδεκα µήνες. Και µιλάµε για δώδεκα
µήνες συνολικά. Είναι αυτή η πραγµατικότητα ή µιλάµε για έξι
µήνες συν δώδεκα µήνες παράτασης, δηλαδή δεκαοκτώ µήνες
συνολικά; Θα ήθελα πάρα πολύ να το διευκρινίσει ο Υπουργός
αυτό. Και αργότερα αν δούµε ότι ούτε αυτοί οι µήνες φθάνουν σε
πόσους µήνες θα ανεβάσουµε την κράτηση; Είναι κράτηση σε
άθλιες συνθήκες χωρίς µεταφραστή τις περισσότερες φορές,
χωρίς δικηγόρο και δικαιώµατα δηλαδή χωρίς προοπτική.

Στο άρθρο 1 ο αλλοδαπός θεωρείται επικίνδυνος για τη δηµό-
σια τάξη ή ασφάλεια ιδίως όταν σε βάρος του ασκηθεί ποινική
δίωξη για αδίκηµα που τιµωρείται µε στερητική της ελευθερίας
ποινή τουλάχιστον τριών µηνών. Κατ’ αρχήν, ποιος αλλοδαπός;
Ο νόµιµα διαµένων ή ο παράνοµα; Και ποιος θα το κρίνει αυτό;
Ο αστυνοµικός που θα τον συλλάβει; Ο παράνοµα διαµένων απε-
λαύνεται µε άλλες διατάξεις του νόµου περί αλλοδαπών. Με
ποινή τουλάχιστον τριών µηνών, δηλαδή µιλάµε για όλο τον ποι-
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νικό κώδικα και τους ποινικούς νόµους. Και το σηµαντικότερο,
αν του έχει ασκηθεί ποινική δίωξη και όχι αν έχει καταδικαστεί;
Έρχεται ο ίδιος ο νοµοθέτης να καταργήσει τη βασικότερη αρχή
του Ποινικού ∆ικαίου, δηλαδή το τεκµήριο της αθωότητας; ∆η-
λαδή αν έχουµε έναν αλλοδαπό που του έχει ασκηθεί δίωξη για
παράβαση, ακόµα και του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, αυτός
αυτόµατα για εµάς θεωρείται επικίνδυνος για τη δηµόσια τάξη
και ασφάλεια; Και σε αυτή την περίπτωση, κύριοι συνάδελφοι,
δεν καταλαβαίνω. Αν ασκηθεί δίωξη σε µένα για παράβαση του
Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, γιατί δεν είναι επικίνδυνη για τη
δηµόσια τάξη και ασφάλεια της χώρας;

Για ακόµα µια φορά λειτουργούµε αποσπασµατικά και ουσια-
στικά δεν προσφέρουµε στην ίδια την κοινωνία. Την κατ’ αρχήν
υποχρέωση της πολιτείας να έχει δοµές να αντιµετωπίζουν ένα
κοινωνικό φαινόµενο παρόν πλέον στην ελληνική κοινωνία, από
το να κρατάµε σε συνεχή ηµιπαράνοµη κατάσταση το σύνολο
των µεταναστών δεν φαίνεται ότι ουσιαστικά την εκπληρώνει η
παρούσα νοµοθετική παρέµβαση. Αν δεν δηµιουργήσουµε δοµές
υποστήριξης και ενσωµάτωσης των µεταναστών στην ελληνική
κοινωνία, θα έχουµε να αντιµετωπίσουµε επανειληµµένα εντά-
σεις και κρίσεις. Εάν δεν σεβαστούµε τα ανθρώπινα δικαιώµατα
όπως αυτά προστατεύονται από τις διεθνείς συµβάσεις, τι είδους
δηµοκρατία θέλουµε να ευαγγελιζόµαστε;

Ως Ελλάδα γνωρίζουµε καλά τι σηµαίνουν διώξεις και πρό-
σφυγες. Αν δεν είµαστε εµείς που κατ’ εξοχήν θα προστατεύ-
σουµε την έννοια και την ουσία του πολιτικού ασύλου, οι ίδιοι θα
γίνουµε ασεβείς προς την ιστορία µας και προς τη δηµοκρατία.
Και δεν είναι σε αυτή την κατεύθυνση παραδείγµατος χάριν η ου-
σιαστικά αναστολή λειτουργίας του Ιατρικού Κέντρου Αποκατά-
στασης Θυµάτων Βασανιστηρίων.

Είναι τα µέτρα αυτά που θα βοηθήσουν να ενδυναµωθεί το αί-
σθηµα ασφάλειας του κοινωνικού συνόλου και ταυτόχρονα θα
ενδυναµωθεί και το αίσθηµα ασφάλειας των ίδιων των µετανα-
στών που ζουν και εργάζονται εδώ δίπλα µας;

Τέλος, θα πρέπει να αποφασίσουµε τι είναι το επίδικο, πώς
πρέπει να προστατεύσουµε την κοινωνία και για να θυµηθώ έναν
καθηγητή µου, τον Αλεσάντρο Μπαράτα, το δικαίωµα στην ασφά-
λεια ή την ασφάλεια των δικαιωµάτων;

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο ειδικός αγορητής
του ΛΑΟΣ κ. Μαυρουδής Βορίδης έχει το λόγο.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µην
αναφερθώ εκτεταµένα στα τετριµµένα ότι αυτό είναι ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο έχει πολλά διαφορετικά και ασύνδετα µεταξύ
τους κεφάλαια. Η µόνη σύνδεση που έχουν αυτά τα κεφάλαια
µεταξύ τους είναι ότι αφορούν το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης. Μά-
λιστα, εδώ έρχεται και µια τροπολογία εξαιρετικά σηµαντική και
ενδιαφέρουσα, που έρχεται µε πρωτοβουλία του Υπουργείου
Εσωτερικών.

Θα πω κατευθείαν ότι αυτό το σχέδιο νόµου ρυθµίζει πολλά
και σηµαντικά θέµατα και ορισµένα από αυτά θεωρώ ότι αδικού-
νται στη δηµόσια συζήτηση ακριβώς γιατί γίνεται µε αυτόν το συ-
νοπτικό τρόπο. Θα έπρεπε να συζητήσουµε πολύ περισσότερο
και πολύ πιο εκτεταµένα το θέµα του Ελεγκτικού Συνεδρίου, τα
ζητήµατα της επιτάχυνσης της διοικητικής δικαιοσύνης. ∆εν θα
µπορέσουµε να το κάνουµε, γιατί υπάρχουν πιο έντονα πολιτικά
ζητήµατα τα οποία θα πρέπει να αντιµετωπιστούν στην παρούσα
φάση.

Εισάγετε, ωστόσο, σε αυτό το σχέδιο νόµου την αναδιοργά-
νωση της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας. Το ερώτηµα είναι τι είναι
εκείνο που σας ώθησε σε αυτήν την αναδιοργάνωση. Οι ιατρο-
δικαστικές υπηρεσίες λειτουργούν. Το πρόβληµα αυτήν τη
στιγµή στην Ελλάδα δεν είναι η κακή οργάνωσή τους, αλλά είναι
η κακή υποδοµή τους, το γεγονός ότι αυτήν τη στιγµή στην
Αθήνα δεν υπάρχει καν νεκροτοµείο. Λόγω του εµπρησµού του
κτηρίου της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας δεν λειτουργεί µε επάρ-
κεια η Κεντρική Ιατροδικαστική Υπηρεσία. Το βασικό, λοιπόν,
πρόβληµα είναι πρόβληµα υποδοµών. Αυτό πρέπει να λυθεί και
αυτό δεν είναι ζήτηµα αναδιοργάνωσης της Ιατροδικαστικής
Υπηρεσίας, αλλά είναι ζήτηµα διοικητικών πρωτοβουλιών. Τι θα

καλύψει τώρα εδώ η διοικητική αναδιοργάνωση της Ιατροδικα-
στικής Υπηρεσίας;

Επιτρέψτε µου εδώ να κάνω µία πονηρή σκέψη. Επισηµάνθηκε
κατά τη συζήτηση στην επιτροπή αλλά έχει παραµείνει. Επιµέ-
νετε στην αρχική σας ρύθµιση. Όταν τίθεται το ζήτηµα της επι-
λογής των προϊσταµένων, ακούστε τα κριτήρια που τίθενται. Για
την επιλογή στη θέση του προϊσταµένου της Ιατροδικαστικής
Υπηρεσίας Αθηνών λαµβάνονται υπ’ όψιν κατά κύριο λόγο τα
στοιχεία του προσωπικού µητρώου του κρινόµενου ιατροδικα-
στή. Ακούστε τώρα αντικειµενικά κριτήρια: Η άρτια επαγγελµα-
τική κατάρτιση και οι επιστηµονικές γνώσεις, η δραστηριότητα
στην Υπηρεσία –κάποιος είναι δραστήριος-, η ικανότητα ανάλη-
ψης πρωτοβουλιών, η ευχέρεια προγραµµατισµού και συντονι-
σµού, η ικανότητα παρακίνησης των υφισταµένων για την
επίτευξη στόχων.

Αφού έχει θέσει αυτά τα ενδιαφέροντα κριτήρια ο νοµοθέτης,
εν συνεχεία λέει, επίσης συνεκτιµώνται, η συµµετοχή σε προ-
γράµµατα µετεκπαίδευσης. Αυτό έπεται. Πρώτα θα εκτιµήσουµε
την ικανότητα παρακίνησης και µετά αν έχει κάποιος διδακτο-
ρικό, ας πούµε. Οι διδακτορικοί και µεταπτυχιακοί τίτλοι σπου-
δών που συνδέονται µε το γνωστικό αντικείµενο της
ιατροδικαστικής. Εδώ πάντως µπορεί να δηµιουργηθεί µία σκέψη
–δεν λέω ότι το σκεφτήκατε εσείς έτσι, αλλά κάποιος άλλος µπο-
ρεί να το σκεφτεί- ότι όλο αυτό είναι για να κάνετε αξιολογήσεις
οι οποίες είναι διάτρητες. Και επειδή δεν συνδέεται µε το πρό-
σωπό σας, γιατί η δική σας κρίση είναι πάντοτε ορθή και δικαία
και µονίµως αδιάβλητος, ωστόσο κάποιος επόµενος Υπουργός
µπορεί να το αξιοποιήσει αυτό για να κάνει κακή χρήση των συ-
γκεκριµένων διατάξεων. Εδώ, λοιπόν, αυτή η συγκεκριµένη ανα-
διοργάνωση τι εξυπηρετεί ειδικώς όταν είναι έτσι;

Εµείς δεν έχουµε πειστεί καθόλου για την αναγκαιότητα. Εί-
δαµε ότι και οι ιατροδικαστές δεν έχουν πειστεί για την αναγκαι-
ότητα και υπ’ αυτήν την έννοια όλο αυτό το κεφάλαιο σάς λέµε
ότι θα το καταψηφίσουµε. ∆εν βλέπουµε πού είναι το πρόβληµα
εδώ, τι επιτυγχάνεται µε αυτό και κυρίως θεωρούµε ότι εάν πραγ-
µατικά υπήρχε µία πρόθεση στην Κυβέρνηση να πάει σε µία δια-
φορετική κατεύθυνση, θα ξεκινούσε από τις υποδοµές.

∆εύτερο κεφάλαιο, µέτρα για τη βελτίωση του σωφρονιστικού
συστήµατος. Το σωφρονιστικό σύστηµα έχουµε πει ότι είναι ένα
τεράστιο ζήτηµα και είναι πολύ σηµαντικό να ξεκαθαρίσετε τη
φιλοσοφία σας. Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι βρίσκεστε σε
πολύ µεγάλη σύγχυση ως προς τη φιλοσοφία σας για το σω-
φρονιστικό σύστηµα.

Τι είναι εκείνο το οποίο πρέπει να κάνει το σωφρονιστικό σύ-
στηµα; Πρέπει να κάνει απλά πράγµατα. Πρέπει να κοιτάζει, αν-
θρώπους που είναι παραβατικοί, να τους εντάξει σε µία
διαδικασία µη παραβατικότητας. Αυτή είναι η βασική δουλειά του
σωφρονιστικού συστήµατος.

Καθίστε, λοιπόν, να σκεφθείτε προς αυτήν την κατεύθυνση τι
είναι αυτό που πρέπει να γίνει, πώς θα λειτουργήσουν οι φυλα-
κές, πώς θα λειτουργήσει η επανένταξή τους, πώς µέσα στις φυ-
λακές θα υπάρξει σωφρονισµός αντί να υπάρχει περαιτέρω
εγκληµατικότητα. Αυτά είναι τα βασικά ζητούµενα. Είναι µία µε-
γάλη συζήτηση και µία ολόκληρη επιστήµη το πώς γίνεται αυτό.

Προσέξτε, όµως: Ιδρύεται ένα κέντρο απεξάρτησης. Εµείς να
ψηφίσουµε την ίδρυση του κέντρου απεξάρτησης. Έχει καµµία
σηµασία; Φτιάξαµε τώρα τίποτα επειδή βάλαµε ένα άρθρο που
λέµε ότι ιδρύουµε ένα κέντρο απεξάρτησης;

Αυξάνετε τις θέσεις στο προσωπικό. Μπορεί να αξιοποιηθεί
καλά, µπορεί να αξιοποιηθεί κακά. Το βασικό ζήτηµα µε το θέµα
του προσωπικού είναι κυρίως πώς γίνεται η διαχείριση αυτού του
προσωπικού. ∆εν είναι ο αριθµός. Το έχω πει πάρα πολλές
φορές. Έχουµε πάρα πολλούς σε διάφορα επίπεδα. ∆εν είναι ότι
λείπει το προσωπικό, λείπει η ορθή του διαχείριση.

Ένταξη στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Εδώ αυτό, χωρίς επιφύ-
λαξη, είναι ένα σωστό µέτρο για τα θεραπευτικά καταστήµατα
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης.

Πάµε, όµως, στα επόµενα. Ρύθµιση του άρθρου 14. Λέτε εδώ
«Όσοι δεν την κατέβαλαν τη χρηµατική ποινή, δηλαδή την ποινή
φυλακίσεως που έχει µετατραπεί σε χρηµατική ποινή, λόγω αδυ-
ναµίας καταβολής του ποσού». Πώς θα κρίνει το δικαστήριο την
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αδυναµία, πώς θα τη διακριβώσει; Μετά τη διάταξη αυτή –επι-
τρέψτε µου- υπάρχει ένας, ο οποίος θα καταβάλει χρηµατική
ποινή;

Εγώ πάντως θα συµβούλευα –ειδικώς δε µετά τη βελτίωση που
κάνατε, πως µετά από εξάµηνο µπορεί να επανέλθει- όλους τους
εντολείς µου να µην πληρώσουν καµµία ποινή. Θα τους συµβού-
λευα να υποβάλουν αιτήσεις επικαλούµενοι αδυναµία πληρωµής.
Γιατί να πληρώσουν την ποινή; Τι σηµαίνει αδυναµία πληρωµής;
Πώς θα πειστεί το δικαστήριο ότι είναι έτσι ή αλλιώς; ∆εν έχετε
κανένα κριτήριο. Είναι προφανές ότι η έννοια της αδυναµίας είναι
τελείως αόριστη. Θα πρέπει να εξειδικεύεται κάθε φορά από τα
δικαστήρια και βεβαίως έτσι ανοίγει µία τεράστια πόρτα.

Ακούστε δε το ακόµη χειρότερο. Εξοµοιώνετε –εδώ θα µου
επιτρέψετε να πω ότι είναι προσέγγιση αδαούς αυτή- την πεντα-
ετή φυλάκιση µε την πενταετή κάθειρξη. Άνθρωποι που δεν γνω-
ρίζουν Ποινικό ∆ίκαιο λένε πέντε χρόνια είναι και αυτά, πέντε
είναι και εκείνα. Γιατί αυτά τα πέντε χρόνια της κάθειρξης να
έχουν χειρότερη µεταχείριση από τα πέντε χρόνια της φυλάκι-
σης; Έτσι σκέφτεται αυτός που δεν γνωρίζει.

∆εν γνωρίζει, λοιπόν, κάποιος ότι η φυλάκιση αποδίδεται στα
πληµµελήµατα που είναι µικρότερης ηθικοκοινωνικής απαξίας
αδικήµατα, η κάθειρξη δε στα κακουργήµατα που είναι µεγάλης
ηθικοκοινωνικής απαξίας αδικήµατα. Όταν λέει, λοιπόν, πεντα-
ετή κάθειρξη ο νοµοθέτης, δεν θέλει προφανώς ούτε να µπορούν
να εξαγοραστούν, ούτε να µπορούν να µετατραπούν ούτε τίποτα.
Θέλει να πάνε να εκτίσουν την ποινή φυλακίσεως, διότι οι πράξεις
αυτές είναι πράξεις µεγάλης ηθικοκοινωνικής απαξίας. Αυτό είναι
στοιχειώδες. Γιατί το εξοµοιώνετε; Τι λόγο έχει εδώ στα πλαίσια
του σωφρονισµού η εξοµοίωση;

Πάµε παρακάτω, για τις ναρκωτικές ουσίες. Σας τα είχαµε πει
και την προηγούµενη φορά. Ανατρέξτε στα Πρακτικά. Σας είπαµε
ότι ο επιµερισµός σε ποσότητες θα σας οδηγήσει σε αδιέξοδο.
Πότε το ψηφίσατε αυτό; Τη συγκεκριµένη τροποποίηση την ψη-
φίσατε το 2008. Αν θυµάµαι καλά και πότε είχε έρθει το νοµο-
σχέδιο, ήταν κοντά στο ∆εκέµβρη, ήταν τέλη του χρόνου.

«Πριν αλέκτορα φωνήσαι τρις…» έρχεστε και αυξάνετε την πο-
σότητα. Έχετε σοβαρή πολιτική για τα ναρκωτικά; Τι άλλαξε από
το Νοέµβριο που τα ψηφίζατε µέχρι σήµερα, που το τροποποιείτε
διπλασιάζοντας τις ποσότητες;

Ο κ. ∆ένδιας είναι γνωστός για την επιείκειά του σε δικαιο-
προληπτικό επίπεδο. Εποµένως δεν µπορεί να είναι αυτό. Ου-
σιαστικά κατανοούν την αδυναµία να λειτουργήσει η
συγκεκριµένη διάταξη και επίσης ότι η συγκεκριµένη διάταξη
στην πραγµατικότητα έχει οδηγήσει ήδη µέσα στις πιάτσες των
εµπόρων σε πολιτικές κατατµήσεως των ποσοτήτων τέτοιες,
ώστε όταν συλλαµβάνονται να επικαλούνται ότι είναι διά ιδίαν
χρήση.

Αυτό είναι το λάθος µε τις ποσότητες, ότι ουσιαστικά καθοδη-
γείς την εµπορία στον τρόπο µε τον οποίο θα χρησιµοποιεί τις
ποσότητες. Αυτό είναι το τεράστιο σφάλµα. Αυτό όµως είναι δο-
µικό σφάλµα.

Άκουσα εδώ τον ανθρωπισµό να εκφράζεται για εκείνες τις
νέες γυναίκες που κρατούνται µε τα παιδιά τους µέσα στη φυ-
λακή και οµολογώ ότι είναι πράγµατι µια πολύ σκληρή εικόνα ένα
παιδί µέσα στη φυλακή µαζί µε τη µητέρα του. ∆ιερωτώµαι τώρα:
Το έγκληµα το εξετάσαµε; ∆ιότι αυτές για να είναι µέσα στη φυ-
λακή σηµαίνει ότι έχουν διαπράξει κακουργηµατικές πράξεις σο-
βαρές. Στη φυλακή δεν µπαίνει ο κόσµος έτσι, δεν µπαίνει
εύκολα. Εάν, λοιπόν, κάποια πωλεί και εµπορεύεται ναρκωτικά
και έχει ένα παιδάκι τριών ετών, αυτό είναι λόγος για επιεική αντι-
µετώπιση; Να αφήσουµε τα ναρκωτικά; Να πάµε σε άλλα αδική-
µατα: Για µαστροπεία, για σωµατεµπορία. Η άλλη λοιπόν, όταν
κάνει τέτοια βαριά αδικήµατα η ιδία, το παιδάκι της δεν το σκέ-
φθηκε; ∆ιότι εγώ θα σας πω ότι αυτό, δηλαδή µια τέτοια συµπε-
ριφορά, µπορεί να αποτελεί λόγο για αφαίρεση της επιµέλειας,
για κακή γονική µέριµνα. Αυτό αποτελεί λόγο ώστε να µην δικαι-
ούται ένας άνθρωπος, ο οποίος κάνει τέτοιες πράξεις, να κάθε-
ται να µεγαλώνει παιδί. Εδώ, λοιπόν, το µετατρέπουµε σ’ αυτό.
Και βεβαίως ακούστηκε το επιχείρηµα –και δικαίως και ορθώς
ακούστηκε- «γιατί όχι και τον πατέρα;» Γιατί όχι και τον πατέρα;
Γιατί µόνο η µητέρα; Ο πατέρας δεν έχει σχέση µε το παιδί του;

Κι ο πατέρας λοιπόν. Να το εντάξουµε και να το διευρύνουµε.
Και κατ’ αποτέλεσµα έτσι θα λειτουργήσει αυτή η διάταξη.

∆εν θα πάω στα υπηρεσιακά -θεωρώ ότι είναι επιµέρους, θα τα
πούµε στις επιµέρους διατάξεις- και αφήνω βεβαίως και το ευ-
χολόγιο, το οποίο το έχουµε ακούσει δεκαεφτά φορές, περί δια-
χωρισµού των σωφρονιστικών καταστηµάτων. Αυτό είναι ένα
από τα ωραία και µεγάλα ανέκδοτα της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας:
ο διαχωρισµός των κρατουµένων! Το ακούµε από τα χρόνια του
πανεπιστηµίου ότι πρέπει να γίνεται διαχωρισµός των κρατου-
µένων και συνεχίζουµε να το λέµε. Μακάρι να γίνουν όλα αυτά,
δεν λέω ότι είναι κακό, αλλά εν πάση περιπτώσει, δεν είναι εκεί
το ζήτηµα.

Αφήνω τα θέµατα των επισκέψεων στην φυλακή για την
αυριανή ηµέρα και πηγαίνω στο τρίτο κεφάλαιο που αφορά τη
διασφάλιση της κοινωνικής ειρήνης. Κύριε Υπουργέ, εγώ είπα
εξαρχής ότι αυτό, δηλαδή την επαύξηση του αξιοποίνου για
όσους φορούν κουκούλα, το εκλαµβάνω κυρίως στο επίπεδο
µιας σηµειολογίας, µιας συµβολικής της αντιµετώπισης αυτών
των ακροτήτων που ζήσαµε το ∆εκέµβριο. Το καταλαβαίνω έτσι
και υπ’ αυτή την έννοια είµαστε θετικοί.

Πάµε όµως παραπέρα. ∆εν κατάλαβα την πρόθεση της Κυ-
βερνήσεως. Εµείς καταθέσαµε µια συγκεκριµένη πρόταση και
αυτή ήταν: «Κάντε το «ιδιώνυµο»». ∆εν το καταθέσαµε γιατί εί-
µαστε κακοί ή γιατί είµαστε σκληροί ή γιατί θέλουµε να φαινό-
µαστε έτσι. Το καταθέσαµε για πρακτικούς λόγους.

Ποιο είναι το πρόβληµά σας µε την κουκούλα, κύριε Υπουργέ;
Ποιο είναι το πρόβληµα της Ελληνικής Αστυνοµίας; Ποιο είναι

το πρόβληµα του κράτους µε την κουκούλα; Είναι το ότι ο δρά-
στης αυτών των πράξεων δεν µπορεί να συλληφθεί γιατί ακρι-
βώς δεν τον βλέπουµε. Ο στόχος του, αποκρύβοντας τα
χαρακτηριστικά του, είναι να αποφύγει τη σύλληψη και την τι-
µωρία. Μάλιστα. Μπορώ να ρωτήσω πώς µε την επαύξηση του
αξιοποίνου επιτυγχάνετε τη σύλληψη; Τι σχέση έχει το ένα µε το
άλλο;

Το πρόβληµα δεν είναι ότι είναι µια βαριά αντικοινωνική πράξη
αυτή κάθ’ αυτή η κουκούλα. Βαριά αντικοινωνική πράξη είναι η
κουκούλα σε συνδυασµό µε την τέλεση του αδικήµατος. Αν δεν
δώσετε τη δυνατότητα να συλληφθούν τη στιγµή που προετοι-
µάζεται η πράξη, δηλαδή τη στιγµή που διαδηλώνουν ακόµα και
αν φορέσανε την κουκούλα, που σηµαίνει ότι ετοιµάζονται για
ενέργειες, άρα προσπαθώντας να προλάβει η Αστυνοµία την
αξιόποινη δράση τους, αυτή που έχει φανερωθεί µε το που φό-
ρεσαν την κουκούλα, να έχει τη δυνατότητα να συλληφθούν -
αυτό είναι το «ιδιώνυµο», εκεί υπάρχει η ηθικοκοινωνική απαξία-
τότε µε συγχωρείτε αλλά πότε θα τους πιάσετε; Αφού τα έχουν
σπάσει, αφού τα έχουν κάψει;

Μα, τότε ούτως ή άλλως µπορείτε να τους πιάσετε. Μα, ούτως
ή άλλως χρησιµοποίησαν κακουργηµατικά εκρηκτικά. Ούτως ή
άλλως έκαναν διακεκριµένες φθορές. Ούτως ή άλλως έκαναν
απρόκλητα σωµατικές βλάβες και ορισµένες και βαριές σκοπού-
µενες. Τα έχουµε πια όλα αυτά! Τα έχουν κάνει!

Τι το χρειαζόµαστε το παραπάνω; Για να είναι –θα µου πείτε-
βαρύτερη η τιµωρία. Θα τους αποτρέψει αυτή η ρύθµιση; ∆η-
λαδή, κάποιος ο οποίος αποφάσισε να ενωθεί, να τα κάψει, να
λεηλατήσει, να τα σπάσει, έχει κάνει εγκληµατική οργάνωση, τα
έχει κάνει όλα αυτά, θα πει «αφού αποφάσισα να τα κάνω όλα
αυτά, τώρα ας µην βάλω την κουκούλα µήπως και τιµωρηθώ βα-
ρύτερα». Αυτό θα πει; Έτσι θα λειτουργήσει η συγκεκριµένη ρύθ-
µιση;

Τι είναι αυτά; Κάντε το ιδιώνυµο. Αυτή είναι η αποτελεσµατική
αντιµετώπιση! Αυτοτελής ηθικοκοινωνική απαξία. Εδώ δεν πρό-
κειται να λειτουργήσει καθόλου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα δυο λεπτά
ακόµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ συνεχί-
στε.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Επιτρέψτε µου να πω κάτι ακόµα και να τελειώσω ως προς το

θέµα αυτό. Εµείς είπαµε ότι θα ψηφίσουµε αυτή τη ρύθµιση.

456 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



Εκτός κι αν αποφασίσετε να τη βελτιώσετε, οπότε θα την ψηφί-
σουµε πανηγυρικότερα. Αλλά, εν πάση περιπτώσει, λέω ξανά ότι
στην κατεύθυνση του να αντιµετωπίσουµε πραγµατικά το συ-
γκεκριµένο πρόβληµα, οφείλω να πω ότι το ψηφίζουµε. Είναι θε-
τικότερη η ρύθµιση απ’ αυτή που ήταν πριν.

Όµως, να µην παραπλανηθεί κανείς από εµάς. Τα γεγονότα
του ∆εκεµβρίου δεν αντιµετωπίζονται µόνο σε ένα επίπεδο κα-
ταστολής. Το, δε, πρόβληµα του ∆εκεµβρίου δεν ήταν η έλλειψη
νοµοθεσίας. Το πρόβληµα του ∆εκεµβρίου ήταν η αµυντική Αστυ-
νοµία. Αυτό ήταν το πρόβληµα του ∆εκεµβρίου!

Το πρόβληµα του ∆εκεµβρίου δεν ήταν ότι δεν είχατε ποινικό
οπλοστάσιο. Το πρόβληµα του ∆εκεµβρίου ήταν ότι αποφασί-
σατε να κατεβάσετε τα χέρια και να παραδώσετε την Αθήνα στις
ορδές των βαρβάρων. Αυτό ήταν το πρόβληµα του ∆εκεµβρίου!

Άρα, λοιπόν, στην πραγµατικότητα, δεν πρόκειται να λυθεί
αυτό ούτε και να κοροϊδέψετε κανέναν ούτε και την κοινή γνώµη,
µέχρις ότου να δουν αποτελεσµατική και πραγµατική αστυνό-
µευση! Μέχρι τότε δεν έχετε κάνει τίποτε! ∆εν µετρά υπέρ σας.

Πάµε τώρα σε κάτι ακόµα. Φέρνετε εδώ τις ρυθµίσεις που προ-
σπαθούν να αντιµετωπίσουν κυρίως τη λαθροµετανάστευση. Για
να συνεννοούµαστε σ’ αυτή την Αίθουσα, µιλά για τη διοικητική
απέλαση εδώ. Όλες οι ρυθµίσεις αφορούν στη διοικητική απέ-
λαση. Άρα, δεν δηµιουργούν κανένα πρόβληµα συνταγµατικό-
τητας και κανένα πρόβληµα νοµιµότητας. Μια χαρά
συνταγµατικότατες είναι οι ρυθµίσεις και είναι ξεκάθαρο το ζή-
τηµα ως προς τις συνέπειές του.

Όσον αφορά δε την ερµηνεία που γίνεται εδώ για την ποινική
δίωξη –δηλαδή, τι;- ότι ο αλλοδαπός θεωρείται επικίνδυνος για τη
δηµόσια τάξη και ασφάλεια, όταν ασκηθεί σε βάρος του ποινική
δίωξη, τι κάνει; Είναι µια συγκεκριµένη κατεύθυνση προς τις δι-
οικητικές αρχές. «Πότε, κύριοι, πρέπει να επιβάλλετε τη διοικη-
τική απέλαση; Όταν γίνει αυτό.»

Να πω κάτι; ∆ιότι ετέθησαν ερωτήµατα. Παραδείγµατος χάριν,
στο νόµιµο ή στον παράνοµο µετανάστη; Ποιον παράνοµο; Ο πα-
ράνοµος απελαύνεται διοικητικώς ούτως ή άλλως. Κύρωση για
την παράνοµη παραµονή στη χώρα και την παράνοµη είσοδο στη
χώρα, σε διοικητικό επίπεδο, είναι διοικητική απέλαση.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ: Όχι!
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Βεβαίως και είναι! Για την είσοδο;

Είναι 100%.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ: Αφού εισέλθει.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Από τη στιγµή που εισέλθει. Αφού

προϋποθέτει απόδειξη...
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ: Ως πού...;
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Άλλο είναι αυτό. Τεχνικό θέµα.
Όλη πάλι η συζήτηση εδώ δεν έχει τόσο µεγάλη σηµασία,

παρά µόνο ως προς το αν θα υπάρξει η πραγµατική πολιτική βού-
ληση να πάµε σε πολιτικές επαναπατρισµού και επαναπροωθή-
σεως. Το νοµοθετικό πλαίσιο, για µια ακόµη φορά, υπάρχει.
Επαναλαµβάνω, για µια ακόµη φορά υπάρχει.

Η πρόσθετη ρύθµιση που υπάρχει εδώ και η οποία είναι αξιό-
λογη και σηµαντική –που απ’ ό,τι αντελήφθην δεν την πιστώνεστε
εσείς ως εκπρόσωπος της Κυβερνήσεως, αλλά το Υπουργείο
Εσωτερικών- είναι η επέκταση της περιόδου της κρατήσεως στο
δωδεκάµηνο. Σηµαντικό. Αυτό πράγµατι είναι σηµαντικό.

Να κάνετε όµως και κάτι άλλο; Θέλετε να αρχίσετε να διεκπε-
ραιώνετε καµµία αίτηση για πολιτικό άσυλο που κρατάνε τώρα
δύο χρόνια και τους έχουµε εδώ δύο χρόνια να περιµένουν µέχρι
να τους απορρίψετε τις αιτήσεις για πολιτικό άσυλο; Θέλετε να
κάνετε καµµία υπηρεσία …

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Βορίδη, πα-
ρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ ιδιαιτέρως για την ανοχή
σας, κύριε Πρόεδρε και τελειώνω αµέσως.

Οµοίως θετική και θα την υπερψηφίσουµε, είναι ότι κάνατε κα-
κουργηµατική την πράξη της διακινήσεως. Και επειδή ακούστη-
καν επιφυλάξεις για την εφαρµογή της και ότι δήθεν αθώοι και
άσχετοι άνθρωποι θα τιµωρηθούν, θα πω ότι γι’ αυτό έχουµε τα
δικαστήρια προκειµένου να εξειδικεύουν και να κρίνουν τις κα-
τηγορίες. Κανείς αθώος, εν πάση περιπτώσει στο µέτρο του δυ-
νατού, δεν πρόκειται να τιµωρηθεί.

Επί της αρχής, λοιπόν, θα καταψηφίσουµε το σχέδιο νόµου κυ-
ρίως γιατί δεν έχει αρχή και κυρίως διότι έτσι όπως το φέρνετε
όλο µαζί, είναι προφανώς ότι µε άλλα συµφωνούµε και µε άλλα
διαφωνούµε. Και µιας και διαφωνούµε, θα επιλέξουµε τη διαφω-
νία και γι’ αυτό θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εισερχόµαστε τώρα
στον κατάλογο των συναδέλφων Βουλευτών που έχουν ζητήσει
το λόγο.

Η Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Όλγα Κεφαλογιάννη
έχει το λόγο.

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης αποτελεί µία αναγκαία
πολυεπίπεδη νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου. Το σύ-
νολο των σαράντα οκτώ άρθρων του περιλαµβάνει διατάξεις για
την αναδιοργάνωση της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας µε στόχο
την ενίσχυση της αποτελεσµατικότητάς της, την αναβάθµιση του
σωφρονιστικού συστήµατος µε έµφαση την κοινωνική επανέ-
νταξη των κρατουµένων, την προστασία της κοινωνικής ειρήνης
απέναντι σε κάθε µορφή ανεξέλεγκτης βίας και τέλος, για την
επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης στο Συµβούλιο της
Επικρατείας.

Στο πλαίσιο της πρώτης δέσµης µέτρων επιδιώκουµε µε το
παρόν σχέδιο νόµου την καλύτερη διοικητική οργάνωση και την
πιο αποτελεσµατική λειτουργία της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας.
Στο πρώτο κεφάλαιο, µεταξύ των άλλων, προβλέπεται η οργά-
νωση των ιατροδικαστικών υπηρεσιών σε µία συγκροτηµένη
υπηρεσία µε την αναγωγή της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας Αθη-
νών σε Κεντρική Υπηρεσία η οποία θα ελέγχει, θα εποπτεύει και
θα συντονίζει το έργο όλων των τοπικών και περιφερειακών ια-
τροδικαστικών υπηρεσιών. Καθορίζονται οι αναγκαίες οργανικές
θέσεις για την εύρυθµη λειτουργία της Ιατροδικαστικής Υπηρε-
σίας και προσδιορίζεται το αντικείµενο αρµοδιότητας των ια-
τροδικαστικών υπηρεσιών, καθώς επίσης, τίθενται οι όροι υπό
τους οποίους µπορεί να ανατεθεί η διενέργεια ιατροδικαστικής
πράξης σε άλλη κατάλληλη δηµόσια υπηρεσία.

Αναφορικά µε τη δεύτερη δέσµη µέτρων για τη βελτίωση του
σωφρονιστικού συστήµατος υπογραµµίζω κατ’ αρχάς ότι το
παρόν σχέδιο νόµου έρχεται σε συνέχεια του πρόσφατου νόµου
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης µεταξύ των άλλων και για τη βελ-
τίωση των συνθηκών διαβίωσης και την αποσυµφόρηση των κα-
ταστηµάτων κράτησης µε το οποίο κάναµε ένα πρώτο σηµαντικό
βήµα για τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης των υπεράριθ-
µων κρατουµένων στις φυλακές της χώρας.

Σήµερα µε το παρόν σχέδιο νόµου συνεχίζουµε αυτή την πο-
ρεία. Και εδώ, σ’ αυτό το σηµείο, εντοπίζεται η πρώτη µεγάλη
κοινωνική καινοτοµία του παρόντος νοµοσχεδίου. Στο πλαίσιο
προβλεπόµενων ρυθµίσεων µπαίνουν τα θεµέλια για την αποτε-
λεσµατική λειτουργία του Κέντρου Απεξάρτησης Τοξικοµανών
Κρατουµένων µε τον προσδιορισµό των θέσεων επιστηµονικού
και φυλακτικού προσωπικού. Προβλέπεται η δυνατότητα να
εφαρµοστούν σ’ αυτά τα κέντρα τα ειδικά προγράµµατα υποκα-
τάστασης που εφαρµόζει ο ΟΚΑΝΑ για τους µη κρατούµενους
τοξικοµανείς. Εντάσσονται στο ΕΣΥ τα θεραπευτικά καταστή-
µατα µε σκοπό να αναβαθµιστεί η ποιότητα της ιατροφαρµακευ-
τικής περίθαλψης των κρατουµένων. Παράλληλα -και αυτό
αποτελεί µία σηµαντική κοινωνική τοµή στο σωφρονιστικό σύ-
στηµα- στεκόµαστε µε ιδιαίτερη ευαισθησία στο ζήτηµα της µη-
τέρας κρατούµενης, προβλέποντας ότι όσες έχουν παιδιά έως
πέντε ετών µπορούν υπό προϋποθέσεις αντί της φυλάκισης να
προσφέρουν κοινωφελή εργασία.

Στο πλαίσιο της τρίτης δέσµης µέτρων για τη διασφάλιση της
κοινωνικής ειρήνης µεταξύ των άλλων, προστατεύουµε ως οφεί-
λουµε το αίσθηµα ασφάλειας των πολιτών, ένα αίσθηµα που θυ-
µίζω ότι αποτελεί ατοµικό δικαίωµα και δεν θα έπρεπε να
υπόκειται στο λαϊκισµό των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης.

Με το παρόν σχέδιο νόµου ορίζεται αυστηρότερη ποινική µε-
ταχείριση αυτών που ενεργούν µε καλυµµένα ή αλλοιωµένα τα
χαρακτηριστικά του προσώπου τους όταν τελούν εγκλήµατα βι-
αιοπραγίας σε δηµόσιες συναθροίσεις. Ακόµα µετατρέπεται σε
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κακούργηµα η συµµετοχή σωφρονιστικού ή αστυνοµικού υπαλ-
λήλου σε απόδραση και τίθενται αυστηρότατοι όροι στην απο-
τροπή αποδράσεων.

Τέλος, η τέταρτη δέσµη µέτρων προβλέπει µέτρα για αποτε-
λεσµατικότερη απονοµή δικαιοσύνης και ειδικότερα για την επι-
τάχυνση της δίκης στο Συµβούλιο της Επικρατείας.

Πριν κλείσω, θέλω να σταθώ στην τροπολογία που υποβλή-
θηκε από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και αφορά ένα σηµαντικό
θέµα που τίθεται σήµερα στην ελληνική κοινωνία, τις συνέπειες
της µη νόµιµης µετανάστευσης.

Είναι γνωστό ότι η ανεξέλεγκτη συσσώρευση µεταναστευτι-
κών πληθυσµών χωρίς άδεια παραµονής στη χώρα µας έχει προ-
καλέσει έντονα κοινωνικά προβλήµατα. Η παρούσα τροπολογία
αποτελεί µια ουσιαστική προσπάθεια να ανταποκριθούµε σε
αυτά. Επαναπροσδιορίζει τον όρο «επικίνδυνος για τη δηµόσια
ασφάλεια και τάξη αλλοδαπός». Παρατείνει το διάστηµα κράτη-
σης του ύποπτου φυγής ή επικίνδυνου για τη δηµόσια τάξη αλ-
λοδαπού στους έξι ή και δώδεκα µήνες µέχρι την έκδοσή του.

Και οι δύο αυτές διατάξεις αποσκοπούν στην αποκλιµάκωση
της βίας και της εγκληµατικότητας που καταλογίζεται σε παρά-
νοµους µετανάστες, κατ’ επέκταση στην αποκλιµάκωση των δυ-
σάρεστων κοινωνικών επιπτώσεων και τη σταδιακή
αποκατάσταση της κοινωνικής ισορροπίας.

Τέλος, η τροπολογία αυστηροποιεί τις ποινικές και διοικητικές
κυρώσεις για όσους µεταφέρουν παράνοµα µετανάστες στη
χώρα, µε σκοπό να ανακοπεί το σύγχρονο δουλεµπόριο που ακ-
µάζει σήµερα όχι µόνο στα σύνορα της Ελλάδας, αλλά ολόκλη-
ρης της Νοτιοανατολικής Ευρώπης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα έχει ξεκάθαρες, µεγάλες κοινωνικές προεκτάσεις. Παρά
την ανευθυνότητα, τον καιροσκοπισµό και το λαϊκισµό µε τον
οποίο αντιµετωπίζει τα θέµατα η Αντιπολίτευση, η Κυβέρνηση
δεν προτίθεται να αφήνει προβλήµατα να διαιωνίζονται.

Γνωρίζουµε ότι η διαρκής βελτίωση των υπηρεσιών της δικαι-
οσύνης είναι καθήκον µας, η λειτουργία των κέντρων απεξάρτη-
σης στις φυλακές και η πρόνοια για τις κρατούµενες µητέρες
είναι αναγκαία για ένα κράτος που θέλει να λογίζεται πως είναι
σύγχρονο και προοδευτικό.

Η λήψη µέτρων για την πιο αποτελεσµατική διεκπεραίωση του
έργου των σωφρονιστικών υπαλλήλων είναι απαραίτητη για την
ορθή λειτουργία του σωφρονιστικού συστήµατος. Η λήψη µέ-
τρων για τη διασφάλιση της κοινωνικής ειρήνης είναι όχι απλώς
αναγκαία, αλλά απολύτως επιβεβληµένη, έπειτα από το κύµα
βίας που είδαµε να ξεσπά ανεξέλεγκτο σε ολόκληρη τη χώρα
πριν από µερικούς µήνες και έπειτα από τα µείζονα κοινωνικά
προβλήµατα που εµφανίστηκαν ως αποτέλεσµα της µη νόµιµης
µετανάστευσης.

Αυτά είναι µέτωπα που η Κυβέρνηση δε διανοείται να αφήσει
ανοικτά. Σε ένα σχέδιο νόµου δίνει πολλαπλές λύσεις για την
αντιµετώπισή τους, για πιο αποτελεσµατική δικαιοσύνη, για µια
πιο ειρηνική και πιο δίκαιη κοινωνία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Κωνσταντίνος Γείτονας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε άλλο ένα νοµοσχέ-

διο-σκούπα. Πρόκειται για συρραφή διατάξεων, κεφαλαίων, άρ-
θρων άσχετων µεταξύ τους. Είναι πια σύνδροµο κυβερνητικό η
υποβάθµιση του νοµοθετικού έργου.

Αρχή δεν υπάρχει στο νοµοσχέδιο. ∆ε διατρέχει αρχή το νο-
µοσχέδιο για να τοποθετηθεί κανένας επί της αρχής. Έτσι θα
αναφερθώ σε ορισµένα ζητήµατα αρχής και κυρίως όσον αφορά
τα θέµατα των ναρκωτικών, κύριε Υπουργέ. Και ξεκινάω πρώτα
µε την πολιτική σας για τα ναρκωτικά.

∆υστυχώς, τα τελευταία χρόνια υπάρχει πλήρης απορρύθµιση
της πολιτικής για τα ναρκωτικά. Το εθνικό σχέδιο δράσης βρί-
σκεται ακόµα σε διαβούλευση, ατέρµονη η διαβούλευση, παρ’
όλο που είναι και υποχρέωσή µας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Η Κυβέρνηση κινείται χωρίς πλάνο δράσεων και δε διαθέτει τους
απαραίτητους πόρους. Όλες οι µονάδες και οι υπηρεσίες που

ασχολούνται µε ναρκωτικά λειτουργούν στο κόκκινο, υποχρηµα-
τοδοτούνται. Ο εγγεγραµµένος προϋπολογισµός στον ΟΚΑΝΑ
για το 2009 προβλέπει µόνο 32.000.000 ευρώ, ποσό που µετά
βίας φτάνει για τα λειτουργικά έξοδα.

Όλα, λοιπόν, είναι στον αέρα και αυτό φαίνεται από τη λίστα
αναµονής των χρηστών για υποκατάστατα που έχει διπλασιαστεί
-φτάνει τους πέντε χιλιάδες σήµερα- ενώ παράλληλα, κύριε
Υπουργέ ∆ικαιοσύνης, το παράνοµο εµπόριο υποκαταστάτων
ανθεί και τα παράνοµα ιδιωτικά κέντρα απεξάρτησης -που «που-
λάνε» απεξάρτηση- ξεφυτρώνουν σαν µανιτάρια, θέτοντας σε κίν-
δυνο ζωές παιδιών.

Γιατί τα λέω αυτά; ∆ιότι και η κατάσταση µε τους φυλακισµέ-
νους τοξικοµανείς είναι πραγµατικά τραγική.

Και θα ήθελα να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ. Με το άρθρο 11
έρχεστε τώρα να βάλετε όρους λειτουργίας σε µια µονάδα που
ήταν έτοιµη από το 2004 και δεν λειτουργεί στο Κέντρο Απεξάρ-
τησης Τοξικοµανών στην Κασσάνδρα- και να ιδρύσετε και µια
νέα, χωρίς, µάλιστα, να µας λέτε µε ποιους όρους και ποια θα
είναι η έδρα της!

Όµως, πριν προχωρήσω σ’ αυτό, ερωτώ: Η Μονάδα Απεξάρ-
τησης στον Ελαιώνα Θηβών, η οποία προβλεπόταν να έχει τρια-
κόσιες θέσεις –και έχει τη δυνατότητα να έχει τριακόσιες θέσεις-
γιατί λειτουργεί µε ογδόντα; Πήγατε εκεί και τις γυναικείες φυ-
λακές.

Ενώ, λοιπόν, ουσιαστικά απαξιώνετε και δεν λειτουργείτε έτοι-
µες και δεν αναπτύσσετεσε πλήρη δυναµικότητα υπάρχουσες
δοµές, τώρα εξαγγέλλετε νέες δοµές στον αέρα. Αυτό κάνετε µε
το άρθρο 11. Εδώ οφείλετε µία απάντηση. Γι’ αυτό µίλησα για
πλήρη απορρύθµιση της πολιτικής για ναρκωτικά απ’ την Κυ-
βέρνησή σας.

Έρχοµαι τώρα στην άλλη διάταξη που έχει σχέση πάλι µε τα
ναρκωτικά, θέµα στο οποίο αναφέρθηκε προηγουµένως και ο κ.
Βορίδης. Με το άρθρο 15 επανακαθορίζονται πιο ελαστικά –δη-
λαδή αυξάνονται οι µικροποσότητες που συνιστούν «προσωπική
χρήση».

Εγώ προσωπικά θα έλεγα το εξής: Εντάξει, κανένας δεν θα
µπορούσε να έχει αντίρρηση σ’ αυτό. Οδηγεί όµως σε λύση; Όχι.
∆εν λύνεται το πρόβληµα µε τις ποσότητες. Η ουσία του προ-
βλήµατος, κύριε Υπουργέ –και µιλώ µετά λόγου γνώσεως ως
πρώην Υπουργός Υγείας- είναι αλλού. Η ουσία του προβλήµα-
τος σε σχέση µε το χρήστη είναι στη συνολική επιστηµονική αξιο-
λόγηση και σχετική εκτίµηση του χρήστη, προκειµένου να
θεωρηθεί ως χρήστης και να παραπεµφθεί σε θεραπευτικό πρό-
γραµµα, αντί για τη φυλακή.

Όµως, αυτό, δηλαδή η εκτίµηση του χρήστη –προσέξτε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι- προϋποθέτει πραγµατογνωµοσύνη
των ειδικών. Η πραγµατογνωµοσύνη, κύριε Υπουργέ, αναφέρεται
ρητά ως υποχρέωση στο ν. 3459/2006 που κωδικοποίησε όλη τη
νοµοθεσία για τα ναρκωτικά. Αναφέροµαι στο άρθρο 3. Όπως
αναφέρεται εκεί, «ο ενεργών την προανάκριση ή την κύρια ανά-
κριση, εφόσον ο συλληφθείς δηλώνει ότι είναι τοξικοµανής, δια-
τάσσει την πραγµατογνωµοσύνη εντός είκοσι τεσσάρων ωρών»
και µάλιστα εντός σαράντα οκτώ ωρών» επιβάλλει να υπάρχει η
σχετική έκθεση.

Εδώ, λοιπόν, βρίσκεται η ουσία του θέµατος. Εφόσον παρα-
κάµπτεται αυτό το οποίο είναι ουσιαστικό, δηλαδή η πραγµατο-
γνωµοσύνη για να προσδιοριστεί επιστηµονικά αν είναι ο
χρήστης ή όχι, επιχειρούµε λανθασµένα µε τις ποσότητες να λύ-
σουµε το θέµα. ∆εν λύνεται και µπορούµε να οδηγηθούµε σ’ έναν
φαύλο κύκλο.

Στο λίγο χρόνο που έχω, όσον αφορά στο άρθρο 13 και στην
ένταξη των Μονάδων των Ειδικών Θεραπευτηρίων του Υπουρ-
γείου ∆ικαιοσύνης στο ΕΣΥ. Θα µπορούσε να πει κανένας ότι
αυτό είναι σε σωστή κατεύθυνση. Όµως, κύριε Υπουργέ, αρκεί να
µη µείνει στα χαρτιά. Και φοβάµαι ότι θα µείνει στα χαρτιά γιατί
πραγµατικά το Υπουργείο Υγείας είναι «στο κόκκινο» από πλευ-
ράς Προϋπολογισµού, δεν µπορεί να αντιµετωπίσει δικές του
ανάγκες. Εάν παίρνει τώρα νέες αρµοδιότητες και δεν πάρει αντί-
στοιχους πόρους, πάλι δεν θα κάνουµε τίποτα.

Εποµένως, είναι σωστό να αλλάξει το καθεστώς, είναι προς τη
θετική κατεύθυνση και εγώ συµφωνώ διότι, πραγµατικά, η κατά-

458 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



σταση είναι άθλια. Γίνεται ουσιαστικά σήµερα εµπόριο πιστοποι-
ητικών. Ξέρουµε τι ρόλο παίζουν οι µονάδες σήµερα και αναφέ-
ροµαι και στην ψυχιατρική µονάδα και στο νοσοκοµείο. ∆εν
υπάρχει καµµία ιατρική κάλυψη για τα µεταδοτικά νοσήµατα που
έχουν σχέση µε την εξάρτηση ούτε ψυχιατρική κάλυψη για τους
κρατούµενους που απαιτείται µάλιστα σε εικοσιτετράωρη βάση.

Είναι σωστή, λοιπόν, η κατεύθυνση, αλλά αν δεν εξασφαλι-
στούν οι πόροι, θα έχουµε πάλι ένα ιδιότυπο καθεστώς και θα
µείνει και αυτή η πρωτοβουλία στα χαρτιά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε –για να είµαι εντάξει στο χρόνο µου-
κάνοντας µία σύντοµη αναφορά στα µέτρα «διασφάλισης της κοι-
νωνικής ειρήνης».

Θέλω να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι νοµοθετείτε εν θερµώ και
µε κίνητρο τον εντυπωσιασµό και τον κατευνασµό της λαϊκής
αγανάκτησης της κοινής γνώµης από την ανασφάλεια που νιώ-
θουν. Με κουκούλες ή όχι, το ζήτηµα είναι να συλλαµβάνεται ο
δράστης. Αν δεν συλλαµβάνεται, είτε φοράει είτε δεν φοράει
κουκούλα, δεν τρέχει τίποτα, δεν αλλάζει τίποτα.

Και εδώ, κύριε Υπουργέ, το θέµα τον ∆εκέµβρη δεν ήταν οι
κουκούλες. Το πρόβληµα του ∆εκέµβρη ήταν ότι το κράτος «σή-
κωσε τα χέρια», έριξε «τις ασπίδες» η αστυνοµία κατ’ εντολήν.
Και αυτό πρέπει να το καταλάβουµε. Πληρώνουµε, δηλαδή, στα
θέµατα της ασφάλειας, τα επίχειρα της ανερµάτιστης πολιτικής
της Κυβέρνησης που έδωσε λάθος µηνύµατα σε αστυνοµικούς,
οδήγησε σε χαλαρότητα, ανέτρεψε σύγχρονους σχεδιασµούς,
αποδυνάµωσε µάχιµους µηχανισµούς απέναντι στο έγκληµα.

∆υστυχώς, το έγκληµα δεν αστειεύεται, κύριε Υπουργέ, αλλά
τιµωρεί και οργανώνεται πιο γρήγορα, όταν µάλιστα η Αστυνοµία
αποδιοργανώνεται και χαλαρώνει.

Και ο νέος και ιδιαίτερα απειλητικός και επικίνδυνος κύκλος
της τροµοκρατίας –και µ’ αυτό τελειώνω- πρέπει και µπορεί να
σπάσει εν τη γενέσει του. Τώρα πριν είναι αργά, µε συντονισµέ-
νες ενέργειες και άµεση ανασυγκρότηση της Αντιτροµοκρατικής.

Ασφαλώς µετράει πολύ η στάση της κοινωνίας, η οποία θα
πρέπει να παραµείνει οµόθυµη, αλλά η ευθύνη ανήκει στις αρ-
µόδιες αρχές και στην Κυβέρνηση που πρέπει να δράσουν µε
σχέδιο και µε τη µέγιστη αποτελεσµατικότητα. ∆ιότι αν γίνουν
πάλι λάθη ανάλογα µε όσα έγιναν ιδιαίτερα στην περίοδο 1974-
1981 –και ο νοών νοείτω τι εννοώ- σε σχέση µε την τροµοκρατία,
θα πληρώσουµε ξανά µεγάλο κόστος. Πριν είναι πολύ αργά, συ-
νέλθετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΛΑΟΣ κ. Άδωνις Γεωργιάδης.

Κύριε Γεωργιάδη, εκ µέρους και όλων των συναδέλφων σας
ευχόµαστε τις πιο θερµές µας ευχές για το γάµο σας που πραγ-
µατοποιήθηκε χθες. Σας ευχόµαστε ευτυχισµένη ζωή.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε, όπως και όλους τους συναδέλφους για τις ευχές τους.

Κύριε Υπουργέ, θα µπω κατ’ευθείαν στο θέµα. ∆εν θα ερχό-
µουν να µιλήσω στο Κοινοβούλιο σήµερα πρώτη µέρα µετά το
γάµο µου εάν δεν υπήρχε ένα θέµα τόσο πολύ ενδιαφέρον και αν
δεν πίστευα, πραγµατικά, ότι είστε ιδιαιτέρως οξυδερκής. Οπότε,
δεν θεωρώ το χρόνο µου χαµένο.

Θέλω, λοιπόν, να πάω κατ’ ευθείαν στο σηµείο που µε ενδια-
φέρει. Όλα τα πρώτα, τα περί Ιατροδικαστικής, τα είπε ο Μάκης
ο Βορίδης πάρα πολύ καλά και µε καλύπτουν απόλυτα.

Πάµε, λοιπόν, στο τρίτο κεφάλαιο περί διασφαλίσεως της κοι-
νωνικής ειρήνης.

Νοµίζω ότι ο Τεγκ Σιάο Πινγκ είχε πει «µαύρη γάτα, άσπρη
γάτα δεν έχει σηµασία, αρκεί να πιάνει τα ποντίκια». Τι εννοεί ο
µέγας κοµµουνιστής, ηγέτης της Κίνας, κύριοι του ΚΚΕ; Εννοεί
ότι η ουσία στην πολιτική είναι να έχουµε αποτέλεσµα. Ο λόγος
που ερχόµαστε εδώ δεν είναι για να χάνουµε το χρόνο µας, αλλά
για να λύνουµε προβλήµατα.

Θέλω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, όταν θα σας ακούσω να µας µι-
λάτε, να µας εξηγήσετε πρακτικά µε ποιον ακριβώς τρόπο η ρύθ-
µιση που φέρνετε για τις κουκούλες θα φτάσει να βοηθήσει την

Ελληνική Αστυνοµία να συλλάβει έστω και έναν επιπλέον κου-
κουλοφόρο από όσους έχει συλλάβει µέχρι σήµερα. Θέλω να µας
πείτε συγκεκριµένα. Να µας πείτε, δηλαδή, ότι λόγω αυτής της
διάταξης, περιµένουµε ότι αύριο, από εκεί που δεν πιάναµε µέχρι
σήµερα κανέναν, θα πιάσουµε πέντε, δέκα, δεκαπέντε.

Και έρχοµαι τώρα λίγο στην ιστορία, σε ένα θέµα που έχει εν-
διαφέρον.

Ο Γιώργος Καρατζαφέρης από αυτό εδώ το Βήµα, το ∆εκέµ-
βριο, κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, είπε για πρώτη
φορά ότι η χρήση της κουκούλας στις διαδηλώσεις πρέπει να
γίνει ιδιώνυµο αδίκηµα. Ποιος ήταν ο λόγος; Ο λόγος είναι απλός
και τον εξήγησε πολύ ωραία ο Μάκης ο Βορίδης, διότι η Αστυ-
νοµία πρέπει να µπορεί να προλαµβάνει το έγκληµα. Αυτή είναι
η όλη ουσία. Πώς µπορεί να προλαµβάνει το έγκληµα η Αστυνο-
µία;

Για ποιο λόγο κάποιος διαδηλωτής σήµερα στη δηµοκρατική
Ελλάδα πάει να βάλει κουκούλα συµµετέχοντας σε µία διαδή-
λωση; Πιστεύει κανένας στ’ αλήθεια -πλην του ΚΚΕ για τους δι-
κούς του λόγους- ότι σήµερα στην Ελλάδα υφίστανται πολιτικές
διώξεις και ότι έχει κάποιον άλλο λόγο πλην τού να εγκληµατή-
σει κάποιος που συµµετέχει σε µία διαδήλωση και βάζει κου-
κούλα; Όχι.

Όµως, όταν έκανε αυτή τη δήλωση ο Γιώργος Καρατζαφέρης
από εδώ –δείτε πόσο ενδιαφέρον έχει η εξέλιξη- βγήκε ο κ. Αλα-
βάνος –ο «κυρ Μανώλης» του Συνασπισµού -και είπε, λοιπόν, ότι
είναι αστεία πράγµατα και να µην φοράµε κουκούλες και αν βγει
κάποιος και βρέχει και βάλει κουκούλα, θα τον συλλάβουν και
κάτι τέτοια.

Ένα λεπτό! Αν θυµάµαι δε καλά, κύριε Υπουργέ, είχατε κάνει
και εσείς κάποια στιγµή στη διαδροµή σας –ατυχώς- κάποιες σχε-
τικές δηλώσεις για το πόσο ακραίο µέτρο είναι το ιδιώνυµο της
κουκούλας.

∆είτε, όµως, τώρα την ιστορία της υποθέσεως που έχει εξαι-
ρετικό ενδιαφέρον.

Κύριοι συνάδελφοι, έχει εξαιρετικό ενδιαφέρον και θα ήθελα
να το ακούσετε.

Ας υποθέσουµε, λοιπόν, κ. Βορίδη, ότι για λόγους αρχής αυτή
η Κυβέρνηση του µεσαίου χώρου της Νέας ∆ηµοκρατίας αρνεί-
ται να συµπράξει µε οιονδήποτε φορέα ακραίων ιδεών και µάλι-
στα θεωρεί το ιδιώνυµο της κουκούλας ακραίο µέτρο. Πολύ
ωραία. Εγώ το δέχοµαι για λόγους αρχής και θέλω να πειστώ ότι
αυτό είναι το σηµείο της εκκίνησης σας.

∆εν περνάνε δύο µήνες από την ώρα που το είπε ο Καρατζα-
φέρης και περίπου είκοσι µέρες από τότε που κάνατε εσείς, κύριε
Υπουργέ, τις σχετικές δηλώσεις περί του ότι είναι ακραίο µέτρο
το ιδιώνυµο και ο Νικολά Σαρκοζί στη Γαλλία το ανακοίνωσε ∆ευ-
τέρα και την άλλη ∆ευτέρα το είχε φέρει νόµο να το ψηφίσει στη
Γαλλική Εθνοσυνέλευση.

Και είπε ο Νικολά Σαρκοζί ότι είναι ιδιώνυµο η χρήση της κου-
κούλας στις διαδηλώσεις και θα συλλαµβάνεται επί τόπου από τη
γαλλική αστυνοµία όστις φοράει κουκούλα στις διαδηλώσεις. ∆η-
λαδή αυτά που είπε ο κ. Καρατζαφέρης, εδώ, πριν από τρεις
µήνες και λέγατε διάφοροι ότι είναι ακραία και γελούσαν κάποιοι
του ΣΥΡΙΖΑ. Μετά τις ευρωεκλογές τα γελάκια κόπηκαν για ευ-
νόητους λόγους.

Ερώτηση: Αφού εσείς για λόγους αρχής δεν συνεργάζεστε µε
ακραίους τύπους, γιατί δεν ζητάτε την αποποµπή του Νικολά
Σαρκοζί από την ευρωκοινοβουλευτική σας οµάδα, κύριε
Υπουργέ; Να βγείτε µε θάρρος εσείς οι διαπρύσιοι κήρυκες της
δηµοκρατίας του µεσαίου χώρου να καταγγείλετε τον Πρόεδρο
της Γαλλικής ∆ηµοκρατίας ως φορέα ακροδεξιών ιδεών και να
ζητήσετε την αποποµπή του από την ευρωκοινοβουλευτική του
οµάδα. Εσείς ως Υπουργός ∆ικαιοσύνης θα κάθεστε στα ίδια
έδρανα µε έναν φασίστα Υπουργό Γάλλο που έφερε στη γαλλική
Εθνοσυνέλευση ως ιδιώνυµο την κουκούλα;

Γιατί τα λέω όλα αυτά, κύριοι συνάδελφοι; Γιατί και εσείς της
Νέας ∆ηµοκρατίας ξέρετε πάρα πολύ καλά πόσο γελοία είναι
αυτά τα επιχειρήµατα.

Επί της ουσίας µας φέρνετε στη Βουλή ένα µέτρο το οποίο
εµείς θα το υπερψηφίσουµε για λόγους αρχής, γιατί κινείται
προς τη σωστή κατεύθυνση, γνωρίζοντας ότι δεν πρόκειται να
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λύσει κανένα απολύτως πρόβληµα.
Είπε πριν ο κ. Γείτονας για το ∆εκέµβριο. Μα, δεν έχετε κατα-

λάβει ακόµα ποια είναι η ουσία του ∆εκεµβρίου, κύριοι συνάδελ-
φοι. ∆εν κατέβασε το κράτος ασπίδες που είπε ο κ. Γείτονας,
έτσι. Κατέβασε το κράτος τις ασπίδες, πράγµατι, µε την αµυντική
Αστυνοµία του κ. Παυλόπουλου, διότι η Κυβέρνηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας δρα υπό την ιδεολογική τροµοκρατία του ΣΥΡΙΖΑ. Και
ερωτώ τώρα εγώ: Άντε, δρούσε υπό την ιδεολογική τροµοκρατία
του ΣΥΡΙΖΑ, όσο ο ΣΥΡΙΖΑ είχε 18%, τώρα που ο ΣΥΡΙΖΑ έχει
4,7% και δεν ξέρουµε και αν θα είναι εδώ στην επόµενη Βουλή,
όπως πάει, εξακολουθεί να είναι υπό την ιδεολογική τροµοκρα-
τία του ΣΥΡΙΖΑ; Μα, δεν ντρέπεστε; ∆εν ντρέπεστε πραγµατικά;

∆ύο λύσεις υπάρχουν. Ή θεωρείτε το µέτρο ακροδεξιό και άρα
βγαίνετε µε θάρρος και ζητάτε την αποποµπή του αντιστοίχου
γαλλικού κόµµατος, γιατί εσείς δεν κάθεστε µε δεινούς φασίστες
τέτοιοι δηµοκράτες που είστε, ή δεν το θεωρείτε ακροδεξιό και
άρα αποδέχεστε να κάθεστε µε τους Γάλλους στα ίδια έδρανα
και τότε έρχεστε και µας εξηγείτε, επί της ουσίας, γιατί το αρ-
νείστε. Για να κάνουµε επιτέλους σοβαρό διάλογο εδώ µέσα και
να σταµατήσουµε τους χαρακτηρισµούς και τις συζητήσεις.

Στο τελευταίο λεπτό που µου αποµένει, θέλουµε µια σοβαρή
απάντηση, κύριε Υπουργέ. Είστε σοβαρός άνθρωπος, έγκριτος
νοµικός και πρέπει να µας εξηγήσετε πρακτικά, το µέτρο που
φέρνετε και που ταλαιπωρείτε το Τµήµα µε αυτή τη συζήτηση,
πώς θα συµβάλει στη σύλληψη ενός έστω ανθρώπου; Εγώ ως
ένας από τους πολίτες που έχω δεινοπαθήσει δεκατρείς φορές
από αυτούς τους κάφρους, δεν αισθάνοµαι ότι θα µε βοηθήσετε
καθόλου µε αυτό το µέτρο και πρέπει να µου δώσετε απάντηση.

Έρχοµαι πολύ γρήγορα στο θέµα της σχετικής τροπολογίας
µε τους αλλοδαπούς. Ένα πράγµα µόνο θα πω. Είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση, ωραία, τα είπαµε. Ακούστε όµως, η ουσία
του µεταναστευτικού είναι απλή. Η πρώτη συζήτηση που πρέπει
να γίνει πλην οιασδήποτε άλλης και πρέπει να ζητήσετε ει δυνα-
τόν -και εν Ολοµελεία το Σώµα- να έρθουµε εδώ και οι τριακόσιοι
και να το συζητήσουµε µε θάρρος, είναι. πόσους µετανάστες χω-
ράει η Ελλάδα.

Πρέπει να συναποφασίσουµε πόσους µετανάστες χωράει η
Ελλάδα. Εµείς λέµε 3%, εσείς µπορείτε να πείτε 53%, ο άλλος
µπορεί να πει 153%, αλλά πρέπει να δούµε πόσοι. Αφού συνα-
ποφασίσουµε και βρούµε τον αριθµό των µεταναστών, µετά θα
συζητήσουµε πώς θα επαναπροωθήσουµε τους επιπλέον, πώς
θα σφραγιστούν τα σύνορα για να µην µπαίνει κανένας και τι πο-
λιτικές ένταξης θα κάνουµε γι’ αυτούς, οι οποίοι τελικά θα µεί-
νουν. Αλλά το πρώτο που πρέπει να κάνουµε είναι να
απαντήσουµε στο «πόσοι». Γιατί, κύριε Υπουργέ -και µε αυτό θα
κλείσω, µε το πόσοι, ακούστε έχει ενδιαφέρον- η Κυβέρνησή σας
είχε την ίδια επιτυχία µε την κουκούλα. Στην πρώτη συζήτηση
που κάναµε εδώ περί µεταναστών, το Μάρτιο -το θυµάται και ο
κ. Βελόπουλος- που είχαµε τη λέξη ποσόστωση, σηκώθηκε ο κ.
Προκόπης Παυλόπουλος ο «ήρωας» του ∆εκεµβρίου –ο
«ήρωας», τον έχουν σε αφίσα οι αναρχικοί και λένε «ο άγιος Προ-
κόπης Παυλόπουλος»- και τι µας είπε; Μας είπε είναι ακροδεξιό
το µέτρο της ποσοστώσεως.

∆εν πέρασαν έξι µήνες και το έφερε ο Νικολά Σαρκοζί στην
Γαλλία. Και ερωτώ: Εκεί δεν αντέδρασε η δηµοκρατική σας συ-
νείδηση; Μα, ακροδεξιός ο Σαρκοζί, ακροδεξιός ο Μπερλουσκόνι
και εσείς κάθεστε εκεί µαζί τους στα ίδια έδρανα; Μα, κάπως
πρέπει να αντιδράσετε, κύριε Υπουργέ, σ’ αυτή την επέλαση της
άκρα δεξιάς στην ευρωπαϊκή ήπειρο και να τους δώσετε τα
«φώτα» του µεσαίου χώρου σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει η Βου-

λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αικατερίνη Παπακώστα.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ ΣΙ∆ΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Βεβαίως και έχει εξαιρετικό ενδιαφέρον αυτή η συζήτηση µε

αφορµή τη σωστή νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης και
ιδίως του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, να θεσµοθετήσουµε και επο-
µένως να γίνει νόµος του κράτους, µία σειρά από ζητήµατα εξό-

χως σηµαντικά. Ήθελα να µιλήσω µε τη σειρά που η αιτιολογική
έκθεση βάζει τα ζητήµατα όσον αφορά τα κεφάλαια του σχεδίου
νόµου, το οποίο τίθεται προς συζήτηση και µάλιστα επί της
αρχής στο Τµήµα της Εθνικής µας Αντιπροσωπείας. Όµως, η πο-
ρεία της συζήτησης έτσι όπως διεξήχθη και µάλιστα µε τους προ-
λαλήσαντες συναδέλφους, µου επιβάλλει κι εµένα να πω δύο
τρία πράγµατα αλλάζοντας τη σειρά που είχα επιλέξει να τοπο-
θετηθώ στα ζητήµατα.

Και ξεκινώ πρώτα απ’ όλα µε το περίφηµο άρθρο 25, το οποίο
έχει να κάνει µε τις διατάξεις για τις κουκούλες, στο οποίο θέλω
να πω το εξής, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι. Πρέπει
να σας πω ότι είναι αλήθεια ότι η ρύθµιση που φέρνουµε για τους
λεγόµενους κουκουλοφόρους είναι η πλέον µετριοπαθής, η
πλέον ήπια, η οποία υπάρχει αυτή την ώρα σε όλη την Ευρώπη.
Αυτό είναι ένα δεδοµένο το οποίο τελεί σε γνώση της Κυβέρνη-
σης φαντάζοµαι, διότι δεν το αρνείται ο Υπουργός, δεν το αρ-
νείται η έχουσα τη νοµοθετική πρωτοβουλία Κυβέρνηση.

Θέλω από την άλλη πλευρά, προσωπικά, εκτιµώντας πως στη
Βρετανία παραδείγµατος χάριν ψηφίζουν πέντε έως οκτώ νόµους
το χρόνο και στην Ελλάδα ψηφίζουµε εκατοντάδες νόµους, να
πω ότι µια τέτοια ρύθµιση θα πρέπει πραγµατικά να έχει αποτέ-
λεσµα, να είναι δηλαδή αποτελεσµατική και να χτυπά το πρό-
βληµα στη ρίζα.

Ακριβώς, λοιπόν, επειδή κανείς δεν θέλει να κατηγορηθεί από
τη µία ότι δεν λύνει το πρόβληµα, αλλά και από την άλλη ότι χρη-
σιµοποιεί το µέτρο για να βγάλει απωθηµένα, θεωρώ ότι αυτό το
οποίο πρέπει να κάνουµε και στη χώρα µας, ασκώντας τη νοµο-
θετική µας λειτουργία, είναι όχι απλά κάποιος να τιµωρείται βα-
ρύτερα επειδή κάνει κάποιες αξιόποινες πράξεις για τις οποίες
πηγαίνει ουσιαστικά µε καλυµµένα τα χαρακτηριστικά του. ∆η-
λαδή, δεν θα έπρεπε να µας ενδιαφέρει τόσο η επιβαρυντική πε-
ρίπτωση, η οποία έχει να κάνει µε το ότι κάποιος αλλοιώνει τα
χαρακτηριστικά του µε την κουκούλα. Αλλά έχω την εντύπωση
και την άποψη, ως νοµικός αλλά και ως Βουλευτής του Ελληνικού
Κοινοβουλίου και µάλιστα στη Β’ εκλογική περιφέρεια της Αθή-
νας, ότι θα πρέπει να ακολουθήσουµε τη ρύθµιση εκείνη την
οποία έχει υιοθετήσει προ πολλού η Γερµανία, τη ρύθµιση εκείνη
την οποία έχει υιοθετήσει προ πολλού η Ελβετία, τη ρύθµιση
εκείνη την οποία έχει υιοθετήσει η Ιταλία και βεβαίως και η Γαλ-
λία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Κατά συνέπεια, λοιπόν, θεωρώ ότι όταν η Κυβέρνηση και το

Υπουργείο ∆ικαιοσύνης έχουν τη νοµοθετική πρωτοβουλία, για
τη νοµοτεχνική επεξεργασία και την υπερψήφιση ή την κατά πλει-
οψηφία ψήφιση ενός νοµοσχεδίου, µπαίνουµε στη διαδικασία
των νοµοτεχνικών βελτιώσεων, των ουσιαστικών προτάσεων, των
τροπολογιών. Έχω την αίσθηση και θα παρακαλούσα πάρα πολύ
την Κυβέρνηση και µάλιστα το Υπουργείο, το οποίο έχει και ασκεί
κατά το Σύνταγµα και κατά το νόµο τη νοµοτεχνική πρωτοβουλία,
να µη µπορούν στις πορείες να συµµετέχουν τα άτοµα εκείνα τα
οποία έχουν καλυµµένο το πρόσωπό τους µε κουκούλα, διότι
έτσι δρούµε προληπτικά, αφού µετά βεβαιότητας συνάγεται και
αβίαστα το συµπέρασµα ότι εκείνος ο οποίος αλλοιώνει τα χα-
ρακτηριστικά του προφανέστατα οδηγείται σ’ αυτή την επιλογή
για να οδηγηθεί σε κάποιες πράξεις οι οποίες είναι έκνοµες ή σε
κάποιες πράξεις βίας. Αυτή είναι η δική µου η πρόταση όσον
αφορά το περίφηµο αυτό ζήτηµα για να τελειώνουµε µε αυτήν
την ιστορία.

Θέλω να πάω σε ένα άλλο ζήτηµα το οποίο θεωρώ εξόχως ση-
µαντικό και το οποίο έχει να κάνει, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί
συνάδελφοι, µε το ζήτηµα των διατάξεων που αφορούν τους
χρήστες ναρκωτικών ουσιών.

Ως έχουσα την τιµή να είµαι Πρόεδρος της Ειδικής ∆ιακοµ-
µατικής Επιτροπής της Βουλής για το σωφρονιστικό σύστηµα
της χώρας και τη βελτίωση των όρων και των συνθηκών της κρα-
τήσεως των κρατουµένων, είχαµε την τιµή να καλέσουµε -και να
παραστούν- στη ∆ιακοµµατική αυτή Επιτροπή της Βουλής – δεν
βλέπω συναδέλφους από όλες τις πτέρυγες να παρίστανται σε
αυτή τη συζήτηση απόψε- τόσο τον ΟΑΕ∆, όσο και τον Πρόεδρο
του νοµικού προσώπου κ. Κουράκη του «ΕΠΑΝΟ∆ΟΣ», καθώς
επίσης και τους εκπροσώπους της ΓΣΕΕ και της Κοινωνικής Ορ-
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γάνωσης Υποστήριξης Νέων «Η ΑΡΣΙΣ». Αναφέροµαι λοιπόν, σε
αυτή τη συνεδρίαση που κάναµε, γιατί εκεί διαπιστώσαµε το εξής
κορυφαίο ζήτηµα: ∆ιαπιστώσαµε, στο κοµµάτι που αφορά την
κοινωνική επανένταξη των ατόµων που έκαναν χρήση ουσιών και
εξέτισαν ποινή και κλήθηκε η πολιτεία να τα επανεντάξει -και τα
ίδια βεβαίως ζήτησαν την συνδροµή της πολιτείας για την κοι-
νωνική τους επανένταξη- ότι στις ηλικίες των νέων από δεκαέξι
έως είκοσι τεσσάρων ετών δεν έχει υλοποιηθεί καθόλου το σχε-
τικό πρόγραµµα. Και στην ερώτηση των µελών της επιτροπής
και της οµιλούσας ως Προέδρου αυτής, «γιατί αυτό δεν έχει υλο-
ποιηθεί», µας είπαν ότι στα προγράµµατα αυτά υπάρχει ένα σο-
βαρό κώλυµα. Ποιο είναι αυτό το σοβαρό κώλυµα, κύριοι
συνάδελφοι; Αν κάποιος έχει εκτίσει ποινή για ναρκωτικά αυτός
αποκλείεται από τη συµµετοχή του σε οποιοδήποτε πρόγραµµα.
∆ιότι δεν αποτελεί µεν κώλυµα των ατόµων να µπουν στο πρό-
γραµµα, είναι όµως κώλυµα των εργοδοτών, διότι, αφ’ ενός µεν,
τα άτοµα αυτά δεν έχουν καµµιά εκπαίδευση -δεν έχει φροντίσει
κανείς γι’ αυτά όταν βρίσκονται µέσα στη φυλακή- αφ’ ετέρου
δε, ορισµένα από αυτά δεν έχουν καν τελειώσει την υποχρεω-
τική εκπαίδευση και τρίτον, βεβαίως, το ποινικό τους µητρώο,
επειδή έχουν εκτίσει ποινή για ναρκωτικά, καθιστά απαγορευτική
την ένταξή τους σε αυτά τα προγράµµατα και υπό αυτήν την έν-
νοια καθίσταται ανενεργός η ειλικρινής προσπάθεια της πολι-
τείας –εγώ δεν έχω καµµία αµφιβολία ότι είναι ειλικρινής- να
ενταχθούν οι νέοι αυτοί άνθρωποι οµαλά στην κοινωνία στη συ-
νέχεια.

Θέλω επίσης να πω, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι,
µε αφορµή το σχέδιο νόµου -το οποίο πραγµατικά σε ορισµένες
διατάξεις του διαπνέεται ακριβώς από εκείνο το πνεύµα που όλα
τα µέλη της ∆ιακοµµατικής Επιτροπής της Βουλής είχαµε κινηθεί
για το Συνήγορο του Πολίτη, που ορθά µπαίνει µέσα στα σω-
φρονιστικά καταστήµατα για διοικητικής φύσεως ζητήµατα και
για τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε την ένταξη των σω-
φρονιστικών στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας- ότι δεν είδαµε –και νο-
µίζω είναι µια λαµπρή ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, σε επόµενη
νοµοθετική πρωτοβουλία να έλθει- το ζήτηµα της ενδοσωµατι-
κής έρευνας. Σε ό,τι αφορά στο θέµα της ενδοσωµατικής έρευ-
νας έχετε οµόφωνη επιστολή και πρόταση της αρµόδιας
∆ιακοµµατικής Επιτροπής ότι αυτό προσβάλλει, έτσι όπως διε-
νεργείται σήµερα, την ανθρώπινη αξιοπρέπεια και την προσωπι-
κότητα των κρατουµένων γυναικών και πρέπει και εκεί να
υιοθετήσουµε αυτά τα οποία γίνονται σε άλλες χώρες της Ευ-
ρώπης. Σε καµµία άλλη χώρα της Ευρώπης –σας βεβαιώνω- δεν
εφαρµόζεται κάτι τέτοιο, αφού η ενδοσωµατική έρευνα γίνεται,
είτε µε υπερήχους, είτε µε το µηχάνηµα ελέγχου των επισκε-
πτηρίων.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε -και σας ευχαριστώ για την
ανοχή σας- θέλω να θίξω και ένα άλλο ευαίσθητο θέµα. Υπάρχει
ένα ζήτηµα µε κρατουµένους -δεν είδα τη νοµοθετική αυτή ρύθ-
µιση, σας τη θέτω υπ’ όψιν σας, αν δεν µπορείτε στη παρούσα
νοµοθετική πρωτοβουλία, στην αµέσως επόµενη αυτό να συµ-
βεί- που είναι άτοµα µε αναπηρία. Εδώ υπάρχει αδικία, είτε λόγω
παράλειψης της γραφειοκρατίας, είτε λόγω του ότι δεν είχε
τεθεί το ζήτηµα -ετέθη τώρα, το θέτω υπ’ όψιν της Εθνικής Αντι-
προσωπείας και κυρίως ενώπιον της Κυβέρνησης- ότι δηλαδή για
παράδειγµα ο ν. 3727/2008 στο άρθρο 20 αναφέρει απολύσεις
κρατουµένων υπό όρων µε τις κάτωθι ασθένειες. Έχει µία σειρά
από ασθένειες, δεν θέλω να τις πω εδώ. Για να απολυθεί το συ-
γκεκριµένο άτοµο απαιτείται ποσοστό αναπηρίας 67% και δεν
απολύεται κάποιος ή κάποιοι που έχουν ποσοστό αναπηρίας
80%.

Προτείνω, λοιπόν, αυτό να ιδωθεί. Υπάρχουν τέτοια θέµατα.
Είµαι στη διάθεση του Υπουργείου για να δούµε αυτά τα ζητή-
µατα που νοµίζω ότι κινούνται προς τη σωστή κατεύθυνση.

Ένα άλλο ζήτηµα που θέλω να θίξω, κύριε Πρόεδρε, είναι η
ορθή διάταξη που αναφέρει την εναλλακτική µετατροπή σε κοι-
νωφελείς εργασίες για τις µητέρες κρατούµενες, οι οποίες έχουν
παιδιά, τα οποία είναι ηλικίας µέχρι πέντε ετών. Θα πρέπει να
δούµε όµως το αν µπορεί η γυναίκα κρατούµενη, η οποία µπαί-
νει σ’ αυτό το ευεργέτηµα να ασκεί την επιµέλεια του τέκνου και
εξηγούµαι. Παραδείγµατος χάριν, στην περίπτωση της βαριάς

σκοπούµενης σωµατικής βλάβης, η οποία συντελείται από µη-
τέρα σε βάρος του παιδιού της, θα απολαύσει και αυτή του ίδιου
ευεργετήµατος; Αυτό είναι ένα ερώτηµα το οποίο θέτω προς
προβληµατισµό. Στην επιτροπή είδαµε αυτό το ζήτηµα και θεω-
ρούµε ότι αυτό πρέπει να µας κρατήσει επιφυλακτικούς.

Κατά τα άλλα υπερψηφίζω τις διατάξεις του σχεδίου νόµου µε
τις προτάσεις τις οποίες κατέθεσα και οι οποίες νοµίζω ότι είναι
ρεαλιστικές και απολύτως λογικές. Κινούνται στο πνεύµα της
αποτελεσµατικότητας του νόµου, δεν προσβάλλουν την ανθρώ-
πινη αξιοπρέπεια, τα ανθρώπινα δικαιώµατα και τις ανθρώπινες
ελευθερίες, αλλά αντίθετα διασφαλίζουν αυτά που ο νοµοθέτης
θέλει να προστατεύσει.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ κύριος Σγουρίδης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προσπαθήσω να γίνω πιο

πρακτικός µιλώντας επί της αρχής αυτού του νοµοσχεδίου.
Ψηφίζουµε νόµους επί νόµων µέσα σ’ αυτό το Ελληνικό Κοι-

νοβούλιο, όµως για να σεβαστεί ο πολίτης το κράτος, πρέπει το
κράτος να εµπνέει σεβασµό. Ο σεβασµός εµπνέεται όµως όταν
οι λειτουργίες του κράτους ασκούνται µέσα σ’ ένα πολιτισµένο
περιβάλλον. Όσες αυστηροποιήσεις ποινών και να κάνουµε για
τους κουκουλοφόρους ή για τους λαθροµετανάστες, όσες διοι-
κητικές διαρθρώσεις και να πραγµατοποιούµε εν προκειµένω για
το σώµα των ιατροδικαστικών υπηρεσιών στο πρώτο κεφάλαιο,
όσες ιδρύσεις κέντρων απεξάρτησης κρατουµένων τοξικοµανών
µέσα στις φυλακές και όσες εντάξεις θεραπευτηρίων των φυλα-
κών στο ΕΣΥ και να προχωρούµε –εν προκειµένω διατάξεις του
δευτέρου κεφαλαίου- όσες νοµοθετικές ρυθµίσεις και να κά-
νουµε για το Συµβούλιο της Επικρατείας, όσα οργανογράµµατα
και να ψηφίζουµε για το Ελεγκτικό Συνέδριο, όταν δεν υπάρχουν
οι σωστές και σύγχρονες υποδοµές στέγασης τα νοµοθετικά
αυτά πλαίσια θα υπολειτουργούν.

Πιστεύω ότι όλοι µας έχουµε επισκεφθεί φυλακές. Εγώ έχω
επισκεφθεί. Έχω επισκεφθεί επίσης και χώρους κράτησης, έχω
επισκεφθεί και κάποια δικαστικά κέντρα. Ευτυχώς µε τη «ΘΕΜΙΣ
ΑΕ» πολλά δικαστικά µέγαρα έχουν γίνει. Έχω επισκεφθεί νε-
κροτοµεία και έχω επισκεφθεί και χώρους φύλαξης. Έχουµε ένα
χώρο φύλαξης στην Ξάνθη που είναι απαράδεκτος.

Κύριοι συνάδελφοι, θα καταλάβετε γιατί τα λέω όλα αυτά και
γιατί τα υπογραµµίζω. Οι προϋποθέσεις εύρυθµης και αποτελε-
σµατικής λειτουργίας του κράτους είναι οι υποδοµές. Υπάρχουν
δικαστήρια όπου σωρεύονται δικαστικοί λειτουργοί και πολίτες
σε ακατάλληλο, υποβαθµισµένο και ασυντήρητο περιβάλλον, σε
ασυντήρητα κτήρια όπου γράφουν ακόµα µε το χέρι, όπου δέ-
νουν τους φακέλους µε το σπάγκο, όπου δεν υπάρχει µηχανορ-
γάνωση, όπου χάνονται φωτοτυπίες. Αυτοί δεν µπορεί να
ονοµάζονται χώροι απονοµής δικαιοσύνης. Οι τριτοκοσµικές φυ-
λακές µε ανεκπαίδευτο προσωπικό δεν είναι τόπος σωφρονι-
σµού. Τα αστυνοµικά τµήµατα σε ακατάλληλους χώρους δεν
µπορούν να εµπνέουν σεβασµό στον πολίτη. Εκεί οι συνθήκες
εργασίας των αστυνοµικών είναι ακατάλληλες και δεν εξασφαλί-
ζονται η ασφάλεια και η εξυπηρέτηση του πολίτη.

Και όµως, κύριοι συνάδελφοι, το 2005 η Νέα ∆ηµοκρατία ψή-
φισε µε «τυµπανοκρουσίες» ένα νόµο για τη σύµπραξη δηµοσίου
και ιδιωτικού τοµέα που διαφηµίστηκε ως ο νόµος επανίδρυσης
του κράτους. Τι σηµαίνει σύµπραξη δηµοσίου και ιδιωτικού
τοµέα; Είναι ο ιδιωτικός τοµέας, που υπό την εποπτεία του κρά-
τους σχεδιάζει, χρηµατοδοτεί, κατασκευάζει και σε κάποιες πε-
ριπτώσεις λειτουργεί δηµόσιες υποδοµές.

Στη βόρεια Ευρώπη αναβαθµίστηκαν και εκσυγχρονίστηκαν
σχολεία, νοσοκοµεία, φυλακές, αστυνοµικά τµήµατα, δηµόσια
κτήρια, µε περιβαλλοντολογικό σχεδιασµό, µε υψηλή αισθητική,
µε χαµηλή κατανάλωση ενέργειας, µε καθαριότητα και όλα αυτά
δηµιουργούν ευχάριστο περιβάλλον, και για τους εργαζόµενους
και για τους πολίτες.

∆υστυχώς, στην Ελλάδα οι Σ∆ΙΤ για τη Νέα ∆ηµοκρατία έχουν
εξελιχθεί σε προπαγανδιστικό µηχανισµό. Μια προπαγάνδα, η
οποία εντάσσει όλα τα ορφανά έργα του προγράµµατος δηµο-
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σίων επενδύσεων µέσα στο πρόγραµµα, η Σ∆ΙΤ, µε τον τίτλο από
κάτω «Προσεχώς θα κατασκευάσουµε». Από τις τριακόσιες εί-
κοσι επτά Σ∆ΙΤ, Συµπράξεις ∆ηµοσίου και Ιδιωτικού Τοµέα που
προαναγγέλθηκαν εδώ και τρία χρόνια, πέρασαν αυτά τα τρία
χρόνια, πέντε χρόνια από την ψήφιση του νόµου και µόνο µια
σύµβαση υπογράφηκε για επτά πυροσβεστικούς σταθµούς.

Και ακούστε µε, κύριε Υπουργέ, στο δικό σας τοµέα πόσα έργα
εντάχθηκαν: ∆ύο δικαστικά µέγαρα, το ένα στο Ηράκλειο και το
άλλο στην Αχαΐα. Ένα τµήµα φύλαξης στη Θεσπρωτία. Τρία κα-
ταστήµατα κράτησης σε Μαγνησία, Θεσσαλονίκη και Κόρινθο.
Αυτά έχουν ενταχθεί και ουσιαστικά είναι σταγόνα στον ωκεανό.
∆εν θα µπορούσαν να ενταχθούν οι φυλακές Κορυδαλλού να
πάνε σε άλλο χώρο, να µεταστεγαστούν σε σύγχρονες φυλακές
και ολόκληρο αυτό το οικόπεδο των φυλακών Κορυδαλλού να
γίνει το επόµενο µεγάλο πάρκο µέσα στον αστικό ιστό της Αθή-
νας; Τι να πω; Αδιαφορία; Ανικανότητα; Εξαπάτηση ή όλα µαζί;

Τώρα τα υπόλοιπα τα έχουν αναπτύξει οι συνάδελφοί µου και
η δική µας εισηγήτρια, αλλά και άλλοι συνάδελφοι από το ΠΑΣΟΚ
και συνάδελφοι από τα άλλα κόµµατα ότι οι νοµοθετικές σας
πρωτοβουλίες ακολουθούν τα γεγονότα, δεν τα προλαβαίνουν.
Έσκασε η βόµβα της λαθροµετανάστευσης και αποδεικνυόµα-
στε ότι ήµασταν απόντες από τα κέντρα εκείνα που θα έπρεπε να
ζητήσουµε συνδροµή. Ακόµα και την τελευταία στιγµή ο κ. Πρω-
θυπουργός πήγε στην Ευρωπαϊκή Ένωση να ζητήσει τη συν-
δροµή των εταίρων µας και εισέπραξε όχι νοµική δέσµευση, αλλά
προαιρετική, αν θέλετε, βοήθεια, αλληλεγγύη από κάποιες χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η βία και οι κουκουλοφόροι µάς προ-
έκυψαν και έρχεστε εκ των υστέρων να αυστηροποιήσετε τις ποι-
νές. Ποτέ η αυστηροποίηση των ποινών δεν έλυσε προβλήµατα.

Τα ναρκωτικά στις φυλακές δίνουν και παίρνουν. Η ποσότητα
µάς έµεινε; Ουσιαστικά το εµπόριο γίνεται µέσα στις φυλακές.
Όσο και να το νοµιµοποιήσετε, αν δεν πατάξετε το εµπόριο των
ναρκωτικών µέσα στις φυλακές, δεν πρόκειται να βρεθεί λύση.
Υπάρχουν ολόκληρα κυκλώµατα, ολόκληρες σπείρες, οι οποίες
διακινούν τα ναρκωτικά, εξωθούν φυλακισµένους να προσκυνή-
σουν. Και πού υπάρχει το κράτος να τους προστατεύσει;

Όσο δε για το θέµα των άλλων διατάξεων, αφού είχαµε απο-
δράσεις περίπου τύπου κινηµατογραφικού, φθάσαµε στο σηµείο
να έχουµε διατάξεις για το σωφρονιστικό µας σύστηµα και τους
σωφρονιστικούς υπαλλήλους.

Για όλους αυτούς τους λόγους εγώ προσωπικά καταψηφίζω
το νοµοσχέδιο επί της αρχής. Κάποιες διατάξεις τις οποίες
θεωρώ θετικές θα τις ψηφίσω σύµφωνα µε αυτά που λέει και το
Κόµµα µου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αναστάσιος Καραµάριος.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κάθε φορά που

συζητάµε νοµοσχέδιο για τη δικαιοσύνη, ο κύριος στόχος και η
δοµή του νοµοσχεδίου είναι ο άνθρωπος, δηλαδή πώς θα µπο-
ρέσουµε περισσότερο είτε να απονείµουµε δικαιοσύνη, είτε να
φτιάξουµε τις υποδοµές της δικαιοσύνης, είτε να δούµε µε την
πείρα τόσων χρόνων στα ποινικά δικαστήρια τι είναι εκείνο που
µπορεί καλύτερα να ρυθµίσει τον άνθρωπο µπροστά στον κολα-
σµό των ποινών, οι οποίες προβλέπονται για οποιαδήποτε πράξη
την οποία ενδεχοµένως θα διαπράξει.

Τι κάνει από την πλευρά του ο σηµερινός µας Υπουργός; Και
είναι προς τιµήν του, κύριε Πρόεδρε. Φέρνει ένα νοµοσχέδιο, το
οποίο έχει πάρα πολύ καλές διατάξεις. Κι αν εξαιρέσει κανείς την
αξιότιµη εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ, η οποία, βέβαια, συµπεριφέρ-
θηκε πολύ σκληρά -µε εκφράσεις- εις ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο,
όλοι οι άλλοι γενικά παραδέχθηκαν ότι υπάρχουν σωστές διατά-
ξεις, τις οποίες άλλοι µεν θα ψηφίσουν, άλλοι θα καταψηφίσουν
και άλλοι πρότειναν διαφορετικό τρόπο επίλυσης των θεµάτων,
τα οποία διαλαµβάνει το νοµοσχέδιο.

Θα έλεγα, λοιπόν, σήµερα εγώ, µε την πείρα που έχω τόσα
χρόνια στα δικαστήρια, για το πρώτο θέµα που διαλαµβάνει το
νοµοσχέδιο, που είναι η Ιατροδικαστική Υπηρεσία, τα εξής: Αµ-
φιβάλει κάποιος ότι χρειάζεται µία αναµόρφωση της λειτουργι-
κής δοµής της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας; Αµφιβάλει κανείς ότι
οι διατάξεις, οι οποίες εδώ περιγράφονται, είναι προς τη σωστή

κατεύθυνση ή, σε κάθε περίπτωση, διορθώνει την υπάρχουσα
κατάσταση;

Ας πάµε στην πραγµατική διάσταση αυτών των Υπηρεσιών, οι
οποίες πράγµατι έχουν µία έλλειψη υποδοµής: Αν, αγαπητοί µου
συνάδελφοι, που εσείς κατακρίνετε αυτή τη στιγµή την Κυβέρ-
νηση, φτιάχνατε κτήρια υποδοµών, σήµερα δεν θα είχαµε ανάγκη
να λέµε ότι πρέπει να αναβαθµίσουµε τα Ιατροδικαστικά µας Κα-
ταστήµατα είτε κεντρικά είτε περιφερειακά;

Γιατί, λοιπόν, είστε επικριτικοί και δεν λέτε: Αυτά έχουµε σή-
µερα. Τι προσπαθούµε να κάνουµε; Ναι, βεβαίως το ένα πρό-
βληµα του πρώτου µέρους είναι η Ιατροδικαστική Υπηρεσία σαν
λειτουργία και το δεύτερο είναι οι υποδοµές.

Για τις υποδοµές αυτές, κύριε Υπουργέ, επειδή πλέον τις ανα-
βαθµίζετε περιφερειακά, θα ήθελα να σας πω ότι είναι µία ευ-
καιρία κι εσείς να δείξετε την µεγαλύτερη κατανόηση -την οποία
ήδη επιδεικνύετε- στη διαµόρφωση ειδικών υπηρεσιών στις Υπη-
ρεσίες της επαρχίας. Και όσον αφορά τη Ρόδο, η οποία θα είναι
περιφέρεια της ∆ωδεκανήσου, εις ό,τι αφορά τις δοµές, θέλουµε
να µεταφερθούν σε ένα µεγάλο κτήριο ιταλικής κατοχής, το κτή-
ριο του παλαιού Νοσοκοµείου της Ρόδου, όπου εκεί θα στεγά-
σουµε όλες τις Υπηρεσίες τις δικαστικές, όλες τις µορφές.

Θα πάµε στο δεύτερο θέµα του σωφρονιστικού προβλήµατος.
Κύριοι συνάδελφοι, τις φυλακές τις ξέρετε. Ξέρουµε όλοι πώς

λειτουργούν, πού υπάρχει η έλλειψη και ποιες είναι οι δυνατό-
τητες του Κράτους. Κι εδώ θα επανέλθω να πω: Εάν υπήρχαν κα-
λύτερες υποδοµές, δεν θα είχαµε αυτά τα φαινόµενα, τα κακά,
που υπάρχουν σήµερα.

Εκείνο, λοιπόν, που έχει σηµασία, είναι τι προσπαθούµε να κά-
νουµε εδώ. Βάζουµε τέτοιες διατάξεις που στο θέµα, στο στόχο
«άνθρωπος», αυτοί οι οποίοι καταδικάζονται για τον άλφα ή βήτα
λόγο, είτε γυναίκες µε παιδιά ή οτιδήποτε άλλο, να έχουν καλύ-
τερη µεταχείριση. Αρνείστε την κατεύθυνση αυτή; Εσείς, δηλαδή,
λέτε ότι δεν πρέπει να συµπεριφερθούµε καθ’ ον τρόπο συµπε-
ριφερόµεθα εδώ;

Και θα έλεγα για εκείνους που σχολίασαν το θέµα των ναρκω-
τικών: Πραγµατικά ο ΟΚΑΝΑ κάνει µία πολύ καλή δουλειά. Και
επειδή, όπως ξέρετε, είχα την ατυχία - τύχη να είµαι µέλος της
Επιτροπής των ναρκωτικών για χρόνια, είδα το µεγάλο πρόβληµα
των ναρκοµανών, αυτών των δύστυχων ανθρώπων.

Από την άλλη, όµως, πλευρά όταν αυτή τη στιγµή άλλα δικα-
στήρια πολλές φορές στην πράξη –και ξέρουν οι αξιότιµοι κύριοι
συνάδελφοι- αποφαίνονται ότι τόσα γραµµάρια δεν είναι για ιδίαν
χρήση, άλλα δικαστήρια που αποφαίνονται για πέντε γραµµάρια
λένε «όχι» και άλλα για τα σαράντα λένε «ναι», ποιον βλάπτει αυτή
τη στιγµή -σε τι βλάπτει τη δικαιοσύνη;- το να έχει ο δικαστής
µπροστά του ένα θεσµικό πλαίσιο, το οποίο να του καθορίζει ότι
αυτές οι δόσεις χαρακτηρίζονται έτσι; Σε τι βλάπτει; Για να αφή-
νουµε υπονοούµενα ότι κάποια δικαστήρια δεν κάνουν καλά τη
δουλειά τους και να κυνηγάµε τη δικαιοσύνη; Γιατί ακούω σή-
µερα εδώ πάλι κριτική εναντίον της δικαιοσύνης;

Τη δικαιοσύνη εµείς την καθορίζουµε, εµείς τη νοµοθετούµε
και η ίδια η Πολιτεία είναι εκείνη που την κρίνει. Και πολλές
φορές την αδικούµε εξαιτίας κακών δικών µας συµπεριφορών.

Άρα, λοιπόν, το τρίτο και το τέταρτο µέρος που αναφέρονται
στη λειτουργικότητα και την απονοµή της δικαιοσύνης του Συµ-
βουλίου Επικρατείας, είναι ένας θεσµός, κύριε Υπουργέ, που
πράγµατι θέλει ριζική αναθεώρηση. Είναι ένας θεσµός ο οποίος
είναι πεπαλαιωµένος και ξεχνάει κάποιος πότε έκανε προσφυγή
ή αίτηση στο Συµβούλιο Επικρατείας και πότε θα βγει το αποτέ-
λεσµα. Γιατί εκείνη η ενδιάµεση διαδικασία του Εισηγητού και
του δικαιώµατος της ακροάσεως των διαδίκων -που πολλά µπο-
ρούν να λεχθούν- καθυστερούν την απονοµή της δικαιοσύνης.
Και καταντάει πλέον ο έλεγχος των διοικητικών πράξεων της Πο-
λιτείας να είναι όχι ανέφικτος, αλλά εντελώς άδικος για εκείνους
οι οποίοι αποβλέπουν στο Συµβούλιο της Επικρατείας για την
επίλυση µιας διοικητικής τους διαφοράς ή οποιασδήποτε άλλης
πράξης.

Ελέχθησαν πολλά πράγµατα για τη συµπεριφορά του νοµο-
σχεδίου εις ό,τι αφορά τη µεταχείριση των δραστών εκείνων που
αφορούν την περίφηµη «κουκούλα». Θα ξεχνάτε, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, χρόνια πριν µε τα γιαούρτια που πετούσαν τότε, που
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φτιάξαµε ιδιώνυµο. Ήταν αυστηρός ο νόµος µε αποτέλεσµα να
εξαφανιστούν αυτά τα φαινόµενα.

Ερχόµαστε σήµερα και λέµε ότι αυτοί οι άνθρωποι διαπράτ-
τουν αδικήµατα. Ο σκοπός του νοµοθέτη ποιος είναι εδώ, αγα-
πητοί κύριοι συνάδελφοι; Είναι ο εξής: Εάν εκείνος που θέλει να
διαπράξει ένα αδίκηµα, γνώριζα εκ των προτέρων ότι η «κου-
κούλα» είναι επιβαρυντική περίπτωση δεν θα το έκανε ενδεχο-
µένως. Αυτό πάµε να προλάβουµε.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Αυτά είναι κακουργήµατα.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Σας παρακαλώ! Σας άκουσα µε

πολλή προσοχή.
Άρα, λοιπόν, τι λέµε σήµερα; Θέλεις, κύριε, να διαπράξεις αδί-

κηµα; Εάν έχεις το θάρρος, να πας όπως είσαι να διαδηλώσεις,
γιατί το δικαίωµα αυτό είναι συνταγµατικώς κατοχυρωµένο, αλλά
δεν θα µου κρύβεις το πρόσωπό σου πίσω από κάποιο µανδύα,
για να µην µπορώ να σε ανακαλύψω. Και απορώ, γιατί όταν λέµε
ότι είναι ακόµη χειρότερη η επιβαρυντική περίπτωση όταν αυτός
ο οποίος προσβάλλεται είναι αστυνοµικό όργανο που εµείς βά-
ζουµε για να µας προστατεύει, εξανίστανται ορισµένοι επειδή ο
αστυνοµικός έχει ειδικότερη προστασία.

Θέλω να καταλήξω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι όλες οι ρυθ-
µίσεις που αφορούν και το Συµβούλιο Επικρατείας και το Ελε-
γκτικό Συνέδριο είναι ρυθµίσεις οι οποίες γίνονται εξ ανάγκης
και εκ των πραγµάτων για την καλύτερη απονοµή της δικαιοσύ-
νης στα µέρη αυτά. Γενικά όλο το νοµοσχέδιο είναι µια προσπά-
θεια προς τον άνθρωπο, ούτως ώστε αυτός που θέλει την
προστασία του να ξέρει ότι θα προστατευτεί από εκείνους οι
οποίοι θέλουν να διαπράξουν εγκλήµατα, αλλά και να είναι έτοι-
µοι και εκείνοι οι εγκληµατίες να αποδεχτούν την ποινή που ο
νόµος θα προβλέπει µε το νοµοσχέδιο αυτό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Εµµανουήλ Στρατάκης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα έλεγα στον αγαπητό συνάδελφο κ. Καραµάριο ότι εµείς

πράγµατι τις διατάξεις που εκτιµούµε ότι είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση, ιδιαίτερα στο κεφάλαιο Β’, τις ψηφίζουµε. Αυτή η
λογική που προσπαθείτε να διαπεράσετε µέσα στην Αίθουσα, δη-
λαδή ότι το ΠΑΣΟΚ καταψηφίζει ανεξάρτητα εάν οι διατάξεις
είναι σωστές ή λάθος, νοµίζω ότι δεν απηχεί την πραγµατικότητα,
σε αντίθεση µε αυτό που κάνει η Κυβέρνηση.

Κύριε Υπουργέ, για το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου υπάρχει
ένα µείζον θέµα. Και το µείζον θέµα αφορά το ότι η Κυβέρνηση
αυτή τη στιγµή δεν έχει την πλειοψηφία της Βουλής προκειµέ-
νου να το ψηφίσει ως σχέδιο νόµου. Και θα σας εξηγήσω αµέσως
τι εννοώ. ∆εν αναφέροµαι στο αποτέλεσµα των ευρωεκλογών.
Αναφέροµαι στο ότι δύο Βουλευτές σας έχουν δηλώσει δηµόσια
–υπάρχουν δηµοσιεύµατα στις εφηµερίδες και δηλώσεις στα ρα-
διόφωνα- ότι δεν θα ψηφίσουν από τούδε και στο εξής κανένα
σχέδιο νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, που σηµαίνει στην
πράξη ότι ως Υπουργοί, ως Κυβέρνηση στο συγκεκριµένο τοµέα
δεν έχετε τη δεδηλωµένη, διότι από τους εκατόν πενήντα ένας,
όταν δύο δηλώνουν ότι δεν θα ψηφίσουν κανένα νοµοσχέδιο, ση-
µαίνει ότι έχετε φθάσει στο εκατόν σαράντα εννέα. Άρα, υπάρχει
µείζον πολιτικό ζήτηµα, που νοµίζω ότι προσπαθείτε να το πα-
ραβλέψετε. Μάλιστα, αυτοί οι δύο Βουλευτές ήταν µέλη του Α’
Θερινού Τµήµατος της Βουλής και αντικαταστάθηκαν. Αυτό δεν
σας λέει τίποτε; Αυτή είναι η ευαισθησία του Υπουργείου ∆ικαι-
οσύνης;

Κύριε Υπουργέ, για τη συµπεριφορά των συναδέλφων της
Νέας ∆ηµοκρατίας δεν είσθε «άµοιροι» ευθυνών. Έχετε τερά-
στιες ευθύνες, διότι όταν υπάρχουν γραπτές ανακοινώσεις του
Υπουργείου για συγκεκριµένα ζητήµατα που απασχολούν τοπι-
κές κοινωνίες κ.λπ. και εσείς προσπαθείτε αυτές να τις παραβιά-
σετε µε έµµεσο τρόπο, αντιλαµβανόµαστε όλοι µας ότι υπάρχει
µείζον πρόβληµα. Θα έλεγα ότι αυτή η αναξιοπιστία του Υπουρ-
γείου ∆ικαιοσύνης δηµιουργεί τεράστια προβλήµατα στη λει-
τουργία του κοινοβουλευτικού µας συστήµατος, τα οποία
καταγράφονται και από τη συµπεριφορά των άλλων Βουλευτών.

Έχετε εδώ τη διάταξη για τις κουκούλες, όπως συνηθίζουµε να

τη λέµε κοινώς και βγαίνει η συνάδελφος της Νέας ∆ηµοκρατίας,
η κ. Παπακώστα, και λέει ότι ταυτίζεται η διάταξη αυτή µε το γερ-
µανικό δίκαιο σε ό,τι αφορά τη συγκεκριµένη περίπτωση, στην
ουσία δηλαδή καταφέρεται ενάντια στη ρύθµιση την οποία εσείς
φέρνετε.

Άρα λοιπόν υπάρχουν τεράστια πολιτικά ζητήµατα. Πώς νο-
µοθετείτε αυτή τη στιγµή; Με ποια πλειοψηφία; Νοµίζω ότι αυτό
πρέπει να καταγραφεί, κύριε Πρόεδρε, διότι κατά την άποψή µου
είναι µείζον θέµα.

Πέραν αυτού όµως υπάρχει και κάτι άλλο, που δείχνει ποια
είναι η περιρρέουσα ατµόσφαιρα στο κυβερνητικό κόµµα. Είµα-
στε εγγεγραµµένοι έντεκα οµιλητές και µόνο τρεις Βουλευτές
της Νέας ∆ηµοκρατίας επεδίωξαν να πάρουν το λόγο για να στη-
ρίξουν αυτό το σχέδιο νόµου, κάτι που σηµαίνει στην πράξη ότι
όχι µόνο δεν έχετε τη δεδηλωµένη, σύµφωνα µε την ανάλυση
που έκανα πριν, αλλά δεν έχετε ούτε καν τη στήριξη των Βου-
λευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας ή της µεγάλης Πλειοψηφίας,
όπως θα έπρεπε, αφού η πλειοψηφία σας είναι οριακή και το ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά. Εάν δε όλα αυτά τα συνδέσουµε και µε το
αποτέλεσµα των πρόσφατων ευρωεκλογών, αντιλαµβανόµαστε
ποια κατάσταση υπάρχει στο πολίτευµα της χώρας µας.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα στη συνέχεια, όταν θα πάρετε το
λόγο, να δεσµευθείτε εδώ ότι τουλάχιστον ένα ζήτηµα ηθικής
τάξης, και αυτό είναι να τηρούµε το λόγο µας και αυτά τα οποία
υπογράφουµε ως χαρτιά θα το τηρήσετε, διότι δηµιουργείται µεί-
ζον ζήτηµα και αυτό δεν πρέπει να το ξεπεράσετε έτσι εύκολα,
στο «ντούκου», όπως συνηθίζουµε να λέµε. Πραγµατικά, είναι τε-
ράστιο το πρόβληµα και πρέπει να το αντιληφθείτε και να σταθ-
µίσετε ότι οι κυβερνήσεις έχουν συνέχεια. Βεβαίως, πρέπει να
έχουν και συνέπεια, την οποία δυστυχώς δεν την διαπιστώνουµε
στην Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Έρχοµαι στο σχέδιο νόµου. Όσον αφορά το πρώτο κεφάλαιο
που αναφέρεται στις µεταρρυθµίσεις για την οργάνωση της Ια-
τροδικαστικής Υπηρεσίας, θεωρώ ότι µε τον όρο και τον ορισµό
που δίνετε ουσιαστικά κακοποιείτε τον όρο, «µεταρρύθµισης».
Γιατί εάν θεωρείτε «µεταρρύθµιση» το να δηµιουργείτε ένα συ-
γκεντρωτικό, ένα ρουσφετολογικό σύστηµα και µία νέα δοµή ορ-
γάνωσης που δεν εξυπηρετεί κανέναν, για την οποία όλοι έχουν
καταφερθεί εναντίον, αντιλαµβανόµαστε ότι αυτό δεν αποτελεί
«µεταρρύθµιση». Μάλλον απορρύθµιση θα µπορούσε να την χα-
ρακτηρίσει κανείς, παρά µεταρρύθµιση.

Άρα, λοιπόν, το πρώτο κεφάλαιο που αναφέρεται στην οργά-
νωση της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας είναι µία λάθος επιλογή
της Κυβέρνησης σε πολλά σηµεία, όπως επισηµάνθηκε από την
εισηγήτριά µας και άλλους συναδέλφους και νοµίζω ότι θα πρέ-
πει να το αποσύρετε ή να µην το προχωρήσετε, διότι έτσι δια-
µορφώνεται ένα κλειστό, αυστηρά ιεραρχικά περιβάλλον, όπου
µόνο τρεις νέες θέσεις δηµιουργούνται. ∆εν θα έχετε κανένα
αποτέλεσµα στην πράξη και το ξέρουµε αυτό, διότι εκείνο που
προέχει, όπως είπε κάποιος συνάδελφος, είναι οι υποδοµές και
άλλα πράγµατα τα οποία πρέπει να γίνουν. Εµείς, ασφαλώς κα-
ταψηφίζουµε όλα αυτά τα άρθρα, διότι θεωρούµε ότι οδηγούν
προς λάθος κατεύθυνση.

Εν πάση περιπτώσει, στο επόµενο κεφάλαιο που είναι αναφέ-
ρεται στη βελτίωση του σωφρονιστικού συστήµατος, εµείς σε
πολλά από αυτά τα άρθρα δεν έχουµε αντίρρηση. Λέτε όµως για
παράδειγµα στο άρθρο 11 ότι ιδρύετε ένα κέντρο απεξάρτησης
από τα ναρκωτικά, χωρίς να λέτε το πού, το πότε, µε ποιες δια-
δικασίες, θα το ιδρύσετε παρ’όλο που παρακάτω προβλέπετε µε
ποιο αριθµό υπαλλήλων θα στελεχωθεί. Να ιδρυθεί το κέντρο,
στην πράξη όµως θα έπρεπε να δείτε το εξής: Ότι από τη στιγµή
που οι έγκλειστοι των φυλακών εξαιτίας των ναρκωτικών είναι,
δυστυχώς, ένας πολύ µεγάλος αριθµός, θα έπρεπε ενδεχοµένως
το νοµικό πλαίσιο που δηµιουργείτε εδώ να προβλέπει την
ίδρυση σε όσα µέρη χρειάζεται κέντρων απεξάρτησης. Αυτό είναι
το ζητούµενο και όχι να δηµιουργήσουµε ένα, για να κάνουµε
ένα ρουσφέτι ενδεχοµένως σε µία περιοχή ή περιφέρεια που
υπάρχει έντονο πρόβληµα. Πρόβληµα υπάρχει σε όλες τις ελλη-
νικές περιφέρειες, σε όλα τα σωφρονιστικά καταστήµατα. Εάν
πάτε να δείτε ποια είναι η σύνθεση των κρατουµένων, θα διαπι-
στώσετε αυτό που σας λέω, ότι δηλαδή ένα πολύ µεγάλο ποσο-
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στό, που σε κάποιες περιπτώσεις προσεγγίζει ίσως και το 40%,
είναι έγκλειστοι αυτής της κατηγορίας. Άρα λοιπόν θα έπρεπε να
προβλέψουµε σε µία σωστή νοµοθετική ρύθµιση, να ιδρύονται
µε υπουργική απόφαση –εγώ δεν λέω να κάνουµε κάθε φορά
νόµο- τέτοια κέντρα, όπου υπάρχει ανάγκη και όλα να εντάσσο-
νται στις ίδιες διαδικασίες και όχι έτσι όπως προσπαθείτε να το
κάνετε τώρα.

Επιπλέον, εµείς δεν διαφωνούµε µε την ένταξη των θεραπευ-
τικών κέντρων του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης στο Υπουργείο
Υγείας. Θεωρούµε ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Αυτό
όµως επίσης είναι κάτι το οποίο πρέπει να προβλεφθεί και για
άλλες ενδεχοµένως περιπτώσεις, εάν υπάρχουν. Και το λέµε
αυτό, διότι η οργάνωση της πολιτείας και του σωφρονιστικού συ-
στήµατος πρέπει να είναι τέτοια που να εξυπηρετεί καταστάσεις.

Τα υπόλοιπα που αναφέρονται στα άλλα κεφάλαια και έχουν
να κάνουν µε τη διασφάλιση της κοινωνικής ειρήνης, τα µέτρα
για την επιτάχυνση της δίκης στο Συµβούλιο της Επικρατείας
είναι µέτρα για τα οποία θα µπορούσε κανείς ενδεχοµένως να
πει ότι κάποια από αυτά είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.

Κύριε Υπουργέ, όταν υπάρχουν αυτή τη στιγµή τριάντα χιλιά-
δες εκκρεµούσες υποθέσεις στο Συµβούλιο της Επικρατείας,
όταν κατατίθενται δέκα χιλιάδες έγγραφα ετησίως, αντιλαµβα-
νόµαστε όλοι ότι υπάρχει µείζον ζήτηµα και δεν µπορεί να ξεπε-
ραστεί µε αυτά που κάνετε εσείς, τα οποία χαρακτηρίζονται ως
σταγόνα στον ωκεανό, γιατί αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και
δεν είναι µόνο το πρόβληµα του Συµβουλίου της Επικρατείας,
είναι το πρόβληµα όλων των δικαστηρίων της χώρας. Εκατοντά-
δες, για να µην πω χιλιάδες οι εκκρεµούσες υποθέσεις που δεν
µπορούν να διεκπεραιωθούν και εν πάση περιπτώσει µιλάµε για
τη δικαιοσύνη και δεν εξετάζουµε τη σηµαντικότερη παράµετρο
που είναι πώς θα προχωρήσουµε στην έγκαιρη απονοµή της, που
να έχει στόχο και να εξυπηρετεί το σκοπό της. Προς αυτήν την
κατεύθυνση δεν κάνετε τίποτε µε αυτό το σχέδιο.

Θα έλεγε κανείς ότι ασφαλώς η Κυβέρνηση δεν έχει τον πολι-
τικό χρόνο που χρειάζεται για να λειτουργήσει προς αυτή την κα-
τεύθυνση, αλλά τουλάχιστον µη δηµιουργείτε διατάξεις τέτοιες
που δηµιουργούν περισσότερα προβλήµατα απ’ αυτά που πάνε
να λύσουνε. Επισηµάνθηκε και από άλλους συναδέλφους και εγώ
θα πω µόνο µια κουβέντα γι’ αυτό. Για παράδειγµα, µε τη διά-
ταξη που πάτε να ψηφίσετε για την «κουκούλα» θα δηµιουργη-
θούν τεράστια προβλήµατα, χωρίς ουσιαστικά κανένα
αποτέλεσµα.

Ακούστε λοιπόν τους συναδέλφους που έχουν µελετήσει σε
βάθος το πρόβληµα, ακολουθείστε τις προτάσεις που γίνονται
ώστε να µην οδηγηθούµε σε καταστάσεις που ενδεχοµένως
αύριο θα τις βρούµε ξανά µπροστά µας χωρίς κανένα ουσιαστικό
αποτέλεσµα.

Για όλους αυτούς τους λόγους εµείς καταψηφίζουµε επί της
αρχής το νοµοσχέδιο. Σας λέµε όµως και σας προτείνουµε ότι
υπάρχουν διατάξεις που θα µπορούσαν πράγµατι µε µια διαφο-
ρετική αντιµετώπιση από την πλευρά σας να δηµιουργήσουν κά-
ποιο θετικότερο αποτέλεσµα απ’ αυτό που έχουµε σήµερα, χωρίς
να σηµαίνει ότι µπορούµε να λύσουµε ουσιαστικά τα προβλή-
µατα της δικαιοσύνης, όπως τα βιώνουµε σήµερα και όπως τα
πολλαπλασιάζετε, µε τις όποιες παρεµβάσεις έχετε κάνει µέχρι
σήµερα. Αυτό θεωρώ ότι είναι το αρνητικότερο στοιχείο της πο-
λιτικής σας διαδροµής στην Κυβέρνηση, ένα ζήτηµα τεράστιας
σηµασίας που το αντιλαµβάνεται ο ελληνικός λαός και γι’ αυτό θα
συµπεριφερθεί ανάλογα την ώρα που πρέπει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρέας Λοβέρδος.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ: Τελικά, κύριε Υπουργέ, νοµοµαθής ο
Υπουργός ∆ικαιοσύνης, µη νοµοµαθής, µε δικηγορική εµπειρία,
χωρίς δικηγορική εµπειρία, καλό ή κακό, ό,τι και να είναι, η νο-
µοτεχνική ακαταστασία στα νοµοθετήµατα αυτού του Υπουρ-
γείου, βασιλεύει.

Θα µπορούσατε για τα επιµέρους θέµατα, τα οποία ρυθµίζει
αυτό το σχέδιο νόµου να έχετε κάνει αυτοτελείς νοµοθετικές πα-
ρεµβάσεις. Θα µπορούσατε να έχετε προκαλέσει µία συζήτηση

σε βάθος για τα πολύ σοβαρά θέµατα τα οποία θέλει να ρυθµί-
σει το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης µε το παρόν σχέδιο νόµου. ∆εν το
κάνατε αυτό! Ήρθατε στη Βουλή µε ένα σχέδιο νόµου –
«σκούπα», αλλά στο εσωτερικό του οποίου υπάρχουν ρυθµίσεις
που προβλέπουν εξοντωτικές ποινές, εγώ δεν λέω καλώς ή
κακώς, εγώ λέω ότι αυτή είναι η δεδοµένη κατάσταση. Παρεµ-
βαίνει η Κυβέρνηση αυστηροποιώντας τις ποινές και µία τέτοια
νοµοθετική πρωτοβουλία θέλει ενδελεχή έλεγχο, θέλει πολύ σο-
βαρή συζήτηση και δεν θέλει µία µη σοβαρή διαδικασία σε σχέση
µε τα θέµατα των ποινικών αξιολογήσεων, τουλάχιστον.

Εάν κανείς αναζητούσε να βρει µία αρχή, για να κάνει παρέµ-
βαση δια της αρχής γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, η µόνη που θα µπο-
ρούσε να προκύψει είναι η αυστηροποίηση των ποινών. Κοινή
συνισταµένη στα πολλά θέµατα που το σχέδιο νόµου αυτό ρυθ-
µίζει, είναι η επαύξηση του αξιοποίνου.

Επί της αρχής αυτής λοιπόν εγώ τοποθετούµαι αρνητικά και
καταψηφίζω, διότι θεωρώ απολύτως απαράδεκτο να νοµοθετείς
σε επίπεδο ποινικό, «µε το µάτι», χωρίς αξιολογήσεις της απα-
ξίας συγκεκριµένων συµπεριφορών, χωρίς να έχεις ήδη µετρήσει
ποια ποινή είναι αυτή που µπορεί να επιτύχει γενική πρόληψη και
ποια είναι αυτή που δεν µπορεί να πετύχει γενική πρόληψη.
Χωρίς να έχεις σταθµίσει τα θέµατα αυτά παρεµβαίνεις και λες
«για να ακουστώ εκτός Αιθούσης», για να φανεί ότι «κάτι κάνω»,
ανάγω σε κακουργήµατα τα πάντα και αυξάνω τις ποινές για τα
κακουργήµατα αυτά.

Κύριε Υπουργέ, υπάρχει ένα ερώτηµα που προκύπτει από το
2004 και εντεύθεν και νοµίζω ότι είναι πολύ αποκαλυπτικό για τον
δηµαγωγικό και απαράδεκτο τρόπο που το Υπουργείο ∆ικαιοσύ-
νης νοµοθετεί σταθερά από το Μάρτιο του 2004. Τον Απρίλιο του
2004, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετατράπηκε η ποινική απα-
ξία της απιστίας και το πληµµέληµα κατέστη κακούργηµα.

Μετά από πέντε χρόνια ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης έχοντας τον
έλεγχο της λειτουργίας της δικαιοσύνης, έχοντας υπ’ όψιν του
δηλαδή τι κάνει η δικαιοσύνη ας µας πει, τι θετικό έχει προκύψει
στα θέµατα της διαφθοράς της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης;

Πέντε χρόνια έχουν παρέλθει. Πώς επιτεύχθηκε η γενική πρό-
ληψη µε την µετατροπή του πληµµελήµατος σε κακούργηµα; Αν
αυτό το είχατε αποπειραθεί, αν είχατε κάνει αυτή την αξιολό-
γηση, αν µπορούσατε να στηριχθείτε σε αξιολογήσεις παρόµοιες
και για το νοµοθέτηµα που έχετε φέρει σήµερα στη Βουλή, θα
µπορούσε να προκληθεί ένας διάλογος. Τώρα ο διάλογος δεν
είναι ουσιαστικός. Τώρα, ο διάλογος είναι κοινοβουλευτικά και
πολιτικά προσχηµατικός. Τώρα το παρόν σχέδιο νόµου δεν πρό-
κειται να βοηθήσει τουλάχιστον σύµφωνα µε τις πρώτες αξιολο-
γήσεις που µπορούµε να κάνουµε.

Πάµε σε ορισµένα παραδείγµατα από ρυθµίσεις του. Με
άρθρο 25, στο οποίο αναφέρθηκαν και η εισηγήτριά µας η κ. Τζά-
κρη και ο κ. Βορίδης και ο κ. Γείτονας και ο κ. Γεωργιάδης και ο
κ. Σγουρίδης και ο κ. Στρατάκης, αλλά και όλοι σχεδόν όσοι µί-
λησαν, αναφέρθηκαν στο γεγονός ότι επαυξάνεται το αξιόποινο
συµπεριφορών που σχετίζονται µε την κάλυψη του προσώπου
του δράστη ή την αλλοίωση των χαρακτηριστικών του.

Εγώ αναρωτιέµαι, επειδή έχουµε παρακολουθήσει όχι µόνο τα
γεγονότα του ∆εκεµβρίου αλλά τα γεγονότα της τελευταίας δε-
καετίας τουλάχιστον στην Αθήνα, πότε ήταν πρόβληµα το πρό-
σωπο του νεαρού, το πρόσωπο του αποκληθέντος ταραξία, το
πρόσωπο του αναρχικού ή του οποιουδήποτε; Πότε ήταν εκεί το
πρόβληµα για τη δηµόσια τάξη και τελικά για τη δικαιοσύνη; ∆εν
ήταν ποτέ. Ειδικά στα γεγονότα των τελευταίων χρόνων αυτό έχει
αποκαλυφθεί, το λέει όλος ο κόσµος. ∆ιαπράξεις αδικηµάτων
από πρόσωπα που έφεραν και δεν έφεραν κουκούλα είχαν το ίδιο
αποτέλεσµα. Ουδείς µπόρεσε να καταλάβει εάν κάποιος από αυ-
τούς έχει συλληφθεί και τι προβλήµατα αντιµετωπίζει µε τη δι-
καιοσύνη.

Επειδή εσείς φταίτε ως πολιτικώς αρµόδια κυβέρνηση –δεν
αναφέροµαι σε σας προσωπικά- επειδή η κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας φταίει, γιατί στο πεδίο της πράξης δεν µπορεί να
δώσει κανένα αποτέλεσµα, έρχεται να αλλοιώσει την πραγµατι-
κότητα για να κρυφτεί πίσω από αυτή την αλλοίωση, να δηµι-
ουργήσει προσχήµατα για να κρυφτεί πίσω από τα προσχήµατα
και µας λέει ότι φταίνε τα θέµατα αυτά, ότι δηλαδή δεν έχει υπάρ-
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ξει αύξηση αξιοποίνου για το δράστη εκείνον ο οποίος κρύβει το
πρόσωπό του.

Το ίδιο ακριβώς συµβαίνει και για τα θέµατα του άρθρου 24.
Σας έφταιγε η νοµοθεσία που δύο φορές, µε τον ίδιο τρόπο απέ-
δρασε ο Παλαιοκώστας; Τι από αυτά τα οποία εσείς ρυθµίζετε µε
νέο τρόπο τώρα στο άρθρο 24, ήταν αυτά που γέννησαν τουλά-
χιστον τη δεύτερη φορά την πρακτική αυτής της απόδρασης η
οποία εξέθεσε και τη Κυβέρνηση αλλά και τη χώρα; Εσείς φταίτε
επαναλαµβάνω –όχι προσωπικά- η κυβέρνησή σας φταίει. ∆εν
φταίει σε καµµία περίπτωση η νοµοθεσία.

Επιβαρύνετε το αξιόποινο, δηµαγωγείτε και έτσι δύσκολα µπο-
ρεί κανείς να σας πει όχι. Εγώ πάντως σας το λέω. Ως θέση
αρχής είµαι αντίθετος και καταψηφίζω. Αλλά εσείς θέλετε να δη-
µιουργήσετε στον κοινωνικό στίβο κάποιες εντυπώσεις και πα-
ράλληλα θέλετε να καλύψετε τη δική σας ανεπάρκεια στο πεδίο
της πράξης µε τις αυξήσεις του αξιοποίνου.

Ακριβώς ίδια κριτική θέλω να κάνω και στο θέµα της λαθρο-
µετανάστευσης. Τροπολογία υποτίθεται. Κύριε Πρόεδρε, είναι
σχέδιο νόµου και µάλιστα σχέδιο νόµου µε πάρα πολλές ελλεί-
ψεις, διότι τα βασικά θέµατα της λαθραίας µετανάστευσης, πα-
ράνοµης µετανάστευσης δεν τα ρυθµίζει. Πάλι, όµως, µε την
αύξηση του αξιοποίνου θέλει να παρέµβει, η Κυβέρνηση όσο και
αν εδώ κάποιος µπορεί και να συµφωνήσει, θέλει να παρέµβει
στην κοινή γνώµη και να πει και να δείξει ότι κάτι κάνει.

Κύριε Πρόεδρε, είχα µία εµπειρία πριν από δέκα µέρες. Ήµουν
σε νατοϊκό φόρουµ µε κοινοβουλευτική αποστολή, όπου κατε-
γράφοντο σε επίπεδο ΝΑΤΟ οι ροές λαθραίας µετανάστευσης
προς την Ευρώπη. Καταγραφόταν το Μαρόκο προς την Ισπανία.
Η Τυνησία προς Γαλλία. Η Λιβύη προς Ιταλία, όλοι αυτοί κατευ-
θύνονταν προς Μάλτα. Η Ελλάδα δεν καταγραφόταν.

Το Υπουργείο Εξωτερικών µε είχε εξοπλίσει µε στοιχεία από τα
οποία προέκυπτε η ραγδαία αύξηση του ρυθµού της παράνοµης
µετανάστευσης µε κριτήριο όσους συλλαµβάνονται. Όχι φυσικά
µε κριτήριο αυτούς που παραβιάζουν την άδεια παραµονής που
έχουν, τη βίζα τους ή αυτούς που µπαίνουν λαθραία και κανείς
δεν το παίρνει χαµπάρι, αλλά αυτούς που δηλώνονται. Ο ρυθµός
είναι απίστευτος, είναι διπλάσιος κάθε ροής από Λιβύη προς Ιτα-
λία, από Τυνησία προς Γαλλία, από Μαρόκο προς Ισπανία. Είναι
υπερδιπλάσιος αυτών των ροών. Όµως, όλες αυτές οι χώρες, η
Ισπανία, η Γαλλία, η Ιταλία, ακόµα η Μάλτα, η Κύπρος, προασπί-
ζουν τα συµφέροντά τους, έχουν πείσει την Ευρωπαϊκή Ένωση
για το τι πρόβληµα αντιµετωπίζουν. Η Ελλάδα δεν υπάρχει στις
εκθέσεις.

Εξ ου και εξηγείται η απροθυµία της Συνόδου Κορυφής σε επί-
πεδο πια Ευρωπαϊκής Ένωσης να αποδεχθεί τα επιχειρήµατα ότι
πρέπει η Ευρώπη να αντιµετωπίσει το φαινόµενο ενιαία. Υπάρ-
χουν χώρες τελικοί προορισµοί, χώρες όπως η Ολλανδία, όπως
η Γερµανία, όπως η Σουηδία, χώρες που ξέρουν ότι αντιµετωπί-
ζουν το πρόβληµα σε δεύτερη φάση µετά τις πύλες, κύρια των
οποίων είναι η Ελλάδα. Και δεν υπάρχει η τελική απόφαση η
οποία να αφορά κοινή δράση των είκοσι επτά διότι και η Ευρω-
παϊκή Ένωση δεν έχει πεισθεί, γιατί και στην Ευρωπαϊκή Ένωση
δεν έχει γίνει εγκαίρως η προεργασία, ούτως ώστε να κινητο-
ποιηθεί εγκαίρως η γραφειοκρατική και πολιτική της µηχανή.

Έρχεται τώρα εδώ ο Υπουργός µε τροπολογία, συναρµόδιος
µαζί µε τον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών και τον Υπουργό
Οικονοµίας και Οικονοµικών να µας πουν ότι το πρόβληµα θα
λυθεί µε την αύξηση του αξιοποίνου. Συµφωνώ. Και αν είχαµε
χρόνο, θα µπορούσαµε να κάνουµε και εκτεταµένη ανάλυση. Για
το λαθρεµπόριο ανθρώπων, για τους δουλέµπορους, υπάρχει
θέµα το οποίο πρέπει ειδικώς να δούµε. Το πρόβληµα όµως της
λαθραίας µετανάστευσης στις συνιστώσες που έχει, δεν είναι
µόνο αυτό.

Κάπου αναφέρεσθε –και µου έκανε εντύπωση- στην ανάγκη
συνεννόησης µε τον λαθραίο µετανάστη διά της µετάφρασης,
διά της διερµηνείας. Μπορείτε να µου πείτε πόσες διαλέκτους
καλύπτουµε; Μπορείτε να µου πείτε ποιες είναι οι πληροφορίες
και οι γνώσεις σας για την επάρκεια της συνεννόησης µε τον µε-
τανάστη µε τον οποίο είµαστε σε επαφή για να δούµε τι θα τον
κάνουµε; Μπορείτε να µου πείτε επίσης πώς δουλεύουν τα θέ-
µατα του πολιτικού ασύλου; Ποιες είναι οι καθυστερήσεις και

ποιες παρεµβάσεις έχετε κάνει εκεί; Μπορείτε να µου πείτε επί-
σης πώς λειτουργεί η διαδικασία έρευνας και διάσωσης; Μπο-
ρείτε να µου πείτε πώς αντιµετωπίζεται το φαινόµενο σε σχέση
µε την Τουρκία και πώς αντιµετωπίσατε το φαινόµενο διά της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και της FRONTEX, µιας υπηρεσίας στην οποία
οι κανονισµοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης απονέµουν ρητά την αρ-
µοδιότητα, δηλαδή οι είκοσι επτά µαζί της να διαµορφώνουν σχέ-
διο επαναπροώθησης και να υπογράφουν συµφωνίες
επαναπροώθησης; Έχετε αντιµετωπίσει τα θέµατα αυτά συνο-
λικά, να τα φέρετε εδώ στη Βουλή να δούµε όλο το θέµα;

Φέρνετε µία διάταξη για να δηµαγωγείτε εκτός Αιθούσης και
το πρόβληµα παραµένει ακέραιο, όπως ακριβώς είναι. Και µάλι-
στα, σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις που η Κυβέρνησή σας κάνει αυ-
ξάνεται ο αριθµός των λαθραίως εισερχοµένων µεταναστών και
για το έτος 2009, το τρέχον έτος.

Θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι απολύτως επιβεβληµένη η
αντίδραση για έναν Βουλευτή που σέβεται τον εαυτό του να κα-
ταψηφίσει αυτό το σχέδιο νόµου επί της αρχής.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ζητήσει
στο σηµείο αυτό ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης κ. Νικόλαος ∆ένδιας.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για δεκαοκτώ λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Ας µιλούσαµε και εµείς. Τρεις Βου-

λευτές είµαστε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αυτό είναι θέµα που

αποφασίζει ο Υπουργός. Έχουν αποµείνει τρεις Βουλευτές.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Αν µου το

είχατε πει, δεν θα είχα την παραµικρή αντίρρηση. Απλώς ο κ. Λο-
βέρδος µου το ζήτησε και γι’ αυτό επελήφθην. Τι να σας πω
τώρα;

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Τρεις αποµένουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα µπορούσε ο κύ-

ριος Υπουργός να ακούσει και τους τρεις. Θέλει όµως να κάνει
την παρέµβαση τώρα. Εγώ δεν µπορώ να του αρνηθώ το δικαί-
ωµα. Θα κάνει την κανονική του οµιλία και µετά θα ακολουθή-
σουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των κοµµάτων.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Οφείλω να πω ότι η διαδικασία στο Ελληνικό Κοινοβούλιο είναι

πάντα ζωντανή και δεν παύει να εκπλήσσει. Και αναφέροµαι, αγα-
πητέ συνάδελφε κύριε Λοβέρδο, στην εξαιρετικά ενδιαφέρουσα
σκέψη σας για την επανατροπή της ευρύτερης αντιµετώπισης
της διαφθοράς στο δηµόσιο τοµέα από κακούργηµα σε πληµµέ-
ληµα. Θα µου επιτρέψετε να πω ότι τόσο αναντίστοιχη µε το
πνεύµα των καιρών τοποθέτηση δεν περίµενα να ακούσω από
εσάς. Και αναρωτιέµαι -και θα µου επιτρέψετε ευθέως να το δια-
τυπώσω- εάν αυτό είναι και η άποψη του κόµµατος της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης. Είναι πολύ ενδιαφέρον να το δούµε αυτό
αύριο στην Επιτροπή Θεσµών που ξεκινάει η σχετική συζήτηση.

Οφείλω να πω πάντως ότι είναι ενδεικτικό µιας αντίληψης η
οποία εµάς δεν µας βρίσκει σύµφωνους. Εµείς επιµένουµε στην
επιλογή του κακουργήµατος. Επιµένουµε για πολύ συγκεκριµέ-
νους λόγους.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ: Σας ρώτησα τι αποτελέσµατα είχατε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Εάν επιθυ-

µείτε εκ του αποτελέσµατος να κρίνετε, σας παρακαλώ επειδή
πρόκειται για κακουργήµατα τα οποία δεν παραγράφονται για
όλους, µη βιάζεστε να τα κρίνετε. Έχουµε πολύ και µακρύ χρόνο
για να κριθούν τα κακουργήµατα.

Λοιπόν, σας παρακαλώ µη βιάζεστε να κρίνετε εκ του αποτε-
λέσµατος και αυτό πέραν αυτού που λέµε ότι ο νόµος έχει και
µια παιδαγωγική ισχύ και ότι αποτελεί εκδήλωση προθέσεων
προς την κοινωνία. Επιτρέψτε µου να πω ότι το λιγότερο και το
χειρότερο που µπορεί να κάνει το κόµµα της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης σήµερα είναι να µετατρέπει τη διαφθορά στο δηµό-
σιο τοµέα ως διακήρυξη από κακούργηµα σε πληµµέληµα.

Έρχοµαι τώρα να κουβεντιάσουµε για τα ευρύτερα θέµατα
του νοµοθετήµατος που είναι καλό να τα συζητήσουµε εδώ. ∆εν
θα µπω στα άρθρα, διότι έχουµε καιρό να το κάνουµε αυτό
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αύριο. Θα παραδεχθώ ευθέως αυτό που οµολόγησα και στην επι-
τροπή, ότι αυτό το νοµοθέτηµα θα µπορούσε να είναι τέσσερα
διαφορετικά νοµοθετήµατα. Ίσως νοµοτεχνικά αυτό να ήταν το
ορθό και το άρτιο. Υπογράφω απολύτως αυτή την παρατήρηση.
Οφείλεται, όµως, αυτή η ανάγκη στις πραγµατικότητες τις οποίες
οφείλουµε να αντιµετωπίσουµε. Επιτρέψτε µου να πω ότι αυτό το
νοµοθέτηµα αντιµετωπίζει ζητήµατα της Ιατροδικαστικής Υπη-
ρεσίας και τις επιµέρους ρυθµίσεις εάν θέλετε να τις συζητή-
σουµε. Όµως να σταθώ σε µία γιατί είναι δηλωτικό προθέσεων.
Αναφέροµαι στο άρθρο 6 παράγραφος 2 για τα κριτήρια επιλο-
γής του προϊσταµένου τα οποία σχολίασαν πάρα πολλοί συνά-
δελφοι στην Επιτροπή και εδώ ο Ειδικός Αγορητής του ΛΑΟΣ.

Εγώ ήµουν έτοιµος να αλλάξω τα κριτήρια, κύριε Βορίδη και το
είχα πει στην επιτροπή. ∆εν τα άλλαξα, γιατί ακριβώς τα ίδια κρι-
τήρια υπάρχουν στο ∆ηµοσιοϋπαλληλικό Κώδικα. Και ενώ το
ΠΑΣΟΚ αγόρευε στην επιτροπή εναντίον της συγκεκριµένης ρύθ-
µισης, την οποία απέδιδε σε µένα ή στους νοµοτεχνικούς πριν
από την υπουργοποίησή µου ως ύποπτη, απεκαλύφθη από την
έρευνα ότι η ρύθµιση είναι ακριβής αντιγραφή του άρθρου του
∆ηµοσιοϋπαλληλικού Κώδικα, ο οποίος είχε ψηφισθεί επί
ΠΑΣΟΚ. Καταλαβαίνετε ότι θα ήταν εντελώς αναντίστοιχο στη
δική µας πλευρά να έρθουµε σε αντίθεση µε τον Κώδικα που
ισχύει για ολόκληρο το δηµόσιο τοµέα. Γι’ αυτό το άρθρο είναι
ως έχει και όχι γιατί υπάρχουν κάποιες ύποπτες σκέψεις στο
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, που µας αποδώσατε.

Έρχοµαι τώρα στα ευρύτερα θέµατα που είναι και τα σηµα-
ντικότερα. Τέθηκε θέµα φιλοσοφίας και σ’ αυτή τη φιλοσοφία θα
ήθελα να αναφερθώ. Υπάρχει φιλοσοφία στη δηµόσια τάξη και
φιλοσοφία στο σωφρονιστικό σύστηµα. Πάµε στη δηµόσια τάξη.
Η Κυβέρνηση και τα συναρµόδια Υπουργεία Εσωτερικών, ∆ηµό-
σιας Τάξης και ∆ικαιοσύνης έχουν εκδώσει µία σαφή ατζέντα.
Έχουν πει σαφέστατα τι προτίθενται να πράξουν. Επιτρέψτε µου
να σας τα πω από τώρα ξεκάθαρα. Θα έρθουν µε µία σειρά νο-
µοθετηµάτων. Το πρώτο που περνάει µε αυτό το νοµοθέτηµα,
είναι η επιβαρυντική περίπτωση της αλλοίωσης χαρακτηριστικών.
Θα επανέλθω για να εξηγήσω γιατί αυτή είναι η δόκιµη αντιµε-
τώπιση και δεν είναι δόκιµη αντιµετώπιση η προτεινόµενη από
άλλες πτέρυγες της Βουλής.

∆εύτερον, καρτοκινητά. Έρχεται συγκεκριµένη ρύθµιση από
το Υπουργείο Μεταφορών και Επικοινωνιών.

Τρίτον, άρση απορρήτου των επικοινωνιών συνολικά για τα κα-
κουργήµατα. Και γι’ αυτό θα φέρουµε σχετική ρύθµιση.

Τέταρτον, τράπεζα DNA. Θα φέρουµε σχετική ρύθµιση.
Πέµπτον, ενεργοποίηση καµερών. Θα φέρουµε σχετική ρύθ-

µιση.
Έκτον, λαθροµετανάστευση. Φέρνουµε σχετική τροπολογία

µέσα στο συγκεκριµένο νοµοθέτηµα. Μιλάµε για έξι διαφορετι-
κές ρυθµίσεις. Τις φέρνουµε γιατί πιστεύουµε ότι µπορούµε µε
αυτές τις ρυθµίσεις να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα των και-
ρών, γιατί πιστεύουµε ότι µπορούµε µε αυτές τις ρυθµίσεις να
δηµιουργήσουµε ένα πλαίσιο ασφάλειας στο κέντρο των πόλεων.
Γιατί πιστεύουµε ότι µε αυτές τις ρυθµίσεις µπορούµε να στα-
θούµε δίπλα σ’ αυτόν που σ’ αυτή τη φάση απειλείται, δηλαδή
δίπλα στο µέσο πολίτη, στο µέσο καταστηµατάρχη, στο µέσο άν-
θρωπο, σ’ αυτόν που είδε το βιός του να καταστρέφεται, σ’ αυτόν
που είδε το αυτοκίνητό του να καίγεται, σ’ αυτόν που είδε την
περιουσία του να λεηλατείται. Η Κυβέρνηση είχε ξεκαθαρίσει ότι
επιθυµεί, ότι επιδιώκει ότι θα πράξει ό,τι χρειάζεται για να σταθεί
δίπλα σ’ αυτόν τον άνθρωπο. Αυτόν πρέπει να καλύψουµε, σ’
αυτόν πρέπει να συµπαρασταθούµε. Και µας αφήνουν αδιάφο-
ρους φωνές, όσο και αν θέλουµε να ακούµε τα πάντα, που µας
µιλούν για κίνδυνο καταπάτησης των ανθρωπίνων δικαιωµάτων
µε την υπάρχουσα ρύθµιση για την αλλοίωση των χαρακτηριστι-
κών. Σ’ αυτή τη ρύθµιση καταλήξαµε παρ’ ότι κατηγορηθήκαµε
για το αντίθετο, όχι επί του «γονάτου» της επικαιρότητας. ∆εν
βιαστήκαµε να νοµοθετήσουµε. ∆εν βιαστήκαµε να ακολουθή-
σουµε ξένο παράδειγµα, δεν βιαστήκαµε να ακολουθήσουµε την
εύκολη οδό που θα ήταν η απλή αντιγραφή µιας ξένης διάταξης.
Εξετάσαµε τα πάντα, µιλήσαµε µε όλους και µιλήσαµε αναλυ-
τικά. Και καταλήξαµε σ’ αυτή τη ρύθµιση, γιατί πιστεύουµε ότι
αυτή η ρύθµιση είναι τελέσφορη. ∆εν είναι εύκολη, δεν είναι συ-

µπαθητική, δεν είναι αγαπητή. Το θέµα δεν είναι µας αρέσει ή
δεν µας αρέσει. Είναι τελέσφορη ρύθµιση. Και αποκλείσαµε ακρι-
βώς για λόγους έλλειψης τελέσφορου, όλα αυτά τα οποία επι-
καλείται το ΛΑΟΣ.

Έχουµε διαφορετική ατζέντα, κύριε συνάδελφε, ειδικέ αγο-
ρητά του ΛΑΟΣ, διότι πιστεύουµε ότι κάνετε λάθος. ∆εν έχουµε
καµία διάθεση να σας βάλουµε οποιαδήποτε «ταµπέλα». Είµαι
ξεκάθαρος σ’ αυτό. Ο αγαπητός συνάδελφος κ. Γεωργιάδης που
λυπάµαι ειλικρινά που τον στέρησα αυτές τις δύο ώρες από τη
σύζυγό του –ελπίζω να µου το συγχωρήσει και αυτή- αδίκως
έχασε το χρόνο του. Το παράδειγµα το οποίο µετέφερε στη
Βουλή των Ελλήνων, το παράδειγµα Σαρκοζί, ήταν παράδειγµα
λανθασµένο και εξηγώ γιατί. ∆ιότι ο κ. Σαρκοζί επέβαλε απλό
πρόστιµο 1.500 ευρώ για τη χρήση της κουκούλας και πρόστιµο
3.000 ευρώ για την επανάληψη. Και η µορφή του νοµοθετήµα-
τος δεν είναι δια της Γαλλικής Εθνοσυνελεύσεως αλλά δια Προ-
εδρικού ∆ιατάγµατος. Αυτό το λέω διότι είµεθα έτοιµοι να
δεχθούµε κάθε υπόδειξη και κάθε πραγµατική τοποθέτηση.
Όµως αυτό δεν είναι σωστό, δεν είναι έτσι. ∆εν το έκαναν έτσι
ούτε οι Γάλλοι. Αλλά και εν πάση περιπτώσει, δεν έχουµε κανένα
λόγο να αντιγράψουµε οτιδήποτε. ∆εν έχουµε κανένα λόγο να
µιµηθούµε οποιονδήποτε, δεν έχουµε κανένα λόγο να ακούσουµε
οποιονδήποτε, όταν έχουµε σαφή αντίληψη µετά από πολλούς
µήνες έρευνας για το τι θέλουµε να κάνουµε και πώς µπορούµε
να το κάνουµε σωστά.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα του σωφρονιστικού συστήµατος το
οποίο επίσης, θέλω να εξηγήσουµε. Έχω πει ξεκάθαρα ότι το σω-
φρονιστικό σύστηµα της χώρας δεν είναι σε καλή κατάσταση.
∆εν ήρθα εδώ ούτε για να καυχηθώ ούτε για να σας παρουσιάσω
παραδείσους οι οποίοι δεν υπάρχουν. Βεβαίως, δεν µου αρέσει
καθόλου η προερχόµενη από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση υπο-
κρισία, η οποία τώρα ανακαλύπτει ότι υπάρχουν προβλήµατα στο
σωφρονιστικό σύστηµα της χώρας λες και δεν υπήρχαν το 2004.
Τώρα ανακαλύπτει ότι δεν έχουν καινούργιες φυλακές λες και
δεν ήταν πολύ χειρότερες το 2004. Έχουµε προσθέσει πέντε και-
νούργιες φυλακές. Λες και δεν υπήρχαν προβλήµατα σε δικα-
στικά µέγαρα το 2004. Λες και µας παρέδωσε νοµικούς
Παρθενώνες και άψογα εξελιγµένα συστήµατα τα οποία διελύ-
θησαν αυτά τα πέντε χρόνια.

Η πραγµατικότητα είναι ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει
τεράστια ευθύνη. Τώρα προσπαθεί µε έναν υστερίζοντα και λαϊ-
κίζοντα λόγο να διατυπώσει καινοφανείς απόψεις. Η ευθύνη της
είναι ότι δεν κατάλαβε το τεράστιο πρόβληµα που έρχεται από
δύο διαφορετικές πηγές προς το σωφρονιστικό σύστηµα της
χώρας, πράγµα που ήταν απολύτως ορατό από το 2000, δηλαδή
η λαθροµετανάστευση και τα ναρκωτικά. Η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση είχε όλο τον χρόνο να ενεργήσει πριν αυτές οι ανάγκες γί-
νουν πιεστικότατες. Και δεν αντελήφθη τίποτα, δεν κατάλαβε
τίποτα και εκοιµάτο τον «ύπνο του δικαίου». Και όχι µόνο «εκοι-
µάτο τον ύπνο του δικαίου», αλλά έρχεται τώρα να µας κάνει
φροντιστήριο, πώς θα αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα που επί
είκοσι χρόνια δεν αντιµετώπισε.

∆εν έχω καµµία αντίρρηση να συνεργαστούµε, αλλά να συ-
νεργαστούµε όχι υπό συνθήκες φροντιστηρίου, όπου ο χθεσινός
ένοχος καταδεικνύει στο σηµερινό διαχειριστή του προβλήµα-
τος τι πρέπει να πράξει, αγνοώντας ότι δεν έπραξε ούτε τα µισά
από αυτά που λέει σήµερα ότι πρέπει να γίνουν.

Έρχοµαι στο σωφρονιστικό σύστηµα. Και εκεί έχουµε µία
σαφή ατζέντα που ξεκινάει πρώτον, από το γεγονός ότι το σω-
φρονιστικό σύστηµα στερείται στελεχών. Αυτό είναι το βασικό
πρόβληµα. ∆εν υπάρχουν άνθρωποι να υπηρετήσουν το σωφρο-
νιστικό σύστηµα. Έχουµε έναν καλό σωφρονιστικό Κώδικα και
δεν έχουµε αρκετά στελέχη. Βέβαια, παντού υπάρχουν ικανοί άν-
θρωποι, αλλά δεν έχουµε αρκετά στελέχη για να υπηρετήσουν
αυτό το σύστηµα. Παλεύουµε από την αρχή να φτιάξουµε µία
σχολή στελεχών, όχι γιατί θα βρούµε τα στελέχη αύριο το πρωί,
αλλά για να δηµιουργήσουµε εκείνες τις βάσεις που δεν θα επι-
τρέπουν σε διαδόχους µου να λένε αυτά που λέω εγώ τώρα. ∆εύ-
τερον, ξεκινάµε µία πολιτική διαχωρισµού των εγκληµατιών µε
τις νέες φυλακές, που οι προκάτοχοί µου µε περισσή επιµέλεια
έκαναν και που εµείς συνεχίζουµε τώρα. Προχωράµε σε µία συ-
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γκεκριµένη τροποποίηση, για να δηµιουργήσουµε φυλακές
τύπου Γ’, ώστε να µπορέσουµε ορισµένους επικίνδυνους κρα-
τούµενους όπως επιβάλλει ο σύγχρονος Σωφρονιστικός Κώδι-
κας και οι σύγχρονες θεωρίες περί σωφρονισµού, να τους
έχουµε υπό διαφορετικές συνθήκες και να αντιµετωπίσουµε τον
κάθε κρατούµενο ανάλογα µε το αδίκηµα και όχι όλους συλλή-
βδην ως «πρόβατα».

Πέραν αυτού, πάµε σε µία πολιτική αντιµετώπισης της χρήσης
ναρκωτικών µέσα στις φυλακές. Υπάρχει πρόβληµα και µέσα στις
φυλακές και δεν έχουµε κανένα λόγο να το κρύψουµε. Ξεκινάµε
µία διαδικασία να προµηθευτούµε µηχανήµατα τα οποία είναι
εξαιρετικά ακριβά και τα προµηθευόµαστε από το υστέρηµα του
Έλληνα φορολογούµενου και για περίεργους λόγους χαλάνε σε
πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα και συντηρούνται σε απίθανα
σύντοµο χρονικό διάστηµα, αλλά δεν επαναλειτουργούν τόσο
σύντοµα όσο επαναλειτουργούν σε όλη την άλλη Ευρώπη. Όλα
τα περίεργα εδώ συµβαίνουν.

Προχωράµε, λοιπόν, σε µία πολιτική προµήθειας µηχανηµά-
των και σε µία πολιτική εκπαίδευσης ειδικών σκύλων, ώστε να
αντιµετωπίσουµε τα ναρκωτικά µέσα στις φυλακές.

Αντιµετωπίζουµε τα κινητά µέσα στις φυλακές µε το υπάρχον
νοµοθέτηµα γιατί είναι απαραίτητο, γιατί υπάρχει εµπόριο κινη-
τών µέσα στις φυλακές, γιατί τα κινητά µέσα στις φυλακές είναι
παράγοντες δηµιουργίας εγκληµατικότητας και µέσα και έξω
από τις φυλακές.

Πέρα από αυτά, προχωράµε στη µετασωφρονιστική µέριµνα,
διότι το πρόβληµα είναι να δούµε τι γίνεται όταν φεύγει ο κρα-
τούµενος από τις φυλακές. Εδώ θα είµαι ειλικρινής, η επάνοδος,
το κύριο εργαλείο µας, δεν λειτουργεί όπως έπρεπε. Κάνουµε
ό,τι µπορούµε για να στηρίξουµε τους ανθρώπους αυτούς που
µε γενναιότητα παλεύουν τη µετασωφρονιστική αγωγή, αλλά δεν
τους έχουµε στηρίξει αρκετά.

Προσπαθούµε, επίσης, σαν «κορωνίδα» όλων αυτών να δηµι-
ουργήσουµε µία επαρκή επιθεώρηση φυλακών. Η επιθεώρηση
φυλακών δεν ιδρύθηκε από τις δικές µας κυβερνήσεις. Μας πα-
ρεδόθη ως αποστεωµένος µηχανισµός προβλεπόµενος µόνο σε
νοµοθέτηµα. Οι προκάτοχοί µου προσπάθησαν να της δώσουν
οντότητα.

Επί των δικών µου ηµερών µετακινούµε άτοµα από άλλα µέρη
και του Υπουργείου και της «ΘΕΜΙ∆ΑΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗΣ»,
ώστε να µπορέσουµε να στελεχώσουµε µε επάρκεια τη συγκε-
κριµένη δοµή, για να µπορούµε να επιθεωρούµε τις φυλακές,
διότι χωρίς επιθεώρηση κανένας µηχανισµός δεν ζει µέσα σε κα-
θεστώς νοµιµότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ πρέπει να είµαστε ξεκάθα-
ροι. Πρέπει να ξέρουµε τι επιδιώκουµε, πρέπει να ξέρουµε τι θέ-
λουµε και πρέπει να ξέρουµε και πώς θα το επιτύχουµε.
Ξαναλέω, πως αυτό που δεν ωφελεί καθόλου είναι η υποκρισία,
δηλαδή δεν ωφελεί καθόλου να αφήνουµε «κορώνες» εναντίον
της απελευθέρωσης επτά, οκτώ, εννιά ατόµων, εννέα µητέρων
που κρατούνται στις φυλακές σήµερα, ωσάν αυτές να αποτε-
λούσαν απειλή κατά της έννοµης τάξης της χώρας, όταν υπάρ-
χει συγκεκριµένη διάταξη εδώ, η οποία ορίζει σε ποιες
περιπτώσεις δεν πρέπει η µητέρα να αφήνεται ελεύθερη, όταν
θεωρούµε δηλαδή ότι για το έγκληµα του ενός πρέπει να τιµω-
ρούνται δύο και ο δεύτερος να είναι ένα παιδάκι τεσσάρων χρό-
νων που να µεγαλώνει πίσω από τα κάγκελα.

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι αυτά δεν είναι σοβαρά πράγµατα
και δεν µπορούµε να εξισώσουµε την αντίδραση στην αλλοίωση
των χαρακτηριστικών, για να παραστήσουµε προς την κοινωνία
ότι δήθεν και εµείς είµαστε σκληροί απέναντι στο έγκληµα.

Αυτό το νοµοθέτηµα είναι νοµοθέτηµα ισολογισµένο. Είναι ισο-
λογισµένη η επιείκεια και η σκλήρυνση, διότι έτσι πρέπει να είναι,
διότι ο νοµοθέτης οφείλει και δεν πρέπει να είναι σκληρός. Οφεί-
λει κατ’ ουσίαν να είναι επιεικής εκεί που χρειάζεται. Οφείλει,
όµως, να προστατεύει αυτά που πρέπει να προστατευθούν.

Μου κάνει εντύπωση ότι, στην αναφορά που έγινε για την τρο-
ποποίηση του ν. 3727 του προκατόχου µου, του κ. Χατζηγάκη,
φάνηκε να αγνοείτε τελείως τα αναφερόµενα στα πέντε έτη είτε
αυτό είναι φυλάκιση είτε είναι κάθειρξη. Ανοίγω παρένθεση και
λέω ότι αυτό ήταν νοµοθετηµένο από την προηγούµενη Βουλή.

Αυτό που γίνεται εδώ συνιστά απλή επεξήγηση του αυτονοή-
του, ότι αυτό δεν είναι αυτόµατο, αλλά παρεµβαίνουν κάποιοι δι-
καστές στη µέση, παρεµβαίνει ένα δικαστήριο. ∆εν πηγαίνει ο
κρατούµενος στην έξοδο της φυλακής, παρουσιάζεται στο δε-
σµοφύλακα και του λέει «πέντε χρόνια πήρα εγώ, παρακαλώ,
απολύσατέ µε». ∆εν είναι αυτή η διαδικασία. Υπάρχει διαδικασία
στην οποία παρεισφέει δικαστήριο.

∆εν µου λέτε, έχουµε αποφασίσει τώρα ότι το δικαστήριο δεν
προστατεύει επαρκώς την κοινωνία, για να το καταλάβω, για να
καταλάβω εάν και κατά πόσο θεωρούµε ότι οι δικαστές δεν είναι
επαρκείς.

Επιτρέψτε µου να πω, επειδή αναφερόµαστε και στις ποινές,
ότι πρέπει να είµαστε και σε αυτό ειλικρινείς, γιατί αν πρόκειται
να πάµε σε κάποιες µεταρρυθµίσεις, έχει έννοια να πάµε στις µε-
ταρρυθµίσεις όταν αντιλαµβανόµαστε την αλήθεια των πραγµά-
των.

Υπάρχει στο ελληνικό νοµικό σύστηµα, στο σύστηµα του ποι-
νικού δικαίου πλήρης ανειλικρίνεια όσον αφορά το θέµα των ποι-
νών. Βλέπεις δέκα χρόνια στον Κώδικα και σηµαίνει δύο χρόνια
στην πράξη. Βλέπεις δεκαπέντε, είκοσι, τριάντα χρόνια, που ση-
µαίνουν δύο-τρία χρόνια στην πράξη.

Πρέπει να πάµε σε ένα νέο σύστηµα. Πρέπει να πάµε σε ένα
νέο Ποινικό Κώδικα και σε ένα νέο Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας,
όπου και οι δύο να χαρακτηρίζονται κυρίως από την ειλικρίνεια.
Πρέπει να πάµε και σε έναν καινούργιο Ποινικό Κώδικα, ο οποίος
να ανταποκρίνεται στις προκλήσεις των καιρών.

Είναι δυνατόν η χώρα να πηγαίνει µπροστά µε έναν Ποινικό
Κώδικα ο οποίος έχει κεφάλαιο για τη µονοµαχία και δεν έχει κε-
φάλαιο για τα εγκλήµατα κατά του περιβάλλοντος; Είναι δυνατόν
αυτός ο Ποινικός Κώδικας να είναι το όπλο µε το οποίο η έννοµη
τάξη της Ελλάδας πορεύεται στον 21ο αιώνα; Είναι δυνατόν να
πάµε στον 21ο αιώνα µε έναν Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας που εν
πάση περιπτώσει, όπως και αν περιέχει, όπως και αν προβλέπει
την προσωρινή κράτηση, στην πραγµατικότητα η προσωρινή
κράτηση είναι υπό την απόλυτη κρίση του ανακριτή και του ει-
σαγγελέα;

Είναι δυνατόν να δεχτούµε ότι υπάρχουν στην Ελλάδα σχεδόν
τρεις χιλιάδες οκτακόσιοι προσωρινά κρατούµενοι, ο τριπλάσιος
αριθµός από οποιαδήποτε άλλη χώρα της Ευρώπης; Είναι δυνα-
τόν αυτές τις προκλήσεις να µην τις βλέπουµε και να µην κατα-
λαβαίνουµε ότι οφείλουµε και πρέπει να τις αντιµετωπίσουµε;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια και συζητάµε το θέµα επί
της αρχής και στα άρθρα θα µπορώ να συζητήσω αναλυτικά
αύριο, καταλήγω µε το εξής. Αντιµετωπίζουµε συνολικά ως σύ-
στηµα και δικαίου και σωφρονιστικό σύστηµα µία µέγιστη πρό-
κληση. Ο τρόπος να ανταποκριθούµε σ’ αυτή τη µέγιστη
πρόκληση είναι να µιλήσουµε µεταξύ µας ειλικρινά, να αγνοή-
σουµε τις «σειρήνες» του λαϊκισµού, να αγνοήσουµε την προ-
σπάθεια εύκολου εντυπωσιασµού, να καταλάβουµε πού είναι τα
προβλήµατα και να κινηθούµε για να αντιµετωπίσουµε αυτά τα
προβλήµατα, µε ειλικρίνεια, µε σοβαρότητα, αλλά κυρίως µε
εµπιστοσύνη στο µέλλον του τόπου και του Έλληνα πολίτη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ο κ. Βενιζέλος έχει
το λόγο.

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά θα ήθελα
παρακαλώ κι εγώ το λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πλη-
ροφορηθήκαµε από τα µέσα ενηµέρωσης ότι µια τροµοκρατική
οργάνωση, η «Σέχτα τροµοκρατών», µε προκήρυξή της σε ηµε-
ρήσια απογευµατινή εφηµερίδα ανέλαβε την ευθύνη για τη στυ-
γερή δολοφονία του αστυνοµικού πριν από λίγες µέρες και µε
την ίδια προκήρυξη διατυπώνει απειλές, προσπαθεί να δηµιουρ-
γήσει ένα κλίµα γενικευµένου φόβου στην ελληνική κοινωνία.
Είµαι βέβαιος πως διερµηνεύω τα αισθήµατα όλης της Βουλής
λέγοντας ότι η ελληνική κοινωνία αντιδρά απέναντι στην απειλή
και το φόβο, οµόθυµα, οµόψυχα αντιτάσσεται σε κάθε προσπά-
θεια επιβολής του νόµου της βίας. Και θέλω να τονίσω πως από
την άποψη αυτή η σκληρή κριτική που ασκούµε για τις ανεπάρ-
κειες και τις αδυναµίες της Ελληνικής Αστυνοµίας, για την επι-

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 23 ΙΟΥΝΙΟΥ 2009 467



δείνωση της κατάστασης στο χώρο της Αστυνοµίας από το 2004
µέχρι σήµερα, η κριτική αυτή κινείται σε άλλο επίπεδο από το
επίπεδο της κοινής στάσης όλων των πολιτικών δυνάµεων και
όλης της κοινωνίας απέναντι στο φαινόµενο της τροµοκρατίας
και του οργανωµένου εγκλήµατος. Έχει τη στήριξη όλων των πο-
λιτικών και κοινωνικών δυνάµεων η Κυβέρνηση, η εκάστοτε κυ-
βέρνηση της χώρας, αρκεί βέβαια να υπάρχει µία κυβέρνηση που
έχει συνείδηση ευθύνης και έχει στοιχειώδη ικανότητα διαχείρι-
σης των πραγµάτων. Αυτό είναι που λείπει. ∆εν λείπει η πολιτική
µας βούληση, δεν λείπει η κοινωνική ενότητα. Λείπει η ικανότητα
πολιτικής αντίληψης και διαχείρισης βασικών θεµάτων.

∆εν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι σε σχέση µε το 2004 -και
λυπάµαι που κάνω αυτή τη σύντοµη αναδροµή- σε σχέση δηλαδή
µε την περίοδο καταστολής της «17ης Νοεµβρίου», σε σχέση µε
την περίοδο της ασφαλούς και υποδειγµατικής διεξαγωγής των
Ολυµπιακών Αγώνων η κατάσταση στη χώρα µας έχει επιδεινω-
θεί. Έχουµε κάνει πολλά βήµατα προς τα πίσω. Κυριαρχεί ένα
κλίµα γενικευµένης ανασφάλειας, µε όλες τις έννοιες του όρου
«ανασφάλεια». Υπάρχει πολύ σοβαρό πρόβληµα στην καθηµε-
ρινή ζωή και βεβαίως υπάρχει πολύ σοβαρό πρόβληµα, όπως
είπα και προηγουµένως, σε διάφορες µορφές οργανωµένου
εγκλήµατος.

Το Σύνταγµά µας, όπως συµβαίνει µε τα Συντάγµατα όλων των
ευνοµούµενων, θεσµικά εκσυγχρονισµένων χωρών, έχει προβεί
διαχρονικά, ιστορικά σε ορισµένες θεµελιώδεις και ανυπέρβλη-
τες σταθµίσεις ως προς τη σχέση ασφάλειας και ελευθερίας. Και
ελπίζω να συµφωνούµε όλοι γύρω από το αυτονόητο, το ιστο-
ρικά και θεσµικά αυτονόητο, πως χωρίς ελευθερία, χωρίς κρά-
τος δικαίου, χωρίς δικονοµικές εγγυήσεις, χωρίς ανθρώπινα
δικαιώµατα δεν µπορεί να διασφαλιστεί το µείζον αγαθό της
ασφάλειας, δεν µπορεί να προστατευθεί το δικαίωµα στην ασφά-
λεια. Χωρίς την προστασία του δικαιώµατος στην ελευθερία δεν
προστατεύεται ούτε το δικαίωµα στην ασφάλεια.

Μόνη ασφαλής µέθοδος για την υπεράσπιση του πολίτη, για
την υπεράσπιση της ζωής, της τιµής και της περιουσίας του είναι
ο σεβασµός της νοµιµότητας, ο σεβασµός των εγγυήσεων του
κράτους -δικαίου. Αυτή η ισορροπία αποτυπώνεται στις συνταγ-
µατικές διατάξεις, αποτυπώνεται στην Ευρωπαϊκή Σύµβαση ∆ι-
καιωµάτων του Ανθρώπου, αποτυπώνεται στο Χάρτη
Θεµελιωδών ∆ικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

∆εν πρέπει ούτε να ταλαντευόµαστε ούτε να πειραµατιζόµα-
στε. Γιατί όσες φορές παραβιάζουµε αυτόν τον κλειστό κανόνα,
το αποτέλεσµα είναι να πλήττεται η ελευθερία και το κράτος δι-
καίου, χωρίς να πλήττεται το οργανωµένο έγκληµα και χωρίς να
καταστέλλεται η τροµοκρατία.

Έχει, λοιπόν, πάρα πολύ µεγάλη σηµασία να συνεννοηθούµε
γύρω από αυτό και λυπάµαι, όταν βλέπω µια Κυβέρνηση και µια
κοινοβουλευτική πλειοψηφία πανικόβλητη, µετά το αποτέλεσµα
των Ευρωεκλογών, να σύρεται πίσω από τις πολιτικές πρωτο-
βουλίες του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού και του κ. Καρα-
τζαφέρη. Να υιοθετεί µε βιασύνη µια ατζέντα που δεν την έχει
επεξεργαστεί και να σπεύδει να κάνει µια επίδειξη –υποτίθεται-
αποφασιστικότητας, σκληρότητας, βολονταρισµού, ενώ από
πίσω δεν υπάρχει απολύτως τίποτα.

Πρέπει να είµαστε ειλικρινείς και έντιµοι, όταν απευθυνόµαστε
στην κοινωνία. Όποιος επιχειρεί να εξαπατήσει την κοινωνία,
προσφέροντάς της ψευδαισθήσεις παροδικές και στιγµιαίες, θα
τιµωρηθεί σκληρότερα από την τιµωρία που επεβλήθη την 7η Ιου-
νίου στις ευρωεκλογές.

∆εν µπορούµε να λέµε ψέµατα στον πολίτη ότι ψηφίζοντας αυ-
στηρούς ποινικούς νόµους, αντιµετωπίζουµε πράγµατι το πρό-
βληµα ανασφάλειας, αντιµετωπίζουµε την κατάσταση εθνικής
ανοµίας που επικρατεί στη χώρα µας.

Να πω και κάτι άλλο; Μακάρι τα πράγµατα να ήταν τόσο απλά.
Μακάρι µέσα από την αυστηροποίηση, τη διαρκή και αλόγιστη
αυστηροποίηση ποινικών διατάξεων να φτάναµε στην καταστολή
του εγκλήµατος, στην εξάλειψη των φαινοµένων του οργανωµέ-
νου εγκλήµατος, στην οριστική καταπολέµηση της τροµοκρα-
τίας.

∆εν γίνεται έτσι! ∆ιότι το πρόβληµα δεν είναι η τιµωρία ενός
δράστη που συλλαµβάνεται και συνοδευόµενος απ’ όλες τις ανα-

γκαίες αποδείξεις εισάγεται στο ποινικό δικαστήριο, προκειµέ-
νου να καταδικαστεί σε αυστηρή ποινή.

Το πρόβληµα είναι να φτάσουµε στον εντοπισµό και τη σύλ-
ληψη των δραστών! Το πρόβληµα είναι να έχουµε µία Αστυνοµία
µε επαγγελµατισµό, µε ανοικτό µυαλό, µε σύγχρονα µέσα, µε
επαρκή εξοπλισµό, ανοικτή στις νέες µεθόδους, χωρίς στερεό-
τυπα, χωρίς προκαταλήψεις, που ενεργεί µε αποτελεσµατικότητα
και συλλαµβάνει το δράστη.

Από εκεί και πέρα, υπάρχει ποινικός εξοπλισµός άφθονος. ∆εν
λείπουν ποινικές διατάξεις για τον κατάλληλο και αυστηρό χα-
ρακτηρισµό των εγκληµάτων και για την επιβολή αυστηρών ποι-
νών. Άρα είναι απόπειρα εξαπάτησης µιας φοβισµένης και
ανασφαλούς κοινωνίας το να λέει η Κυβέρνηση, διά στόµατος
του Πρωθυπουργού και του Υπουργού ∆ηµόσιας Τάξης και του
Υπουργού ∆ικαιοσύνης, ότι βρήκαµε τη µέθοδο: Θα κάνουµε
ακόµη πιο αυστηρό τον Ποινικό Κώδικα, θα επιβάλλουµε δρακό-
ντειες ποινές, ενώ έχουµε δρακόντειες ποινές. Έχουµε έναν κα-
τάλογο κακουργηµάτων που δεν υπάρχει σε άλλη χώρα. Έχουµε
έναν ποινικό νόµο που απειλεί ισόβια κάθειρξη για σωρεία εγκλη-
µάτων, κάτι που δεν συµβαίνει σε καµµία άλλη χώρα.

Να είµαστε, λοιπόν, έντιµοι και σοβαροί. Υπάρχει τεράστιο
πρόβληµα ανασφάλειας. Υπάρχει τεράστιο πρόβληµα µε τις νέες
µορφές τροµοκρατίας. Υπάρχει πρόβληµα στην καθηµερινή ζωή
του απλού ανθρώπου, αλλά δεν θα του λέτε ψέµατα ότι µε τέ-
τοιου είδους νοµοσχέδια δίνετε απάντηση στην αγωνία του. ∆ιότι
δεν µας λείπει η διάταξη για την τιµωρία. Μας λείπει η υποδοµή,
το σύστηµα, η Αστυνοµία, η αποφασιστικότητα, η ικανότητα, ο
επαγγελµατισµός. Αυτά δεν υπάρχουν.

Είµαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι στη βία των κουκουλοφό-
ρων! Κατηγορηµατικά! Θέλουµε να κατασταλεί το φαινόµενο
αυτό και µπορεί να κατασταλεί. Όµως, δεν θα κατασταλεί παρα-
βιάζοντας πλήρως την αρχή της αναλογικότητας των ποινικών
διατάξεων, ανατρέποντας, δηλαδή, όλη την ισορροπία του Ποι-
νικού Κώδικα, παίρνοντας αδικήµατα που τιµωρούνται µε ποινή
φυλάκισης –και µάλιστα µεσαία ποινή φυλάκισης- και µετατρέ-
ποντάς τα σε κακουργήµατα –και µάλιστα πάνω από µεσαία κα-
κουργήµατα- επειδή ο δράστης είναι πιο επικίνδυνος γιατί φοράει
κουκούλα.

Ο δράστης µπορεί να συλληφθεί, γιατί και τώρα η ληστεία είναι
κακούργηµα. Μπορεί να συλληφθεί, γιατί και τώρα τιµωρείται η
διακεκριµένη φθορά ξένης ιδιοκτησίας. Μπορεί να συλληφθεί,
γιατί και τώρα η βαριά σκοπούµενη σωµατική βλάβη τιµωρείται
βαρύτατα και η θανατηφόρα είναι πάρα πολύ αυστηρό κακούρ-
γηµα.

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι και η µόνη διάταξη η οποία υπάρ-
χει στον Κώδικά µας από το 1976 που καθιστά στοιχείο αυξηµέ-
νης επικινδυνότητας την κουκούλα, έχει δυστυχώς µείνει
ανενεργός επί τόσα χρόνια, από το 1976. Τι σηµαίνει αυτό; Ση-
µαίνει ότι τέτοιου είδους ρυθµίσεις δεν αποδίδουν.

Άρα, ας στραφούµε εκεί που πρέπει χωρίς να ανατρέπουµε
την ισορροπία της ποινικής µας νοµοθεσίας. ∆εν υπάρχει αρχή
µέση και τέλος πια. Οι διατάξεις είναι ασυνάρτητες, άδικες, άνι-
σες και γι’ αυτό σε πολύ µεγάλο βαθµό ανεφάρµοστες. Χρειάζε-
ται επειγόντως ένταξη πολλών ειδικών ποινικών νόµων στον
Ποινικό Κώδικα και επανεξέταση εκ του µηδενός της κλίµακας
των ποινών στον Ποινικό Κώδικα για να είµαστε δίκαιοι και σο-
βαροί, διότι αλλιώς θα µας διαφεύγουν µεγάλα εγκλήµατα µε µι-
κρές ποινές και θα εµφανίζονται µεγάλες ποινές σε µικρότερης
απαξίας πράξεις. Αυτήν τη στιγµή έχει γίνει διάτρητη όλη η ποι-
νική νοµοθεσία. Έχει, δηλαδή, ανατραπεί ένας βασικός πυλώνας
του κράτους δικαίου.

Άρα, είµαστε έτοιµοι να συµπαραταχθούµε στην αποτελεσµα-
τική καταστολή της βίας των κουκουλοφόρων, αλλά δεν συ-
µπράττουµε στη διατύπωση µιας ψευδαίσθησης προς την
κοινωνία: ότι αν ψηφιστούν οι διατάξεις αυτές θα κατασταλεί το
φαινόµενο. Θα σας πούµε λεπτοµέρειες στη συζήτηση επί των
άρθρων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Το ίδιο συµβαίνει και σε σχέση µε το σωφρονιστικό σύστηµα,
κύριε Υπουργέ, και σας κρούω τον κώδωνα κινδύνου. Είναι φορ-
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τισµένη η κατάσταση στις φυλακές, το είπα και χθες το βράδυ σε
µια εκδήλωση του Συµβουλίου Επικρατείας στον Γενικό Γραµ-
µατέα του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης. Υπάρχει πρόβληµα. Ενδε-
χοµένως υπάρχουν πολύ σοβαρές διασυνδέσεις µεταξύ
τροµοκρατίας και κοινού εγκλήµατος. Η κατάσταση πρέπει να
ελεγχθεί και πρέπει να λάβετε όλα τα αναγκαία µέτρα. Και βλέ-
πετε πως διαψεύδεται ο προκάτοχός σας, ο οποίος εµφάνισε στη
Βουλή υπεραισιόδοξους αριθµούς για την αποσυµφόρηση των
φυλακών µε την εφαρµογή του προηγούµενου νοµοσχεδίου που
είναι νόµος του κράτους και είχε εισηγηθεί στη Βουλή και βλέ-
πετε ότι τώρα βρίσκεστε στην ανάγκη να έλθετε να διορθώσετε,
να βελτιώσετε µε την ελπίδα ότι πράγµατι θα φύγουν κάποιοι
κρατούµενοι. Να φύγουν όµως, οι σωστοί κρατούµενοι µε µία
κλιµάκωση σε σχέση µε τις ποινές και την απαξία των εγκληµά-
των, όχι όποιοι-όποιοι κρατούµενοι. ∆εν είναι στατιστικό πρό-
βληµα ούτε το σωφρονιστικό σύστηµα ούτε η ποινική δικαιοσύνη
και γι’ αυτό θεωρώ ότι είναι τυχαία τα θέµατα που αντιµετωπί-
ζετε. ∆εν υπάρχει καµµία ιεράρχηση, δεν υπάρχει κανένα σύ-
στηµα.

Έτσι κάνετε και στο θέµα των ναρκωτικών. ∆εν υπάρχει νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης µε το οποίο να µην ανατρέ-
πεται η νοµοθεσία περί ναρκωτικών.

Και προσέξτε τώρα: Ένα µόνο σηµείο εντοπίζω σε σχέση µε τα
υποκατάστατα στις φυλακές, στα κέντρα απεξάρτησης, διότι
πρέπει να δούµε αν αυτή η χορήγηση υποκαταστάτων θα είναι
διαρκής ή αν θα σταµατά όταν ολοκληρώνεται η σωµατική απο-
τοξίνωση και µετά θα προβλέπεται η ένταξη σε στεγνά προ-
γράµµατα για να µη µετατρέπουµε εκατοντάδες κρατουµένους
σε ζόµπι µέσα στη φυλακή, οι οποίοι βρίσκονται µέσα στη φυ-
λακή και επιδιώκουν να παραµείνουν για να έχουν εύκολη πρό-
σβαση στη χορήγηση του υποκατάστατου. Τεράστιο πρόβληµα.

Και βέβαια αναφέροµαι τώρα, όσο µπορώ πιο σύντοµα στην
προβληµατική τροπολογία που είναι ένα αυτοτελές νοµοσχέδιο
για το φαινόµενο της παράνοµης, της µη καταγεγραµµένης µε-
τανάστευσης.

Θέλω κατ’ αρχάς να καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής –µε
την παράκληση να το διαβάσετε και να το λάβετε σοβαρά υπ’
όψιν σας- το κείµενο της εισήγησης του Συνηγόρου του Πολίτη
προς την ολοµέλεια της Εθνικής Επιτροπής ∆ικαιωµάτων του Αν-
θρώπου, η οποία συνέρχεται αύριο για να συζητήσει επειγόντως
τα ζητήµατα που θέτει η τροπολογία αυτή.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευάγγελος Βενιζέλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα εισήγηση, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και λέω κατ’ αρχάς το εξής ανατριχιαστικό: Ενώ όλοι νοµί-
ζουµε ότι η τροπολογία αυτή στοχεύει στην καταπολέµηση της
παράνοµης µετανάστευσης –της εισόδου, δηλαδή, από τα θα-
λάσσια σύνορά µας κυρίως µη καταγεγραµµένων µεταναστών-
στη πραγµατικότητα υψώνει µία σπάθη απειλητική πάνω από τα
κεφάλια όλων των νόµιµων µεταναστών.

∆ιότι µε την πρώτη διάταξη αυτής της τροπολογίας ο κάθε αλ-
λοδαπός, άρα και ο νόµιµος µετανάστης µετατρέπεται σε εν δυ-
νάµει επικίνδυνο για τη δηµόσια τάξη άτοµο και ο νόµιµα
ευρισκόµενος στη χώρα µας αλλοδαπός, εάν του ασκηθεί ποι-
νική δίωξη για οποιοδήποτε αδίκηµα, ακόµα και για αδίκηµα που
απειλείται πολύ µικρή ποινή φυλάκισης, ακόµα και αδίκηµα του
Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, µπορεί να βρεθεί χωρίς κανένα κα-
θεστώς προστασίας, να τελεί υπό άµεση απέλαση. Και δεν ανα-
φέροµαι σε αυτόν που τα δουλεµπορικά σκάφη φέρνουν από την
Τουρκία, αλλά αναφέροµαι σε αυτόν που ζει και εργάζεται χρό-
νια µε την οικογένειά του στην Ελλάδα και συνεισφέρει στην ελ-
ληνική οικονοµία.

Ως προς τις άλλες δε διατάξεις, τις οποίες θα αξιολογήσουµε
στην κατ’ άρθρο συζήτηση, θέλω να σας πω ότι απλώς δεν υπάρ-
χει καµµία λογική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σ’ ένα λεπτό.
Το πρόβληµα της λαθροµετανάστευσης στην Ελλάδα, µην

έχετε καµµία αµφιβολία ότι το δηµιούργησε σε πολύ µεγάλο

βαθµό η αδυναµία µας να διαπραγµατευθούµε στο εσωτερικό
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η µεγάλη αιτία, η κορυφαία αιτία του
προβλήµατος δεν είναι ο ταλαίπωρος άνθρωπος που ζητάει µία
καλύτερη µοίρα στον κόσµο, επειδή προέρχεται από εµπόλεµες
περιοχές, από περιοχές στις οποίες κινδυνεύει η ζωή του και δεν
µπορεί να επιβιώσει, το πρόβληµα το δηµιούργησε η ίδια η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση µε τον κανονισµό «∆ουβλίνο ΙΙ», που επιβάλλει
στην Ελλάδα να λειτουργεί ως χώρος αποθήκευσης µεταναστών
που επιθυµούν να µεταβούν σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, αλλά
δεν µπορούν να κάνουν αυτό που επιθυµούν, γιατί εµείς είµαστε
υποχρεωµένοι να τους κρατούµε εδώ, είτε υπό άθλιες συνθήκες
σε χώρους κράτησης είτε υπό άθλιες συνθήκες στο κέντρο της
Αθήνας ή άλλων µεγάλων πόλεων.

Και επισηµαίνω µόνο ότι η σχετική κοινοτική οδηγία, η τελευ-
ταία, η 115 του 2008 εξαιρεί ρητά από το πεδίο εφαρµογής της
αυτούς που έχουν ζητήσει τη χορήγηση καθεστώτος ασύλου.
Άρα, φοβούµαι ότι από ένα σηµείο και µετά, όλα αυτά είναι ένας
εντυπωσιασµός χωρίς κανένα αποτέλεσµα, πέραν του ότι πάλι
έχουµε αποσπασµατικές ρυθµίσεις και δεν έχουµε ένα ενιαίο
σχέδιο νόµου για τη µεταναστευτική πολιτική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: ∆εν υπάρχει µεταναστευτική πολι-
τική. ∆εν µπορείτε να θέσετε σε όλα τα επίπεδα που είναι κρί-
σιµα το ζήτηµα αυτό και το αποτέλεσµα είναι να εµφανίζεστε
πάντα ως Επιµηθείς, να τρέχετε πίσω από τα προβλήµατα, να τα
θυµάστε τα προβλήµατα αυτά, όταν έχει κτυπήσει πολύ ηχηρά το
κουδούνι του συναγερµού λόγω της ήττας την οποία είχατε στις
ευρωεκλογές…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ, κύριε Βενιζέλο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: …αλλά δεν υπάρχει, κύριε
Υπουργέ, όταν νοµοθετούµε για θέµατα δικαιωµάτων και Ποινι-
κού ∆ικαίου, χειρότερος σύµβουλος από τον πολιτικό πανικό ή
την εκλογική σκοπιµότητα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κλείστε, παρα-
καλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Προσέξτε, ο δρόµος αυτός είναι
αναποτελεσµατικός και επικίνδυνος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ο Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας, ο κ. Πάνος Παναγιω-
τόπουλος έχει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Παναγιωτόπουλε.
ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όντως πληροφορηθήκαµε σή-

µερα το βράδυ ότι εστάλη προκήρυξη από τους φεροµένους ως
δράστες της αποτρόπαιας και άνανδρης δολοφονίας του υπαρ-
χιφύλακα της Αντιτροµοκρατικής σε µεγάλη απογευµατινή εφη-
µερίδα. Με την προκήρυξη αυτή, κλείνει κατ’ αρχάς µία αιµατηρή
παράγραφος στο µεγάλο κεφάλαιο της τροµοκρατίας στην Ελ-
λάδα που ταλανίζει τον τόπο µας τα τελευταία τριάντα πέντε χρό-
νια.

Από κάποια βασικά σηµεία του περιεχοµένου, που πληροφο-
ρηθήκαµε από τα Μέσα Μαζικής Επικοινωνίας, προκύπτει ότι και
σε αυτήν την περίπτωση αναζητείται από τους δράστες ιδεολο-
γικό και πολιτικό άλλοθι.

Είµαι βέβαιος ότι η ελληνική κοινωνία µετά τα όσα διαδραµα-
τίστηκαν τις τελευταίες δεκαετίες, γνωρίζει πολύ καλά το φαινό-
µενο και αντιλαµβάνεται τα αντικοινωνικά και κακοποιά κίνητρα
των δραστών και πρωτεργατών του, οποιοδήποτε άλλοθι και αν
επικαλούνται. Η ελληνική κοινωνία πρέπει να παραµείνει ελεύθε-
ρος χώρος διακίνησης ιδεών, όλων των ιδεών, ιδεών που κινού-
νται µέσα στο σύστηµα της αστικής Κοινοβουλευτικής
∆ηµοκρατίας, αλλά και ιδεών που κινούνται εκτός του συστήµα-
τος και αντισυστηµικών απόψεων και ιδεών. Και αυτές τις από-
ψεις έχει ανάγκη η ελληνική κοινωνία.

Αυτό, όµως το οποίο πρέπει να ξεκαθαρίσουµε είναι ότι η κοι-
νωνία µας πρέπει να αντιπαρατεθεί µε τη βία, όχι παθητικά.
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(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Θα παρακαλέσω, κύριε Πρόεδρε, να υπάρχει µία ησυχία στην

Αίθουσα, τουλάχιστον κάτι το οποίο ακολουθώ και εγώ και
υπήρξε για όλους τους άλλους οµιλητάς.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι, ησυχία.

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Λέω, λοιπόν, ότι η ελληνική κοι-
νωνία πρέπει να παραµείνει ένας ελεύθερος και προνοµιακός
χώρος διακίνησης ιδεών και αυτών που εντάσσονται µέσα στο
σύστηµα, αλλά και αυτών που ασκούν κριτική στο σύστηµα ή
πρεσβεύουν την ανατροπή του αστικού συστήµατος, αρκεί να µη
µετέρχεται κανείς των µέσων της βίας. Η «κόκκινη γραµµή» την
οποία πρέπει να χαράξουµε, αφορά τη συνολική αντιπαράθεσή
µας µε τα φαινόµενα βίας από οπουδήποτε και αν προέρχονται.

Τις τελευταίες µέρες, µε αφορµή αυτήν την αποτρόπαια πράξη
της δολοφονίας, είµαστε όλοι µάρτυρες µιας σκληρής, ακραίας,
υπερβολικής, άδικης κριτικής που ασκείται από µέλη της ηγετι-
κής οµάδας του ΠΑΣΟΚ προς την Κυβέρνηση, αλλά και προς την
Ελληνική Αστυνοµία.

∆εν θα αρνηθεί κανείς ότι η Ελληνική Αστυνοµία δίνει καθηµε-
ρινή µάχη µε την εγκληµατικότητα, µε το έγκληµα του κοινού Ποι-
νικού ∆ικαίου, µε την τροµοκρατία, µε ταραξίες παντός είδους
και πάσης προέλευσης. Ασφαλώς υπάρχουν προβλήµατα δοµής,
λειτουργίας, επιχειρησιακά προβλήµατα. Και αυτά πρέπει να
διορθωθούν άµεσα. Όµως, άλλο αυτό και άλλο να γίνεται λόγος
από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, από την
πλευρά µελών της ηγετικής οµάδας του ΠΑΣΟΚ, για «διαλυµένη
Ελληνική Αστυνοµία», για «διαλυµένη «Αντιτροµοκρατική Υπηρε-
σία».

Κάνουν λόγο για µεταθέσεις και για τοποθετήσεις «ηµετέρων».
Επανειληµµένως έχω θέσει υπ’ όψιν συναδέλφων του ΠΑΣΟΚ τα
ονόµατα –είναι γνωστά τα ονόµατα, είναι δηµόσιοι λειτουργοί-
των βασικών επικεφαλής διευθυνόντων και τµηµαταρχών της
Αντιτροµοκρατικής Υπηρεσίας σήµερα. Από την ανάγνωση των
στοιχείων προκύπτει ότι όλοι αυτοί έκαναν την καριέρα τους και
ανήλθαν στα ανώτερα κλιµάκια της ιεραρχίας της Ελληνικής
Αστυνοµίας επί κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ.

Αυτή είναι η αλήθεια! Επί κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ έφθασε στα
ανώτερα κλιµάκια της ιεραρχίας και ο σηµερινός Αρχηγός της
Ελληνικής Αστυνοµίας κ. Τσιατούρας, ο ΓΑ∆Αρχης κ. Ραχωβί-
τσας, ο ∆ιοικητής Ασφαλείας κ. ∆ηκόπουλος, ο ∆ιοικητής της
Αντιτροµοκρατικής κ. Χωριανόπουλος. Για παράδειγµα, επί Ολυ-
µπιακών Αγώνων υπηρετούσε ως υπεύθυνος πληροφοριών της
κρατικής ασφάλειας!

Ακόµη, στελέχη της Αντιτροµοκρατικής, όπως ο κ. Φραγκίσκος
Παπαγεωργίου –µόλις πριν από ένα µήνα έφυγε- ο κ. Γρεκούσης
και άλλοι πολλοί ήταν οι βασικοί υπηρεσιακοί συντελεστές των
επιτεύξεων της Αντιτροµοκρατικής το 2002-2003 επί υπουργίας
Χρυσοχοΐδη και της συλλήψεως της 17ης Νοέµβρη. Αυτοί ήταν.

Θα παρακαλέσω, λοιπόν, οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ να ρίξουν
τους τόνους. Εµείς δεν λέµε ότι όλα κινούνται στην εντέλεια.
Υπάρχουν σοβαρότατα προβλήµατα, διοικητικά, επιχειρησιακά,
λειτουργικά. Χρειάζονται ορισµένες µονάδες ασφαλείας, πλήρη
ανασυγκρότηση. Η δηµοσιοϋπαλληλική νοοτροπία πρέπει να
εκλείψει άπαξ και διά παντός. Όµως, άλλο αυτό και άλλο να οµι-
λούν περί διαλύσεως της Ελληνικής Αστυνοµίας και της Αντι-
τροµοκρατικής Υπηρεσίας. Το µήνυµα που εκπέµπεται είναι
εντελώς εσφαλµένο.

Άκουσα πολλές κατηγορίες για το σηµερινό υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο. Άκουσα ότι κινείται σε µια ακραία λογική, ότι εισάγει
ποινές ακραίας αυστηρότητας. Τίποτα απ’ όλα αυτά, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι! Όσοι έχουµε θητεύσει στη δικηγορία και µά-
λιστα έχουµε βρεθεί πολλές φορές σε ποινικά ακροατήρια, µπο-
ρούµε χωρίς φόβο και πάθος να διαπιστώσουµε ότι αυτό το
νοµοσχέδιο κινείται προς τον άξονα του νοµικού και θεσµικού
ορθολογισµού.

Μη µου πείτε ότι δεν αποτελούσε µέχρι σήµερα διακωµώδηση.
Και εκεί πρέπει να αναλάβουµε, κύριε Υπουργέ, και τις δικές µας
ευθύνες ως Νέα ∆ηµοκρατία, ίσως γιατί αργήσαµε. Πρέπει να
έχουµε το θάρρος να το πούµε. Μη µου πείτε, λοιπόν, ότι δεν
ηχεί στα αυτιά του µέσου πολίτη ως στοιχείο που διακωµωδεί

την έννοµη τάξη και τον Ποινικό Κώδικα στην Ελλάδα, το γεγο-
νός ότι σε µία χώρα που υποφέρει τόσο πολύ από λαθραία µε-
τανάστευση, το αδίκηµα του δουλεµπόρου ήταν µέχρι σήµερα
πληµµέληµα.

Μη µου πείτε, λοιπόν, ότι δεν ηχεί στα αυτιά του µέσου πολίτη
ως στοιχείο που διακωµωδεί την έννοµη τάξη, διακωµωδεί τον
Ποινικό Κώδικα στην Ελλάδα το γεγονός ότι σε µία χώρα που
υποφέρει τόσο πολύ από τη λαθραία µετανάστευση το αδίκηµα
του δουλεµπόρου ήταν µέχρι σήµερα πληµµέληµα. Μη µου πείτε,
λοιπόν, ότι αυτό δεν ηχεί σαρκαστικά, ειρωνικά, υπονοµευτικά
για την έννοµη τάξη.

Και ορθώς έρχεται η Κυβέρνηση και προχωρεί στη διόρθωσή
του. ∆εν είναι, λοιπόν, ούτε αυστηροποίηση ούτε ακραία τοπο-
θέτηση ή αλλαγή ή στροφή προς τα άκρα, αλλά είναι νοµικός
και θεσµικός ορθολογισµός. Να το πω πιο απλά, σοβαρεύεται
επιτέλους η έννοµη τάξη στην Ελλάδα. Σοβαρεύεται επιτέλους!
Ανταποκρίνεται στα δεδοµένα και στα ζητούµενα των καιρών. Άλ-
λαξε η εποχή µας.

Όµως, όσον αφορά τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ που κα-
µώνονται ότι δεν κατάλαβαν τίποτα, θα καλέσω ορισµένους από
αυτούς οι οποίοι έχουν θητεύσει ως δικηγόροι στα ποινικά δικα-
στήρια.

Μα, αγαπητοί συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, από τη δεκαετία του
’90, από το 1994, 1995, 1996, 1997 πηγαίναµε να δικάσουµε –θυ-
µάµαι- στο µεταβατικό Εφετείο Ναυπλίου που συνεδριάζει σε τα-
κτές ηµεροµηνίες –συνεδρίαζε τότε στην Καλαµάτα- και από τις
είκοσι πέντε υποθέσεις του πινακίου, οι είκοσι, οι είκοσι δύο, οι
είκοσι τρεις αφορούσαν την εµπορία ναρκωτικών.

Από πότε εισέρευσε, έγινε η έκρηξη αυτής της εγκληµατικής
παραβατικότητας στην Ελλάδα; Αυτή η έκρηξη κυριάρχησε µετά
την πτώση του υπαρκτού Σοσιαλισµού -αυτή είναι η αλήθεια, το
’89-’90 συνέβησαν αυτά τα γεγονότα- και η έκρηξη συνέβη τη δε-
καετία που το ΠΑΣΟΚ κυβερνούσε µέχρι το 2004.

Αυτά τα αποτελέσµατα, αυτά τα προϊόντα εκλήθηµεν, κύριε
Υπουργέ, να διαχειριστούµε. Αυτή είναι η αλήθεια. Και µην παρι-
στάνουν οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ ότι δεν κατάλαβαν τίποτα,
ότι δεν γνωρίζουν τίποτα και ότι όλα αυτά προέκυψαν σήµερα.

Επίσης, είναι γνωστό ότι σωστά οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ
είχαν υπογράψει µε την Τουρκία τα περίφηµα πρωτόκολλα επα-
ναπροώθησης, χωρίς όµως σ’ αυτά τα πρωτόκολλα να υπάρξουν
δικλίδες οι οποίες θα υποχρέωναν την Τουρκία να τα σεβαστεί,
να τα εφαρµόσει και να τα τηρήσει στην πράξη. Και τι έγινε; Η
Τουρκία έγραψε την υπογραφή της και την υπογραφή µας στα
παλαιότερα υποδήµατά της και βεβαίως εξακολούθησε να δια-
κινεί µέσα από την επικράτειά της καραβάνια λαθροµεταναστών
ή να διοργανώνει –επιτρέψτε µου να πω- η ίδια την αποστολή λα-
θροµεταναστών στην Ελλάδα µε τις πλάτες και την ανοχή των
τουρκικών µυστικών υπηρεσιών.

Γιατί µη µου πείτε πως η παντοδύναµη τουρκική ΜΙΤ δεν παίρ-
νει είδηση για τα τουρκικά σύνορα που γίνονται κόσκινο, όταν
χρειάζεται να φύγουν τα καραβάνια και να πάνε από την Τουρκία
στην Ελλάδα. Όταν τα καραβάνια πρέπει να γυρίσουν πίσω, εκεί
συναντούν τείχη. Είναι θωρακισµένη η Τουρκία. Όταν, όµως,
πρόκειται να διακινηθούν, να πάνε προς την καηµένη την Ελλάδα,
εκεί οι τουρκικές υπηρεσίες ούτε γνωρίζουν ούτε συνεργάζονται.

Μ’ αυτό, λοιπόν, το σχέδιο νόµου η ελληνική έννοµη τάξη επι-
τέλους σοβαρεύεται. Τα θέµατα της ασφάλειας ακουµπούν ολό-
κληρο τον ελληνικό λαό και ειδικότερα ακουµπούν τον οικονοµικά
αδύνατο. Τους ακουµπούν όλους, αλλά πριν απ’ όλα τον οικονο-
µικά αδύνατο, διότι ο οικονοµικά ισχυρός έχει βρει τρόπους. Εκ-
µισθώνει σωµατοφύλακες, εταιρείες φύλαξης, έχει ηλεκτρονικά
συστήµατα προστασίας κ.ο.κ.. Ο οικονοµικά αδύνατος αισθάνε-
ται ότι συνθλίβεται. Του αφαιρείται ένα από τα βασικότερα ατο-
µικά δικαιώµατα, να κινείται ο ίδιος και να ζει σε συνθήκες
ασφάλειας, σταθερότητας, δηµόσιας προστασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Αύριο θα πούµε περισσότερα.
Οι γειτονιές της Αθήνας µαρτυρούν τα δεινά των απλών συ-

µπολιτών µας. Και σήµερα, έρχεται επιτέλους η Κυβέρνηση να
πάρει µέτρα. Και τα µέτρα αυτά κινούνται προς τη σωστή κα-
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τεύθυνση.
Και περίµενε κανείς από τους εκπροσώπους της Αξιωµατικής

Αντιπολίτευσης µία άλλη στάση. Μία στάση κοντά στα ζητού-
µενα, στα αιτήµατα του µέσου πολίτη, γιατί τα ίδια προβλήµατα
έχει και ο πολίτης που ψηφίζει ΠΑΣΟΚ ή Αριστερά, όταν δεν µπο-
ρεί να κυκλοφορήσει στον Άγιο Παντελεήµονα. Τα ίδια προβλή-
µατα έχει όταν πάει να διασχίσει το ιστορικό κέντρο της Αθήνας
και βλέπει µικροδιακινητές ή συµµορίες ηµεδαπών ή αλλοδαπών,
να έχουν καταλάβει έναν κοινωνικό χώρο που του ανήκει, χώρο
καθηµερινότητας.

Κατά συνέπεια, εµείς περιµένουµε προτάσεις, περιµένουµε σο-
βαρή κριτική, περιµένουµε βελτιωτικές παρεµβάσεις και πρωτο-
βουλίες. ∆εν περιµένουµε αυτήν τη µηδενιστική κριτική και αυτήν
την προσπάθεια αποδόµησης που εκδηλώθηκε µέχρι τώρα σ’
αυτήν την Αίθουσα από τους συναδέλφους της ηγετικής οµάδας
του ΠΑΣΟΚ, η οποία συµπεριφορά περισσότερο εκθέτει εκείνους
παρά την Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Άφησα ανέγγιχτο το κεφάλαιο της κουκούλας γιατί θα έχουµε
την ευκαιρία να αναφερθούµε διεξοδικά αύριο, απλώς µία κου-
βέντα θα πω. ∆εν θεσπίζεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κα-
νένα ιδιώνυµο αδίκηµα. Θεσπίζονται συνθήκες επαύξησης του
αξιοποίνου, συνθήκες επιβαρυντικές του αξιοποίνου.

Αλλά για να καταλάβω, από πού και έως πού ο πολιτικός κό-
σµος έχει λόγους να στέκεται αλληλέγγυος και να συνηγορεί
υπέρ κάποιου πολίτη που θεωρεί απαραίτητο να κρύψει την ταυ-
τότητά του για να προβεί σε οποιαδήποτε πράξη; Από πού και
έως πού; Ποιο είναι το κίνητρο, ποιο αγαθό πάµε να προστατεύ-
σουµε, ποιο αγαθό θέλουµε να προστατεύσουµε;

Θα παρακαλούσα αυτό να µου το διευκρινίσετε, γιατί τονίζω
ότι δεν διώκεται κανείς πολίτης που θέλει για τον άλφα ή βήτα
λόγο να κυκλοφορεί µε το πρόσωπό του σκεπασµένο. Ουδείς!
Και όποιος αυτό το υποστηρίζει νοµίζω ότι το κάνει διαστρέφο-
ντας συνειδητά την αλήθεια.

Επιβαρύνεται το αξιόποινο όταν τελείται αξιόποινη πράξη, όχι
όταν δεν τελείται αξιόποινη πράξη. Άρα, ποιο είναι το πρόβληµα;
Γιατί θέλετε να συνηγορήσετε; Υπέρ ποίου θέλετε να συνηγορή-
σετε; Ποιο ατοµικό δικαίωµα, ποιο πολιτικό ή κοινωνικό δικαί-
ωµα υφίσταται επίθεση από αυτό το νοµοθέτηµα; Ποιο δικαίωµα
απειλείται; Ποιο αγαθό του πολίτη απειλείται;

Ας εκλογικευτεί, λοιπόν, και ο τόνος της κριτικής και η κριτική
ας δώσει τη θέση της στις καλόπιστες παρεµβάσεις για ουσια-
στικές προτάσεις. ∆εν λέµε ότι η Κυβέρνηση έχει το αλάθητο,
λέµε ότι κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση του νοµικού και θε-
σµικού εξορθολογισµού και ανταποκρίνεται σε υπαρκτά αιτή-
µατα των συµπολιτών µας, οτιδήποτε και αν ψηφίζουµε. Γι’ αυτό
εισηγούµεθα την υπερψήφιση του νοµοθετήµατος, που είναι ένα
πάρα πολύ σηµαντικό νοµοθέτηµα.

Σε κάθε περίπτωση θα πω για µία ακόµα φορά, κύριε Υπουργέ,
και διαβεβαιώστε το, ότι δεν ετοιµάστηκε από το βράδυ των
εκλογών και µετά. ∆εν προσέρχεται νύκτα στη Βουλή ο κ. ∆έν-
διας υπό την πίεση των αποτελεσµάτων της 7ης Ιουνίου. Το είχε
προαναγγείλει ήδη, το είχε δροµολογήσει ήδη και ήρθε το πλή-
ρωµα του χρόνου για να το φέρει στη Βουλή να ψηφιστεί και να
γίνει νόµος του κράτους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Το λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ ο κ. Αντώνης Σκυλάκος.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΑΚΟΣ: Γιατί έρχονται αυτές οι βασικές δια-

τάξεις µε τις οποίες εµείς έχουµε αντίρρηση αυτήν τη στιγµή;
Άκουσα τον κ. Βενιζέλο που έχει εν µέρει δίκιο να λέει ότι είναι

η πίεση που νοιώθει η Νέα ∆ηµοκρατία από το ΛΑΟΣ για το ζή-
τηµα των µεταναστών και το ζήτηµα της αντιµετώπισης της
εγκληµατικότητας. Εδώ θα προσθέσω και κάτι ακόµα. Υπάρχει
πίεση και από το ΠΑΣΟΚ για ανίκανη κυβέρνηση, ανίκανη Αστυ-
νοµία, άρα ανασφαλείς πολίτες. Σ’ αυτήν την πίεση προσπαθεί
να απαντήσει εσπευσµένα η Κυβέρνηση και φέρνει αυτές τις δια-
τάξεις για λόγους επικοινωνιακούς σε µεγάλο βαθµό, διότι ούτε
η µη νόµιµη µετανάστευση θα σταµατήσει. Όσο υπάρχει φτώ-
χεια και όσο υπάρχουν πόλεµοι θα αυξάνεται όχι µόνο προς την
Ελλάδα προς όλες τις άλλες χώρες. Ούτε το ζήτηµα της εγκλη-

µατικότητας αντιµετωπίζεται µε λίγο καλύτερη ή λίγο χειρότερη
Αστυνοµία, όταν τα κοινωνικά προβλήµατα µεγαλώνουν και µά-
λιστα σε συνθήκες κρίσης.

Είναι επίσης αλήθεια αυτό που είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας ότι τα είχαν έτοιµα στο συρ-
τάρι, δεν ήρθαν λόγω του αποτελέσµατος των εκλογών.

Εγώ πιστεύω πράγµατι ότι τα είχαν στο συρτάρι, διότι όλες οι
χώρες-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης σκληραίνουν τη στάση
τους απέναντι στα λαϊκά κινήµατα, στους απεργούς, στους δια-
δηλωτές, στους µετανάστες, στους µελλοντικούς απεργούς και
διαδηλωτές εν όψει και της οικονοµικής κρίσης και των κοινωνι-
κών αντιδράσεων. Αυτή είναι ευρωπαϊκή πολιτική και την ακο-
λουθεί και η Νέα ∆ηµοκρατία και τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
που συµφωνούν προς αυτήν την κατεύθυνση και το ΠΑΣΟΚ και
το ΛΑΟΣ.

Άρα, η αλήθεια είναι πως και στα συρτάρια υπήρχαν, αλλά και
για λόγους επικοινωνιακούς έρχονται τώρα βιαστικά. Εµείς δεν
θα κάνουµε κριτική σε επί µέρους ζητήµατα σήµερα. Τα επί µέ-
ρους προβλήµατα είναι υπαρκτά. Ακούστηκαν από διάφορες
πλευρές. Αλλά δεν καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο για επί µέρους
ζητήµατα.

Έχουµε διαφορετική φιλοσοφία σε τρία βασικά ζητήµατα: Στο
ζήτηµα των ναρκωτικών, στο ζήτηµα που έχει να κάνει µε τις κου-
κούλες και τα δηµοκρατικά δικαιώµατα και στο ζήτηµα των µε-
ταναστών. Καλό είναι ότι γίνονται κάποια καταστήµατα, ένα, στην
πορεία δύο, για προσπάθεια απεξάρτησης. Καλός είναι και ο δια-
χωρισµός ανάλογα µε το αδίκηµα και µε τις ποινές των κρατου-
µένων. Εντάξει αυτά. Όµως, το ζήτηµα της αντιµετώπισης των
ναρκωτικών στις φυλακές δεν αντιµετωπίζεται από άποψη απλώς
ποσοτικής, πόσα κέντρα θα υπάρχουν. Είναι και το ποιοτικό στοι-
χείο. ∆ηλαδή είµαστε εντελώς αντίθετοι, κάθετα αντίθετοι µε τη
λογική της υποκατάστασης. Αυτό είναι το µεγάλο θέµα. ∆ηλαδή
και εκτός φυλακών και εντός φυλακών. ∆εν υπήρξε αποτέλεσµα
µε την υποκατάσταση. Παίρνουν τα υποκατάστατα και είτε τα κα-
ταναλώνουν είτε τα πουλάνε ή παραλλήλως κάνουν και χρήση
ναρκωτικών. Κι αυτό θα γίνει στις φυλακές. ∆εν αντιµετωπίζεται
το ζήτηµα.

Ταυτόχρονα έχουµε ένα σωφρονιστικό σύστηµα που δεν βγά-
ζει από τη φυλακή ανθρώπους αναµορφωµένους, γιατί αυτοί
χρειάζονται µόρφωση, χρειάζονται ψυχαγωγία, χρειάζονται ερ-
γασία µέσα στη φυλακή, χρειάζονται στήριξη ψυχολογική. Είναι
πράγµατα, τα οποία δεν υπάρχουν και βγαίνουν χειρότεροι απ’
ό,τι µπήκαν. Πολύ περισσότερο, λοιπόν, και γι’ αυτούς τους λό-
γους.

Η δεύτερη άποψη. Υπάρχει µια στάση στην Ευρωπαϊκή Ένωση
που λέει όσο το δυνατόν να περιορίζουµε τους νόµους που θε-
ωρούν αδίκηµα τα ναρκωτικά. Κάνουν διαχωρισµό σε σκληρά σε
µαλακά.

Εµείς δεν είµαστε υπέρ της άποψης της ποινικοποίησης της
χρήσης των ναρκωτικών. Αλλά από το σηµείο ότι θέλουµε αυτοί
που είναι χρήστες και όχι έµποροι ναρκωτικών, να βρεθούν υγι-
είς αύριο µεθαύριο, να αποκατασταθεί η ψυχολογία τους η υγεία
τους κ.λπ. µέχρι να πούµε ότι θα καταργήσουµε τη νοµοθεσία, εί-
µαστε αντίθετοι. Είµαστε αντίθετοι µε τη λογική άλλων χωρών
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και κοµµάτων ή και Βουλευτών σ’
αυτήν τη Βουλή που κινούνται προς αυτήν την κατεύθυνση. Τώρα
ξέρουµε πολύ καλά ότι από ναρκοµανή σε ναρκοµανή οι ποσό-
τητες διαφέρουν. Όµως, µε βάσει τη στάση αρχών και τη δια-
φορετική φιλοσοφία στο ζήτηµα, είµαστε αντίθετοι µε την
αύξηση, µε τον υπερδιπλασιασµό της ποσότητας που µπαίνει για
προσωπική χρήση. Μπορεί να υπάρξουν δικαστές εξειδικευµέ-
νοι και να κρίνουν και να πάνε στα «στεγνά» προγράµµατα που
σηµαίνει κοινότητες και κοινότητες και στο σωφρονιστικό σύ-
στηµα. Κι αν είναι απλώς χρήστες και δεν ήταν έµποροι ταυτό-
χρονα, να βγαίνουν από τη φυλακή και να πηγαίνουν στα
«στεγνά» προγράµµατα, που σηµαίνει χρηµατοδότηση νέων κοι-
νοτήτων. Αυτή είναι η δική µας φιλοσοφία και γι’ αυτό διαφω-
νούµε µε τις ρυθµίσεις αυτές.

Το δεύτερο θέµα σε σχέση µε την κοινωνική ειρήνη, τις κου-
κούλες κ.λπ.. Αν περιορίσουµε τη συζήτηση στις κουκούλες θα
κρύψουµε την αλήθεια. Ποια είναι η αλήθεια; Ότι έχουµε στα-
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θερή κατάργηση, περιορισµό, συρρίκνωση και ανατροπή των
ατοµικών και πολιτικών δικαιωµάτων όχι µόνο στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες αλλά και στην Ευρώπη και στην Ελλάδα και στον κόσµο
ολόκληρο.

Αυτή είναι η κυρίαρχη πολιτική, την οποία τα διάφορα κόµµατα
που κυβερνούν τον τόπο µας, τα κόµµατα εξουσίας και άλλα κόµ-
µατα, σπρώχνουν την υπόθεση σε βάρος των ατοµικών και πολι-
τικών δικαιωµάτων, στο όνοµα της ασφάλειας ή να
αντιµετωπιστεί η τροµοκρατία, που σε µεγάλο βαθµό είναι πρό-
σχηµα για να θωρακίζεται το κράτος µε νόµους και πρακτικές
ώστε να εφαρµόζονται µε τις λιγότερες κοινωνικές αντιδράσεις
οι αντιλαϊκές πολιτικές. Στρέφονται κατά των λαϊκών κινηµάτων.
Αυτή είναι η φιλοσοφία, αυτή είναι η λογική, για να είµαστε ειλι-
κρινείς και να µην κρυβόµαστε πίσω από το δάκτυλό µας.

Είναι καινούργιο θέµα –δεν είναι στην Αίθουσα ο κύριος
Υπουργός, αλλά πιστεύω ότι µας παρακολουθεί- η κουκούλα;
Από πότε υπάρχει κουκούλα στην Ελλάδα; Στη δικτατορία δεν
είχαµε κουκούλες. Μόλις έπεσε η χούντα, εµφανίστηκαν οι πρώ-
τοι κουκουλοφόροι. Επί τριάντα πέντε χρόνια έχουµε κουκουλο-
φόρους, τους έχουµε χαρακτηρίσει όλοι γνωστούς-άγνωστους,
οι κυβερνήσεις εναλλάσσονται και κανένας δεν µπορεί να τους
αντιµετωπίσει όλα αυτά τα χρόνια. Το φαινόµενο της κουκούλας
πολλαπλασιάστηκε για ειδικούς λόγους τον περασµένο ∆εκέµ-
βριο. Τι γινόταν πριν από το ∆εκέµβριο; Γιατί δεν αντιµετωπιζό-
ταν και από τα δύο κόµµατα; Τόσοι Υπουργοί πέρασαν και δεν
αντιµετώπισαν το ζήτηµα. ∆εν υπάρχουν µυστικές υπηρεσίες,
ντόπιες και ξένες, που θέλουν αυτήν την κατάσταση; Το ίδιο δεν
ισχύει και για την τροµοκρατία; Βεβαίως, θλιβόµαστε και συλλυ-
πούµαστε για τα θύµατα και για το συγκεκριµένο θύµα της τρο-
µοκρατίας. Αλλά η «Σέχτα Επαναστατών» ή η «17 Νοέµβρη» ή τα
φρούτα που ωριµάζουν ή τα καινούργια λουλούδια που φυτρώ-
νουν, δεν έχουν σχέση µε µυστικές υπηρεσίες; Και δεν λέω για
αυτούς που είναι οι εκτελεστές, για αυτούς που θα πετάξουν
την πέτρα και θα σπάσουν τη βιτρίνα ή που θα πυροβολήσουν
έναν αστυνοµικό, µιλάω για τους ιθύνοντες που κρύβονται από
πίσω. Ποιος κερδίζει από αυτήν την υπόθεση; Αυτό είναι το ερώ-
τηµα. Από το θάνατο του αστυνοµικού από την τροµοκρατία
ποιος κερδίζει πολιτικά; Αυτοί που είναι υπέρ των περιορισµών
των πολιτικών δικαιωµάτων, που είναι υπέρ του να χρεώσουν τις
ευθύνες στην «άκρα Αριστερά», αλλά να συµπαρασυρθεί η µη
άκρα Αριστερά –ας το πω έτσι, για να µπορέσουµε να συνεν-
νοηθούµε. Η «άκρα Αριστερά» είναι αυτοί που κάνουν αυτές τις
ενέργειες ή που φορούν κουκούλες και στην πραγµατικότητα δεν
είναι Αριστερά, αλλά διευκολύνουν το σύστηµα. Ας είµαστε, λοι-
πόν, ειλικρινείς. Όλες οι Κυβερνήσεις δεν ήθελαν να αντιµετω-
πιστεί το ζήτηµα της κουκούλας. Γι’ αυτό είναι υποκριτική η
προσπάθεια αυτή και στρέφεται ευθέως κατά των λαϊκών κινη-
µάτων. Θα σας αποδείξω µε συγκεκριµένα παραδείγµατα ότι
στρέφεται κατά των λαϊκών κινηµάτων. Αν εξαιρέσω το αδίκηµα
της ληστείας, όλα τα υπόλοιπα αδικήµατα, για να µπορέσει να
χρησιµοποιηθεί η επιβαρυντική περίπτωση της κουκούλας, έχουν
σχέση µε διαδηλώσεις. Εξάλλου, δεν το κρύβει η Κυβέρνηση.
Εδώ το ΛΑΟΣ υποστήριξε ιδιώνυµο αδίκηµα που είναι ακραία
άποψη –δεν θέλω να δώσω άλλον χαρακτηρισµό- διότι πάµε στη
λογική να καταδικάζεται η πρόθεση, η σκέψη και αυτό είναι επι-
κίνδυνο για το ποινικό µας σύστηµα, γυρνάµε σε άλλες εποχές.
Όποιος φοράει κουκούλα στο δρόµο σε µία διαδήλωση έχει
σκοπό να σπάσει.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το ΚΚΕ δεν φοράει κουκούλα.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Εµείς δεν φοράµε κουκούλα, αλλά

µπορεί να φορέσουµε κράνος για να µη µας χτυπήσει ο αστυνο-
µικός µε το γκλόµπς και να µη φαίνονται όλα τα χαρακτηριστικά.
Στην Ιαπωνία κ.λπ. διαδηλώνουν µαζικά πολλοί άνθρωποι µε κρά-
νος για να µην τρώνε ξύλο.

Να φέρω συγκεκριµένα παραδείγµατα. Το άρθρο 189, αν δεν
κάνω λάθος, µιλάει για τους διαδηλωτές που θα συγκρουστούν
και θα βιαιοπραγήσουν κατά αστυνοµικών ή θα βιαιοπραγήσουν
οι αστυνοµικοί και θα αµυνθούν οι διαδηλωτές.

Το ίδιο είναι και µε τη φθορά ξένης ιδιοκτησίας. Μπορεί αυτό
να συµβεί σε µια διαδήλωση. Το ίδιο είναι και µε τις σωµατικές
βλάβες σπρώχνει ο ένας, σπρώχνει ο άλλος, κάποιος θα τραυ-

µατιστεί.
Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, είµαστε αντίθετοι µε

την ποινικοποίηση της κουκούλας σαν επιβαρυντική περίπτωση.
Είµαστε εντελώς αντίθετοι επίσης µε το να µετράται η ζωή ή η
υγεία ενός δηµοσίου υπαλλήλου, ενός αστυνοµικού, άµα θέλετε,
περισσότερο από ό,τι για τον απλό πολίτη. ∆εν θέλουµε να ανοί-
ξει η πόρτα ούτε για την επαναφορά της περιύβρισης αρχής,
διότι ανοίγει µια πόρτα µε τη συγκεκριµένη διάταξη.

Και κλείνω µε το ζήτηµα των µεταναστών και θα είµαι σύντο-
µος. Τα κόµµατα που φωνάζουν για τη λεγόµενη λαθροµετανά-
στευση υποστηρίζουν όλες τις πολιτικές όπου συµµετέχουν είτε
στην Ευρωπαϊκή Ένωση είτε εκπροσωπούν στις γενικές συνε-
λεύσεις στις κοινοβουλευτικές στο ΝΑΤΟ ή οπουδήποτε, υπο-
στηρίζουν την πολιτική των επεµβάσεων σε χώρες Αφγανιστάν,
Ιράκ, κύµατα προσφύγων. ∆εύτερον, την εκµετάλλευση του τρί-
του κόσµου. Την υποστηρίζουν, αυτή είναι η πολιτική της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και υπάρχει και ανταγωνισµός µε τις Ηνωµένες
Πολιτείες ποιος θα πάρει τα πετρέλαια εδώ, ποιος θα ελέγχει το
φυσικό αέριο εκεί και µε πόλεµο και µε πολιτικά και οικονοµικά
µέσα. Αυτή είναι η αιτία και την αιτία αυτήν την κρύβουν τα άλλα
κόµµατα.

Εν πάση περιπτώσει, µετά το αποτέλεσµα των εκλογών εντά-
θηκαν από το Υπουργείο ∆ηµόσιας Τάξης, από το Υπουργείο
Εσωτερικών και οι «σκούπες», οι ενέργειες µαζικά να πιάνονται
λαθροµετανάστες ανακοινώθηκαν στρατόπεδα συγκέντρωσης
και έρχονται και αυτές οι συγκεκριµένες διατάξεις. Πράγµατι, οι
διατάξεις αυτές στρέφονται κατά των νόµιµων µεταναστών µε
ψύλλου πήδηµα, ακόµη και µε κατάχρηση από την Αστυνοµία του
δικαιώµατος να τον µηνύσουν για αντίσταση κατά της αρχής ή
για ψύλλου πήδηµα να µπορεί κάποιος που είναι νόµιµος και έχει
την οικογένειά του εδώ και ζει χρόνια να απελαθεί, να υπάρξει δι-
οικητική απέλαση. Είµαστε εντελώς αντίθετοι.

∆εύτερον, είµαστε αντίθετοι µε την επέκταση στους δώδεκα
µήνες. Ούτε πιστεύουµε ότι µπορεί να γίνουν στρατόπεδα που
να έχουµε αξιοπρεπή διαβίωση. Αυτό το γνωρίζουµε πολύ καλά.
Εξάλλου και άλλες αµφισβητήσεις σοβαρές γι’ αυτό το θέµα
βάζει και η ύπατη αρµοστεία του ΟΗΕ που µας έστειλε και πι-
στεύω έστειλε και στην Κυβέρνηση τις αντιρρήσεις της.

Όλα αυτά ξεκινούν όχι µόνο από την Ελλάδα αλλά από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Τώρα το ποιος είναι καλύτερος διαχειριστής
της αντιµετώπισης των µεταναστών σαν ανθρώπους που τους
εκµεταλλευόµαστε και µετά τους ξαποστέλνουµε, ποιος είναι κα-
λύτερος διαχειριστής της πολιτικής να προωθηθούν µέτρα ασφά-
λειας σε βάρος των ατοµικών δικαιωµάτων, αν ήταν οι
προηγούµενες κυβερνήσεις ή είναι οι σηµερινές, αυτό ο ελληνι-
κός λαός το κρίνει και το βλέπει ότι συνεχίζονται οι ίδιες πολιτι-
κές που ξεκινούν από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Μετά λύπης µου άκουσα τα επιχειρήµατα του κυρίου Πρωθυ-
πουργού ότι µας άκουσαν στις Βρυξέλλες και ότι θέλουµε πε-
ρισσότερη αξιοποίηση των µονάδων της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που εµποδίζουν να πλησιάζουν οι λαθροµετανάστες µε τα καρά-
βια. Θα πνίγουµε έτσι περισσότερους, θα σκοτώνουµε περισσό-
τερους. Αν αυτό είναι ανθρωπισµός, αν αυτό είναι ατοµικό και
πολιτικό δικαίωµα, τότε δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε µεταξύ
µας!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστούµε,
κύριε Σκυλλάκο.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Αναστάσιος Κουράκης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µπω στο κυρίως θέµα θα

ήθελα να κάνω µνεία για την αιφνιδιαστική απόφαση της οικογέ-
νειας Θόδωρου και Γιάννας Αγγελοπούλου ιδιοκτητών των εφη-
µερίδων «ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ» και «ΤΥΠΟΣ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ» και
του ραδιοσταθµού «CITY 99,5» που είχε ως αποτέλεσµα τετρα-
κόσιοι πενήντα εργαζόµενοι να πεταχτούν στους δρόµους.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να πω ότι οι δηµοσιογράφοι, οι τε-
χνικοί, οι διοικητικοί υπάλληλοι και οι τυπογράφοι πρέπει να ξέ-
ρουν ότι έχουν τη συµπαράσταση της κοινωνίας και όλη η
κοινωνία πρέπει να είναι αποφασισµένη να µην επιτρέψει να γί-
νουν εξιλαστήρια θύµατα στο βωµό των κερδοσκοπικών παιχνι-
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διών άσκησης εξουσίας και ιδιοκτησίας των Μέσων Μαζικής Επι-
κοινωνίας. Αυτό είναι εξαιρετικά τραγικό και βεβαίως θα έχει άµε-
σες συνέπειες και στην ποιότητα της ενηµέρωσης. Ως
Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς θέλουµε να πούµε ότι
πρέπει να υπάρξει απόλυτη διαφάνεια του ιδιοκτησιακού καθε-
στώτος των Μέσων Μαζικής Επικοινωνίας και θα πρέπει οι ερ-
γοδοτικές οργανώσεις και η Κυβέρνηση να αναλάβουν τις
ευθύνες τους στον τοµέα αυτό. ∆υστυχώς φοβούµαστε ότι το
«ντόµινο» αυτό θα επεκταθεί και στα υπόλοιπα µέσα.

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε θεωρώ ότι το πιο ση-
µαντικό σηµείο όσον αφορά τη διάσταση του νοµικού µας πολι-
τισµού, κύριε Υπουργέ, είναι η τροπολογία σχετικά µε τους
µετανάστες. Έχω πει πάρα πολλές φορές ότι θα επιθυµούσα το
Υπουργείο ως επίσηµη αρχή -όπως έκανε και ο κ. Βενιζέλος εκ
µέρους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- να χρησιµοποιεί τον
όρο «οικονοµικοί µετανάστες» ή έστω «παράνοµοι µετανάστες»
παρά «λαθροµετανάστες» καθώς δεν υπάρχουν λαθραίοι άν-
θρωποι, ούτε λαθραίες ζωές.

∆εν νοµίζω ότι στο τέλος θα επιµείνετε στο ότι ο αλλοδαπός
θεωρείται επικίνδυνος για τη δηµόσια τάξη και ασφάλεια όταν
σε βάρος του ασκηθεί ποινική δίωξη. Θεωρώ ότι είναι µία τρο-
µακτική υποχώρηση στο νοµικό µας πολιτισµό το να καταργηθεί
το τεκµήριο της αθωότητας, δηλαδή, ούτε καν να προσαχθεί σε
δίκη ούτε καν να τελεσιδικήσει. Μόλις του ασκηθεί ποινική δίωξη
-και µάλιστα αν είναι για αδίκηµα το οποίο τιµωρείται µε στερη-
τική της ελευθερίας ποινή τουλάχιστον τριών µηνών, δηλαδή,
σχεδόν για το σύνολο των αδικηµάτων- αυτός ο άνθρωπος χα-
ρακτηρίζεται επικίνδυνος για τη δηµόσια τάξη και ασφάλεια της
χώρας και απελαύνεται.

Μάλιστα εδώ, όπως ελέχθη και από άλλους συναδέλφους, µι-
λάτε γενικώς για αλλοδαπούς, δηλαδή, για ανθρώπους οι οποίοι
είναι εγκατεστηµένοι εδώ για χρόνια µε τις οικογένειές τους και
τα παιδιά τους πάνε στο σχολείο. Αν τους ασκηθεί ποινική δίωξη,
κατά παράβαση του τεκµηρίου της αθωότητας το οποίο είναι κε-
κτηµένο του νοµικού µας πολιτισµού, αυτοί οι άνθρωποι θεω-
ρούνται επικίνδυνοι και µπορεί να απελαθούν. Μου είναι
αδιανόητο να σκεφθώ ότι αύριο το βράδυ θα έχουµε ψηφίσει ένα
νόµο που καταργεί αυτό το τεκµήριο της αθωότητας.

Πρέπει να σας πω –και το γνωρίζετε πολύ καλά- ότι έχουµε
υπογράψει διεθνείς συµβάσεις ότι η απέλαση γίνεται σε αυστηρά
καθορισµένα όρια και όχι ανεξέλεγκτα και βεβαίως δεν µπορούµε
να παραβιάσουµε τις συµφωνίες που προασπίζονται το δικαίωµα
αυτό που είπα και προηγουµένως. Λόγου χάρη, το άρθρο 6 της
παραγράφου 2 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης των ∆ικαιωµάτων του
Ανθρώπου λέει ότι παν πρόσωπο κατηγορούµενο επί αδικήµατι
τεκµαίρεται ότι είναι αθώο µέχρι της νοµίµου αποδείξεως της
ενοχής του. ∆εν τολµώ να πιστέψω ότι θα προχωρήσετε στην ψή-
φιση αυτής της τροπολογίας.

Το δεύτερο εδάφιο αυτής της ίδιας τροπολογίας λέει ότι
επειδή έχουµε αδυναµία να κρατήσουµε τους αλλοδαπούς προ
της απέλασης για τρεις µήνες, το επεκτείνουµε στους έξι µήνες.
Μάλιστα δεν ξέρω αν σας έχει διαφύγει, κύριε Υπουργέ, ότι µε
τον τρόπο που υπάρχει η διατύπωση δεν µπορεί να παραταθεί
µέχρι τους δώδεκα µήνες αλλά στους έξι προστίθενται και οι δώ-
δεκα µε τον τρόπο που είναι διατυπωµένο. Λέει, δηλαδή, ότι η
κράτηση του αλλοδαπού είναι δυνατό να παραταθεί για περιορι-
σµένο χρόνο που δεν υπερβαίνει τους δώδεκα µήνες, δηλαδή,
αυτός ο χρόνος προστίθεται στους έξι. Έχουµε, δηλαδή, αν-
θρώπους που επειδή υπάρχει αδυναµία επαναπροώθησης, διευ-
ρύνουµε το χρόνο και ζουν µέσα σε άθλιες συνθήκες σε
«στρατόπεδα συγκέντρωσης». Εδώ καταργείται µία δεύτερη
αρχή, αυτή της αναλογικότητας η οποία γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά ότι λέει πως τα µέτρα που υιοθετούµε σε κάθε περίπτωση
πρέπει να βρίσκονται σε εύλογη σχέση, δηλαδή, σε αναλογία
προς το επιδιωκόµενο αποτέλεσµα.

Εδώ, επειδή υπάρχει αδυναµία επαναπροώθησης των παρά-
νοµων οικονοµικών µεταναστών ή των προσφύγων, παρατείνε-
ται η κράτησή τους δώδεκα ή δεκαοκτώ µήνες, όπως είπα και
προηγουµένως.

Τέλος, πάλι στην ίδια τροπολογία, θέλοντας να πατάξετε τα
κυκλώµατα διακίνησης, έχουµε και την ποινικοποίηση της στέ-

γης, δηλαδή, της φιλοξενίας, καθώς –λέει- ότι είναι κακούργηµα
η εξασφάλιση σε αυτούς τους παράνοµους, τέλος πάντων, κα-
ταλύµατος ή η απόκρυψή τους. ∆ηλαδή, κάποιος ο οποίος δεν
θέλει να δώσει στην Αστυνοµία έναν οικονοµικό µετανάστη, ο
οποίος πέρασε τη θάλασσα κινδυνεύοντας να θαλασσοπνιγεί ή
τον κρύβει, διώκεται για κακούργηµα.

Αυτά είναι εξωφρενικά πράγµατα και θέλω να πιστεύω ότι δεν
θα επιµείνετε µέχρι τέλους σε αυτές τις διατάξεις.

Εµείς θεωρούµε ότι, πέρα απ’ όλα τα άλλα, η χώρα µας θα
πρέπει να αναλάβει πρωτοβουλία για τη διαµόρφωση µιας νέας
ευρωπαϊκής πολιτικής, που πρωτίστως θα δίνει βάρος στην πρό-
ληψη του φαινοµένου της µετανάστευσης και όχι στην ανακύ-
κλωσή του, όπως συµβαίνει σήµερα από την επικέντρωση σε
αστυνοµικού χαρακτήρα µέτρα, και βεβαίως θα συµβάλει στην
αντιµετώπιση των αιτίων της µετανάστευσης, ώστε οι άνθρωποι
να µην αναγκάζονται να µεταναστεύουν.

Πέρα από αυτό, όµως, οι προτάσεις οι δικές µας σκοπεύουν
και αντιµετωπίζουν το πρόβληµα της γκετοποίησης των περιο-
χών. ∆ηµιουργούνται πάρα πολλές εντάσεις. Και δεν µπορούµε
καθόλου να συµφωνήσουµε ότι οι µετανάστες, οι οποίοι, όπως
λέτε και στην αιτιολογική έκθεση, τελικώς παραµένουν στη χώρα
και διαβιούν οµαδικά υπό άθλιες συνθήκες µε κινδύνους για τη
δηµόσια υγεία –λες και φταίνε οι ίδιοι για την κατάσταση αυτή-
προβαίνουν στη διάπραξη σοβαρών εγκληµάτων, λες και υπάρ-
χει µέσα στο DNA αυτών των ανθρώπων η εγκληµατική προδιά-
θεση. Λέτε ότι δηµιουργούνται φαινόµενα ρατσισµού. Προφανώς
µε µία τέτοια πολιτική, πολλοί κάτοικοι αντιµετωπίζουν συµπερι-
φορές, δεν θα έλεγα ρατσιστικές, αλλά άµυνας µπροστά στην
κατάσταση στην οποία βρίσκονται.

Ωθούµε τους ανθρώπους να αντιµετωπίσουν -αλλοδαπούς και
Έλληνες- τέτοιες συµπεριφορές ακραίες, ενώ θα µπορούσαµε
να πάρουµε µέτρα απογκετοποίησης των περιοχών των αστικών
κέντρων, όπου είναι πάρα πολύ έντονο το φαινόµενο. Θα µπο-
ρούσαµε να πάρουµε µέτρα υγειονοµικής παρέµβασης στους
χώρους µαζικής διαµονής µεταναστών µε τη συστηµατική πα-
ροχή ιατρικής φροντίδας µε στόχο την πρόληψη, αλλά και την
περίθαλψη, όπου είναι αναγκαίο, µε µέριµνα των δηµοτικών ια-
τρείων, να πάρουµε µέτρα µε τη συγκρότηση, σε µόνιµη βάση,
κοινωνικών υπηρεσιών, να πάρουµε µέτρα για άµεσες παρεµβά-
σεις των υποβαθµισµένων λαϊκών γειτονιών, µε τη δηµιουργία
ελεύθερων χώρων, σχολείων, πολιτιστικών κέντρων. Έτσι αντι-
µετωπίζονται φαινόµενα σαν του Αγίου Παντελεήµονα αλλά και
άλλων περιοχών, κύριε Υπουργέ.

Βεβαίως, εµείς θα λέγαµε ότι πρέπει να στηριχθούν οι µικρές
και µικροµεσαίες επιχειρήσεις στις περιοχές που έχουν γκετο-
ποιηθεί, εκεί, δηλαδή, που αποδεδειγµένα οι επιχειρηµατίες
αυτοί –και οι µικροµεσαίοι- έχουν πάρα πολύ χαµηλό τζίρο, εξαι-
τίας όλων αυτών των φαινοµένων, για τα οποία βεβαίως δεν ευ-
θύνονται οι ίδιοι.

Σε κάθε περίπτωση εµείς λέµε ότι θα πρέπει να αλλάξει το κα-
θεστώς οµηρίας, στο οποίο έχουν εγκλωβιστεί χιλιάδες µετανά-
στες, που ζουν κι εργάζονται στη χώρα µας. Πρέπει να ξεκινήσει
µία νέα ανοιχτή διαδικασία νοµιµοποίησης των µεταναστών µε
προϋποθέσεις, που δεν θα έχουν βέβαια ως στόχο να αποκλεί-
σουν τους µετανάστες από τη δυνατότητα µιας νόµιµης ζωής,
αλλά να τους εντάξουµε στα ασφαλιστικά ταµεία, να χορηγηθεί
άσυλο στους πολιτικούς πρόσφυγες. Μην ξεχνάµε ότι και η χώρα
µας ευθύνεται για την κατάσταση στην οποία βρίσκονται αυτοί οι
άνθρωποι.

Να θυµίσουµε ότι το 2001, που άρχισε ο πόλεµος µε το Αφγα-
νιστάν, µε ΝΑΤΟϊκές δυνάµεις, στις οποίες συµµετείχε και η Ελ-
λάδα, είχαµε συλλήψεις είκοσι πέντε χιλιάδων Αφγανών πολιτών.
Υπάρχουν, βέβαια, πολλοί περισσότεροι. Και µην ξεχνάµε ότι η
χώρα µας διέθετε στρατεύµατα και διαθέτει κονδύλια, βάσεις για
όλους αυτούς τους πολέµους που δηµιούργησαν τις χιλιάδες
των µεταναστών.

Ακόµη, θα ήθελα να πω σχετικά µε τα υπόλοιπα στοιχεία του
νοµοσχεδίου και σε σχέση µε αυτά που είπατε προηγουµένως,
κύριε Υπουργέ, ότι δεν αισθάνθηκα καθόλου άνετα όταν είπατε
ότι θα φέρετε και νέες ρυθµίσεις, πέρα από την ποινικοποίηση
της αµφίεσης, δηλαδή τις κουκούλες και τις κάµερες, ρυθµίσεις
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γύρω από το DNA, την άρση του απορρήτου.
Όλα αυτά δηµιουργούν ένα ασφυκτικό πλαίσιο, που θα έλεγα

ότι σε καµµία περίπτωση δεν αντιµετωπίζει την κατάσταση, αλλά
προετοιµάζει το έδαφος για να αντιµετωπίσει τους νέους κοινω-
νικούς αγώνες, που θα ξεσπάσουν την επόµενη περίοδο µπρο-
στά στην όξυνση των κοινωνικών προβληµάτων που έχουµε
µπροστά µας.

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο και το θέµα των φυλακών, υπάρχουν
ορισµένα θετικά µέτρα, όπως είναι η καθιέρωση του να µπορεί ο
Συνήγορος του Πολίτη να επισκέπτεται τις φυλακές και να συ-
ντάσσει εκθέσεις βελτίωσης. Αυτό θα έλεγα ότι θα µπορούσε να
επεκταθεί και στους δικηγορικούς συλλόγους. Μόνο ωφέλεια θα
είχαµε να δούµε απ’ αυτή τη διαφάνεια. Ξέρω ότι το αναγνωρί-
ζετε και το εκτιµώ ιδιαίτερα. Επίσης, θα µπορούσαµε να δούµε
και την καθιέρωση γραφείου σε κάθε φυλακή του Συνηγόρου του
Πολίτη, ώστε να παταχθεί µε τον τρόπο αυτόν η αυθαιρεσία των
σωφρονιστικών υπαλλήλων και των διοικητικών και άλλων υπη-
ρεσιών.

Σχετικά µε την ενδοσωµατική έρευνα, µου δόθηκε η εντύπωση
ότι αντιµετωπίζετε πολύ σοβαρά το να οδηγηθούµε µέσω µηχα-
νηµάτων στην κατάργηση αυτού του εξευτελιστικού ελέγχου σε
άνδρες και γυναίκες.

Επίσης, θεωρώ θετικό το ότι αποφασίζετε να αντιµετωπίσετε
το θέµα των ναρκωτικών µε την πολιτική της µείωσης της βλάβης
µέσω των προγραµµάτων ΟΚΑΝΑ. Εµείς θα διαφωνήσουµε µε
άλλα κόµµατα. Θεωρούµε ότι πρέπει να προωθηθεί η πολιτική
πρωτίστως της πρόληψης και της απεξάρτησης, µε κάθε πρό-
γραµµα που µπορεί να επιλέξει ο εξαρτηµένος κρατούµενος σ’
αυτήν την περίπτωση και που µπορεί να τον βοηθήσει να απε-
ξαρτηθεί –οποιοδήποτε είναι αυτό, δεν θα επιλέξουµε εµείς τον
τρόπο, ό,τι επιλέξει αυτός θα το ενισχύσουµε- και να ενισχύ-
σουµε τα προγράµµατα του ΚΕΘΕΑ. Είχα την ευκαιρία να επι-
σκεφθώ στον Κορυδαλλό το πρόγραµµα του ΚΕΘΕΑ, το οποίο
είναι εξαιρετικό και κάνει και εξαιρετική δουλειά. Να τα καθιε-
ρώσουµε και σε άλλες φυλακές.

Βεβαίως, είµαστε και υπέρ της πολιτικής της µείωσης της βλά-
βης, δηλαδή των προγραµµάτων του ΟΚΑΝΑ. Είναι εξαιρετικά
λυπηρό ότι πριν από µια, δυο εβδοµάδες πέθανε κρατούµενος
στις φυλακές του Βόλου εξαιτίας χρήσης ναρκωτικών. Νοµίζω
ότι εκεί θα είχαν να προσφέρουν τα πρόγραµµα µείωσης της
βλάβης.

Μην ξεχάσουµε, κύριε Υπουργέ, σε επόµενο νοµοθέτηµα –θα
ήθελα να είχε έρθει σ’ αυτό, το αναφέρατε και εσείς ήδη- το µε-
γάλο αριθµό των προφυλακισµένων. Αναφέρατε ότι ο αριθµός
είναι τροµακτικά µεγάλος στο σύνολο των κρατουµένων. Ανα-
φέρατε ότι είναι τρεις χιλιάδες οκτακόσιοι προφυλακισµένοι -έτσι
είναι, όπως το λέτε- στους δώδεκα χιλιάδες πεντακόσιους περί-
που κρατούµενους. Νοµίζω ότι πρέπει να το αντιµετωπίσουµε
απολύτως αποτελεσµατικά.

Θα ήθελα, θα ήταν επιθυµία µου δηλαδή, µε αυτή την έννοια
το λέω, εάν µπορείτε να µιλήσουµε µε συγκεκριµένα νούµερα και
χρονοδιαγράµµατα για το τι αριθµός υπολογίζεται µε βάση τις
στατιστικές υπηρεσίες του Υπουργείου, που ξέρω ότι µειονε-
κτούν στο ζήτηµα αυτό, να αποφυλακιστεί το προσεχές διά-
στηµα. Έχουµε συζητήσει και άλλες φορές το ζήτηµα της
συµφόρησης των φυλακών. Είναι τροµακτικό και όχι µόνο για τις
φυλακές αλλά και για τα κρατητήρια.

Θα ήθελα να πάµε πολύ συντεταγµένα σ’ ένα χρονοδιάγραµµα
µε συγκεκριµένα µέτρα, ώστε να δούµε πώς αντιµετωπίζεται
αυτό το ζήτηµα του υπερπληθυσµού. Θέλει συγκεκριµένα νοµο-
θετήµατα. Θεωρώ ότι αυτό που έχετε φέρει, αντιµετωπίζει εν
µέρει ορισµένα ζητήµατα –θα µιλήσουµε και στην κατ’ άρθρον
συζήτηση- αλλά θέλω να µας πείτε και τα σχέδιά σας για τα προ-
σεχή νοµοθετήµατα και το συγκεκριµένο αριθµό, που θα έχουµε
ωφέλεια στο ζήτηµα αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή).

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Σε κάθε περίπτωση νοµίζουµε ότι
και το ζήτηµα της επανόδου που αναφέρατε και της µετασω-

φρονιστικής πολιτικής, έχει το νόηµά του. Έχουµε πολλά να κά-
νουµε. Ξέρουµε ότι αυτή τη στιγµή δυσπραγεί η επάνοδος και
το ζήτηµα της µετασωφρονιστικής πολιτικής και σ’ αυτό χρειά-
ζονται συγκεκριµένα βήµατα.

Με όλα αυτά που είπα, το κόµµα µας είναι αντίθετο στη φιλο-
σοφία του νοµοσχεδίου έτσι όπως έρχεται. Κυρίως θα ήθελα να
µείνετε, κύριε Υπουργέ, ιδιαίτερα στα πρώτα σηµεία της οµιλίας
µου όσον αφορά την προσβολή του νοµικού µας πολιτισµού στο
σηµείο που ανέφερα, δηλαδή το δικαίωµα κάποιος να θεωρείται
αθώος µέχρι να καταδικαστεί.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστούµε,
κύριε Κουράκη.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Κυριάκος Βελόπουλος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Ξεκινώντας, θα ήθελα να πω ότι σαφώς είναι αυτονόητη η κα-

ταδίκη -φαντάζοµαι όλων ηµών- για το «κτύπηµα» και την προ-
κήρυξη την οποία σήµερα διάβασα κι εγώ, που µου δηµιουργεί
πάρα πολλά ερωτηµατικά για το ποιος φταίει τελικά. ∆εν πιστεύω
ότι αυτοί οι άνθρωποι είναι ιδεολόγοι ούτε µπορεί να είναι Έλ-
ληνες ιδεολόγοι άνθρωποι που καρφώνουν είκοσι τέσσερις σφαί-
ρες στο σώµα ενός ανθρώπου που αµείβεται µε 700 ή 800 ευρώ
το µήνα. Το να ρέει αίµα αστυνοµικού ή πολίτου, για µένα, είναι
το ίδιο πράγµα. Κοστίζει, είναι µία ανθρώπινη ψυχή.

Το ζητούµενο, λοιπόν, είναι τις πταίει. Πιστεύω –βέβαια, δεν
είναι του παρόντος να το συζητήσουµε- ότι φταίµε λίγο ή πολύ κι
εµείς, γιατί δίνουµε άλλοθι µε τα λάθη που κάνουµε ως πολιτικό
σύστηµα είτε µε τη σκανδαλολογία είτε µε τη διαφθορά είτε µε
τις εικοτολογίες που συζητούµε γενικόλογα εδώ µέσα είτε µε το
ότι δεν συναινούµε σε απλά πράγµατα είτε γιατί δεν βλέπουµε τη
λογική.

Θα ήθελα να κάνω µία µικρή παρένθεση και να πω ότι σήµερα
τετρακόσιοι συνάδελφοί µου –ως δηµοσιογράφος δεν ξεχνώ και
την ιδιότητά µου- έµειναν στο δρόµο, απελύθησαν. Αισθάνοµαι,
λοιπόν, την υποχρέωση να πω ότι το κεφάλαιο και η πλουτοκρα-
τία µετρά µόνο το κέρδος και όχι τις ψυχές. Τα καπρίτσια του
οποιουδήποτε, που θέλει να παίξει µε τα Μέσα Μαζικής Ενηµε-
ρώσεως, κύριε Υπουργέ -γιατί εσείς ως Κυβέρνηση και η προη-
γούµενη επί είκοσι έτη αφήσατε άναρχα να λειτουργεί το
τηλεοπτικό σύστηµα είτε µέσω των εκδοτών είτε των καρτέλ και
των διαπλεκοµένων- δυστυχώς οδηγεί σε αυτήν τη διαδικασία.
Τετρακόσιοι άνθρωποι, τετρακόσιες ψυχές µένουν άνεργοι. Οι
εργαζόµενοι και πάλι την πληρώνουν αυτήν τη διαδικασία είτε
την οικονοµική κρίση είτε τις λάθος επιλογές κάποιων προσώ-
πων. Συµπαρίσταµαι, λοιπόν, στον αγώνα των συναδέλφων, εύ-
χοµαι να βρεθεί λύση, γιατί είναι δύσκολες οι ηµέρες για τα Μέσα
Μαζικής Ενηµερώσεως και την εργασία.

Θα ήθελα να πω στον κ. Βενιζέλο, ο οποίος δεν είναι εδώ, ότι
δεν πρέπει να λυπάται, διότι η Κυβέρνηση, όπως είπε, σύρεται
πίσω από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό, σύρεται από εµάς. Του
λέω, λοιπόν, τούτο: Ο ίδιος ο Πρόεδρός του µίλησε για µηδενική
ανοχή στη λαθροµετανάστευση. ∆ύο τινά συµβαίνουν: Ή σύρε-
ται και το ΠΑΣΟΚ και ο Πρόεδρός του πίσω από τη δική µας πο-
λιτική ή και πάλι έχουµε διαφωνία στο χώρο του ΠΑΣΟΚ. Ένα
από τα δύο συµβαίνει, δεν υπάρχει άλλη λύση, διότι για µηδενική
ανοχή µίλησε και ο Γιώργος Παπανδρέου. Βέβαια, το ΠΑΣΟΚ µάς
έχει συνηθίσει στο δίπολο αυτό, είναι δικό τους πρόβληµα, αλλά
εάν σύρονται πίσω από εµάς, να µας το πουν δηµοσίως. Σύρεται
όλο το πολιτικό σύστηµα, λοιπόν.

Πάµε, λοιπόν, στην κουκουλοφορία, κύριε Υπουργέ. Είναι ένα
από τα «αγαπηµένα» θέµατα, γιατί η µισή αλήθεια εµένα µε ενο-
χλεί. Η κουκουλοφορία αποτελεί επιβαρυντική περίσταση και όχι
αυτοτελές αδίκηµα. Αυτό µας λέει ο νοµοθέτης τώρα. ∆εν θα δια-
φωνούσα, αλλά θα σας πω κάτι. Η κάλυψη προσώπου παρεµπο-
δίζει, κύριε Υπουργέ, την ταύτιση προσώπου και δράστη. Θα σας
πω ένα παράδειγµα. Γίνονται επεισόδια. Ο κουκουλοφόρος σπάει
ένα αυτοκίνητο ή ένα µαγαζί. Τον συλλαµβάνει ο αστυνοµικός.
Να σας πω την εξέλιξη; Πενήντα, εκατό ή διακόσιοι προοδευτι-
κοί, ψευτοδιεθνιστές, ψευτοδηµοκράτες είναι έξω από το δικα-
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στήριο. Πηγαίνουν µάρτυρες είκοσι από αυτούς, λένε ότι ο αστυ-
νοµικός κάνει λάθος και δεν είναι ο κουκουλοφόρος, δεν φο-
ρούσε πράσινα, κόκκινα, κίτρινα ρούχα ή παπούτσια και
αθωώνεται ο κουκουλοφόρος. ∆εν υπάρχει ταύτιση, κύριε
Υπουργέ.

Άρα, λοιπόν, πρέπει να είµαστε προσεκτικοί. Σε πόσα δικα-
στήρια έχουν αθωωθεί κατ’ αυτόν τον τρόπο ακριβώς οι κου-
κουλοφόροι, που έσπασαν τη βιτρίνα, που έκαψαν το µαγαζί του
µεροκαµατιάρη; Το ξέρετε; Ψάχνω να βρω από το µεσηµέρι τον
αριθµό και δεν µπορώ να τον βρω, κύριε Υπουργέ. Ξέρετε πόσες
καταδίκες κουκουλοφόρων είχαµε, κύριε Υπουργέ; Ψάχνω να
βρω τον αριθµό και δεν µπορώ να τον βρω.

Αυτό σηµαίνει, λοιπόν, ότι υπάρχει ένα κενό, ένα ουσιαστικό
κενό. Εάν ήθελε το πολιτικό σύστηµα να σταµατήσει αυτή η ιστο-
ρία, υπήρχε τρόπος, κύριε Υπουργέ. Θα σας τον προτείνω. Να
επιβληθεί σε όσους κάνουν πορείες το αυτονόητο, η περιφρού-
ρηση των πορειών και κατά το νόµο υπεύθυνοι να είναι αυτοί που
περιφρουρούν τις συγκεντρώσεις. ∆ηλαδή, κάνει το ΚΚΕ πορεία,
ο ΣΥΡΙΖΑ, ο ΛΑΟΣ, η Νέα ∆ηµοκρατία; Να υπάρχει περιφρού-
ρηση, εάν θέλουν κάποιοι να φορούν κουκούλα, γιατί είναι, λέει,
αµφίεση η κουκούλα. Εγώ πρώτη φορά βλέπω αµφίεση µε κου-
κούλα. Εγώ θυµάµαι ότι κουκούλα φορούσαν η Κου-Κλουξ-Κλαν,
οι δήµιοι και κάποιοι δοσίλογοι το 1940 και δεν ξέρω τι είδους
αµφίεση είναι αυτή, που κάποιοι είπαν ότι είναι αµφίεση. Λέω,
λοιπόν, το εξής: Να περιφρουρείται η πορεία, η διαδήλωση ή συ-
γκέντρωση και αν συµβεί το παραµικρό, να ξέρουµε ποιοι είναι
στην οµάδα περιφρούρησης και να τιµωρηθούν αυτοί για ηθική
αυτουργία. Υπάρχει λύση, κύριε Υπουργέ, αλλά δεν θέλει το πο-
λιτικό σύστηµα να δώσει λύση, ίσως γιατί κάποιοι παίζουν µε τα
ποσοστά τους, υποθάλποντας παρόµοιες συγκεντρώσεις
ακραίων στοιχείων, φασιστικών στοιχείων, τα οποία σπάνε, καίνε
δυστυχώς τον καθηµερινό µόχθο του πολίτου. Γιατί δεν καίνε
κάτι άλλο, κάτι αποκοµµένο. Αυτή είναι η αλήθεια. Στο κέντρο
της Αθήνας είναι µικροµάγαζα τα περισσότερα, πλην ελαχίστων
εξαιρέσεων. Αυτό έκαναν, κύριε Υπουργέ.

Θα σας πω τώρα µερικά παραδείγµατα, για να φρεσκάρω τη
µνήµη σας. Είστε έγκριτος νοµικός και πολύ καλός δικηγόρος,
εξ όσων γνωρίζω. Θα σας πω το εξής: Γερµανία. Ξέρετε το νόµο
εκεί, κύριε Υπουργέ; Έζησα στη Γερµανία. Θέλετε να σας τον
πω; Απαγορεύεται σε απόσταση εκατό µέτρων από αστυνοµικό
τµήµα να περνά κουκουλοφόρος. ∆εν µιλάει για συγκεντρώσεις.
Η Γερµανία θέτει όριο εκατό µέτρων. Αν πλησιάσει κουκουλο-
φόρος στα δέκα µέτρα, ο αστυνοµικός πυροβολεί, κύριε
Υπουργέ. Εγώ δεν θέλω να πυροβολήσει ο αστυνοµικός, έστω
και αν φορά κουκούλα ο άλλος. Είναι αδιανόητος πράξη. Το λέει
όµως η Γερµανία.

Οι ΗΠΑ, νόµος «αντιµάσκ», ισχύει σε σαράντα εννέα πολιτείες.
Ποιος είναι αυτός ο νόµος; Είναι συγκεκριµένος νόµος κουκού-
λας.

Το ίδιο Αυστρία, Ελβετία. Να πάµε τώρα και στη Γαλλία, κύριε
Υπουργέ. Αµφισβητήσατε την τοποθέτηση του συναδέλφου κ.
Γεωργιάδη, ότι στη Γαλλία ισχύει ο νόµος για την κουκούλα και
είναι πλέον νόµος απαγορευτικός.

Κύριε Υπουργέ, η µισή αλήθεια δεν είναι αλήθεια. Επιτρέψτε
µου να πω ότι αυτό που κάνατε δεν κοσµεί µε την παρουσία του
Υπουργού το Κοινοβούλιο, διότι αυτό το νοµοθετικό διάταγµα
αντιµετωπίζει αυτοτελώς το αδίκηµα. Τι σηµαίνει αυτό; Όστις φο-
ράει κουκούλα και περνάει δίπλα από πορεία -όχι είναι µέλος της
πορείας- έχει επιπτώσεις. Αν θέλετε µπορώ να σας το διαβάσω.
Λέει: «Ή βρίσκεται κοντά σε διαδηλωτές σε δηµόσιο δρόµο και
καλύπτει ηθεληµένα το πρόσωπό του για να µην αναγνωρίζεται
υπό συνθήκες που γεννούν το φόβο πρόκλησης επιθέσεων στη
δηµόσια τάξη». Και µόνο που περνάει από δίπλα, είναι περαστι-
κός µε κουκούλα. Πρόστιµο; Είναι 1.500 ευρώ. Και αν υποτρο-
πιάσει το πρόστιµο είναι 3.000 ευρώ. Αλλά τα 1.500 ευρώ, κύριε
Υπουργέ, ισοδυναµούν µε πέντε µήνες εξαγοράς επί ποινή φυ-
λάκισης. Το καταλάβαµε, κύριε Υπουργέ;

Άρα, λοιπόν, να µη στρογγυλεύουµε και να µη λέµε τις µισές
αλήθειες. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Υπάρχει ένα πρόβληµα και αυτό είναι το πρόβληµα της κου-
κούλας. Λύνεται. Ιδιώνυµο. Εγώ δεν µπορώ να καταλάβω δηµο-

κρατία στην οποία να χρειάζεται κουκούλα. Μόνο σε φασιστικά,
ολιγαρχικά και απολυταρχικά καθεστώτα χρειάζεται κουκούλα
είτε για να καρφώσει ο δοσίλογος τον οποιοδήποτε αντιρρησία
εκείνου του καθεστώτος, είτε γιατί είναι κου-κλουξ-κλαν είτε
γιατί είναι δήµιος. Αν λοιπόν ο κουκουλοφόρος θέλει να φοράει
την κουκούλα του ας την φοράει, δικαίωµά του, σπίτι του. Στο
σπίτι του να τη φοράει και να παίζει αν θέλει και την τυφλόµυγα.
Πρόβληµά του. ∆εν µπορεί όµως να κυκλοφορεί, να τροµοκρα-
τεί, να εκβιάζει, να καίει, να σπάζει, να ρηµάζει την Ελλάδα. Η Ελ-
λάδα ανήκει σε όλους τους Έλληνες και κυρίως στους
φιλήσυχους πολίτες.

Άκουσα µε ιδιαίτερη προσοχή το συνάδελφο κοινοβουλευτικό
εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας να λέει για «καηµένη Ελ-
λάδα». Είπε ότι στέλνει η Τουρκία στην «καηµένη Ελλάδα». Όταν
ακούω εγώ, κύριοι συνάδελφοι, «καηµένη Ελλάδα» αγανακτώ. Η
«καηµένη Ελλάδα» δεν φταίει αυτή γιατί είναι «καηµένη», αλλά
είναι «καηµένη» γιατί φταίτε όλοι εσείς που κυβερνήσατε. Την κα-
ταντήσατε «καηµένη».

Τώρα σε σχέση µε τους λαθροµετανάστες να πω το εξής: Το
είπε ο κ. Παναγιωτόπουλος κι όχι εγώ. Είπε ότι η Τουρκία είναι
θωρακισµένη. Άρα, η Ελλάδα δεν είναι θωρακισµένη, είναι ξέ-
φραγο αµπέλι. Εγώ θα συµφωνήσω µε το ΚΚΕ, διότι λέµε τη µισή
αλήθεια και ακούστε ποια είναι η µισή αλήθεια.

Θωρακιζόµαστε. Παίρνουµε για το Αιγαίο µε εντολή του ΝΑΤΟ
φρεγάτες και κορβέτες που δεν χρειάζονται, γιατί χρειαζόµαστε
ευέλικτα σκάφη, µικρές ακταιωρούς και πυραυλακάτους, κύριοι
συνάδελφοι. Αντίθετα, το ΝΑΤΟ µάς επιβάλλει να παίρνουµε
αυτά τα άλλα πλοία και να τα στέλνουµε στο Σουέζ και να κάνουν
περιπολίες. Χρειάζονται για το στόλο µας, αλλά γιατί να εξυπη-
ρετήσω εγώ τα αµερικάνικα συµφέροντα στην περιοχή αυτή ή
στο Αφγανιστάν µε το όπιο και τα ναρκωτικά και να µην έχω εγώ
θωρακισµένο το Αιγαίο, όπως το έχει η Τουρκία.

Γιατί να είναι θωρακισµένη η Τουρκία και να µας τους στέλνει
εδώ στην «καηµένη Ελλάδα»; Κατακαηµένη Ρούµελη, θα έλεγα
εγώ, τι σου ’µελε να πάθεις, για να το συνεχίσω.

Εγώ θέλω ειλικρινά να δίνουµε λύσεις. Και ποια είναι η λύση;
Άκουσα, κύριοι συνάδελφοι, κορυφαίους Υπουργούς να λέµε ψι-
θυρίζοντας ότι αν η Τουρκία συνεχίσει να αθετεί τη συµφωνία και
την υπογραφή της, θα θέσουµε βέτο στην ενταξιακή προοπτική
της. Για γέλια και για κλάµατα. ∆εν χρειάζεται να το κάνουµε
εµείς, κύριε Υπουργέ. Το κάνει ο Σαρκοζί.

Κάτι που κάνει ήδη άλλος, θα το κάνετε εσείς; Μα, εσείς ανα-
φανδόν υπερασπίζεστε, παρακαλείτε, εκλιπαρείτε την Ευρω-
παϊκή Ένωση να βάλετε τους Τούρκους στην Ευρωπαϊκή Ένωση!
Θα τρελαθούµε. Κάνετε κάτι που το κάνουν οι άλλοι. Κάντε κάτι
άλλο, κύριε Υπουργέ.

Σε ερώτηση δική µου και του συναδέλφου Κώστα Αϊβαλιώτη
για το πόσα είναι τα χρήµατα που παίρνει η Τουρκία –και επικα-
λούµαι πάντα τις πηγές µου εγώ- λέω το εξής: Πόσα χρήµατα
παίρνει κατ’ έτος, κύριε Σκυλλάκο, η Τουρκία από τα ευρωπαϊκά
πρωτόκολλα; Εκατόν πενήντα εκατοµµύρια ευρώ. Κόψτε τα, κύ-
ριοι, αύριο το πρωί. Βέτο. Κοµµένη ιστορία. ∆εν παίρνετε µία, κύ-
ριοι. Υπάρχουν λύσεις. Με ευχολόγια και υµνολόγια και
εικοτολογίες δεν δίνεις λύσεις. Θα θέσουµε βέτο. Ποιο βέτο;
Αφού υπάρχει η Γαλλία, η Γερµανία µε τη Μέρκελ που διαφω-
νούν µε την είσοδο της Τουρκίας. Θα κάνετε κάτι που το κάνουν
οι άλλοι; Κοιτάξτε. Με ψευτοηρωισµούς και νταηλίκια δεν λύνεις
τα προβλήµατα. Υπάρχουν λύσεις, αλλά δεν τις δίνετε. Ξέρετε
γιατί; Γιατί συµπεριφέρεστε σαν µια αδύναµη Κυβέρνηση.

Το πρόβληµα είναι ότι ο Έλληνας ζει φοβισµένος. Στον Άγιο
Παντελεήµονα φοβούνται να κυκλοφορήσουν οι Έλληνες. Φο-
βούνται να βγουν στους δρόµους. Φοβούνται σε άλλες περιοχές.
Η Ελλάδα σαφώς και πρέπει να είναι µια χώρα όπου η φιλαν-
θρωπία διαπρέπει. Είµεθα φιλάνθρωποι. Ανόητοι µη γίνουµε.
Γιατί είναι ανοησία πολλά από όσα λέγονται.

Και θα σας πω ένα και µόνο παράδειγµα. Ακούω τους υπερα-
σπιστές των ανθρωπίνων δικαιωµάτων να µιλούν για τους καλούς
µετανάστες, να µιλούν µε συµπόνια, µε φιλανθρωπία. Θα τους
πω όµως το εξής. ∆εν έχω ακούσει ποτέ έναν καλό λόγο για τους
Έλληνες εδώ µέσα από συγκεκριµένες πτέρυγες. Ακούω µόνο
για τους µετανάστες, τους οικονοµικούς µετανάστες, τους κα-
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κοµοίρηδες τους λαθροµετανάστες που είναι τόσο κακόµοιροι,
που όλα εµείς οι κακοί Έλληνες τα κάνουµε. Και ερωτώ: Μια συ-
µπόνια για τον κάτοικο του Αγίου Παντελεήµονα, τον κάτοικο στη
Θεσσαλονίκη που φοβάται να κυκλοφορήσει στο δρόµο δεν θα
δείξει το ελληνικό κοινοβούλιο; Τόσο πολύ, λοιπόν;

Ξέρετε όµως, κύριε Υπουργέ, όταν µένεις στην Εκάλη και στην
Πεντέλη και είσαι βολεµένος σε ασφαλές κτήριο, οι λαθροµετα-
νάστες είναι καλοί. Ας πάνε να µείνουν στον Άγιο Παντελεήµονα
οι υπερασπιστές των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και να έρθουν να
τα πουν σε µένα.

Και µη µου πουν πάλι για ρατσισµό, γιατί οι κύριοι αυτοί δεν
γνώρισαν ποτέ τι σηµαίνει µετανάστης. Εγώ µεγάλωσα στη Γερ-
µανία. Είκοσι χρόνια οι γονείς µου. Στα ανθρακωρυχεία δούλευε
ο πατέρας µου στη Γερµανία. Ήταν µετανάστης. Ήµουν γιος µε-
ταναστών. Ήµουν «µαυροκέφαλος». Ένιωσα στο πετσί µου τον
ρατσισµό. Αλλά εκεί υπήρχε κυρίαρχο κράτος, υπήρχε νοµιµό-
τητα, υπήρχε σωφροσύνη και ο µετανάστης υπόκειτο σε έλεγχο.
Αυτό είναι το πρόβληµα στην Ελλάδα, κύριε Υπουργέ. ∆εν ελέγ-
χεται ποιος µπαίνει και ποιος βγαίνει, δεν ελέγχεται πού µένει ο
κάθε εγκληµατίας, που µένει ο καθένας από αυτούς.

Κύριε Πρόεδρε, για να µην καταχρώµαι το χρόνο, κλείνω ως
εξής. Είστε µια Κυβέρνηση φοβική. Ας τολµήσει ένας Υπουργός
να πει το αυτονόητο ή να πει αυτό που θα σας πω. Και τολµώ και
το λέω για όλους αυτούς που είναι δηµοκράτες, που είναι προο-
δευτικοί. Η µπούργκα προσβάλλει την αξιοπρέπεια των γυναι-
κών. Τολµάτε, κύριοι, να το πείτε εσείς που είστε πολύ ευγενικοί
µε τους µετανάστες; Τολµάτε να πείτε ότι η µπούργκα προ-
σβάλλει την αξιοπρέπεια των γυναικών, ότι καταπατώνται τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα των γυναικών των µουσουλµάνων που τις
κλείνουν και τις µαντρώνουν σε ένα σπίτι; Το είπε σήµερα το από-
γευµα ο Σαρκοζί. Μπορεί να το πει κανείς εδώ µέσα;

Λέω, λοιπόν, το εξής: Ας αγωνιστούµε για τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα των Ελλήνων πρώτα και ας κοιτάξουµε τα ανθρώπινα
δικαιώµατα των υπολοίπων.

Ζητάτε, κύριε Υπουργέ, συναίνεση και βοήθεια σε πολλές από
τις επιλογές σας. Θα σας πω τι µου θυµίζετε και κλείνω εδώ. Μου
θυµίζετε αυτόν που φωνάζει στη θάλασσα: «Βοήθεια, βοήθεια,
πνίγοµαι». Του πετάς το σωσίβιο, αλλά δεν του αρέσει το χρώµα.
Μου θυµίζετε επίσης ότι αρνείστε να πάρετε το σωσίβιο για να
σωθείτε, γιατί πολύ απλά το σωσίβιο προήλθε, λέει, από τα άκρα
και επειδή δεν παίρνουµε από τα άκρα σωσίβια –έτσι τα λέτε
εσείς;- πνίγεστε. Και δυστυχώς, µε αυτές τις ακρότητες στο
τέλος θα πνιγείτε οι ίδιοι και θα πάτε αύτανδροι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Επανερχόµαστε
στον κατάλογο.

Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο νοµό Τρικάλων κ.
Αθανασία Μερεντίτη για επτά λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Κύριοι συνάδελφοι, παίρνοντας
αφορµή από το πώς έκλεισε ο προηγούµενος οµιλητής, το θέµα
είναι ποιος θα δώσει σωσίβιο στην Ελλάδα, στην καηµένη Ελ-
λάδα, κατά τα δεδοµένα της Νέας ∆ηµοκρατίας. Και το είπε ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος γιατί µέσα σας µονίµως την Ελ-
λάδα, κύριε Υπουργέ, έτσι τη βλέπατε. Ποτέ δεν µπορέσατε να
τη δείτε, να την οραµατιστείτε και να συµφιλιωθείτε µε το όραµα
και την πραγµατικότητα, που παραδώσαµε εµείς το 2004, της
ισχυρής και µεγάλης Ελλάδας.

Σήµερα, λοιπόν, ακόµα µία φορά µας εκπλήσσετε µε τον
τρόπο που νοµοθετείτε -το είπατε, κύριε Υπουργέ, και µου κάνει
εντύπωση, ότι το είπατε, αλλά έτσι είναι- µε τη συνήθειά σας να
στοιβάζετε µία σειρά µεγάλων και σοβαρών θεµάτων, που απα-
σχολούν την κοινωνία, έτσι σ’ ένα νοµοσχέδιο. ∆εν µπορεί να
γίνει σοβαρή συζήτηση, δεν µπορεί να παραχθεί ουσιαστικό νο-
µοθετικό έργο και να συµβάλουµε κι εµείς, στο βαθµό που µπο-
ρούµε και θέλουµε, σε αυτό το θέµα. Μας αφοπλίζετε και µας
περιορίζετε. Επιλογή σας και ξέρουµε όλοι γιατί. ∆ιότι υποβαθ-
µίζετε και δεν θέλετε να δώσετε ουσιαστικό ρόλο σε αυτήν την
Αίθουσα και σε αυτά που συζητούνται και όσα αποφασίζονται
εδώ.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, δεν ξέρει κανείς από πού να αρ-

χίσει και πού να τελειώσει. Σε κάθε περίπτωση πάντως, καθόλου
δεν συνάδει µε τους σκοπούς που περιγράφονται µετά παρρη-
σίας στην αιτιολογική έκθεση. ∆εν έχει καµµία σχέση µε την
πραγµατικότητα, µε τα όσα οι τρεις Υπουργοί πριν από σας,
κύριε Υπουργέ της ∆ικαιοσύνης, της τελευταίας πενταετίας, ανα-
κοίνωναν κατά καιρούς, έµπλεοι ενθουσιασµού, συνήθως µετά
από κάποια εξέγερση ή απόδραση, περί άµεσου εκσυγχρονισµού
του σωφρονιστικού µας συστήµατος και νοικοκυρέµατος των φυ-
λακών. Επίσης, δεν συνάδει καθόλου και µε τις δυναµικές δηλώ-
σεις που ακολούθησαν τα καταστροφικά γεγονότα του
περασµένου ∆εκεµβρίου, όταν χάθηκε άδικα µία ανθρώπινη ζωή
και όταν καταστρέφονταν οι µεγάλες πόλεις και ιδίως η Αθήνα
και κυρίως παρακολουθούσαν οι Έλληνες την απαθή Κυβέρνηση
και την αµέτοχη αστυνοµία. Αυτή ήταν η παρουσία σας. Και έρ-
χεστε σήµερα, µετά από κατά καιρούς δεσµεύσεις µε µεγάλα
λόγια, να µας φέρετε αυτό το νοµοθέτηµα. Και είστε ικανοποιη-
µένος, κύριε Υπουργέ; Με αυτό το νοµοθέτηµα απαντάτε στην
κατάσταση των φυλακών; Με αυτό απαντάτε στην κατάσταση
που υπήρχε και εύχοµαι να µην επαναληφθεί, στο δρόµο των
Αθηνών και όχι µόνο;

Η αλήθεια είναι ότι τα τελευταία χρόνια η ελληνική κοινωνία
γίνεται µάρτυρας της διάλυσης, της απαξίωσης, της κατάπτω-
σης και της διαφθοράς, στην οποία έχει περιέλθει τόσο το σω-
φρονιστικό σύστηµα, όσο και η δηµόσια τάξη. Τι να
πρωτοθυµηθούµε; Τις δύο κινηµατογραφικές αποδράσεις του
Παλαιοκώστα µε ελικόπτερο και τίποτα ακόµα; Τα γεγονότα του
περασµένου ∆εκεµβρίου, που εκτός από τον τραγικό θάνατο
έφεραν το τελειωτικό χτύπηµα –και φοβούµαι χωρίς επιστροφή-
στο εµπορικό κέντρο των Αθηνών; Τις απαράδεκτες και απάν-
θρωπες συνθήκες που υπάρχουν στις φυλακές;

Έχετε επισκεφθεί φυλακές, κύριε Υπουργέ; Έχετε επισκεφθεί.
Εσείς νοµοθετείτε και κάθε πέντε µήνες. Εγώ ξέρω και όλοι εµείς
εδώ ξέρουµε, και όλη η Ελλάδα ήξερε τέλος πάντων, πριν από
την παρουσία σας στην Κυβέρνηση, την παρουσία της παράτα-
ξής σας, ότι οι νόµοι γίνονται για ένα βάθος χρόνου, µε µία προ-
οπτική, να αντιµετωπίσουµε και αυτά που θα έρθουν. Εσείς
νοµοθετείτε κάθε πέντε µήνες. Αναρωτιέµαι: τόσο δεν µπορείτε
να προβλέπετε τα µελούµενα ή ο κάθε Υπουργός όταν έρχεται
θέλει διά των νοµοθετηµάτων του να αποδείξει ότι ο προκάτο-
χός του δεν ήταν ικανός, όσο τουλάχιστον ο ίδιος;

Το µισό του πληθυσµού περίπου των ελληνικών φυλακών είναι
για ναρκωτικά. Και αντί να φέρετε εδώ να συζητήσουµε την κοι-
νωνική εργασία, να το δούµε, να µιλήσουµε για το πώς θα γίνει
αποσυµφόρηση των φυλακών, η όποια ειρήνη υπάρχει στις φυ-
λακές είναι σε ένα τεντωµένο σχοινί.

Επίσης οι εργαζόµενοι στις φυλακές εργάζονται µε πάρα πολύ
άσχηµες συνθήκες. Και απαντάτε µε αυτό το νοµοθέτηµα στις
οικογένειές τους, στους φυλακισµένους, σε αυτούς που ζουν
γύρω από τις φυλακές; ∆εν έχω δει να κάνετε τίποτα, πέρα από
µεγάλα λόγια.

Μπορώ να σας πω κάτι που δεν κάνατε, που αφορά το νοµό
µου. Στις 12-8-2007, υπήρχε µία κοινή υπουργική απόφαση που
προέβλεπε τη λειτουργία ειδικού θεραπευτικού τµήµατος απε-
ξάρτησης τοξικοµανών στο κατάστηµα κράτησης Τρικάλων -και-
νούργιο κατάστηµα, εµείς το κάναµε, εσείς δεν µπορείτε
στοιχειωδώς να το αξιοποιήσετε- τύπου Β, όπου θα εφαρµοζόταν
στεγνό πρόγραµµα απεξάρτησης από ψυχότροπες ουσίες από
το ΚΕΘΕΑ. Τίποτα από κει και πέρα. Μόνο υπουργική απόφαση,
φωτογραφίες, ανακοινώσεις και η ατελέσφορη πολιτική σας, µε
την αδιαφορία και την επιπολαιότητά σας, επιδεινώνει σε όλα τα
σηµεία και σε όλα τα µέρη την κατάσταση. Και τώρα έρχεστε να
µας πείτε ότι µπορούν να αποφυλακίζονται κάποιοι κρατούµενοι,
όχι γιατί είναι η κατάστασή τους ή η παρουσία τους, η συµπερι-
φορά τους ή το αδίκηµα που διέπραξαν, και να δούµε πώς θα
αποφυλακίζονται, αλλά αν έχουν χρήµατα.

Εδώ δηλαδή κάποια αδικήµατα που φέρουν πολλά χρήµατα
θα δίνουν και τη δυνατότητα στον κακοποιό, µε τα χρήµατα αυτά,
να αποφυλακίζεται πολύ γρηγορότερα και να αφήνουµε τα θύ-
µατα των εµπόρων ναρκωτικών µέσα στις φυλακές για να γίνο-
νται χειρότερα εξαρτώµενα άτοµα από αυτούς που τους
εκµεταλλεύονται µέσα και έξω από τη φυλακή.
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Αυτή είναι η δικαιοσύνη. Έτσι την καταλαβαίνετε. Όποιος δη-
λαδή έχει χρήµατα, µπορεί να εξαγοράσει τα πάντα, πέρα από
συνειδήσεις, ακόµα και την ίδια την πολιτεία. Αυτά όµως, κύριε
Υπουργέ, δεν µπορεί να είναι νοµοθετήµατα µιας δηµοκρατικής
ευνοµούµενης πολιτείας και σε καµµία περίπτωση δεν είναι ισο-
πολιτεία, δεν είναι δικαιοσύνη.

Εγώ πραγµατικά δυσκολεύθηκα, διαβάζοντας το νοµοσχέδιο,
να πιστέψω ότι νοµοθετείτε τέτοια πράγµατα. ∆εν έχω χρόνο να
συνεχίσω και να σχολιάσω όλα αυτά που γίνονται και µε τους ια-
τροδικαστές, αλλά για την κουκούλα έχω να πω µόνο ένα
πράγµα.

Ποινικοποιείτε την κουκούλα και αυτή την ώρα οι έµποροι των
Αθηνών, οι Έλληνες -των οποίων κάηκαν τα αυτοκίνητα, η περι-
ουσία τους, που περάσαµε όλα αυτά το ∆εκέµβριο και όχι µόνο-
είναι ήσυχοι; Τελειώσαµε; Θα πατάξετε δηλαδή την ιστορία αυτή
και θα το λύσετε το πρόβληµα, αν δεν εξετάσουµε και τα φαινό-
µενα που προκαλούν την κουκούλα;

Γιατί βγάζουν τους νέους µας στους δρόµους; Τι είναι αυτά
που εξαναγκάζουν όλα αυτά τα φαινόµενα; Να θεραπεύσουµε
και µετά να έλθουµε και να παίρνουµε µέτρα, γιατί και πάλι παίρ-
νετε αποσπασµατικά µέτρα. Γιατί όταν εσείς καταστρατηγείτε
κάθε έννοια δικαίου, κάθε έννοια αξιοκρατίας σε αυτή την χώρα,
κάθε έννοια δίκαιης διεκδίκησης των αιτηµάτων ή των ονείρων
των νέων, αυτά τα φαινόµενα θα πολλαπλασιάζονται.

Σας άκουσα µε προσοχή, κύριε Υπουργέ. Πέρα από αυτά που
λέτε για το ΠΑΣΟΚ, µας είπατε πάλι κάποια οράµατα, τι θα κά-
νετε. «Για την ταµπακέρα» δεν είπατε τίποτα. Πρέπει να συζητή-
σουµε εδώ πώς θα ξαναφτιάξουµε την κοινωνική συνοχή, πώς
θα εµπεδωθεί και πάλι το αίσθηµα εµπιστοσύνης ανάµεσα στο
κράτος και στον πολίτη. Να υπάρχει σεβασµός στα δικαιώµατα
των πολιτών, στην προστασία τους, στην ασφάλειά τους. Να
υπάρχει εµπιστοσύνη του πολίτη απέναντι στην πολιτεία.

Όλα αυτά τα διαλύσατε. Μέσα σε πέντε χρόνια κάνατε την Ελ-
λάδα ακριβώς στα µέτρα σας ή προσπαθείτε να την κάνετε, τη
φτωχή Ελλάδα, όπως πάντα. Αυτό υπηρετούσατε. Έτσι τη βλέ-
πει η δεξιά. Έτσι θέλει πάλι να την ξαναφέρει. ∆εν θα σας δώ-
σουµε όµως αυτό το δικαίωµα και ελπίζω πολύ γρήγορα ο
ελληνικός λαός να έχει την ευκαιρία να σας δώσει την απάντηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστούµε,

κυρία Μερεντίτη.
Κλείνουµε τη συζήτηση επί της αρχής µε την αγόρευση του κ.

Χάρη Καστανίδη, Βουλευτή Θεσσαλονίκης για επτά λεπτά.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να δευτερο-

λογήσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ξέρετε πόσο έχετε

µιλήσει στην πρωτολογία σας, κύριε Βορίδη;
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Την ανοχή του Προεδρείου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Μα, αυτό πλέον κα-

θίσταται ενοχή. Αν η ανοχή του προεδρείου θεµελιώνει δικαίωµα
για περαιτέρω παραβίαση, έλεος και µάλιστα όταν η ώρα πλη-
σιάζει τη δωδεκάτη.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Τρία λεπτά µόνο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Αν το τηρήσετε, θα

συναινέσω.
Κύριε Καστανίδη, έχετε το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση ισχυρίζεται «για

να αντιµετωπίσω το κοινό έγκληµα, το οργανωµένο έγκληµα, την
εγκληµατική δράση των κουκουλοφόρων και τη λαθροµετανά-
στευση, πρέπει να επαυξηθούν οι ποινικές κυρώσεις». Θεωρεί
δηλαδή η Κυβέρνηση ότι η αντιµετώπιση του εγκληµατικού φαι-
νοµένου είναι λυσιτελής και αποτελεσµατική όταν επαυξάνει τις
ποινικές κυρώσεις.

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ισχυρίζεται ότι η αντιµετώπιση
όλων αυτών των µορφών εγκληµατικής δραστηριότητας σχετί-
ζεται µε την αποτελεσµατική δράση των αρµοδίων κρατικών υπη-
ρεσιών. Αυτή είναι η τεράστια διαφορά µας. Παραπλανά η
Κυβέρνηση τον ελληνικό λαό, στον οποίο απευθυνόµενη του κλεί-
νει τα µάτια λέγοντας ότι εάν αυξηθούν οι ποινικές κυρώσεις θα
λυθεί και το πρόβληµά του, ενώ στην πραγµατικότητα αυτό που

συµβαίνει είναι ότι η αδράνεια, η διάλυση, η µη ορθή λειτουργία
των κρατικών υπηρεσιών δεν οδηγεί στην αντιµετώπιση του
εγκλήµατος. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση λέει το αληθές, η Κυ-
βέρνηση ψεύδεται και παραπλανά.

Από το 2004 υπάρχει µία διαρκώς αυξανόµενη τάση της Κυ-
βέρνησης να υπερποινικοποιεί τη δηµόσια δραστηριότητα, την
κοινωνική συµπεριφορά και να επαυξάνει τις ποινές. Θα ήταν
πολύ ενδιαφέρον, κύριε Υπουργέ της ∆ικαιοσύνης, µε τις Υπη-
ρεσίες σας να θέσετε σε όσους µπορούν να το ερευνήσουν, το
εξής απλό ερώτηµα: Από την απιστία περί την Υπηρεσία µέχρι
τα εγκλήµατα που αφορούν τη γενετήσια ελευθερία, για τα οποία
είχαµε αύξηση των ποινικών κυρώσεων, σηµειώθηκε µείωση της
εγκληµατικότητας; Αν από την έρευνά σας αποδειχθεί ότι σ’
αυτές τις περιπτώσεις που κατονόµασα, σ’ αυτή την ευρεία
δέσµη αξιόποινων συµπεριφορών, η αύξηση των ποινών οδήγησε
σε µείωση της εγκληµατικότητας, τότε θα δικαιούσασταν σήµερα
να λέτε -θα προσυπέγραφα κι εγώ τη διακήρυξή σας- ότι η αύ-
ξηση των ποινών αρκεί για να καταστείλει το κοινό ή το οργανω-
µένο έγκληµα, τη λαθροµετανάστευση ή την δράση των
κουκουλοφόρων.

Και επειδή ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµο-
κρατίας µάς έψεξε διότι µιλήσαµε για διάλυση της Αντιτροµο-
κρατικής, θα σας δώσω ένα απλό παράδειγµα που κατανοεί
–φαντάζοµαι- κάθε Έλληνας πολίτης, χωρίς να σχολιάσω την
αξία του προσώπου στο οποίο θα αναφερθώ. Είναι πεπραγµένα
των δικών σας Κυβερνήσεων, των Υπουργών της ίδιας Κυβέρνη-
σης, της δικής σας Κυβέρνησης.

Προ δύο-τριών ετών στην Αντιτροµοκρατική Υπηρεσία υπηρε-
τούσε ως Υποδιευθυντής ο σηµερινός ∆ιευθυντής και επικεφα-
λής της Αντιτροµοκρατικής Υπηρεσίας. Προ δύο-τριών ετών,
επαναλαµβάνω, υπηρετούσε ως Υποδιευθυντής. Ο προηγούµε-
νος Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης έκρινε ότι δεν κάνει καλά τη δου-
λειά του –εννοώ ο προηγούµενος Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης του
κόµµατός σας- και τον µετέθεσε στη Νοτιοανατολική Αττική. Ο
επόµενος Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης, δηλαδή ο σηµερινός,
αυτός που χειρίζεται τη δηµόσια τάξη στα πλαίσια του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, τον επανέφερε ως ∆ιευθυντή.

Θα ήθελα, λοιπόν, να θέσω το απλό ερώτηµα: Η αξιολόγηση
ποίου Υπουργού της Νέας ∆ηµοκρατίας ήταν η ορθή; Αυτού που
τον έδιωξε ή αυτού που τον επανέφερε; Και επειδή αυτό δεν
αφορά άλλη Κυβέρνηση, αλλά αφορά τη δική σας Κυβέρνηση,
θέτω το ερώτηµα για να κατανοήσουµε µε ποια κριτήρια οργα-
νώνονται και δρουν οι Υπηρεσίες.

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω στον κύριο Υπουργό της ∆ικαιο-
σύνης, ότι σ’ αυτή την Αίθουσα υπάρχει µία µικρή ιστορία. Πολ-
λές φορές στις συζητήσεις ποινικών νοµοσχεδίων έχω µιλήσει
για αντινοµίες, δραµατικές αντινοµίες στις οποίες περιπίπτουν οι
συντάκτες των νοµοσχεδίων του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης. Συ-
νήθως στο τέλος της συζήτησης η απάντηση που µου εδίδετο
από τους προκατόχους σας Υπουργούς ∆ικαιοσύνης ήταν: «Μάλ-
λον έχετε δίκιο, κύριε Καστανίδη. Στο επόµενο νοµοσχέδιο θα το
διορθώσουµε». Συνήθως το επόµενο νοµοσχέδιο κάνει χειρότερα
τα πράγµατα απ’ ό,τι τα προηγούµενα. Σας προειδοποιώ λοιπόν
γι’ αυτή τη µικρή ιστορία, γιατί οι αντινοµίες του νοµοσχεδίου
που εσείς συντάξατε µε τους συνεργάτες σας είναι επίσης πολ-
λές.

Ο νοµοθέτης δεν µπορεί να επιβάλλει όποτε θέλει όποια ποινή
θέλει για οποιαδήποτε πράξη επιλέξει. Στο επίπεδο της συνταγ-
µατικής περιωπής έχουν καθιερωθεί θεµελιώδεις αρχές που απο-
τελούν κριτήριο για την αξιολόγηση κάθε ποινικής ρύθµισης. Για
να το κάνω σαφέστερο, κύριε Υπουργέ, το άρθρο 7 του Συντάγ-
µατος προβλέπει ότι µία ποινή επιβάλλεται όταν συνδέεται µε συ-
γκεκριµένη πράξη. Άρα, ευθέως προκύπτει από τη διάταξη του
άρθρου 7 του Συντάγµατος ότι και για να επαυξηθεί η ποινή προ-
ϋποτίθεται ότι υπάρχει αυξηµένο άδικο ή αυξηµένη ενοχή. Είναι
προφανές ότι δεν µπορείτε να επιβάλλετε αυξηµένη ποινή, εάν
δεν έχουµε αυξηµένο άδικο ή αυξηµένη ενοχή.

Αλλά στις προκείµενες περιπτώσεις των πέντε εγκληµάτων
που τις προβλέπετε ως διακεκριµένα εγκλήµατα, ως επιβαρυντι-
κές περιπτώσεις, υπάρχει αυξηµένο άδικο ή αυξηµένη ενοχή που
να δικαιολογεί, µε βάση το άρθρο 7 του Συντάγµατος, και την
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αυξηµένη ποινή;
Αυτός που καταστρέφει το αυτοκίνητο, απλά καταστρέφει το

αυτοκίνητο. ∆εν υπάρχει αυξηµένο άδικο, διότι η καταστροφή
είναι µία είτε ο δράστης φοράει την κουκούλα είτε δεν φοράει
κουκούλα. Το άδικο είναι δεδοµένο.

(Στο σηµείο αυτό χτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω σε λίγα
λεπτά.

Το άδικο είναι δεδοµένο! ∆εν αλλάζει! Είναι ίδια η απαξία του
εγκλήµατος όταν τελείται και από αυτόν που αλλοιώνει τα χαρα-
κτηριστικά του και από αυτόν που δεν αλλοιώνει τα χαρακτηρι-
στικά του.

Υπάρχει αυξηµένη ίσως ενοχή; Ούτε κατ’ ανάγκη προκύπτει
αυτό. Θα µπορούσατε να µου πείτε ότι η αυξηµένη ενοχή προ-
κύπτει, επειδή αλλοιώνει τα χαρακτηριστικά του.

Σας απαντώ, όπως προσφυώς παρατηρήθηκε από ανθρώπους
της ποινικής επιστήµης, ότι η αλλοίωση των χαρακτηριστικών του
προσώπου συνιστά στην εσχάτη των περιπτώσεων αυτοϋπό-
θαλψη, αλλά η αυτοϋπόθαλψη δεν τιµωρείται από το ποινικό µας
σύστηµα, όπως δεν τιµωρείται και η υπόθαλψη συγγενικών προ-
σώπων. Άρα, δεν υπάρχει ούτε αυξηµένο άδικο ούτε αυξηµένη
ενοχή και δεν δικαιολογείται ούτε η αυξηµένη ποινή.

Για να δώσω, κύριε Πρόεδρε, µόνο ένα παράδειγµα των αντι-
νοµιών του νοµοσχεδίου. Όταν κάποιος διαπράττει ληστεία, σύµ-
φωνα µε τις ρυθµίσεις που εισηγείστε, και έχει αλλοιώσει τα
χαρακτηριστικά του µε κουκούλα, το έγκληµα της ληστείας, σύµ-
φωνα µε τις ρυθµίσεις σας, επισύρει επαυξηµένη ποινή.

Για εξηγήστε µου, λοιπόν, γιατί αυτός ο οποίος τελεί το
έγκληµα της απαγωγής –εις δε το έγκληµα της απαγωγής, οι
απαγωγείς φορούν πάντα κουκούλα- δεν τιµωρείται µε επαυξη-
µένη ποινή; Και γιατί στην αρπαγή ανηλίκου, όπου και πάλι συ-
νήθως οι άρπαγες του ανηλίκου φορούν κουκούλα, δεν
προβλέπεται αυξηµένη ποινή;

Σεβόµενος το Σύνταγµα και τη βασική αρχή του ποινικού µας
συστήµατος που είναι η ισορροπία των ποινών, για εξηγήστε µου
πώς αντιλαµβάνεστε εσείς ότι ο µεν διαπράττων το αδίκηµα της
ληστείας, επειδή είναι κουκουλοφόρος, απειλείται µε αυξηµένη
ποινή, αλλά αυτός ο οποίος τελεί απαγωγή ή αρπαγή ανηλίκου,
δεν τιµωρείται µε αυξηµένη ποινή.

Για εξηγήστε µου σας παρακαλώ, µε βάση την αρχή της ανα-
λογίας των ποινών, γιατί τιµωρείται µε αυξηµένες ποινές η µη
σκοπούµενη βαριά βλάβη, αλλά η θανατηφόρα βλάβη από τον
κουκουλοφόρο δεν επισύρει αυξηµένη ποινή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω µε µία φράση.
Θα το πω διαφορετικά, για να το καταλάβει ο ελληνικός λαός

τι κάνετε. Ο κουκουλοφόρος, ο οποίος θα προκαλέσει θανατη-
φόρα βλάβη, τιµωρείται χωρίς αυξηµένη ποινή. Ο κουκουλοφό-
ρος που θα προκαλέσει µη σκοπούµενη βαριά βλάβη, τιµωρείται
µε αυξηµένη ποινή.

Για πείτε µου σε ποιο ποινικό σύστηµα της Ευρώπης έχετε δι-
δαχθεί –όχι εσείς προσωπικά, οι συντάκτες του νοµοσχεδίου- ότι
µπορείτε να νοµοθετείτε όπως θέλετε, όποτε θέλετε, να επιβάλ-
λετε όποιες ποινές θέλετε, ανατρέποντας βασικές αρχές του ποι-
νικού µας πολιτισµού.

Στη συνέχεια της συζήτησης θα αναφερθώ και στη λαθρε-
µπορία. Ο κ. Παναγιωτόπουλος έπρεπε να έχει µελετήσει –λυ-
πάµαι που δεν είναι εδώ-...

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ, κύριε Καστανίδη.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: Και η δουλεµπορία, αλλά και η
διευκόλυνση εισόδου µετανάστη από τρίτη χώρα είναι έγκληµα
κατά το 187, όπως προβλέφθηκε µε τον ν. 3658. Το επισηµαίνω,
για να µη λέτε ψέµατα συλλήβδην ως Κυβέρνηση ότι µέχρι τώρα
ήταν πληµµέληµα κι ότι «το µετατρέπετε σε κακούργηµα».

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: Είναι οργανωµένο έγκληµα.
Πρόκειται για το άρθρο 187 του Ποινικού Κώδικα στο οποίο υπή-

χθη το 2008 και το έγκληµα της διευκόλυνσης παρανόµου εισό-
δου.

Θα σας εξηγήσω επίσης τι κάνετε µε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κύριε Καστανίδη,

σας παρακαλώ! Έχω εξαντλήσει κάθε δυνατότητα. ∆εν το εκτι-
µάτε καθόλου αυτό.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κύριε Βορίδη,

έχετε το λόγο για τρία λεπτά. Παρακαλώ να τηρήσετε αυτό το
χρόνο.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος, κύριε Πρό-
εδρε.

Να συµφωνήσουµε, κύριε Υπουργέ, στα εξής: Στα µέτρα για τη
βελτίωση του σωφρονιστικού συστήµατος, εκείνο το οποίο κά-
νετε είναι να ακολουθείτε µια σειρά από επιεικείς ρυθµίσεις για
την έκτιση της ποινής. ∆ηλαδή, µε δύο λόγια δίνετε τη δυνατό-
τητα εξαγοράς µιας ποινής η οποία δεν είχε µετατραπεί και δί-
νετε τη δυνατότητα να µετατραπεί µε δικαστική απόφαση –όπως
το είπατε, δεν έχω εγώ εκεί θέµα- η πενταετής κάθειρξη σε χρη-
µατική ποινή. Στην πραγµατικότητα και στο θέµα της ρυθµίσεως
της ποσότητας των ναρκωτικών, αυξάνετε τις ποσότητες που
είναι δυνατόν να θεωρηθούν ως ποσότητες για χρήση και την
ίδια δυνατότητα έχετε για το περίφηµο ζήτηµα των γυναικών που
έχουν το ανήλικο παιδί. Εποµένως, η κατεύθυνση αυτού του κε-
φαλαίου είναι επιεικής. Επιεικής έκτιση.

Στα ζητήµατα που λέτε «διασφάλιση για την κοινωνική ειρήνη»
προχωράτε σε επαυξήσεις του αξιοποίνου. Για την κουκούλα
επαύξηση του αξιοποίνου, για το θέµα της τελέσεως εγκληµά-
των κατά αστυνοµικών, λιµενικών κ.λπ. επαύξηση του αξιοποί-
νου, για µια σειρά από άλλα αδικήµατα που όλα έχουν το θέµα
της αλλοιώσεως προσώπου επαύξηση του αξιοποίνου, όπως επί-
σης επαυξάνεται το αξιόποινο και όταν γίνεται το αδίκηµα της
διακινήσεως λαθροµεταναστών. Την κάνετε κακουργηµατική.

Εσείς βλέπετε νοηµατική συνέχεια; ∆ιότι θέλετε και πιστεύετε
ότι µέσα από την αυστηροποίηση ενός πλαισίου θα έχετε απο-
τελεσµατικότερη αντιεγκληµατική πολιτική, πράγµα που προφα-
νώς αφορά και το θέµα της έκτισης; ∆εν είναι δυνατόν να
βαραίνεις τις ποινές, αλλά στην έκτιση να του λες «θα σε βγάζω».
Εσείς βλέπετε καµµία λογική συνέχεια σε αυτό το οποίο κάνετε,
για να συνεννοούµαστε;

Να πω κάτι; Ακούστηκαν παρατηρήσεις από συναδέλφους τις
απόψεις των οποίων εγώ εν µέρει συµµερίζοµαι, που λένε τι; Ότι
σε τελευταία ανάλυση, από µόνη της η αυστηροποίηση της ποι-
νικής νοµοθεσίας δεν λύνει το ζήτηµα της αντιεγκληµατικής πο-
λιτικής. Χρειάζεται η σύλληψη, χρειάζεται η διασφάλιση,
χρειάζεται η αστυνόµευση, χρειάζονται όλα τα υπόλοιπα. Από
µόνο του αυτό το κοµµάτι δεν κάνει τίποτα.

Εγώ όµως θα συζητήσω για το δικό σας το κοµµάτι, του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης. Στο κοµµάτι του Υπουργείου ∆ικαιο-
σύνης τι από τα δύο θέλετε να κάνετε; Τι ακριβώς σας συµβαίνει;
Ή πρέπει να πείτε ότι η αυστηροποίηση πρέπει να οδηγεί και σε
αυστηροποίηση της εκτίσεως, ώστε αυτό να είναι ένα συνολικό
µήνυµα στην κοινωνία, το οποίο να λέει ότι όχι, από εδώ και πέρα
όποιος εγκληµατεί θα τιµωρείται και θα τιµωρείται αυστηρά,
άλλως πώς είναι δυνατόν µέσα στο ίδιο σχέδιο νόµου να έχετε
δύο εντελώς ξεχωριστές και αντικρουόµενες αντιεγκληµατικές
φιλοσοφίες;

Αυτό είναι που λέω ότι άλλα έτσι, άλλα αλλιώς, πολιτευόµα-
στε κατά το δοκούν και όπως µας φανεί κάθε στιγµή, ώστε να µη
βγαίνει και νόηµα στο τέλος.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και νοµίζω ότι ήµουν ακρι-
βής.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ήσασταν απολύ-
τως συνεπής.

Ευχαριστώ εγώ.
Το λόγο έχει για τρία λεπτά ο κ. Γεροντόπουλος και κλείνουµε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΓΕΡΟΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Στην πρωτοµιλία µου, κύριοι

συνάδελφοι, είχα εξάρει το γεγονός ότι στην αρµόδια Επιτροπή
υπήρξε συνεργασία µεταξύ των πολιτικών δυνάµεων, υπήρξε εν-
δελεχής συζήτηση και τελικά κοινές προτάσεις, οι οποίες έγιναν
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δεκτές από τον κύριο Υπουργό. Μάλιστα είπα ότι απ’ αυτό το γε-
γονός αποδεικνύεται ότι όταν θέλουµε να συνεργαστούµε, µπο-
ρούµε να πάρουµε αποφάσεις οι οποίες είναι προς το συµφέρον
της ελληνικής κοινωνίας.

∆υστυχώς, στη συζήτηση που έγινε εδώ στην Ολοµέλεια φαί-
νεται ότι τα φώτα της δηµοσιότητας χάλασαν την οικογενειακή
ατµόσφαιρα την οποία είχαµε στην Επιτροπή. Ακούσαµε θεωρίες
περί του άσπρου µαύρου, περί του φωτός και του σκότους των
παρατάξεων που εκπροσωπούν το φως και το σκοτάδι και των
παρατάξεων που εκπροσωπούν την αλήθεια και το ψεύδος. Νο-
µίζω ότι κάτω από αυτές τις κάθετες κατηγοριοποιήσεις είναι
αδύνατον να µπορέσουµε να συνεργαστούµε και να χτυπήσουµε
την τροµοκρατία, το κοινό έγκληµα ή οποιασδήποτε άλλη µορφή
παραβατικότητας, όπως θα θέλαµε και θα το ήθελε και η ελλη-
νική κοινωνία. Αυτά ως προς την Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Ως προς τα κόµµατα της ελάσσονος αντιπολίτευσης φοβάµαι
ότι µπέρδεψαν το επιθυµητό µε το εφικτό, µπέρδεψαν το ιδεατό
µε αυτό που πραγµατικά µπορεί να γίνει, διότι όλοι µας θέλουµε
αυτός ο τόπος να είναι καθαρός, να µην έχει προβλήµατα, να µην
υπάρχουν κάποιοι οι οποίοι έρχονται από το εξωτερικό και πιθα-
νότατα αυξάνουν την παραβατικότητα κ.λπ..

Όµως, θα ήθελα επιτέλους να πούµε κάτι για τη µετανά-
στευση. Η µετανάστευση έχει ως αιτία τις δικτατορίες, τους πο-
λέµους και τη φτώχεια. Πιστεύετε εσείς ότι ο πατέρας που
αισθάνεται ότι το παιδί του θα πεθάνει έτσι και αλλιώς, εάν του
βάλουµε ηλεκτροφόρα σύρµατα, εάν του βάλουµε πολυβόλα, θα
τον σταµατήσουν και δε θα προσπαθήσει να πάρει το παιδί του
και να πάει σε κάποια άλλη χώρα που είναι πιο ασφαλής και που
κατά τεκµήριο υπάρχει πιθανότητα το παιδί του να επιβιώσει;

Εάν νοµίζετε ότι τα πράγµατα θα είναι διαφορετικά, θα θέλαµε
εδώ πέρα να µας το πείτε. Όλοι µας θέλουµε αυτόν τον τόπο δια-
φορετικό από αυτόν που είναι. Και προς αυτή την κατεύθυνση
κινείται και η Κυβέρνηση και κινούµαστε όλοι µας. Όµως, για να
µπορέσουµε να το πετύχουµε, χρειάζεται να συνεργαστούµε και
να προτείνουµε λύσεις, οι οποίες είναι εφικτές και πάνω από όλα,
να µην προσπαθούµε να λαϊκίσουµε και να υποκλέψουµε την
ψήφο του ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ, κύριε
Γεροντόπουλε.

Ανακοινώνεται προς το Τµήµα ότι οι Υπουργοί Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Εσωτερικών, Ανάπτυξης, Μεταφορών και Επικοι-
νωνιών και Εµπορικής Ναυτιλίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτι-
κής κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κανόνες Τεκµηρίωσης
Ενδοοµιλικών Συναλλαγών, Κανόνες Υποκεφαλαιοδότησης Επι-
χειρήσεων, ∆ιαδικασία Ταχείας Αδειοδότησης και άλλες διατά-
ξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαι-
οσύνης: «Μεταρρυθµίσεις στην οργάνωση της Ιατροδικαστικής
Υπηρεσίας, στη θεραπευτική µεταχείριση χρηστών ναρκωτικών
ουσιών και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της
αρχής;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό,δεκτό.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: «Μεταρρυθµίσεις στην ορ-
γάνωση της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας, στη θεραπευτική
µεταχείριση χρηστών ναρκωτικών ουσιών και άλλες διατάξεις»
έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 23.50’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τετάρτη 24 Ιουνίου 2009 και ώρα 10.00’,
µε αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος νοµοθετική εργασία: α)
µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου Συµ-
βάσεων του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και β) συνέχιση της συζή-
τησης επί των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: «Μεταρρυθµίσεις στην οργάνωση της
Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας, στη θεραπευτική µεταχείριση χρη-
στών ναρκωτικών ουσιών και άλλες διατάξεις», σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη.
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Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


